

**ជំពូក ១**

**ការបដិវត្តន៍**

**និងការក្សត៍បដិវត្តន៍**

ផ្នែកទី ១  
ស្ថានភាពសង្គមមុនឆ្នាំ ១៩៥៥ និង  
ការបដិវត្តន៍

ផ្នែកទី ២  
ស្ថានភាពសង្គមមុនឆ្នាំ ១៩៧០ និងការ  
បដិវត្តន៍

ផ្នែកទី ៣  
ការតស៊ូរំដោះជាតិ និងការក្បត់បដិវត្តន៍

ផ្នែកទី ១

**ស្ថានភាពសង្គមមុនឆ្នាំ ១៩៥៥  
និង ការបដិវត្តន៍**

បដិវត្តន៍របស់ប្រជាជនដែលត្រូវសង្កត់សង្កិន ពេលណាក៏មានមូលហេតុត្រឹមត្រូវ ដើម្បីធ្វើបដិវត្តន៍ មានគោលដៅច្បាស់លាស់ដើម្បីសំរេចការបដិវត្តន៍។ នៅកម្ពុជា ប្រសិនបើមិនទាន់និយាយដល់រយៈពេលដែលបារាំងចូលមកដាក់នីមត្តតត្រា ក៏ការតស៊ូមានជាបន្តបន្ទាប់ ដែលចាប់ផ្តើមពីការទាមទារសេរីភាព ប្រជាធិបតេយ្យ ប្រឆាំងការជិះជាន់ទោះជាសង្គមកម្ពុជានាពេលនោះ គ្មានលក្ខណៈសម្បត្តិសំរាប់ការបដិវត្តន៍ ដើម្បីផ្លាស់ប្តូររបបផែនផលិតកម្មក៏ដោយ ក៏ការតស៊ូសំខាន់ប្រមូលផ្តុំក្នុងទំនាក់ទំនងសង្គម ពិសេសរវាងកសិករ ជាមួយពួកសក្តិកូមិម្ចាស់ដី អាស្រ័យដោយស្ថានភាពសង្គមពេលនោះជារបបសក្តិកូមិ ដូច្នោះទំនាស់វាកើតមានស្រាប់តាំងពីយូរយារមកហើយ រវាងកសិករជាមួយសក្តិកូមិម្ចាស់ដី។ ម្យ៉ាងទៀត វាក៏មានការតស៊ូដើម្បីប្រឆាំងការកាន់កាប់និងទន្ទ្រានយកទឹកដីពីសំណាក់សក្តិកូមិសៀម និងសក្តិកូមិវៀតណាមផងដែរ។

ឆ្នាំ ១៨៦៣ ស្តេច នរោត្តម ដែលជាតំណាងអោយវណ្ណៈសក្តិភូមិនៅ កម្ពុជាពេលនោះ បានទទួលយកនូវការត្រួតត្រារបស់អាណានិគម និយមបារាំង ក្រោមរូបភាពនៃរបបអាណាព្យាបាលជំនួសការគ្រប់គ្រង បែបសហព័ន្ធខ្មែរ-សៀម នៅបណ្តាខេត្តកាតខាងលិច និងការចំណុះ សៀម លើការតែងតាំងមហាក្សត្រ និងកិច្ចការផ្សេងទៀត ដែលមានអង្គ គ្រួសនៅពីខាងក្រោយសក្តិភូមិសៀម។ នេះ ជាការបន្តនយោបាយ ព្រះ បាទអង្គឌួង មុនពេលសុគតទៅ។ ពិតមែនតែពេលនោះ បារាំងពុំទាន់ ហ៊ានរឹបអូសយកកម្ពុជាទាំងស្រុង អាស្រ័យដោយម្យ៉ាងបារាំងត្រូវធ្វើ កាត់ការលំបាកជាច្រើន ដើម្បីសំរេចនូវការឈ្លានពានរបស់ខ្លួននៅរៀត ណាម ម្យ៉ាងទៀតត្រូវទប់ទល់នឹងការប៉ុនប៉ងរបស់របបសក្តិភូមិសៀម ដែល ចង់កាន់កាប់ប្រទេសខ្មែរដែរ។ ទោះជាបារាំងមិនទាន់ត្រួតត្រាទាំងស្រុង ប៉ុន្តែក្រោមសន្ធិសញ្ញារវាងបារាំង ជាមួយសក្តិភូមិខ្មែរ ថ្ងៃ ១១ សីហា ១៨៦៣ ដែលកម្ពុជាត្រូវស្ថិតក្រោមរបបអាណាព្យាបាល គឺប្រទេសកម្ពុជា បានផ្ទេរពីរបបសក្តិភូមិមកកាន់របបអាណានិគមនិយម និងពាក់កណ្តាល សក្តិភូមិលើវិស័យប្រជាជាតិ ទំនាស់បានចាប់ផ្តើមឡើងភ្លាម គឺវាងប្រជា ជាតិកម្ពុជា ជាមួយអាណានិគមនិយមបារាំង។ ហើយនៅឆ្នាំ ១៨៦៤ ពេលបារាំងចុះហត្ថលេខាលើសន្ធិសញ្ញាបារាំង-សៀម ដែលមានលក្ខណៈ ជាការប្តូរគ្នា គឺសក្តិភូមិសៀមត្រូវទទួលស្គាល់នូវសិទ្ធិ និងផលប្រយោជន៍ របស់បារាំងនៅកម្ពុជា ឯបារាំងក៏ត្រូវយល់ព្រមកាត់ខេត្តបាត់ដំបង សៀមរាប ឧត្តរមានជ័យ ព្រះវិហារ និងកោះកុងរបស់កម្ពុជាទៅអោយ សៀម ដែលការសម្របសម្រួលនេះ ត្រូវបានចុះហត្ថលេខាលើសន្ធិ សញ្ញាបារាំង-សៀម ក្នុងឆ្នាំ ១៨៦៧។ ដូច្នេះ កម្ពុជាពេលនោះត្រូវកាត់ជា

ពីរ មួយក្រោមការត្រួតត្រារបស់បារាំង មួយទៀតក្លាយទៅជាចំណែក  
មួយនៃដែនដីរាជាណាចក្រសៀម។ អាស្រ័យហេតុនេះ ប្រជាជាតិកម្ពុជា  
នាពេលនោះ មិនគ្រាន់តែប្រឈមមុខជាមួយអាណានិគមនិយមបារាំង  
មួយប៉ុណ្ណោះទេ ប៉ុន្តែត្រូវប្រឈមមុខនឹងការបាត់បង់ទឹកដីមួយផ្នែកទៀត  
ដែលវាបានកើតឡើងនូវទំនាស់មួយទៀត រវាងប្រជាជាតិកម្ពុជា ជាមួយ  
សក្តិភូមិសៀម ដែលទំនាស់នេះបានអូសបន្ទាយរហូតដល់ឆ្នាំ ១៩០៧  
ពេលមានសន្ធិសញ្ញាបារាំង-សៀម ដែលសៀមបានប្រគល់ខេត្តទាំង  
ប៉ុន្មាននេះមកអោយបារាំងវិញ។ ចាំបាច់ត្រូវវិភាគវែកញែកអោយច្បាស់  
ថា ការដែលបារាំងដាក់ការកៀបសង្កត់ចំពោះរាជាណាចក្រសៀម ដើម្បី  
ចុះហត្ថលេខាលើសន្ធិសញ្ញាបារាំង-សៀម បង្ខំអោយសៀមប្រគល់ខេត្ត  
ទាំង ៥ មកបារាំងវិញ គឺមិនមែនជាផលប្រយោជន៍របស់កម្ពុជានោះឡើយ  
ទោះបីជាខេត្តទាំង ៥ នេះបានស្ថិតស្ថេររហូតសព្វថ្ងៃរបស់កម្ពុជាក៏  
ដោយ ប៉ុន្តែផ្ទុយទៅវិញគឺជាផលប្រយោជន៍បារាំង ព្រោះសន្ធិសញ្ញា  
បារាំង-សៀម អំពីការប្រគល់ខេត្តទាំង ៥ នេះ ធ្វើឡើងក្រោយសន្ធិសញ្ញា  
ថ្មីមួយទៀត រវាងបារាំងជាមួយស្តេចប្រទេសខ្មែរ នាថ្ងៃ ១៧ មិថុនា  
១៨៨៤ ដែលសន្ធិសញ្ញានេះ បានបញ្ជាក់ច្បាស់ពីការដាក់កម្ពុជា ក្រោម  
ការត្រួតត្រាទាំងស្រុងរបស់បារាំង ដូច្នោះ នេះជាផលប្រយោជន៍បារាំង  
ទាំងស្រុង។

ទំនាស់មានការផ្លាស់ប្តូរជារូបភាព ប៉ុន្តែខ្លឹមសារគ្មានការផ្លាស់ប្តូរទេ។  
ការផ្លាស់ប្តូរជារូបភាពនៅត្រង់ ពីឆ្នាំ ១៨៦៤ ដល់ឆ្នាំ ១៩០៧ ទំនាស់  
ប្រជាជាតិ ត្រូវចែកចេញជាពីរ មួយជាមួយអាណានិគមនិយមបារាំង  
មួយទៀតគឺជាមួយសក្តិភូមិសៀម។ ក្រោយឆ្នាំ ១៩០៧ ទំនាស់ប្រមូលផ្តុំ

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភា ២០១៥ ដំណើរការកម្ពុជា

រវាងប្រជាជាតិកម្ពុជា ជាមួយអាណានិគមនិយមបារាំង។ ក្នុងរយៈពេល  
ជាមួយគ្នានោះ ទំនាស់រវាងកសិករ ប្រជាពលករ ជាមួយសក្តិកូមិម្ចាស់ដី  
ដែលមានស្រាប់មកហើយ ក៏បានកើនឡើងយ៉ាងស្រួចស្រាល ព្រោះ  
ម្យ៉ាង ថ្វីត្បិតតែបារាំងបានដាក់នីមត្រួតត្រាលើកម្ពុជា ប៉ុន្តែបារាំងនៅតែ  
រក្សាទុករបបសក្តិកូមិឱនថយនេះ សំរាប់ធ្វើជាបរិវារដដែល ម្យ៉ាងទៀត  
អាស្រ័យដោយ បែបផែនផលិតកម្មនៃរបបសក្តិកូមិឱនថយនេះគ្មានការ  
ផ្លាស់ប្តូរ ថ្វីត្បិតតែរយៈពេលចុងក្រោយនៃរបបអាណានិគមនិយមបារាំង  
មានការកើនឡើងបន្តិចបន្តួចអំពីកម្លាំងផលិតកម្ម សំខាន់មានការលូត  
លាស់ក្នុងកំរិតមួយអំពីឧស្សាហកម្មតូច សិប្បកម្ម ការបង្កើតឡើងនូវកសិ  
ដ្ឋានដំណាំឧស្សាហកម្ម និងការកែទម្រង់លើការប្រើប្រាស់ និងកម្មសិទ្ធិ  
លើដីធ្លី ដែលបានកែសម្រួលបន្តិចបន្តួចអំពីទំនាក់ទំនងផលិតកម្ម  
ដោយទំនាក់ទំនងផលិតកម្មមូលធនបានរីកចំរើនឡើង បើប្រៀបធៀប  
ជាមួយរយៈកាលមុនបារាំង ចូលមកត្រួតត្រាប្រទេសកម្ពុជា ដែលប្រការ  
នេះ បាននាំមកនូវការកើតឡើងនូវវណ្ណៈកម្មករនៅកម្ពុជាមួយភាគតូចៗ  
ដូច្នោះធាតុពិតនៃសង្គមកម្ពុជានាសម័យកាលនោះ ជា “សង្គមអាណា  
និគមនិយម និងពាក់កណ្តាលសក្តិកូមិ”។ អាណានិគមនិយមគឺនៅត្រង់  
បារាំងត្រួតត្រាទាំងស្រុង ឯពាក់កណ្តាលសក្តិកូមិ នៅត្រង់បារាំងរក្សាទុក  
ស្តេច និងរាជវង្សខ្មែរ តែគ្រាន់តែជានិមិត្តរូប និងជាបរិវារ។ ម្យ៉ាងទៀត  
ទំនាក់ទំនងផលិតកម្ម ក៏ស្ថិតក្នុងទំនាក់ទំនងផលិតកម្មសក្តិកូមិក្រោម  
អាណានិគមនិយម។

អាស្រ័យដោយធាតុពិតនៃសង្គមកម្ពុជា ជាសង្គមអាណានិគម និង  
ពាក់កណ្តាលសក្តិកូមិ ខ្លឹមសារនៃទំនាស់ គឺជាទំនាស់រវាងប្រជាជាតិកម្ពុ

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភា ២០១៦ ដំណើរការកម្ពុជា

ជា ជាមួយអាណានិគមនិយមបារាំង និងរវាងកសិករ ប្រជាពលករ ជា មួយសក្តិកូមិម្ចាស់ដី ប៉ុន្តែ ទំនាស់រវាងប្រជាជាតិទាំងមូល ជាមួយអាណា និគមនិយមបារាំង គឺជាទំនាស់មូលដ្ឋានបំផុត។

លើមូលដ្ឋានទំនាស់ ប្រសិនបើនិយាយអំពីទ្រឹស្តី គេត្រូវដំណើរការ បដិវត្តន៍ប្រជាជាតិប្រជាធិបតេយ្យ ដែលសំខាន់គឺបដិវត្តន៍ប្រជាជាតិទាំង ពីដំបូង គ្រាដែលបារាំងចូលមកដល់ ហើយអាចនឹងដណ្តើមបានជោគ ជ័យ ឬហោចណាស់ក៏ជំរុញចលនាស្វ័យអោយរីកចម្រើនក្នុងជំហានមួយ ដែរ ហើយរក្សាបាននូវចលនានេះ ប្រសិនបើមានបក្សនយោបាយដឹកនាំ ត្រឹមត្រូវ និងលក្ខណៈសម្បត្តិអន្តរជាតិអនុគ្រោះ ព្រោះបារាំង មួយផ្នែក ត្រូវប្រឈមមុខជាមួយប្រជាជាតិខ្មែរ រាប់ទាំងរាជវង្សានុវង្សដែលស្នេហា ជាតិផង និងមួយផ្នែកទៀត បារាំងត្រូវមានទំនាស់ជាមួយសក្តិកូមិសៀម ដែលទំនាស់នេះ ក៏ជាទំនាស់រវាងបារាំងជាមួយអង្គភាពផងដែរ។ ម្យ៉ាង ទៀត នៅក្នុងរាជវង្សានុវង្ស មន្ត្រីនៅក្នុងរាជវង្សនោះក៏មានការបែក បាក់យ៉ាងធ្ងន់ធ្ងរ រវាងម្ចាស់គាំទ្រអោយមានរបបអាណាព្យាបាលបារាំង ម្ចាស់ទៀតចង់បន្តដំណើរជាមួយរាជាណាចក្រសៀម បដិសេធចោលបា រាំង។ ក្នុងនេះដែរ បារាំងក៏ត្រូវប្រឈមមុខជាមួយប្រជាជាតិវៀតណាម ប្រជាជាតិឡាវផងដែរ។ ប៉ុន្តែ ការជាក់ស្តែងនាពេលនោះ ពួកចក្រពត្តិ កំពុងពង្រីកខ្លួនដណ្តើមប្រទេសនានាធ្វើជាអាណានិគម ក្នុងពេលដែល បក្សម៉ាក្ស-ឡេនីន មិនទាន់កើតមានជារូបរាង បដិវត្តន៍ខែតុលាសូវ៊ី មិន ទាន់មានកំណើត។ ការតស៊ូរបស់ប្រជាជាតិកម្ពុជាប្រឆាំងអាណានិគម និយមបារាំង និងការជិះជាន់របស់សក្តិកូមិ បានកើតមានភ្លាមក្រោយពី បារាំងចូលដល់ គឺចលនាអាចារ្យស្វា (១៨៦៤-១៨៦៦) ចលនាពោរកំ

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភាឆ្នាំ២០១៥

បញ្ជាក់ (១៨៦៥-១៨៦៧) ចលនាក្រឡាហោមគង់ (១៨៨៤-១៨៨៦) ចលនាស៊ីវិល (១៨៨៥-១៨៩៥) និងចលនាផ្សេងទៀតយ៉ាងច្រើន ប៉ុន្តែ ចលនាទាំងអស់សុទ្ធតែត្រូវបរាជ័យ អាស្រ័យដោយខ្លះមាត់យុទ្ធសាស្ត្រ យុទ្ធវិធីត្រឹមត្រូវ ក្នុងដំណាក់កាលតស៊ូនិមួយៗ។ និយាយយ៉ាងដូច្នោះ មានន័យថាបន្តបង្កប់ចលនាតស៊ូទាំងនោះឬ? មិនមែនទេ ចលនាទាំង នោះ គឺជាទុនជំនឿនៃប្រជាជាតិកម្ពុជា ជាមរតកមិនអាចកាត់ថ្លៃ បានសំរាប់ចលនាតស៊ូក្រោយមកទៀត ហើយដែលសំខាន់បំផុតគឺជា មូលដ្ឋានសំរាប់ការបង្កើតបក្សនយោបាយរបស់វណ្ណកម្មករ នាពេល ក្រោយនេះឯង។ នោះគឺការគូបផ្សំរវាងទ្រឹស្តីនៃលទ្ធិម៉ាក្ស-ឡេនីន ជាមួយ ចលនាតស៊ូរបស់អ្នកស្នេហាជាតិនៅកម្ពុជា ដែលរួមមានកម្មករ កសិករ បញ្ញាជន និងស្រទាប់ផ្សេងទៀតដែលស្នេហាជាតិ ហើយការជួបគ្នានេះ បានធ្វើឡើងក្រោយពីប្រធាន ហូ ជីមិញ បានបង្កើតនូវបក្សកុម្មុយនិស្ត ឥណ្ឌូចិននាឆ្នាំ ១៩៣០ នាំលទ្ធិម៉ាក្ស-ឡេនីនផ្តល់អោយប្រជាជាតិកម្ពុជា រៀនសូត្រ ឡាវ ធ្វើជាត្រីវិស័យសំរាប់ការតស៊ូដោះជាតិខ្លួន។ ដោយ ឡែកការគូបផ្សំរវាងទ្រឹស្តីនៃលទ្ធិម៉ាក្ស-ឡេនីន ជាមួយចលនាស្នេហា ជាតិកម្ពុជា ដែលជាវត្ថុធាតុគូបផ្សំ បង្កើតបក្សរបស់វណ្ណៈកម្មករសំរាប់ ដឹកនាំការបដិវត្តន៍ប្រជាជាតិប្រជាធិបតេយ្យនៅកម្ពុជា គឺបានប្រព្រឹត្តិ ឡើង និងវិត្តយ៉ាងឆាប់រហ័សក្រោយឆ្នាំ ១៩៧៥។

និយាយដល់បក្សកុម្មុយនិស្តឥណ្ឌូចិន ដែលជាប្រភពកំណើតរបស់ បក្សប្រជាជនបដិវត្តន៍ខ្មែរ និយាយដល់សម្ព័ន្ធភាពនៃការតស៊ូរវាងប្រជា ជាតិកម្ពុជា រៀនសូត្រ ឡាវ ចាំបាច់ត្រូវវិភាគវែកញែកអោយច្បាស់ លាស់ប្រឆាំងឧបាយកលបំបែកបំបាក់របស់សត្រូវអំពីរបស់ដែលហៅថា

សហព័ន្ធតំណូចិន។ ត្រូវរំលឹកថា បារាំងពេលចូលមកកម្ពុជា បន្ទាប់ពីការ ត្រួតត្រាបានរៀនណាម រួចហើយទៅទ្រទ្រានយកឡាវ ថ្ងៃ ១៧ តុលា ១៨៨៧ បារាំងបានចេញក្រឹត្យបង្កើតសហព័ន្ធតំណូចិន ដោយបែងចែក ដីអាណានិគមនៅតំណូចិនជា ៥ ភូមិភាគ មានរៀនណាមខាងជើង រៀន ណាមកណ្តាល រៀនណាមខាងត្បូង (បាក់គី: រៀនណាមខាងជើង, ដុន គី: រៀនណាមកណ្តាល, ណាមគី: រៀនណាមខាងត្បូង) កម្ពុជា ឡាវ ដោយមានក្បាលម៉ាស៊ីនត្រួតត្រារួមគ្នា គឺអគ្គទេសាភិបាលរបស់បារាំង។ ដូច្នេះប្រទេសកម្ពុជា រៀនណាម ឡាវ ត្រូវស្ថិតក្នុងសហព័ន្ធតំណូចិន ក្រោមការត្រួតត្រារបស់បារាំង ដែលផ្សារភ្ជាប់គ្នារហូតដល់រូបិយវត្ថុក៏ប្រើ ប្រាស់រួមគ្នា។ មិនមែនគ្រាន់តែបារាំងបញ្ចូលប្រទេសទាំងបី ទៅក្នុងសហ ព័ន្ធតំណូចិន ក្រោមចំណុះបារាំងប៉ុណ្ណោះទេ គឺបារាំងថែមទាំងបានផ្សារ ភ្ជាប់ដែនដីតំណូចិននេះជាមួយដែនដីអាណានិគមផ្សេងទៀត សំខាន់ នៅទ្វីបអាហ្វ្រិក ដូច្នេះហើយបានជាបារាំងបានប្រើប្រាស់ជនជាតិអាហ្វ្រិក ជាច្រើនដែលជាអាណានិគមខ្លួន ធ្វើជាទាហានរបស់បារាំងមកធ្វើការប្រយុទ្ធ ប្រយុទ្ធជាជាតិនៅតំណូចិន។ និយាយដល់ជនជាតិអាហ្វ្រិកធ្វើជាទាហានបារាំង មកប្រយុទ្ធនៅតំណូចិន មិនមានន័យថា ជនជាតិអាហ្វ្រិកទាំងនោះជាគូ ទំនាស់ជាមួយប្រជាជាតិនៅតំណូចិនឡើយ ទំនាស់ពិតប្រាកដនៅតែជា ទំនាស់រវាងប្រជាជាតិកម្ពុជា រៀនណាម ឡាវ ជាមួយអាណានិគម និយមបារាំង ឯបណ្តាប្រទេសអាហ្វ្រិកក្រោមអាណានិគមនិយមបារាំង ក៏ជាគូទំនាស់ ជាមួយអាណានិគមនិយមបារាំងដូចគ្នាដែរ។ ចំពោះពួក អាណានិគមនិយម ពិតមែនតែវាមានទំនាស់គ្នាក្នុងការដណ្តើមដែនដីប្រ ទេសផ្សេងទៀតធ្វើជាអាណានិគម ប៉ុន្តែជានិច្ចកាល ពួកវាតែងរួបរួមគ្នា

បង្ក្រាបចលនាតស៊ូរបស់បណ្តាប្រជាជាតិ ដែលក្រោកឡើងតស៊ូប្រឆាំង ការឈ្លានពានប្រឆាំងអាណានិគមនិយម ឧទាហរណ៍នៅឥណ្ឌូចិន អាមេរិក និងអង់គ្លេស បានជួយដល់បារាំងដើម្បីពង្រឹងអាណានិគមខ្លួនឡើងវិញ បន្ទាប់ពីដប៉ុនចាញ់សង្គ្រាម។ ដោយឡែក នៅកម្ពុជាឆ្នាំ ១៩៥០ អាមេរិកបានចាប់ផ្តើមផ្តល់ជំនួយយោធាអោយរបបសក្តិភូមិ ជាបរិវារបារាំងតាមរយៈបារាំង។

អាស្រ័យដោយសភាពការណ៍ដូចបានពោលខាងលើ ការតស៊ូរបស់ប្រជាជាតិនិមួយៗ នៅឥណ្ឌូចិន មិនគ្រាន់តែតម្រូវអោយធ្វើសម្ព័ន្ធភាពជាមួយគ្នារវាងប្រជាជាតិនៅឥណ្ឌូចិនប៉ុណ្ណោះទេ តែតម្រូវអោយធ្វើសម្ព័ន្ធភាពជាមួយបណ្តាប្រជាជាតិផ្សេងទៀត ដែលតស៊ូប្រឆាំងអាណានិគមនិយមដូចគ្នា មិនគ្រាន់តែប្រឆាំងអាណានិគមនិយមបារាំងមួយប៉ុណ្ណោះទេ ប៉ុន្តែគ្រប់ប្រភេទអាណានិគមនិយម ទាំងចាស់ទាំងថ្មី តម្រូវអោយមានការរួបរួមជាមួយប្រជាពលករទាំងអស់ នៅក្នុងប្រទេសជាចក្រពត្តិអាណានិគមនិយម និងប្រទេសមូលធននិយមផ្សេងទៀត ដែលត្រូវទទួលការជិះជាន់ដែរ តម្រូវអោយធ្វើសម្ព័ន្ធភាព និងទទួលការគាំទ្រពីប្រទេសសង្គមនិយម មានន័យថាចលនាបដិវត្តន៍ទាំងបីលើសកលលោកធ្វើសម្ព័ន្ធភាពជាមួយគ្នា និងគាំទ្រគ្នាទៅវិញទៅមក។ ដោយឡែកតែនៅកម្ពុជា វៀតណាម ឡាវ ដែលស្ថិតក្នុងសហព័ន្ធនៃឥណ្ឌូចិន ក្រោមចំណុះបារាំង ភាពចាំបាច់ខានមិនបាន គឺតម្រូវអោយធ្វើសម្ព័ន្ធភាពជាមួយគ្នាដើម្បីរើដោះជាតិវៀងៗ ខ្លួន។ សម្ព័ន្ធភាពនេះ មានលក្ខណៈជាគ្រឹះក្រុមសត្យានុម័ត ដែលមានចរិតចាប់បង្ខំផង និងចរិតស្ម័គ្រចិត្តផង ហើយចរិតទាំងពីរនេះមានលក្ខណៈយុទ្ធសាស្ត្រយូរអង្វែង។

**ចរិតចាប់បង្ខំ** គឺផ្ដើមចេញពីនយោបាយ និងសកម្មភាពរបស់ចក្រពត្តិ អាណានិគមនិយម ទោះជាចក្រពត្តិអាណានិគមនិយមណា ក៏សុទ្ធសឹង មានចរិតដូចគ្នា បង្រ្កាប និងបញ្ចូលប្រជាជាតិទាំងបីនៅក្រោមការត្រួត ត្រាជាមួយគ្នា។ ទោះជាជប៉ុន អាមេរិក មិនមានចេញច្បាប់ដាក់ប្រទេស ទាំងបីនៅឥណ្ឌូចិនក្នុងសហព័ន្ធដូចជាបារាំង ក៏ចក្រពត្តិទាំងពីរនេះចូល មកឥណ្ឌូចិន មាននយោបាយ និងសកម្មភាពដូចគ្នា។ ដូច្នេះ ប្រជាជាតិ ទាំងបីនៅឥណ្ឌូចិន មានសត្រូវរួមដូចគ្នា មានមុខសញ្ញាស្និដ្ឋានដូចគ្នា និង មានគោលដៅដូចគ្នា ហើយប្រជាជាតិទាំងបីនេះ មិនអាចដណ្ដើមបាន ជោគជ័យទេ ប្រសិនបើមិនធ្វើសម្ព័ន្ធភាពជាមួយគ្នាក្នុងការតស៊ូ។ ម្យ៉ាង ទៀត លក្ខណៈសម្បត្តិភូមិសាស្ត្រធម្មជាតិ ដែលប្រទេសទាំងបីនៅជាប់គ្នា តម្រូវអោយមានការសាមគ្គីសហការគ្នាជិតស្និទ្ធ មិនគ្រាន់តែក្នុងកាលៈទេសៈសង្គ្រាមប៉ុណ្ណោះទេ តែក្នុងកាលៈទេសៈសន្តិភាពផងដែរ ទើបអាច រក្សាបានរឹងមាំនូវសន្តិភាពរបស់ប្រទេសនីមួយៗ។ លក្ខណៈភូមិសាស្ត្រ ធម្មជាតិនេះ ប្រៀបដូចជាផ្ទះបីដែលសាងសង់ឡើងជាប់គ្នា ប្រសិនបើភ្លើង ឆេះផ្ទះណាមួយ ផ្ទះពីរទៀត តិចឬច្រើនក៏ឆេះដូចគ្នា ឧទាហរណ៍ក្នុង ពេលអាមេរិកឈ្លានពានវៀតណាម យើងឃើញថា កម្ពុជា ឡាវ ក៏គ្មាន ស្ថេរភាព ដំបូងនៅតាមព្រំដែនជាមួយវៀតណាម និងការបាត់ស្ថេរភាព ខាងនយោបាយនៅផ្ទៃក្នុង ទីបំផុតទាំងកម្ពុជា ទាំងឡាវ ក៏សុទ្ធតែត្រូវអា មេរិកឈ្លានពានដូចគ្នា។

**ចរិតស្ម័គ្រចិត្ត** គឺផ្ដើមចេញពីការតស៊ូ ពីសុច្ឆន្ទៈសន្តិភាព និងមិត្តភាព ប្រសិនបើត្រូវធ្វើការតស៊ូប្រឆាំងសត្រូវ ចាំបាច់ត្រូវស្វែងរកសម្ព័ន្ធមិត្ត។ ការ ស្វែងរកសម្ព័ន្ធមិត្ត គឺជាការស្ម័គ្រចិត្ត គ្មានអ្នកណាចាប់បង្ខំ បានឡើយ។ តើ

អ្នកណាជាសម្ព័ន្ធមិត្ត? ច្បាស់លាស់ណាស់ គឺអ្នកដែលមានសត្រូវរួម ហើយវាកាន់តែងាយស្រួលទៅទៀតសំរាប់ការតស៊ូ នៅពេលមានសម្ព័ន្ធ មិត្តនៅក្បែរខ្លួន។ ប្រសិនបើមិនទាន់និយាយដល់ការតស៊ូនៅក្រោយមាន បក្សកុម្មុយនិស្តឥណ្ឌូចិននៅឡើយ គ្រាន់តែនិយាយដល់ចលនាតស៊ូ ក្រោយបារាំងចូលប្រទេសខ្មែរក្រហម ក៏កើតមានសម្ព័ន្ធភាពរវាងចលនា តស៊ូរបស់ប្រជាជនកម្ពុជា ជាមួយចលនាតស៊ូរបស់ប្រជាជនវៀតណាម ក្នុង ដូចជាទំនាក់ទំនងរវាងអាចារ្យស្វាជាមួយ ឆៀង ហ៊ីវហ៊ិន រវាង ចលនាពោរកំបោជាមួយ ឆៀង ក្យុង (ឯកសារព្រាងប្រវត្តិសាស្ត្របក្ស ប្រជាជនបដិវត្តកម្ពុជា ស្រាវជ្រាវដោយ គណៈស្រាវជ្រាវប្រវត្តិសាស្ត្រ បក្សប្រជាជនបដិវត្តកម្ពុជា)។ល។

សុច្ឆន្ទៈសន្តិភាព មិត្តភាព មានលក្ខណៈយុទ្ធសាស្ត្រយូរអង្វែង វាមិន គ្រាន់តែសំរាប់បំរើអោយការតស៊ូដើម្បីដោះជាតិប៉ុណ្ណោះទេ វាមានសារៈ សំខាន់ខ្លាំងណាស់ សំរាប់កាលៈទេសៈការពារជាតិ និងកសាងជាតិ។ គ្មានពេលណាអាចកសាងប្រទេសបានឡើយ ប្រសិនបើប្រជាជាតិទាំង បីគ្មានឯករាជ្យរៀងខ្លួន គ្មានមិត្តភាព និងសហប្រតិបត្តិការជាមួយគ្នា តែ បែរជាធ្វើសត្រូវនឹងគ្នាទៅវិញ។ លក្ខណៈសម្បត្តិដើម្បីកសាងប្រទេស អោយរីកចំរើន ដំបូងបំផុតត្រូវការនូវកត្តាពីរ៖ មួយគឺស្ថេរភាពផ្ទៃក្នុង ពីរ គឺលក្ខណៈសម្បត្តិអន្តរជាតិអនុគ្រោះ ពិសេសមិត្តភាពជាមួយប្រទេស ជិតខាងខ្លួន។

និយាយដល់ចំណុចនេះ ចាំបាច់ត្រូវរិះគន់ទ្រឹស្តីប្រតិកិរិយារបស់សត្រូវ ដែលខិតខំបំបែកបំបាក់ ដើម្បីត្រួតត្រាអំពីសហព័ន្ធឥណ្ឌូចិន ប្រជាជាតិ មួយកងទ័ពមួយ ក្រោមការត្រួតត្រារបស់វៀតណាម និងទស្សនៈជាតិ

និយមចង្រ្កតចង្កល់ហួសហេតុ។

ដំបូងត្រូវមានទស្សនៈវណ្ណៈ ក្នុងការពិនិត្យបញ្ហាមានចរិតជាប្រវត្តិសាស្ត្រ។ ក្នុងសង្គមមានវណ្ណៈ និងតស៊ូវណ្ណៈ នាដំណាក់កាលពួកមូលធននិយម ក្លាយទៅជាចក្រពត្តិ ដើរទន្ធនាឈ្មានពានប្រទេសផ្សេងទៀត ធ្វើជាអាណានិគម ឬជាអាណាប ការតស៊ូវណ្ណៈមិនស្ថិតនៅក្នុងក្របខ័ណ្ឌតែប្រទេសមួយ ដោយឡែកៗ ឡើយ វាក្លាយទៅជាការតស៊ូវណ្ណៈក្នុងក្របខ័ណ្ឌសកលលោក។ ពួកវណ្ណៈជិះជាន់ដែលត្រួតត្រាប្រទេសមួយ តែងរកសម្ព័ន្ធភាពជាមួយវណ្ណៈជិះជាន់ត្រួតត្រាប្រទេសផ្សេងទៀត ដើម្បីបង្ក្រាបចលនាតស៊ូរបស់ប្រជាពលករនៅក្នុងប្រទេស។ នៅកម្ពុជា ក្នុងពេលដែលសត្រូវលើកឡើងអំពីវៀតណាមជាសត្រូវស្នូល ពេលនោះដែរអ្នកកាន់អំណាចនៅវៀតណាម ក្រោមអាណានិគមនិយមបារាំង បែរជាធ្វើសម្ព័ន្ធមិត្តជាមួយគ្នា ដើម្បីបង្ក្រាបចលនាតស៊ូរបស់ប្រជាពលករ ទាំងនៅកម្ពុជា ទាំងនៅវៀតណាម។

គួរលើកបញ្ហាកំនូរចំណុចតូចមួយ ស្តីពីវណ្ណៈត្រួតត្រានៅកម្ពុជា វៀតណាមខាងត្បូង ឡាវ ដែលធ្វើសម្ព័ន្ធភាពជាមួយគ្នា ដើម្បីបង្ក្រាបការតស៊ូរបស់ប្រជាជន នៃប្រទេសទាំងបីនៅឥណ្ឌូចិន។

ថ្ងៃ ២២ សីហា ១៩៥៥ សម សារី (សមាជិកឧត្តមប្រឹក្សានៃព្រះរាជាអតីតសមាជិកប្រតិភូនៃប្រទេសកម្ពុជា នាសន្និសីទហ្សឺណែវ) បានថ្លែងនៅមន្ទីរសភាប្រឹក្សាជាតិ អំពីកិច្ចព្រមព្រៀងហ្សឺណែវថា៖ “គណៈប្រតិភូ ៦ ចង់បាច់គ្នា បំរុងនឹងជួយគ្នាទៅវិញទៅមក (គឺគណៈប្រតិភូអង់គ្លេស អាមេរិក បារាំង ខ្មែរ យួន លាវ) សន្យាថា ជំនុំលើកដំបូងនោះ គ្រាន់តែជាឱកាសអោយគណៈប្រតិភូបារាំង ថ្ងៃសេចក្តីបំណងចង់បំ

បាត់ចម្បាំងរាំងជល់ នៅប្រទេសឥណ្ឌូចិន ដើម្បីធ្វើអោយទ្វីបទាំងមូល ឃើញភស្តុតាងនូវគំនិតល្អរបស់បារាំងប៉ុណ្ណោះ ហើយបើគណៈប្រតិភូ កុម្មុយនិស្តលើករឿងស្រុកខ្មែរមកនិយាយ មានរឿងសុំអោយពួកខ្មោច ខ្មែរចូលជំនុំជាដើមនោះ គណៈប្រតិភូណាមួយក្នុងចំណោមប្រទេសជា មិត្តទាំង ៦ នឹងតវ៉ាអោយលើកលែងជំនុំ ហើយបើគេមិនធ្វើតាម នឹងនាំ គ្នាចេញពីកន្លែងជំនុំ” (\*)។

ប្រតិភូខ្មែរ វៀតណាមខាងត្បូង ឡាវ ពេលនោះគឺជាអ្នកកាន់អំណាច ក្រោមការត្រួតត្រារបស់បារាំង ដែលគេធ្វើសម្ព័ន្ធភាពជាមួយគ្នាប្រឆាំង ការតស៊ូរបស់ប្រជាជននៃប្រទេសទាំងបី។ នេះជាសម្ព័ន្ធភាពខាងនយោ បាយ និងការទូតក្នុងពេលផ្តាច់ព្រ័ត្រលើតុចរចា ក្រោយមួយរយៈពេលដ៏ យូរ នៃការធ្វើសម្ព័ន្ធភាពខាងផ្លូវយោធាក្រោមអាណាព្យាបាលបារាំង។

មិនគ្រាន់តែមានសម្ព័ន្ធភាពជាមួយគ្នា ក្នុងពេលដែលគេនៅក្នុង សហព័ន្ធនៃឥណ្ឌូចិន ក្រោមចំណុះបារាំងប៉ុណ្ណោះទេ សូម្បីតែមកដល់ទស វត្សឆ្នាំ ៧០ ដែលគេចាត់ទុកប្រទេសនីមួយៗ នៅដាច់ពីគ្នាហើយ ក៏វណ្ណៈ ត្រួតត្រាអំណាចនៅកម្ពុជា វៀតណាមខាងត្បូង ឡាវ ថែមទាំងស្វែងរក ការធ្វើសម្ព័ន្ធភាពជាមួយគ្នាដែរ ហើយជាក់ស្តែងបំផុតពេលអាមេរិកនាំ កងទ័ពចូលឈ្លានពានកម្ពុជា ក៏មានកងទ័ពរបស់រដ្ឋអំណាចអាយ៉ងនៅ សាយហួន ចូលមកជាមួយយ៉ាងសន្លឹកសន្លាប់ មិនមែនជាកងទ័ពចម្រុះ

(\*) សេចក្តីថ្លែងការណ៍របស់ សម សារី អំពីកិច្ចព្រមព្រៀងនៅទីក្រុងហ្សឺណែវ និងការបោះឆ្នោតនៅប្រ ទេសខ្មែរ ថ្ងៃច័ន្ទ ២២ សីហា ១៩៥៥ វេលាម៉ោង ១៨.៣០ នាទី ជាកាសាខ្មែរ នៅមន្ទីរសកាទីប្រឹក្សា ជាតិ និងថ្ងៃ អង្គារ ២៣ សីហា ១៩៥៥ វេលាម៉ោង ២០.៣០ នាទី ជាកាសាបារាំង នៅសណ្ឋាគាររាជរដ្ឋា ភិបាល (សណ្ឋាគារវត្តភ្នំ) បោះពុម្ពជាកាសាខ្មែរ និងបារាំង គ្មានឈ្មោះរាងពុម្ព និងថ្ងៃខែឆ្នាំ។

អាមេរិក-វៀតណាមខាងត្បូងនោះទេ តែជាកងឯកភាពរបស់វៀតណាម  
ខាងត្បូងចូលមកកម្ពុជា ដើម្បីជួយទ្រទ្រង់រដ្ឋាភិបាលស្និទ្ធស្នាលអាមេរិកនៅក្នុង  
ពេញ ប្រឆាំងប្រជាជនកម្ពុជាស្នូតត្រង់ ដែលតស៊ូដើម្បីដោះជាតិខ្លួន  
ហើយក្នុងពេលជាមួយគ្នានេះដែរ រដ្ឋការ លន់ នល់ ក៏បានធ្វើការបង្ក្រាប  
យ៉ាងព្រៃផ្សៃបំផុត ចំពោះអាណិកជនវៀតណាមស្នូតត្រង់នៅកម្ពុជា។  
ជារៀងរៀងម្នាក់ៗដែលរដ្ឋការ សាយហួន មិនបានផ្ដន្ទាទោសរដ្ឋការក្នុងពេញ  
ហើយរដ្ឋការក្នុងពេញក៏មិនបានផ្ដន្ទាទោសរដ្ឋការសាយហួន ចំពោះវិនាស  
កម្មដែលកើតមានចំពោះប្រជាជនស្នូតត្រង់ទាំងនេះ។

តាមព្រឹត្តិការណ៍ដែលបានរៀបរាប់ខាងលើ អាចកំណត់បានច្បាស់  
ថា សម្ព័ន្ធភាពរវាងប្រទេសទាំងបីនៅឥណ្ឌូចិន ក៏ដូចជាការឈ្លានពាន  
និងការបំផ្លិចបំផ្លាញរបស់ចក្រពត្តិ និងពួកបរិវារប្រតិកិរិយាចំពោះប្រទេស  
ទាំងបី សុទ្ធតែមានចរិតវណ្ណៈទាំងអស់។ គេធ្វើសម្ព័ន្ធភាពរវាងវណ្ណៈត្រួត  
ត្រានៅប្រទេសនេះ ជាមួយវណ្ណៈត្រួតត្រានៅប្រទេសនោះបាន លើមូល  
ដ្ឋានផលប្រយោជន៍វណ្ណៈស្របគ្នា ហើយគេបង្ក្រាបចំពោះចលនាតស៊ូ  
ជាតិនេះ ឬជាតិនោះ ក៏លើមូលដ្ឋាននៃផលប្រយោជន៍ខុសគ្នា ដូច្នោះពិត  
ជាមិនមែនស្ថិតនៅត្រង់ដំបូងជាតិសាសន៍ ដែលពួកគេចាត់ទុកថាដោះ  
ស្រាយមិនបាន ហើយមានចរិតតពូជតពង្សនោះឡើយ។ ពួកវណ្ណៈជិះ  
ជាន់ជានិច្ចកាលធ្វើសម្ព័ន្ធភាពជាមួយគ្នា ដើម្បីបង្ក្រាបការតស៊ូរបស់ប្រ  
ជាពលករ ក្នុងពេលជាមួយគ្នា គេចោទប្រកាន់ការធ្វើសម្ព័ន្ធភាពរវាង  
ប្រជាពលករនៃបណ្តាប្រទេស ដែលបានធ្វើសម្ព័ន្ធភាពជាមួយគ្នា ដើម្បី  
ប្រឆាំងពួកគេ ទាមទារឯករាជ្យ ប្រជាធិបតេយ្យ។

និយាយពី ចរិតវណ្ណៈនៃសម្ព័ន្ធភាព រវាងវណ្ណៈត្រួតត្រាប្រទេសមួយ ជាមួយវណ្ណៈត្រួតត្រាប្រទេសមួយទៀត ដើម្បីបង្កើនបទល្មើសស៊ីវិល ប្រជាពលករ ត្រូវបែងចែកអោយដាច់ អំពីការសម្រុះសម្រួលរវាងកម្លាំង បដិបក្ខនៅក្នុងដំណាក់កាលណាមួយនោះ។ ការសម្រុះសម្រួលមាន ន័យថា កម្លាំងបដិបក្ខគ្មានគោលដៅចុងក្រោយដូចគ្នាទេ ប៉ុន្តែតម្រូវអោយ មានការសម្រុះសម្រួលជាបណ្តោះអាសន្ន ដើម្បីដោះស្រាយបញ្ហាចំពោះ មុខណាមួយនោះ។ នេះជាវិធីសាស្ត្រចំពោះបញ្ហាមិត្ត និងសត្រូវចំពោះ មុខ និងយូរអង្វែង។

ការរៀបរាប់ និងវិភាគជាច្រើនដូចខាងលើសំដៅបង្ហាញអោយ ឃើញនូវភាពស្មុគស្មាញនៃចរិតផ្ទៃក្នុង និងចរិតអន្តរជាតិ នៃការតស៊ូ បដិវត្តរបស់ប្រជាជនកម្ពុជា ដែលស្ថិតក្នុងបរិយាកាសរួមនៃការតស៊ូរបស់ ប្រជាជនទាំងបីនៅឥណ្ឌូចិន ក្នុងនោះទាក់ទងសំខាន់ដល់សម្ព័ន្ធភាពនៃ កម្លាំងប្រឆាំង សម្ព័ន្ធភាពនៃកម្លាំងតស៊ូ និងប្រភពកើតឡើងនៃបក្ស ប្រជាជនបដិវត្តខ្មែរ។ ក្នុងការកកើតឡើងនូវបក្សប្រជាជនបដិវត្តខ្មែរ មាន ចំណុចសំខាន់បីដែលត្រូវយកចិត្តទុកដាក់។

ទីមួយ គឺបក្សបានកើតឡើងដោយមានការគូបផ្សំរវាងទ្រឹស្តីនៃលទ្ធិ ម៉ាក្ស-ឡេនីន ជាមួយចលនាស្នេហាជាតិដែលមានយូរមកហើយ។ ពិត មែនតែលើទ្រឹស្តីនិយាយពី ការគូបផ្សំរវាងទ្រឹស្តីនៃលទ្ធិម៉ាក្ស-ឡេនីន ជា មួយចលនាកម្មករ ហើយពិតមែនតែបក្សដែលបានបង្កើតឡើងនេះ ជា បក្សនយោបាយរបស់វណ្ណៈកម្មករ ជាកងឈានមុខរបស់វណ្ណៈកម្មករ ប៉ុន្តែ ការដាក់ស្តង់ដារនិយាយបានថា ជាការគូបផ្សំរវាងទ្រឹស្តីនៃលទ្ធិម៉ាក្ស-

ឡើងនឹង ជាមួយចលនាកម្មករតែមួយបានឡើយ ព្រោះថាលក្ខណៈសម្បត្តិ នៅកម្ពុជាក្នុងពេលបក្សចាប់កំណើត វណ្ណៈកម្មករមានតិចតួចណាស់។ និយាយអោយត្រូវជាមួយការជាក់ស្តែង បក្សប្រជាជនបដិវត្តខ្មែរចាប់ប្រ ភពពីការគ្រប់គ្រងផ្សំរវាងទ្រឹស្តីនៃលទ្ធិម៉ាក្ស-ឡេនីន ជាមួយចលនាស្នេហា ជាតិ ដែលមានស្រាប់។ ចលនាស្នេហាជាតិ រួមមានកម្មករ កសិករ បញ្ញាជន និងស្រទាប់ផ្សេងទៀតចូលរួម។ មានស្រាប់ គឺចលនាស្នេហាស្របប្រជាជន កម្ពុជា បានកើតមានតាំងពីបារាំងចូលមកត្រួតត្រាកម្ពុជា ហើយចលនា ទាំងនោះបានក្លាយទៅជាចលនាជាបន្តបន្ទាប់ រហូតបានមកគ្រប់គ្រងជា មួយទ្រឹស្តីនៃលទ្ធិម៉ាក្ស-ឡេនីន ដែលបានក្លាយទៅជាប្រភពនៃកំណើត បក្ស ប៉ុន្តែទោះជាបានកើតឡើងក្នុងស្ថានភាពបែបនេះក៏ដោយ ក៏បក្សប្រជា ជនបដិវត្តខ្មែរ នៅតែជាបក្សរបស់វណ្ណៈកម្មករ អាស្រ័យដោយបានយក នូវទ្រឹស្តីនៃលទ្ធិម៉ាក្ស-ឡេនីន ជាត្រីវិស័យនៅគ្រប់សកម្មភាពរបស់ខ្លួន។

ទីពីរ គឺអាស្រ័យដោយលក្ខណៈសម្បត្តិខាងនយោបាយ លក្ខណៈ សម្បត្តិខាងភូមិសាស្ត្រធម្មជាតិ និងគោលការណ៍ស្ម័គ្រចិត្ត បក្សប្រជាជន បដិវត្តកម្ពុជាបានកើតឡើងក្នុងសភាពជាកូនក្លោះបីពីផ្ទៃតែមួយ ក្នុង ពេលជាមួយគ្នា មានទឹកចិត្តដូចគ្នា តែមានរូបរាងខុសគ្នា។ នោះគឺបក្ស កុម្មុយនិស្តឥណ្ឌូចិន ដែលមានជនជាតិបីចូលរួម។ កូនក្លោះបីពីផ្ទៃតែ មួយ គឺទ្រឹស្តីនៃលទ្ធិម៉ាក្ស-ឡេនីន ដែលបានមកជួបចលនាស្នេហាស្រប ប្រជាជាតិទាំងបីនៅឥណ្ឌូចិន។ ក្នុងពេលតែមួយ គឺបក្សនេះពេលបង្កើត មានឈ្មោះថា បក្សកុម្មុយនិស្តឥណ្ឌូចិន ហើយទោះជាបក្សនេះត្រូវបាន ប្រធាន ហូ ជីមិញ ដែលជាជនជាតិវៀតណាមបង្កើតឡើង ក៏គ្មានពេល

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភាឆ្នាំ២០១៥

ណាជនកុម្មុយនិស្តរៀនណាមទាមទារធ្វើជារៀមច្បង ឬត្រួតត្រាកម្ពុជា ឬឡាវឡើយ។ បក្សទាំងបីមានឯករាជ្យរៀងៗខ្លួន និងជួយគ្នាទៅវិញទៅ មកលើស្មារតីជាបងប្អូន និងសមភាព។ មានទឹកចិត្តដូចគ្នា គឺមានគោល ដេរ៉ូមដូចគ្នា។ មានរូបរាងខុសគ្នា នៅត្រង់ជនជាតិផ្សេងគ្នា លក្ខណៈ សម្បត្តិនៃប្រទេសនីមួយៗ ខុសគ្នា ទោះជាមានគោលដេរ៉ូមដូចគ្នា ប៉ុន្តែ ការអនុវត្តជាក់ស្តែងតម្រូវអោយមានយុទ្ធសាស្ត្រ យុទ្ធវិធីក្នុងដំណាក់ កាលនីមួយៗ ខុសគ្នា ស្របទៅតាមចរិតនៃសភាពការណ៍ខុសគ្នា។

ទីបី គឺបក្សកុម្មុយនិស្តស្តុកស្តុក ត្រូវបានបំបែកជាបក្សបី សំរាប់ដឹក នាំចលនាស្ថិតនៅប្រទេសទាំងបី បន្ទាប់ពីបានរីកធំធេង និងលក្ខ ណៈសម្បត្តិខាងនយោបាយអនុញ្ញាត លើគោលការណ៍ស្ម័គ្រចិត្ត។ ពេលវេលានៃការបំបែកបក្សកុម្មុយនិស្តស្តុកស្តុក ក៏ជាពេលវេលា បង្កើតបក្សប្រជាជនបដិវត្តខ្មែរ និងបក្សប្រជាជនបដិវត្តឡាវ។

មុនពេលចូលទៅបញ្ហាអំពីស្ថានភាពសង្គមមុនឆ្នាំ ១៩៥៥ និងការ បដិវត្តន៍ សូមលើកឡើងវិភាគវែកញែកនូវព្រឹត្តិការណ៍មួយចំនួន ដែល លេចធ្លោ ក្នុងចន្លោះឆ្នាំ ១៩៤០ ដល់ ១៩៥៥។

ឆ្នាំ ១៩៤៥ ជាដំណាក់កាលមួយនៃការប្រែប្រួលខាងរូបភាពទំនាស់ រវាងប្រជាជនកម្ពុជា និងពួកសត្រូវឈ្នានពាន ប៉ុន្តែខ្លឹមសារនៃទំនាស់ គ្មានការផ្លាស់ប្តូរទេ។ ទំនាស់បានចាប់ផ្តើមប្រែប្រួលតាំងពីរដ្ឋាភិបាល បារាំងចុះចាញ់ពួកហ្វាស៊ីស្តអាស៊ីម៉ង់ នាខែ មិថុនា ១៩៤០។ ធ្វៀតពេល ដែលបារាំងត្រូវបាត់បង់ប្រទេស ពួកហ្វាស៊ីស្តជប៉ុនបានដាក់ចេញនូវ គោលការណ៍ដណ្តើមដែនដីអាណានិគមនៅទ្វីបអាស៊ី ក្នុងនោះមាន

ដែនដីអាណានិគមបារាំងនៅឥណ្ឌូចិន។ បារាំងបានយល់ព្រមជាមួយ ជប៉ុន ដាក់ឥណ្ឌូចិនក្រោមការការពាររួមបារាំង និងជប៉ុន ដែលផ្តល់ លទ្ធភាពអោយជប៉ុនដាក់កម្លាំងកងទ័ពនៅលើទឹកដីឥណ្ឌូចិន។ ថៃ ធ្វើតម្រូវប្រាស់ឱកាសនេះ ដណ្តើមយកទៅវិញនូវខេត្តកម្ពុជាមួយចំ នួន ដែលថៃបានប្រគល់អោយបារាំងតាមសន្ធិសញ្ញាបារាំង-សៀម ឆ្នាំ ១៩០៧។ ផ្អែកលើជប៉ុន ថៃបានប្រើប្រាស់កម្លាំងយោធាវាយចូលកម្ពុជា នាខែ វិច្ឆិកា ១៩៤០។ ថ្វីត្បិតតែបារាំងបានឈ្នះក្នុងសង្គ្រាមជាមួយថៃ ប៉ុន្តែ អាស្រ័យដោយបារាំងខ្លាចជប៉ុន បារាំងត្រូវបង្ខំចិត្តកាត់ខេត្តមួយ ចំនួនទៅអោយថៃ តាមសន្ធិសញ្ញាស្តីពី សន្តិភាពរវាងថៃ-បារាំង នាខែ ឧសភា ១៩៤១ ដែលតាមសន្ធិសញ្ញា បារាំងត្រូវកាត់ខេត្តមួយចំនួនខាង ជើងខ្សែស្របលេខ ១៥ ទៅអោយថៃ មាន ស៊ីសុផុន ខេត្តសៀមរាប កំពង់ ធំ និងស្ទឹងត្រែង។ ដូច្នោះ ទំនាស់ពេលនោះ បានប្រែប្រួលពីទំនាស់តែ ជាមួយនឹងបារាំង មកកាន់ទំនាស់ជាមួយនឹងបារាំងផង ជាមួយជប៉ុនផង និងជាមួយថៃផង។

ថ្ងៃ ៩ មីនា ១៩៤៥ ទំនាស់បានប្រែប្រួលបន្ត គឺនៅពេលដែលជប៉ុន បើកការវាយប្រហារទៅលើបារាំងនៅទូទាំងឥណ្ឌូចិន និងនៅពេល ដែលរាជរដ្ឋាភិបាលអាយ៉ងបារាំង ឱនក្បាលធ្វើបរិវារអោយជប៉ុននាថ្ងៃ ១០ មីនា ១៩៤៥។ នរោត្តម សីហនុ ក្រោយពេលឡើងសោយរាជ្យ ក្រោមចំណុះបារាំង ពីថ្ងៃ ២៣ ខែមេសា ១៩៤១ បន្ទាប់ពី មុនីវង្ស សុគតទៅ ក៏ត្រូវបានជប៉ុនរក្សាអោយបន្តធ្វើស្តេច។ ជប៉ុន បានដាក់ការ ត្រួតត្រានៅកម្ពុជាជំនួសបារាំង ហើយបង្ខំអោយនរោត្តម សីហនុ តែងតាំង

សឹង ជឿជាក់ថា ដែលជាបរិវាររបស់ជប៉ុន ធ្វើជានាយករដ្ឋមន្ត្រី។

ទំនាស់ប្រជាជាតិនៅពេលនេះគឺនៅដដែល តែជាមូលដ្ឋាន គឺជា មួយនឹងហ្វាស៊ីស្តជប៉ុន ដូច្នោះ ទោះជាមានការប្រែប្រួលអំពីរូបភាពទំនាស់ ប៉ុន្តែខ្លឹមសារបដិវត្តន៍ប្រជាជាតិប្រជាធិបតេយ្យ គឺស្ថិតនៅដូចពេលមុន គឺតស៊ូវាយបណ្តាញជប៉ុន ដណ្តើមឯករាជ្យ សេរីភាព ជូនមាតុភូមិ។

ក៏នៅក្នុងឆ្នាំ ១៩៤៥ នេះដែរ គឺប៉ុន្មានខែក្រោយហ្វាស៊ីស្តជប៉ុន ត្រួតត្រាកម្ពុជា ក៏ដូចជា ឥណ្ឌូចិន សភាពការណ៍សកលលោកមានការ ប្រែប្រួលយ៉ាងឆាប់រហ័ស តាមរយៈនៃការដួលរលំរបស់ពួកហ្វាស៊ីស្តអា ល្លីម៉ង់នាខែឧសភា ១៩៤៥ ក្រោមការវាយលុករបស់សហភាពសូវៀត និងចលនាតស៊ូរបស់ប្រជាជនបណ្តាប្រទេស ដែលពួកហ៊ីត្លែរកាន់កាប់ និងមានការចូលរួមមួយផ្នែករបស់សហរដ្ឋអាមេរិក និងប្រទេសប៉ែក ខាងលិចមួយចំនួន។ បីខែបន្ទាប់ពីនោះមក កងទ័ពសហភាពសូវៀត បានវាយទៅលើកងទ័ពដ៏ចំណាន។ របស់ជប៉ុន បន្ថែមដោយគ្រាប់បែក បរិមាណរបស់អាមេរិកទម្លាក់ទៅលើប្រទេសជប៉ុន“ក្រុងហ៊ីរ៉ូហ្ស៊ីម៉ា” ហ្វា ស៊ីស្តជប៉ុនចុះចាញ់ដោយឥតលក្ខខណ្ឌ។ ការចាញ់របស់ហ្វាស៊ីស្តអា ល្លីម៉ង់ និងហ្វាស៊ីស្តជប៉ុន បានបញ្ចប់នូវសង្គ្រាមលោកលើកទី ២។ ព្រឹត្តិការណ៍ នេះ គឺជាឱកាសល្អសំរាប់ប្រទេសអាណានិគម និងពាក់កណ្តាលអាណា និគមនៅទ្វីបអឺរ៉ុប និងអាស៊ី រំដោះខ្លួន។

ពិនិត្យឡើងវិញអំពីសភាពការណ៍អន្តរជាតិនាពេលនោះ មាន លក្ខណៈអនុគ្រោះយ៉ាងខ្លាំង ដល់ចលនាតស៊ូបដិវត្តដើម្បីរំដោះជាតិ និងលទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យ ប៉ុន្តែបដិវត្តន៍កម្ពុជាបែរជាមិនអាចដណ្តើម

បានជ័យជំនះ ក្នុងពេលចលនាស៊ីមានបក្សនយោបាយដឹកនាំត្រឹមត្រូវហើយ។ កត្តាអនុគ្រោះមួយចំនួនដែលបានកើតឡើង ក្រោយសង្គ្រាមលោកលើកទី ២ ផុតរលត់ទៅ គឺ៖

ទីមួយ៖ ហ្វាស៊ីស្តអាស៊ីម៉ង់ ហ្វាស៊ីស្តជប៉ុន ចាញ់សង្គ្រាម បណ្តាប្រទេសអាណានិគមនិយមត្រូវរងផ្ទះរង្កើ និងវិបត្តិធ្ងន់ធ្ងរ។

ទីពីរ៖ សហភាពសូវៀតក្នុងប្រៀបជាអ្នកខ្លាំងក្លាបំផុត ក្នុងការបញ្ចប់សង្គ្រាមលោកលើកទី ២ សង្គមនិយមមិនមានតែសហភាពសូវៀតតែម្នាក់ឯងទៀតទេ គឺបានប្រែក្លាយទៅជាប្រព័ន្ធសង្គមនិយមមួយនៅលើសកលលោក ហើយស្ថិតក្នុងភាពវាយសំរុក និងជាបង្អែករឹងមាំបំផុត អោយចលនាស៊ីវិលដោះប្រជាជាតិ និងចលនាស៊ីវិលសុំវណ្ណៈកម្មករនៅបណ្តាប្រទេសមូលធន។

ទីបី៖ ចលនាស៊ីវិលសុំវណ្ណៈកម្មករនៅក្នុងបណ្តាប្រទេសអាណានិគម និងពាក់កណ្តាលអាណានិគម បានរីកចម្រើនយ៉ាងខ្លាំងក្លា ក្លាយទៅជាចរន្តមួយវាយសំរុកឥតឈប់ឈរ។

ទីបួន៖ ចលនាស៊ីវិលសុំវណ្ណៈកម្មករនៅក្នុងបណ្តាប្រទេសចក្រពត្តិមូលធននិយមបានរីកធំធាត់ បង្កទៅជាវិបត្តិសមរម្យក្រោយរបស់ពួកអាណានិគមនិយម ផ្តល់នូវការលើកទឹកចិត្តសំរាប់ប្រជាជាតិ ក្រោយអាណានិគមនិយមដើម្បីដោះជាតិ។

ក្រៅពីកត្តាអនុគ្រោះទាំងបួនខាងលើ បដិវត្តន៍កម្ពុជា និយាយដោយឡែក និងបដិវត្តន៍នៅឥណ្ឌូចិន និយាយរួម នៅមានកត្តាអនុគ្រោះ

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភា ២០១៥ ដំណើរការកម្ពុជា

មួយចំនួនទៀត គឺមុខសញ្ញាដែលបដិវត្តន៍ត្រូវតែស្វ័យ គឺជប៉ុន ត្រូវចាញ់សង្គ្រាម ឯបារាំងមិនទាន់ត្រូវឡប់មកវិញទាំងស្រុង បដិវត្តន៍ចិន កូរ៉េ ក៏កំពុងស្ថិត ក្នុងសភាពការណ៍វាយសំរុកឈានទៅរកជ័យជំនះ។

ក្តាប់ជាប់សភាពការណ៍អនុគ្រោះ ខែ សីហា ១៩៤៥ បក្សកុម្មុយ និស្តឥណ្ឌូចិន បានសំរេចធ្វើកុបកម្មនៅទូទាំងឥណ្ឌូចិន។ កុបកម្មបាន នាំមកនូវជ័យជំនះរបស់វៀតណាម និងមួយផ្នែកនៅឡាវ នោះគឺជា ជោគជ័យជំនះសម្រេច របស់ប្រជាជាតិនៅឥណ្ឌូចិន។ ទោះជានៅកម្ពុជា មិនអាចដណ្តើមបានរដ្ឋអំណាច ហើយវៀតណាម ឡាវ ក៏មិនទាន់សំ រេចជោគជ័យទាំងស្រុង ប៉ុន្តែបដិវត្តន៍ខែ សីហា ១៩៤៥ គឺជាផ្លូវបត់ដ៏ សំខាន់មួយនៃប្រវត្តិសាស្ត្រ ជាជោគជ័យដំបូងបំផុតនៃការបដិវត្តន៍ប្រ ជាជាតិប្រជាធិបតេយ្យ ដែលអាស្រ័យដោយវណ្ណៈកម្មករដឹកនាំ ហើយ ជាជ័យជំនះដំបូងរបស់ប្រជាជាតិអាស៊ី ក្នុងការប្រឆាំងចក្រពត្តិអាណា និគមនិយម។ ជោគជ័យនៃបដិវត្តន៍ខែ សីហា ១៩៤៥ បាននាំមកនូវ ការប្រៀបធៀបកម្លាំងថ្មីលើសមរម្យទូទាំងឥណ្ឌូចិន បង្កើតបានជា មូលដ្ឋានបង្កើតសំរាប់ឈានឡើងរបស់បដិវត្តន៍នាពេលក្រោយ។

ដោយឡែក ចំពោះបដិវត្តន៍កម្ពុជា មិនអាចដណ្តើមបានជ័យជំនះ ក្នុងពេលដែលលក្ខណៈសម្បត្តិអន្តរជាតិអនុគ្រោះ ប្រការនេះបង្ហាញ ឡើងនូវកត្តាបី៖

ទីមួយ៖ កត្តាសំរេចកំណត់បំផុត គឺលក្ខណៈសម្បត្តិផ្ទៃក្នុង កម្លាំង បដិវត្តថ្មីត្រូវតែបានរីកធំធាត់ ប៉ុន្តែនៅទន់ខ្សោយនៅឡើយ មូលដ្ឋាន បដិវត្តទាំងនៅទីក្រុង ទាំងនៅជនបទ មានតិច កម្លាំងប្រដាប់អាវុធមិន

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភាឆ្នាំ២០១៥ ដំណើរការកម្ពុជា

ទាន់គ្រប់លទ្ធភាព ការភ្ញាក់រលឹករបស់ប្រជាជនមិនទាន់ខ្ពស់ បន្ថែមពី លើនេះ ចលនាក្លែងបន្លំមួយចំនួនចេញពីឧបាយកលសត្រូវបំផ្លិចបំផ្លាញ ដូច ជាចលនារបស់ ជាប ឈួន, ចន្ទរង្សី, កៅ តក់, ពុត ឆាយ, ប៊ុន អ័រល។ ដែលក្រុមទាំងនេះ តែងធ្វើសកម្មភាពផ្ទុយពីប្រយោជន៍ប្រជាជន បន្ថយ នូវជំនឿរបស់ប្រជាជនចំពោះចលនាស្និបដីវត្ត វាក៏ជាចលនាបំបែកបំ បាក់សម្ព័ន្ធភាពនៃកម្លាំងប្រឆាំងអាណានិគមនិយម ហ្វាស៊ីស្តនិយមផង ដែរ។ ឆ្លងតាមបទពិសោធន៍នេះ អាចដកហូតបាននូវវិធីសាស្ត្រច្បាស់ ថា លក្ខណៈសម្បត្តិផ្ទៃក្នុងជាកត្តាសំរេចកំណត់បំផុត ទោះជាលក្ខៈ សម្បត្តិអន្តរជាតិអនុគ្រោះយ៉ាងណាក៏ដោយ តែបើកត្តាផ្ទៃក្នុងមិនទុំដោរ ទេ បដិវត្តន៍នឹងមិនអាចទទួលជ័យជំនះបានឡើយ។

ទីពីរ៖ គឺការប្រៀបធៀបកម្លាំងទូទាំងសមរម្យមិត្តភក្តិ និង មិនទាន់ អនុញ្ញាតអោយដណ្តើមជ័យជំនះទាំងស្រុង ក្នុងពេលជាមួយគ្នា។ ចំ ណុចនេះ អាចដកស្រង់បាននូវការសន្និដ្ឋានមួយថា ការបដិវត្តនៅកម្ពុ ជា ក៏ដូចជានៅឥណ្ឌូចិន និងការបដិវត្តនៅប្រទេសនានាលើសកលលោក សុទ្ធតែស្ថិតក្នុងក្របខ័ណ្ឌនៃការតស៊ូយូរអង្វែង លំបាកវេទនា ដណ្តើម ជ័យជំនះជាជំហានៗ និងឈានទៅដល់ជ័យជំនះទាំងស្រុង ដូច្នេះគ្រប់ ការបដិវត្ត តែងតែស្ថិតក្នុងក្របខ័ណ្ឌយុទ្ធសាស្ត្រយូរអង្វែង។ នៅវៀត ណាម លក្ខណៈសម្បត្តិផ្ទៃក្នុងអនុគ្រោះបង្ហូរ ប៉ុន្តែតាមលទ្ធភាពនៃលក្ខ ណៈសម្បត្តិផ្ទៃក្នុងនោះ ទើបផ្តល់អោយបដិវត្តន៍វៀតណាមដណ្តើម បានជ័យជំនះពាក់កណ្តាលនាឆ្នាំ ១៩៤៥ - ១៩៥៤ ហើយត្រូវឆ្លងកាត់ ការតស៊ូពោរពេញដោយការលំបាក ពលិកម្មអស់រយៈពេលយ៉ាងយូរ

ទើបឈានទៅដណ្តើមជ័យជំនះទាំងស្រុងនាឆ្នាំ ១៩៧៥។ ថ្វីត្បិតតែ ជ័យជំនះមួយដំហាន ឬពាក់កណ្តាល ប៉ុន្តែមានសារៈសំខាន់ណាស់សំ រាប់ដំហានក្រោយមកទៀត។ ប្រការនេះកាន់តែបង្ហាញច្បាស់នូវសច្ចៈ ធម៌មួយ គឺ ឆន្ទៈមិនអាចរំលងនូវលទ្ធភាពបានឡើយ។ បដិវត្តន៍កម្ពុជា ទោះមិនទាន់ដណ្តើមបានរដ្ឋអំណាច តែក៏បានធ្វើអោយចលនាស្វ័យ បានរីកចម្រើន មួយដំហាន សំរាប់រយៈពេលក្រោយមកទៀត។

ទីបី៖ ការប្រៀបធៀបកម្លាំងនៅលើសកលលោក ក៏មិនទាន់ផ្តល់ លទ្ធភាពគ្រប់គ្រាន់ ដើម្បីអោយបដិវត្តន៍នៅបណ្តាប្រទេសដណ្តើម បានជ័យជំនះនៅគ្រប់ទីកន្លែងដែរ។ សហភាពសូវៀត ថ្វីត្បិតតែឈ្នះ សង្គ្រាម ប៉ុន្តែក៏ត្រូវប្រឈមមុខដោះស្រាយបញ្ហាក្រោយសង្គ្រាម ប្រទេស អឺរ៉ុបប៉ែកខាងកើត ថ្វីត្បិតបានរំដោះ ហើយដើរតាមផ្លូវសង្គមនិយម តែ នៅថ្មីថ្មោង ត្រូវប្រឈមមុខដោះស្រាយបញ្ហាការការពាររដ្ឋអំណាច និងការកសាងប្រទេសឡើងវិញ។ ថ្វីត្បិតជប៉ុន ដែលជាមុខសញ្ញាស្វ័យ របស់បដិវត្តន៍ពេលនោះ បានចាញ់សង្គ្រាម ប៉ុន្តែបារាំងត្រូវវិលត្រឡប់ មកដណ្តើមអាណានិគមខ្លួនវិញ ដោយមានការជួយឧបត្ថម្ភរបស់អាមេ រិក និងអង់គ្លេស។ ឯរដ្ឋអំណាចអាយ៉ង នៅបណ្តាប្រទេសឥណ្ឌូចិន ទោះបីជាជប៉ុនចាញ់ ក៏គេខិតខំរក្សាទុកនូវអំណាចរបស់គេ រង់ចាំបា រាំងមកដល់។

កត្តាទាំងបីខាងលើ គឺស្ថិតក្នុងក្របខ័ណ្ឌនៃការប្រៀបធៀបកម្លាំង និងការគូបផ្សំរវាងលក្ខណៈសម្បត្តិផ្ទៃក្នុង និងលក្ខណៈសម្បត្តិអន្តរជាតិ។ បញ្ហានេះ បានដាក់អោយគ្រប់ការបដិវត្តន៍ ជានិច្ចកាលត្រូវយកចិត្ត

ទុកដាក់កសាងកម្លាំង ពិសេសបក្ស កម្លាំងប្រដាប់អាវុធ ក្តាប់ជាប់មូល  
ដ្ឋានមហាជន ក្នុងរណសិរ្សទូលាយ និងរឹងមាំ ក្តាប់ជាប់ការប្រែប្រួល  
នៃភាពការណ៍ ចេះបង្កឱកាស ចេះប្រើប្រាស់ឱកាស ចេះគូបផ្សំលក្ខ  
ណៈសម្បត្តិផ្ទៃក្នុង និងលក្ខណៈសម្បត្តិអន្តរជាតិ ដើម្បីជំរុញបដិវត្តន៍  
អោយមានជំហានទៅមុខ និងដណ្តើមបានជ័យជំនះ។

ក្រោយជប៉ុនចាញ់ បដិវត្តន៍នៃប្រទេសទាំងបីនៅឥណ្ឌូចិន សុទ្ធតែ  
មានការរីកចំរើន។ ក្រៅពីបដិវត្តន៍ខែ សីហា របស់វៀតណាមដណ្តើម  
បាននូវរដ្ឋអំណាច បដិវត្តន៍កម្ពុជា ឡាវ ក៏សុទ្ធតែបានរីកចំរើន។ ប៉ុន្តែ  
ព្រមពេលជាមួយគ្នា ពួកអាណានិគមនិយមទាំងចាស់ទាំងថ្មី និងពួក  
អាយ័ងអាណានិគម ក៏សុទ្ធតែបានសហការគ្នា។ អង្គភាពសហគមន៍  
មានទំនាស់ជាមួយបារាំង អំពីដែនអាណានិគម ដែលអង្គភាពសហគមន៍  
ស្ថិតនៅពីក្រោយខ្នងរបស់សៀម ក៏បានចេញមុខជួយអាណានិគម  
និយមបារាំង ដើម្បីស្តារឡើងវិញនូវអាណានិគមបារាំងនៅឥណ្ឌូចិន។  
អង្គភាពសហគមន៍ស្ថិតនៅពីក្រោយខ្នងរបស់សៀម សំខាន់ចូលភាគខាងត្បូងវៀតណាម  
ដោយជ្រកក្រោមផ្ទាំងក្រចក “មកដើម្បីដកហូតអាវុធពីពួកហ្វាស៊ីស្តជប៉ុន”។  
ផ្អែកលើកម្លាំងរបស់អង្គភាពសហគមន៍ បារាំងក៏បានដណ្តើមត្រួតត្រាភាគខាង  
ត្បូងវៀតណាម ឡាវ និងកម្ពុជាឡើងវិញ បារាំងក៏បានវាយសំរុកទៅ  
លើភាគខាងជើងវៀតណាម បន្ទាប់ពីបានពង្រីកអាណានិគមនៅភាគ  
ខាងត្បូង។ ខែធ្នូ ឆ្នាំ ១៩៤៦ ថៃបានប្រគល់ខេត្តមួយចំនួនរបស់កម្ពុជា  
មកអោយបារាំងវិញ។

នៅកម្ពុជា ក្រោយពីបារាំងត្រឡប់ចូលមកវិញនាខែ តុលា ១៩៤៥

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភាឆ្នាំ២០១៥

រាជរដ្ឋាភិបាលស្នើសុំប៉ុនក៏ត្រូវដួលរលំ ហើយស្តេចក៏បានទទួលយក ការគ្រប់គ្រងរបស់បារាំងឡើងវិញ ដែលការគ្រប់គ្រងនេះត្រូវបានបដិសេធចោលតាមរាជក្រឹត្យ (\*) ថ្ងៃ ១២ មីនា ១៩៤៥ របស់ស្តេច នរោត្តម សីហនុ ស្តីពី ការបដិសេធចោលនូវកិច្ចព្រមព្រៀងទាំងអស់ ដែលចុះហត្ថលេខាជាមួយបារាំង។ ការបដិសេធនេះធ្វើឡើង ក្រោយពេលជប៉ុន ដាក់ការគ្រប់គ្រងប្រទេសខ្មែរតែប៉ុន្មានថ្ងៃ។ ទំនាស់បានផ្ទេរពីទំនាស់ រវាងប្រជាជាតិកម្ពុជា ជាមួយហ្វាស៊ីស្តជប៉ុន មកជាទំនាស់រវាងប្រជា ជាតិកម្ពុជា ជាមួយអាណានិគមនិយមបារាំងឡើងវិញ។

ទោះបីជាបារាំងបានត្រឡប់ចូលមកឥណ្ឌូចិនវិញក៏ដោយ ក៏បារាំង បានឃើញច្បាស់ថា គេត្រូវប្រឈមមុខជាមួយរណសិរ្សជាច្រើនក្នុង ពេលជាមួយគ្នា។ ក្រៅពីវៀតណាម ឡាវ នៅកម្ពុជា បារាំងត្រូវប្រឈម មុខនឹងទិសពីរ។ ទិសទីមួយ គឺចលនាស៊ុបដីវត្តរបស់ប្រជាជនកម្ពុជា បានរីកធំធាត់ ហើយកំពុងគំរាមកំហែងពិតប្រាកដ ទៅលើផល ប្រយោជន៍នៃរបបអាណានិគមនិយមបារាំង។ ទិសទីពីរ បារាំង ត្រូវប្រ ឈមមុខជាមួយពួកសក្តិកូមី នាហ្គីនមន្ត្រីក្នុងរាជរដ្ឋាភិបាល និងរាជរដ្ឋាភិបាល ស្នើសុំបារាំងនៅកម្ពុជាផងដែរ។ ពិនិត្យអំពីជាក់ស្តែងរបស់បារាំង តាមរយៈ យុទ្ធវិធីសម្រុះសម្រួលរបស់បារាំង ជាមួយរាជរដ្ឋាភិបាល និងសក្តិកូមី ខ្មែរ អាចដកចេញនូវការវាយតម្លៃបានមួយថា បារាំងមិនចង់ប្រឈម មុខជាមួយរណសិរ្សពីរក្នុងពេលជាមួយគ្នាទេ។ ការប្រឈមមុខនឹងទិស ពីរក្នុងពេលជាមួយគ្នា នឹងនាំដល់គ្រោះថ្នាក់នៃផលប្រយោជន៍បារាំង

(\*) ប្រវត្តិសាស្ត្រសង្គមនៃប្រទេសកម្ពុជា របស់អ្នកនិពន្ធ យ. យ. មីហាយ៉េរ ចោះពុម្ពដោយ ប្រហ្គេស មូស្ត ១៩៨៥ ទំព័រទី ៣៤៤។

ដូច្នោះ ត្រូវធ្វើការសម្រុះសម្រួលជាមួយកម្លាំងដែលអាចព្រមព្រៀងគ្នា បាន អំពីផលប្រយោជន៍ ទាំងចំពោះមុខ និងយូរអង្វែង ដើម្បីបង្កើត ឡើងនូវវណ្ណសិរ្សប្រចាំជាមួយចលនាទាមទារឯករាជ្យ សេរីភាព ប្រជា ធិបតេយ្យរបស់ប្រជាជន ដែលវាបដិបក្ខជាមួយផលប្រយោជន៍អាណា និគមបារាំង ទាំងចំពោះមុខនិងយូរអង្វែង។ នេះមិនមែនជាការសម្រុះ សម្រួលរវាងវណ្ណៈដែលមានផលប្រយោជន៍បដិបក្ខនោះឡើយ ប៉ុន្តែ ជាការសម្រុះសម្រួល ជាមួយវណ្ណៈដែលមានផលប្រយោជន៍ស្របគ្នា ហើយការខុសគ្នានោះសុទ្ធតែអាចសម្រុះសម្រួលគ្នាបាន លើមូលដ្ឋាន ការពារផលប្រយោជន៍គ្នាទៅវិញទៅមក។ ការសម្រុះសម្រួលរបស់ បារាំងជាមួយវណ្ណៈត្រួតត្រានៅកម្ពុជានាពេលនោះ គឺជាការចាំបាច់ ដើម្បីពង្រឹងស្ថានភាពរបស់បារាំង ទប់ទល់ជាមួយបដិវត្តន៍វៀតណាម ដែលបារាំងយល់ច្បាស់ថា ជាគ្រោះថ្នាក់សំខាន់បំផុតសំរាប់អាណានិ គមនិយមបារាំង នៅទូទាំងឥណ្ឌូចិន។

បារាំងអនុវត្តយុទ្ធវិធីសម្រុះសម្រួលជាមួយស្តេច និងរាជរដ្ឋាភិបាលខ្មែរ ជាច្រើនជំហាន។ ជំហានទីមួយ គឺជ្រកក្រោមផ្ទះក្នុងនូវស្វ័យភាពផ្ទៃ ក្នុងអោយកម្ពុជា តាមកិច្ចព្រមព្រៀងបណ្តោះអាសន្នរវាងរាជរដ្ឋាភិបាល ជាមួយបារាំង ថ្ងៃ ៧ មករា ១៩៤៦។ កិច្ចព្រមព្រៀងបណ្តោះអាសន្ន បារាំង-កម្ពុជា ធាតុពិតគឺជាការប្តូរគ្នារវាងបារាំង និងសក្តិភូមិខ្មែរ ដែល មានផលប្រយោជន៍អោយបារាំង នោះគឺការផ្តល់អោយបារាំងរៀបចំ ឡើងវិញនូវអាណានិគមនិយមរបស់ខ្លួននៅកម្ពុជា សម្រួលដល់ការ គ្រប់គ្រងរបស់បារាំងលើដែនដីអាណានិគមនេះ។ ហើយនេះ ក៏ជា

ដំណាក់កាលដំបូងនៃ នយោបាយខ្មែរឬនីយកម្មសង្គ្រាមរបស់បារាំង នៅកម្ពុជា ជាជំហានឈានទៅប្រើប្រាស់ជនជាតិខ្មែរបង្ក្រាបជនជាតិខ្មែរ តាមនយោបាយបំបែកដើម្បីត្រួតត្រា ដែលបារាំងឈររបញ្ជាពីក្រោយ។ នេះក៏ជាជំហានសម្រុះសម្រួល ដើម្បីទប់ស្កាត់ការតស៊ូនៅក្នុងផ្ទៃក្នុង ពួកគហបតី ដែលស្និទ្ធបារាំង តម្រង់មុខព្រួញទៅបំបែកបំបាក់ផ្ទៃក្នុង ចលនាតស៊ូបដិវត្ត បង្កការស្រមៃស្រមៃយំចំពោះប្រជាជនអំពីស្វ័យភាព ក្លែងក្លាយ ដែលទាំងអស់នេះដើម្បីពង្រឹងរបបអាណានិគមនិយម បារាំង និងដើម្បីបង្ក្រាបចលនាតស៊ូបដិវត្តរបស់ប្រជាជន។

កិច្ចព្រមព្រៀងបណ្តោះអាសន្នបារាំង-កម្ពុជា មានការពង្រីកខ្លះទៅ ដល់អំណាចរាជរដ្ឋាភិបាល ហើយប្រែក្លាយទេសាភិបាលបារាំង ដែល គ្រប់គ្រង មកជាទីប្រឹក្សាស្តេចវិញ។ ប៉ុន្តែប្រការនេះ គ្មានន័យអ្វីទាល់តែ សោះដល់ស្វ័យភាពរបស់កម្ពុជា ហើយក៏គ្មានចុះខ្សោយអ្វីសោះដល់ ការត្រួតត្រារបស់បារាំងលើប្រទេសកម្ពុជា ប៉ុន្តែផ្ទុយទៅវិញ វាជាការ សម្រួលយ៉ាងច្រើនដល់ការត្រួតត្រារបស់បារាំង អាស្រ័យម្យ៉ាងកិច្ចព្រម ព្រៀងបានបញ្ជាក់ច្បាស់ថា សេចក្តីសំរេចទាំងអស់ខាងនីតិបញ្ញត្តិ និង នីតិប្រតិបត្តិរបស់រាជរដ្ឋាភិបាល ត្រូវទទួលការយល់ព្រមរបស់ស្នងការ បារាំងជាមុនសិន។ សកម្មភាពរបស់អង្គការនីតិប្រតិបត្តិ បានស្ថិតនៅ ក្រោមការត្រួតត្រារបស់ទីប្រឹក្សាបារាំង ដែលមានការចាត់តាំងអោយ ធ្វើការអមទីស្តីការរដ្ឋមន្ត្រី និងក្រសួងនានា។ ម្យ៉ាងទៀត ប្រទេសកម្ពុជា ក៏នៅតែស្ថិតជាសមាសភាពក្នុងសហព័ន្ធសណ្ឋាគមន៍ ដែលប្រទេសនេះ គ្មានសិទ្ធិរៀបចំទំនាក់ទំនងការទូតជាមួយប្រទេសផ្សេងទៀតឡើយ។

ដើម្បីបង្ក្រាបចលនាតស៊ូរបស់ប្រជាជន ដើម្បីបោកប្រាស់ប្រជាជន និងដើម្បីអូសទាញពួកអភិជន គហបតីអោយនៅខាងខ្លួន បារាំងបាន បន្តជំហានសម្រុះសម្រួលរបស់ខ្លួនតាមរយៈរបស់ដែលហៅថា ការកែ ទម្រង់ខាងនយោបាយ គឺអនុញ្ញាតអោយមានការបង្កើតឡើងនូវបក្ស នយោបាយតូចៗ ចំនួនបី ដែលសុទ្ធតែតំណាងអោយផលប្រយោជន៍ ពួកសក្តិកូមិ អភិជន ហើយមាននយោបាយស្របជាមួយបារាំង ក្នុងការ ប្រឆាំងចលនាតស៊ូស្នេហាជាតិកម្ពុជា។ ការអនុញ្ញាតអោយបង្កើតបក្ស នយោបាយ ក៏ជាយុទ្ធវិធីរបស់បារាំងដើម្បីពង្រឹងការត្រួតត្រារបស់ខ្លួន។ បារាំងធ្វើតម្រូវប្រើប្រាស់ការខុសគ្នារបស់បក្សទាំងនេះ តាមរបៀបសម្រុះ សម្រួលផង និងរារាំងផង ចុងក្រោយបក្សណាក៏ត្រូវតែពឹងពាក់បារាំង ដើម្បីតស៊ូជាមួយគ្នា។

ថ្ងៃ ១ កញ្ញា ១៩៤៦ មានការបោះឆ្នោតបង្កើតឡើងនូវរដ្ឋសភាបណ្តោះ អាសន្ន ហើយថ្ងៃ ៦ ឧសភា ១៩៤៧ នរោត្តម សីហនុ បានប្រកាសអោយ ប្រើប្រាស់រដ្ឋធម្មនុញ្ញ ដែលជារដ្ឋធម្មនុញ្ញលើកដំបូងរបស់ប្រទេសកម្ពុជា ដែលតាមរាជក្រមលេខ ៤៦៤ ន.ស. ចុះថ្ងៃ ៦ កញ្ញា ឆ្នាំ១៩៤៨ បាន ប្រកាសទុកថ្ងៃ ៦ ឧសភា រៀងរាល់ឆ្នាំ ជាថ្ងៃបុណ្យជាតិ។

ប្រសិនបើនិយាយអំពីរបបអាណានិគមនិយមបារាំង ថ្ងៃ ៦ ឧសភា ១៩៤៧ គឺជាថ្ងៃដែលកម្ពុជាបានផ្ទេរពីរបបរាជានិយមមកកាន់របបរា ជានិយមអាស្រ័យរដ្ឋធម្មនុញ្ញ។ ក្រោយមានរដ្ឋធម្មនុញ្ញនេះ ពួកគេបាន ដំណើរការបោះឆ្នោតជ្រើសតាំងរដ្ឋសភា ដែលមានរដ្ឋសភាលើកទី ១ ថ្ងៃ ២១ ធ្នូ ១៩៤៧ រដ្ឋសភាលើកទី ២ ថ្ងៃ ៩ កញ្ញា ១៩៥១។

ពីថ្ងៃ ១៩២៦ ដល់ថ្ងៃ ១៩៥៣ បារាំងបានបន្តជំហានសម្រុះសម្រួលជាមួយរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា រហូតដល់ការប្រគល់របស់ដែលហៅថា ឯករាជភាពជូនកម្ពុជា។ នេះមិនមែនមកពីសុច្ឆន្ទៈរបស់បារាំងចង់ផ្តល់ឯករាជ្យដល់កម្ពុជា ឬមកពីការតស៊ូរបស់មនុស្សក្នុងរាជវង្សនោះឡើយ ប៉ុន្តែនេះជាយុទ្ធវិធីរបស់បារាំង ដើម្បីសង្គ្រោះអាណានិគមនៅឥណ្ឌូចិន ទប់ស្កាត់កុំអោយបាត់បង់ទាំងស្រុង ទាំងរបបអាណានិគមនិយម ទាំងរបបអាយ៉ង ដែលបណ្តាលមកពីការវាយលុកនៃកងកម្លាំងស្នេហាជាតិកម្ពុជា រៀតណាម ឡាវ។

ការតស៊ូរបស់ប្រជាជនកម្ពុជា រៀតណាម ឡាវ ក្រោមការដឹកនាំរបស់បក្សកុម្មុយនិស្តឥណ្ឌូចិន បានដាក់អោយបារាំងស្ថិតក្នុងសភាពការណ៍លំបាក ដែលតម្រូវអោយរដ្ឋាភិបាលបារាំងត្រូវពិនិត្យឡើងវិញនូវឥរិយាបថនយោបាយរបស់ខ្លួនចំពោះប្រទេសកម្ពុជា ព្រោះថាបារាំងត្រូវប្រឈមមុខសំខាន់បំផុតពីទិសនៃការតស៊ូរបស់ប្រជាជនរៀតណាម ដូច្នេះបារាំងក៏ត្រូវមានកម្ពុជា ជាសមរក្ខមិដែលស្ថេរភាព។ ដូច្នេះ វិធីដែលល្អបំផុតរបស់បារាំង គឺត្រូវសម្រុះសម្រួលជាមួយសក្តិក្ខមិខ្មែរ ប្រសើរជាងទុកអោយចលនាតស៊ូរបស់ប្រជាជនកម្ពុជាដណ្តើមអំណាច ហើយការសម្រុះសម្រួលជាមួយពួកសក្តិក្ខមិខ្មែរ ក៏ជានារក្សាបាននូវផលប្រយោជន៍ខាងនយោបាយ យោធា សេដ្ឋកិច្ចនៃអាណានិគមនិយមបារាំង។

នេះជាជំហានកែសម្រួលខាងយុទ្ធសាស្ត្រ មានចរិតចាំបាច់របស់បារាំងដែលបារាំងត្រូវសំរេចចិត្តបន្តបន្ថយចំពោះរាជានិយមនៅកម្ពុជា ក្នុងគោលបំណងដើម្បីរក្សាទុកមហាក្សត្រ និងរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា ក្នុង

ឋានៈជាសម្ព័ន្ធមិត្តរបស់ខ្លួន នៅក្នុងក្របខ័ណ្ឌនៃយុទ្ធសាស្ត្រស្ត្រីស្នេហាចិន របស់បារាំង។ ទោះជាបារាំងបានទទួលស្គាល់ប្រទេសកម្ពុជាថាជារដ្ឋ ឯករាជ្យតាមសន្ធិសញ្ញាក្រុងប៉ារីស ថ្ងៃ ០៨ វិច្ឆិកា ១៩៤៩ រវាងកម្ពុជា និងបារាំង តែបារាំងនៅតែរក្សាការត្រួតត្រារបស់ខ្លួនលើកម្ពុជា តាមរយៈ កម្លាំងយោធាបារាំងនៅកម្ពុជា តាមរយៈការក្តាប់កងទ័ពកម្ពុជាដែល ត្រូវតែនៅក្រោមគណៈកម្មាធិការយោធាពិសេស ដែលកិច្ចបញ្ជាការ ស្ថិតក្នុងកណ្តាប់ដៃនៃនាយទាហានបារាំង តាមរយៈការគ្រប់គ្រងដោយ បារាំងនូវប្រព័ន្ធតុលាការ តាមរយៈការគ្រប់គ្រងរបស់បារាំង លើការ តែងតាំងអគ្គរាជទូតកម្ពុជាប្រចាំប្រទេសក្រៅ ដែលត្រូវមានការយល់ ព្រមពីរដ្ឋាភិបាលបារាំង និងតាមរយៈដែលកម្ពុជាត្រូវស្ថិតនៅជារដ្ឋក្នុង សហព័ន្ធបារាំង និងជាភាគីមួយក្នុងសហភាពចតុកោតិ (បារាំង កម្ពុជា វៀតណាម ឡាវ) នៃប្រព័ន្ធរដ្ឋាករគយរូបិយវត្ថុ ដែលតាមសហភាព ចតុកោតិនេះ បានជួយដល់អាណានិគមនិយមបារាំងអោយបន្តការ ត្រួតត្រា និងកាន់កាប់ខាងសេដ្ឋកិច្ច ជាមូលដ្ឋាននៅកម្ពុជា ក៏ដូចជានៅ វៀតណាម ឡាវ។

តាមការកំណត់នៃសន្ធិសញ្ញាឆ្នាំ ១៩៤៩ ប្រទេសកម្ពុជាបានទទួល សិទ្ធិក្នុងការកសាងកងទ័ព ដែលស្ថិតក្រោមការត្រួតត្រាផ្ទាល់របស់ មហាក្សត្រ ហើយនៅពេលមានសង្គ្រាមត្រូវស្ថិតក្រោមគណៈកម្មាធិ ការពិសេស ដែលកិច្ចបញ្ជាការត្រូវស្ថិតក្នុងដៃនៃតំណាងទីបញ្ជាការ របស់បារាំង។ នេះគឺជាការបន្តនយោបាយខ្មែរឬនិយកម្មសង្គ្រាមរបស់ បារាំង ដែលបារាំងបានត្រៀមរៀបចំតាំងពីឆ្នាំ ១៩៤៦។ បារាំង ត្រូវការ

អោយសក្តិកូមិកម្ពុជា មានកងទ័ពមួយក្រោមបញ្ជារបស់បារាំង ដើម្បី  
ប្រើប្រាស់ដែររបស់ជនជាតិកម្ពុជាបង្ក្រាបជនជាតិកម្ពុជាគ្នាឯង។

ការធ្វើសម្បទានរបស់បារាំង គ្រាន់តែបានបំពេញចិត្តចំពោះអ្នក  
រាជានិយមតែប៉ុណ្ណោះ ប៉ុន្តែទំនាស់រវាងអាណានិគមនិយមបារាំងជា  
មួយប្រជាជាតិកម្ពុជា និងទំនាស់រវាងប្រជាកសិករ និងពលករផ្សេង  
ទៀតជាមួយវណ្ណៈជិះជាន់ក្នុងសង្គម កាន់តែកើនឡើងជារៀងរាល់ថ្ងៃ  
អាស្រ័យដោយទំនាស់កាន់តែឆាប់រហ័ស ការតស៊ូរបស់ប្រជាជនកម្ពុជាកាន់  
តែមានសន្ទុះទៅមុខ។ ការបដិវត្តប្រជាជាតិប្រជាធិបតេយ្យ កាន់តែ  
មានខ្លឹមសារសមស្រប ទៅនឹងសភាពការណ៍ជាក់ស្តែងរបស់សង្គម។  
នោះគឺការទាមទារវាយផ្តួលរំលំរបបអាណានិគមនិយមបារាំង លុបបំ  
បាត់ចោលរដ្ឋអំណាចសក្តិកូមិជាបរិវារ ដណ្តើមឯករាជ សេរីភាព ជូន  
ប្រជាជន។

ចលនាតស៊ូរបស់ប្រជាជនកម្ពុជា ក៏ដូចជាប្រជាជនរៀនណាម  
ឡាវ បានរីកចំរើន និងបន្តជំហានទៅមុខយ៉ាងលឿន។ ដោយឡែក នៅ  
កម្ពុជា ការកសាងថ្មីនូវអង្គការចាត់តាំងបដិវត្ត ការបង្រួបបង្រួមនូវ  
ចលនាតស៊ូអោយមានការឯកភាព គឺជាមូលដ្ឋានសំខាន់សំរាប់ឈាន  
ដល់ការបង្កើតរណសិរ្សឯកភាពទូទាំងប្រទេស និងរដ្ឋាភិបាលបណ្តោះ  
អាសន្ននៃកម្លាំងតស៊ូកម្ពុជា ដែលសំរេចដោយសន្តិបាតកម្មាភិបាលទូ  
ទាំងប្រទេសលើកទី ១ ចាប់ពីថ្ងៃ ១៧ ដល់ ១៩ មេសា ១៩៥០។ ការ  
បង្កើតឡើងនូវអង្គការនយោបាយដ៏សំខាន់ទាំងពីរនេះ ជាមួយនឹងសេច  
ក្តីប្រកាសឯករាជដែលអានដោយអាចារ្យ មឿន (សឹង ង៉ុកមិញ) ថ្ងៃ

១៩ មិថុនា ១៩៥០ នៅក្នុងមិទ្ធិញ្ញាប្រជាជននៅស្រុកស្រែអំបិល ខេត្ត  
កំពត (\*) គឺជាព្រឹត្តិការណ៍នយោបាយដ៏សំខាន់របស់ប្រជាជនកម្ពុជា ក៏  
ដូចជាចលនាតស៊ូនៅឥណ្ឌូចិនទាំងមូល។ ព្រឹត្តិការណ៍នេះ គឺជាកត្តាដ៏  
រុញយ៉ាងខ្លាំងដល់ការពង្រឹងការឯកភាព នៃបណ្តាអង្គការចាត់តាំងខាង  
នយោបាយ យោធា និងអង្គការមហាជននានានៃចលនាតស៊ូ។ ព្រឹត្តិការណ៍  
នេះ ក៏ជាកត្តាសំខាន់មួយផ្តល់នូវភាពអនុគ្រោះជាមូលដ្ឋានសំរាប់ការ  
បង្កើតឡើងនូវបក្សប្រជាជនបដិវត្តខ្មែរ នាថ្ងៃ ២៨ មិថុនា ១៩៥១  
បន្ទាប់ពីមហាសន្និបាតតំណាងទូទាំងប្រទេសលើកទី ២ នៃបក្សកុម្មុយ  
និស្តឥណ្ឌូចិន ខែ កុម្ភៈ ១៩៥១ ដែលបានសំរេចថា បក្សនឹងចេញធ្វើ  
សកម្មភាពចំហរ ព្រមទាំងតម្រូវអោយមានការចាត់តាំងឡើងវិញសម  
ស្របតាមសភាពការណ៍ថ្មីនៃប្រទេសនិមួយៗ ដែលចំណុចនេះបាន  
គូសបញ្ជាក់ទៅដល់ភាពចាំបាច់អោយប្រទេសនិមួយៗ មានបក្សដោយ  
ឡែក ដើម្បីដឹកនាំប្រជាជនអោយបានសមស្រប ជាមួយសភាពការណ៍  
ជាក់ស្តែងនៅប្រទេសរបស់ខ្លួន។ ការបំបែកបក្សកុម្មុយនិស្តឥណ្ឌូចិន  
ជាបីបក្ស នៅកម្ពុជា វៀតណាម ឡាវ បានធ្វើអោយលេចធ្លោឡើងនូវ  
តុល្យភាពកម្លាំងក្នុងសភាពការណ៍ថ្មី ដែលអនុគ្រោះអោយការតស៊ូ  
បដិវត្តនៅប្រទេសនិមួយៗ ក្នុងក្របខ័ណ្ឌនៃការតស៊ូរួមប្រឆាំងអាណា  
និគមនិយមបារាំង និងការជ្រៀតជ្រែករបស់ចក្រពត្តិអាមេរិកនៅឥណ្ឌូ  
ចិន។ លក្ខណៈសម្បត្តិផ្ទៃក្នុង និងលក្ខណៈសម្បត្តិអន្តរជាតិ បាន  
អនុញ្ញាត និងតម្រូវអោយដំណើរការយ៉ាងដូច្នោះ។ នេះគឺជាចរិតភ្នំ  
ស្វាងរបស់ជនកុម្មុយនិស្តនៅឥណ្ឌូចិន ដែលបានអនុវត្តយុទ្ធសាស្ត្រ

(\*) ឯកសារស្រាវជ្រាវដោយគណៈស្រាវជ្រាវ ប្រវត្តិសាស្ត្រ បក្សប្រជាជនបដិវត្តកម្ពុជា។

យុទ្ធវិធីសមស្របទៅតាមសភាពការណ៍នៃដំណាក់កាលនីមួយៗ។

បក្សនយោបាយនៃបដិវត្តន៍កម្ពុជា បានយកឈ្មោះថាជា បក្សប្រជាជនបដិវត្តខ្មែរ គឺជាការភ្ជួរស្វែងមួយស្របជាមួយសភាពការណ៍ជាក់ស្តែងនៃប្រទេសជាតិ។ បក្សបានយកថ្ងៃ ២៨ មិថុនា ១៩៥១ ជាថ្ងៃបង្កើតបក្ស ដោយមិនបានយកថ្ងៃបង្កើតបក្សកុម្មុយនិស្តឥណ្ឌូចិន ឆ្នាំ ១៩៣០ ជាថ្ងៃកំណើតទេ។

ប្រការនេះ តើមានផលប៉ះពាល់អ្វីទៅដល់ចរិតរបស់បក្សនាពេលក្រោយទៀតឬទេ? ហើយបាត់បង់នូវប្រភពកំណើតនៃបក្សនយោបាយនេះឬទេ? ដូចបានរៀបរាប់ខាងលើ អាចកំណត់បានច្បាស់ថា បក្សប្រជាជនបដិវត្តខ្មែរ បានចាប់បដិសន្ធិឡើងដោយមានការគូបផ្សំរវាងទ្រឹស្តីនៃលទ្ធិម៉ាក្ស-ឡេនីន ជាមួយចលនាស្នេហាជាតិដែលមានស្រាប់ដែលការគូបផ្សំនេះ ធ្វើឡើងក្រោយការបង្កើតបក្សកុម្មុយនិស្តឥណ្ឌូចិន ដោយប្រធាន ហូ ជីមិញ ឆ្នាំ ១៩៣០ ហើយពិសេសបានរីកចំរើនខ្លាំងក្រោយឆ្នាំ ១៩៤៥។ ក្រោយបក្សបានកើតឡើង ហើយបានស្ថិតនៅជាភាគមួយនៃបក្សកុម្មុយនិស្តឥណ្ឌូចិន តាមរយៈបក្សភាគបក្សកុម្មុយនិស្តឥណ្ឌូចិននៅកម្ពុជា គឺជាប្រការសមស្របបំផុត ក្នុងដំណាក់កាលនាពេលនោះ។ ការរីកចំរើនឡើងនៃកម្លាំង និងចលនាបដិវត្ត ក្រោមការដឹកនាំរបស់បក្សភាគបក្សកុម្មុយនិស្តឥណ្ឌូចិននៅកម្ពុជា គឺជាតំណាងរតកដ៏សំខាន់សំរាប់ប្រែក្លាយទៅជា បក្សប្រជាជនបដិវត្តខ្មែរនាពេលក្រោយ ហើយប្រការនេះគ្មានផលប៉ះពាល់អ្វីចំពោះចរិតបក្ស ឬមាតិកាយុទ្ធសាស្ត្រយុទ្ធវិធីរបស់បក្សនាពេលក្រោយឡើយ។ អាស្រ័យដោយម្យ៉ាង ទោះជា

បក្សស្ថិតក្នុងស្ថានភាពបែបណាក៏ដោយ ក៏បក្សនេះអាចប្រកាន់ខ្ជាប់នូវ  
លទ្ធិម៉ាក្ស-ឡេនីន ម្យ៉ាងទៀតបក្សភាគនៃបក្សកុម្មុយនិស្តឥណ្ឌូចិននៅ  
កម្ពុជា ដែលជាមូលដ្ឋានសំខាន់បំផុតសំរាប់ការបង្កើតបក្សប្រជាជន  
បដិវត្តខ្មែរ បានមានមាត់ យុទ្ធសាស្ត្រ យុទ្ធវិធីសំរាប់ដំណើរការបដិវត្តន៍  
នៅកម្ពុជាហើយដែរ ដែលមាត់នេះត្រូវបានបង្ហាញតាមរយៈរណសិរ្ស  
ឯកភាពជាតិ និងរដ្ឋាភិបាលបណ្តោះអាសន្ននៃកម្មវិធីស្ថិតកម្ពុជា។ ការ  
តស៊ូបដិវត្តក្រោយការបង្កើតបក្ស គឺជាការបន្តនូវប្រពៃណីស្ថិតដែល  
មានពីមុនមក ក្រោមការដឹកនាំរបស់បក្សកុម្មុយនិស្តឥណ្ឌូចិន ហើយធ្វើ  
តាមព្រឹត្តិការណ៍នៃការបង្កើតបក្សនេះ បានជំរុញយ៉ាងខ្លាំងដល់ចលនា  
តស៊ូអោយមានការរីកចំរើន និងឈានតាមទិសកាន់តែត្រឹមត្រូវ។

ការបង្កើតរណសិរ្សឯកភាពជាតិ ការបង្កើតរដ្ឋាភិបាលបណ្តោះអា  
សន្ន និងការបង្កើតបក្សប្រជាជនបដិវត្តខ្មែរ បានធ្វើអោយចលនា  
បដិវត្តកម្ពុជាស្ថិតក្នុងរបៀបរៀបរយជាងពេលមុន ឯកភាពវាយសំរុក  
ខ្លាំងជាងពេលមុន ហើយប្រជាជនកាន់តែរួមប្រាស្រ័យជាមួយបដិវត្តន៍  
ច្រើនជាងពេលមុន។ ព្រឹត្តិការណ៍ទាំងអស់នេះ បានដាក់អោយអាណា  
និគមនិយមបារាំង និងរាជរដ្ឋាភិបាលអាយ៉ង ស្ថិតចំពោះមុខសភាព  
ការណ៍មិនធម្មតា។ ព្រមជាមួយនឹងការវាយលុករបស់បដិវត្តន៍វៀតណាម  
បដិវត្តន៍ឡាវ ចក្រពត្តិអាមេរិកបានអនុវត្តនយោបាយជ្រៀតជ្រែកដោយ  
ចំហ ដើម្បីជួយដល់បារាំងក្នុងការបន្តត្រួតត្រាឥណ្ឌូចិនផង និងត្រៀមរៀបចំ  
លក្ខណៈសម្បត្តិ ដើម្បីជំនួសបារាំងនៅពេលក្រោយផង។ អាមេរិកបាន  
យល់ព្រម និងគាំទ្រដល់នយោបាយបារាំងនៅកម្ពុជា និងបានប្រកាស

ទទួលស្គាល់នូវឯករាជ្យរបស់កម្ពុជា តាមសន្ធិសញ្ញាបារាំង-កម្ពុជាឆ្នាំ ១៩៤៩។ បន្ទាប់ពីបានប្រកាសទទួលស្គាល់ឯករាជ្យកម្ពុជា ខែ កុម្ភៈ ១៩៥០ អាមេរិកបានចុះហត្ថលេខានាខែធ្នូ ១៩៥០ លើកិច្ចព្រមព្រៀង ជាមួយបារាំង អំពីការផ្តល់ជំនួយយោធាអោយកម្ពុជានៅឥណ្ឌូចិន ដែលជំនួយទាំងនេះក៏បានដល់ដែររាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជាតាមរយៈ បារាំង។ តាមរយៈកិច្ចព្រមព្រៀងនេះ ទីប្រឹក្សា អ្នកឯកទេស និងគ្រូបង្ហាត់ ខាងយោធារបស់អាមេរិក ក៏បានបញ្ជូនមកកាន់ឥណ្ឌូចិន។ បដិវត្តន៍ កម្ពុជាក៏ដូចវៀតណាម ឡាវ បានប្រឈមមុខចំពោះសភាពការណ៍ថ្មី គឺទន្ទឹមនឹងបន្តប្រឆាំងអាណានិគមនិយមបារាំង នៅមានការកិច្ចប្រឹងប្រែង ទៀត គឺការប្រឆាំងនឹងការជ្រៀតជ្រែករបស់ចក្រពត្តិអាមេរិក ដែលតម្រូវ អោយមាន ការបង្រួបបង្រួមកម្ពុជាប្រឆាំងចក្រពត្តិនៅប្រទេសទាំងបី កម្ពុជា វៀតណាម ឡាវ ដែលតាមព្រឹត្តិការណ៍នាពេលនោះ គឺមានសន្និបាត សម្ព័ន្ធភាពប្រជាជននៃប្រទេសទាំងបីនៅឥណ្ឌូចិន ដែលបានបើកប្រជុំ ក្នុងខែ មីនា ១៩៥១ ដើម្បីពិភាក្សាអំពីការបង្កើតរណសិរ្សរួមលើគោល ការណ៍ស្ម័គ្រចិត្ត សមភាព ជួយឧបត្ថម្ភគ្នាទៅវិញទៅមក ក្នុងការវាយបណ្តោញ ពួកអាណានិគមនិយមបារាំង និងពួកជ្រៀតជ្រែកអាមេរិក ដណ្តើមយក ឯករាជ្យ សេរីភាព សុភមង្គល ភាពសម្បូររុងរឿងជូនប្រទេសជាតិខ្លួន។

ការតស៊ូក្នុងចន្លោះឆ្នាំ ១៩៥១-១៩៥២ មានលក្ខណៈប្តូរផ្តាច់ គំ រាមកំហែងដល់របបអាណានិគមនិយមនៅទូទាំងឥណ្ឌូចិន។ ការតស៊ូ របស់ប្រជាជននៅប្រទេសទាំងបីនៅឥណ្ឌូចិន ជាកម្លាំងសង្កត់យ៉ាង ខ្លាំងចំពោះបារាំង បង្ខំអោយបារាំងត្រូវពិនិត្យឡើងវិញនូវយុទ្ធសាស្ត្រ

របស់ខ្លួនចំពោះប្រទេសកម្ពុជា។ ស្របពេលជាមួយគ្នានោះ ការតស៊ូរបស់ប្រជាជនកម្ពុជា បានដាក់អោយរាជរដ្ឋាភិបាល ពិសេស នរោត្តម សីហនុ ស្ថិតក្នុងសភាពការណ៍ដ៏លំបាក។ នរោត្តម សីហនុ បានអនុវត្តនូវយុទ្ធវិធីទប់ស្កាត់ និងបង្ក្រាបចលនាតស៊ូ ដើម្បីតម្លៃជាមួយបារាំងក្នុងការពង្រឹងនូវអំណាចរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជាផង។ ឆ្នាំ ១៩៥៣ នរោត្តម សីហនុ បានឈប់សាកល្បងរៀបចំអធិបតេយ្យភាពរដ្ឋបន្តិចម្តងៗ លើមូលដ្ឋាននៃការពង្រីកតំបន់ស្វ័យភាព ដែលបានអនុវត្តតាមសន្ធិសញ្ញាបារាំង-កម្ពុជា ឆ្នាំ ១៩៤៩ ហើយបែរទៅតស៊ូជាមួយបារាំងតាមផ្លូវទូតវិញ។

កម្លាំងសង្គត់នៃចលនាតស៊ូរបស់ប្រជាជនបានបង្ខំអោយបារាំងត្រូវធ្វើសម្បទាន ប៉ុន្តែសម្បទានរបស់បារាំង មិនមែនផ្តល់ដោយត្រង់អោយប្រជាជនកម្ពុជានោះឡើយ។ ការជ្រើសរើសល្អបំផុតរបស់បារាំង គឺធ្វើសម្បទានអោយមហាក្សត្រ និងរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា។ បារាំងយល់ច្បាស់ថា ការធ្វើអោយសភាពការណ៍កម្ពុជាតានតឹងទៅទៀត នឹងអាចបង្កើតគ្រោះថ្នាក់សំរាប់ខ្លួន។ ការធ្វើសម្បទានអោយរាជរដ្ឋាភិបាល និងមហាក្សត្រ ដើម្បីប្តូរយកមកវិញនូវសម្ព័ន្ធមិត្តដ៏គួរអោយទុកចិត្ត គឺជាការចាំបាច់ដើម្បីរក្សានូវផលប្រយោជន៍បារាំងនៅកម្ពុជា នៅពេលក្រោយ និងពេលចំពោះមុខ វាចាំបាច់សំរាប់អន្តរាគមន៍របស់បារាំងនៅប្រទេសវៀតណាម។ ការធ្វើសម្បទានលើកនេះ រួមមានការប្រគល់សិទ្ធិត្រួតត្រាលើក្រសួងនគរបាល និងយុត្តិធម៌ដល់រាជរដ្ឋាភិបាល តាមកិច្ចព្រមព្រៀងថ្ងៃ ២៩ សីហា ១៩៥៣ ការប្រគល់សិទ្ធិលើកិច្ចបញ្ជាការយោធាជាន់ខ្ពស់លើទឹកដីកម្ពុជាដល់រាជរដ្ឋាភិបាល តាមកិច្ចព្រមព្រៀង ថ្ងៃ

១៧ តុលា ១៩៥៣។ ចេញពីកិច្ចព្រមព្រៀងទាំងនេះ នាំដល់ការប្រកាសឡើងនូវអធិបតេយ្យកម្ពុជា នាខែ វិច្ឆិកា ១៩៥៣ ដែលគេហៅថា ឯករាជ្យទាំងស្រុង ហើយឯករាជ្យនេះត្រូវបានគេប្រើប្រាស់ក្នុងសន្និសីទហ្សឺណែវ ស្តីពីឥណ្ឌូចិន ឆ្នាំ ១៩៥៤ អំពីសិទ្ធិតំណាងរបស់កម្ពុជា ក្នុងសន្និសីទអន្តរជាតិនេះ។ ដូច្នោះ ឯករាជ្យដែលបារាំងបានផ្តល់អោយកម្ពុជា ពេលនេះ មួយផ្នែកដើម្បីពង្រឹងស្ថានភាពនៃរដ្ឋាភិបាលអាយ៉ងនៅផ្ទៃក្នុងប្រទេស មួយផ្នែកទៀតគឺត្រៀមរៀបចំសំរាប់ការចូលរួមតថ្ងៃលើតុចរចានៅសន្និសីទហ្សឺណែវ ព្រោះបារាំងយល់ច្បាស់ថា ពេលចូលដល់ដំណោះស្រាយ ពិតជានឹងមានប្រតិភូកម្ពុជាពីរផ្សេងគ្នា។ បើសង្កេតអំពីអធិបតេយ្យកម្ពុជា ដែលប្រកាសនៅឆ្នាំ ១៩៥៣ គឺពុំមានលក្ខណៈពេញលេញជាប្រទេសឯករាជ្យ មានអធិបតេយ្យ និងបូរណភាពពេញលេញនៅឡើយ អាស្រ័យដោយកត្តាបី៖

- ទីមួយ គឺកម្ពុជានៅតែបន្តស្ថិតក្នុងសហព័ន្ធបារាំង
- ទីពីរ កងទ័ពបារាំងមួយចំនួននៅតែស្ថិតលើទឹកដីកម្ពុជា ពិសេសបណ្តាខេត្តភាគខាងកើត ជាបន្តទៀត
- ទីបី អំពីសេដ្ឋកិច្ច គឺជាសេដ្ឋកិច្ចចំណុះពួកអាណានិគមនិយម ដូចពេលបារាំងនៅត្រួតត្រា គ្មានអ្វីផ្លាស់ប្តូរឡើយ។

អាស្រ័យដោយបរាជ័យយ៉ាងធ្ងន់ធ្ងរនៅរៀតណាម ពិសេសនៅសមរក្សមិឡឡេនបៀនកូ បារាំងត្រូវបង្ខំចិត្តចូលតុចរចាអោយបានចាប់បំផុត ដើម្បីសង្គ្រោះស្ថានភាពកងទ័ពបារាំងនៅរៀតណាម។ ដូច្នោះ ខែឧសភា ១៩៥៤ សន្និសីទហ្សឺណែវអំពីឥណ្ឌូចិន បានចាប់ផ្តើមប្រជុំ ក្នុង

ពេលដែលបារាំងបានរៀបចំយុទ្ធសាស្ត្រហើយជាស្រេច សំរាប់ការរក្សា  
នូវផលប្រយោជន៍បារាំងនៅកម្ពុជា និងក្នុងពេលដែលអាមេរិក បាន  
ត្រៀមរៀបចំហើយជាស្រេច ដើម្បីលោតចូលមកឥណ្ឌូចិន ព្រមពេល  
ដែលចិន កំពុងស្វែងរកនូវការសម្របសម្រួលដើម្បីការពារខ្លួន។ ដូច្នេះ  
ការសម្រុះសម្រួលជាបន្តបន្ទាប់នៅសន្និសីទហ្សឺណែវ ធ្វើឡើងដោយ  
មានការយុបយិតជាសម្ងាត់រវាងអាមេរិក បារាំង ចិន ដែលការសម្រុះសម្រួល  
ទាំងនោះ បានធ្វើឡើងដោយបាត់បង់ទាំងស្រុងនូវភាពអនុគ្រោះដល់  
ចលនាស៊ីវិលរបស់ប្រជាជនកម្ពុជា។

បញ្ហាបានចាប់ផ្តើមពីសិទ្ធិតំណាងរបស់កម្ពុជាចូលរួមក្នុងសន្និសីទ។  
ការត្រៀមរៀបចំរបស់បារាំងអំពីរបស់ដែលហៅថា ការប្រគល់ឯករាជ្យ  
អោយកម្ពុជា នាឆ្នាំ ១៩៥៣ ត្រូវបានគេប្រើប្រាស់ជាសន្លឹកបៀវត្សសំខាន់  
បំផុត ដើម្បីបើកផ្លូវអោយរាជរដ្ឋាភិបាលអាយ៉ង់ចូលរួម និងបដិសេធ  
ការចូលរួមនៃរដ្ឋាភិបាលនៃកម្លាំងស្នេហាជាតិកម្ពុជា ដែលប្រការនេះ  
ទាក់ទងយ៉ាងសំខាន់ដល់ការសំរេចចុងក្រោយរបស់សន្និសីទ។ សម  
សារី បានថ្លែងនៅថ្ងៃ ២៣ សីហា ១៩៥៥ ថា “ប្រាកដជាឯករាជ្យដែល  
ទារបានមុនប្រជុំសន្និសីទហ្សឺណែវនោះហើយ ដែលអាចអោយប្រតិភូ  
ខ្មែរនៅហ្សឺណែវ ប្រកាន់ឥរិយាបថជាប្រតិភូប្រទេសឯករាជ្យមួយបាន  
តវ៉ាអោយប្រទេសឯទៀតទទួលស្គាល់ និងប្រតិបត្តិឯករាជ្យនោះបាន  
ធ្វើអោយគេទទួលស្គាល់រាជរដ្ឋាភិបាលយើងជាត្រឹមត្រូវបាន និងផាត់  
តំណាងពួកឥស្សរឧទ្ធាមចេញជាដាច់ខាត”(\*)។

(\*) សម សារី ថ្លែងនៅមន្ទីរសភាទីប្រឹក្សាជាតិ ថ្ងៃ ២៣ សីហា ១៩៥៥ អំពីកិច្ចព្រមព្រៀង ហ្សឺណែវ  
និងការបោះឆ្នោតនៅប្រទេសខ្មែរ។

យោងលើហេតុការណ៍នេះ អាចសន្និដ្ឋានបានថា ពួកគេបានប្រើប្រាស់យ៉ាងដាច់ខាតនូវឯករាជ្យ ដែលគេបានត្រៀមរៀបចំអស់ពេលជិតមួយឆ្នាំមកហើយ ដើម្បីឧត្តមភាពក្នុងការសម្រុះសម្រួល និងដើម្បីបំផ្លាញចលនាតស៊ូរបស់បដិវត្តន៍នៅលើតុលាការ។

សភាពការណ៍មុនសន្និសីទ និងក្នុងពេលសន្និសីទ មានការស្មុគ្រស្មាញខ្លាំង អាស្រ័យដោយពួកចក្រពត្តិបានយុបយិតគ្នា ផ្អែកលើគ្នា តស៊ូជាមួយគ្នា ដើម្បីសំរេចនូវបំណងដោយឡែកៗ ឯ ចិន ដែលជាសម្ព័ន្ធមិត្តរបស់បដិវត្តន៍នៅឥណ្ឌូចិន ពេលនោះក៏មានយុទ្ធសាស្ត្រមួយដោយឡែក ហើយពួកគេសុទ្ធតែត្រូវការប្រើប្រាស់សន្និសីទហ្សឺណែវដើម្បីសំរេចនូវបំណងរបស់គេ។ បារាំងត្រូវការរក្សាអោយបាននូវរបបស្ម័គ្រខ្លួននៅកម្ពុជា នៅភាគខាងត្បូងវៀតណាម នៅឡាវ ព្រោះការស្ថិតស្ថេរនៃរបបទាំងនេះ វាជាតំណាងផលប្រយោជន៍របស់បារាំងនៅអតីតដែនដីអាណានិគមនេះ។ អាមេរិកត្រូវការចូលឥណ្ឌូចិន ក្រោយពេលបារាំងចេញ។ អាមេរិក បានត្រៀមរៀបចំតាំងពីឆ្នាំ ១៩៥០ ដូច្នោះ អាមេរិកក៏ត្រូវការរក្សាទុកនូវរបបអាយ៉ង់នៅប្រទេសទាំងនេះ ធ្វើជាមូលដ្ឋានអោយការចូលមករបស់ខ្លួន។

តាមការរៀបរាប់របស់ សម សារី ថា ថ្ងៃ ២០ កក្កដា ១៩៥៤ មុនពេលពិភាក្សាកិច្ចព្រមព្រៀងចុងក្រោយ ទេព ផន និង នង គីមនី ដែលជាសមាជិកប្រតិភូរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជាក្នុងសន្និសីទហ្សឺណែវ បានទៅជួបជាមួយរដ្ឋលេខាធិការរងអាមេរិក ដែលជាប្រតិភូអាមេរិកនៅសន្និសីទហ្សឺណែវ ឈ្មោះ វ៉ែលដេ ប៊ីដែល ស្មីត (Walter Bedell Smith)។

បន្ទាប់ពីការជួបជាមួយប្រតិភូអាមេរិក ទេព ផន និង នង គីមនី បាន ទៅជួបជាមួយសហប្រធានសន្និសីទ ដែលពេលនោះមានអង្គភាព និង សហភាពស្ងៀម ហើយមានការចូលរួមរបស់ប្រតិភូបារាំង និងសាធារណរដ្ឋប្រជាធិបតេយ្យវៀតណាមផង ដែលពេលនោះគណៈប្រតិភូរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា បានទាមទារនូវចំណុច ២ ដែលមានចំណុច ២ ទាក់ទងដល់ឧបាយកលអាមេរិកក្នុងការចូលប្រទេសកម្ពុជា គឺ៖

ទីមួយ សុំអោយប្រទេសខ្មែរនៅមានអំណាច និងមានសិទ្ធិក្នុងសហព័ន្ធសឹកណា (Alliance Militaire) ដែលស្របច្បាប់អង្គការសហប្រជាជាតិ ហើយសុំអោយប្រទេសខ្មែរនៅទទួលបានចំណតទ័ពប្រទេសក្រៅ (Bases Etrangères) បាន បើយល់ថាមានការបៀតបៀនដល់សុខុមាលភាព។

ទីពីរ សុំកុំអោយប្រទេសខ្មែរទទួលយកគ្រឿងអាវុធឬទាហានពីប្រទេសក្រៅអោយចូលមកក្នុងប្រទេសខ្មែរ តាមកន្លែងណាក៏បាន។

ដោយសំអាងទៅលើការអះអាងនេះ អាមេរិកបានឆ្លៀតប្រើប្រាស់សន្និសីទហ្សឺណែវ ដើម្បីបើកទ្វារអោយខ្លួនចូលមកកម្ពុជាដោយងាយស្រួល។ ដូច្នោះបានជាប៉ុន្មានខែក្រោយ គឺនៅថ្ងៃ ១៦ ឧសភា ១៩៥៥ អាមេរិកបានចុះហត្ថលេខាលើកិច្ចព្រមព្រៀងជាមួយកម្ពុជា អំពីជំនួយយោធា។ ចំពោះចិនវិញ ចិនត្រូវការកសាងប្រទេសឡើងវិញ ហើយចង់បានតំបន់ទ្រនាប់មួយនៅភាគខាងត្បូង គឺភាគខាងជើងវៀតណាម ដើម្បីជៀសវាងការប៉ះទង្គិចដោយផ្ទាល់ជាមួយអាមេរិក។ ដូច្នោះ ចិនត្រូវយកយុទ្ធសាស្ត្រសម្របសម្រួលក្នុងផលប្រយោជន៍របស់ខ្លួន។ ឯចលនាស៊ី អាស្រ័យដោយឧបាយកលដែលបានប្រោសទុករបស់ពួក

ចក្រពត្តិ ទប់ស្កាត់តំណាងអ្នកតស៊ូកម្ពុជា និងឡាវមិនអោយចូលរួមក្នុងសន្និសីទ ដូច្នោះកម្លាំងតស៊ូមានតែសាធារណរដ្ឋប្រជាធិបតេយ្យវៀតណាម (វៀតណាមខាងជើង) មួយតែប៉ុណ្ណោះ ដែលបានចូលរួម ហេតុនេះឃើញថាមិនតុល្យភាពកម្លាំងនៅក្នុងសន្និសីទ ហើយប្រការនេះមិនបានឆ្លុះបញ្ចាំងអំពីការដាក់ស្តែងនៅលើសមរក្ខមិឡើយ។

អំពីការព្រមព្រៀងនាខែកក្កដា ឆ្នាំ ១៩៥៤ នៅសន្និសីទហ្សឺណែវ បើពិនិត្យមួយជ្រុងឃើញថា ការព្រមព្រៀងនេះគឺជាការព្រមព្រៀងមិនអនុគ្រោះសំរាប់ប្រជាជនកម្ពុជា ព្រោះថាការព្រមព្រៀងនេះតម្រូវអោយចលនាតស៊ូកម្ពុជារំសាយនៅនឹងកន្លែង វាមិនបានឆ្លុះបញ្ចាំងអំពីស្ថានភាពពិតប្រាកដ និងសំណូមពរនយោបាយពិតប្រាកដនៅកម្ពុជាឡើយ។ ប៉ុន្តែ បើសិនជាពិនិត្យអោយបានស៊ីជម្រៅ និងគ្រប់ជ្រុងជ្រោយ ក្នុងក្របខ័ណ្ឌជំនួលយជាង គេទាញបាននូវការវាយតម្លៃថា ទោះបីជាចលនាតស៊ូរបស់ប្រជាជន មិនអាចសំរេចបានទាំងស្រុងនូវបដិវត្តន៍ប្រជាជាតិប្រជាធិបតេយ្យ ក៏ចលនាតស៊ូនេះបានបំពេញនូវមុខនាទីដ៏សំខាន់ក្នុងការបណ្តេញពួកអាណានិគមនិយមបារាំងចេញពីកម្ពុជា ចាប់បង្ខំអោយពួកចក្រពត្តិអាណានិគមនិយម ទទួលស្គាល់នូវសិទ្ធិរបស់ប្រជាជាតិកម្ពុជា។ អាចនិយាយច្បាស់ថា នៅពេលដែលពួកសក្តិកម្មបានឱនក្បាលទទួលយកនិមអាណានិគមនិយមហើយនោះ ប្រសិនបើគ្មានចលនាតស៊ូរបស់ប្រជាជនកម្ពុជា ប្រជាជនវៀតណាម ប្រជាជនឡាវទេ នោះ ពួកអាណានិគមនិយមបារាំងពិតជាមិនធ្វើការសម្រុះសម្រួលណាមួយក្នុងការផ្តល់ឯករាជ្យ និងទទួលស្គាល់សិទ្ធិនៃប្រជាជាតិទាំងបី

នេះឡើយ។ គ្មានពេលណាដែលពួកអាណានិគមនិយមយល់ព្រម  
ដោយសុច្ឆន្ទៈ ហើយធ្វើសម្បទានអោយដោយគ្មានការតស៊ូរបស់ប្រជា  
ជននោះឡើយ។ ក្នុងពេលជាមួយគ្នា ពួកសក្តិកូមិចាំតែព្រមធ្វើតាមពួក  
ចក្រពត្តិ ផុតពីបារាំងដល់ជប៉ុន ផុតពីជប៉ុនដល់បារាំងវិញ ប៉ុន្តែស្ថាន  
ភាពត្រីកោណបានធ្វើអោយពួកសក្តិកូមិ តែងបានទទួលផលចំណេញ  
ពីសម្បទានរបស់ពួកអាណានិគមនិយម ក្រោមការគាបសង្កត់នៃចលនា  
តស៊ូរបស់ប្រជាជន។ ចលនាតស៊ូរបស់ប្រជាជន ជាកម្លាំងសង្កត់ទៅលើ  
អាណានិគមនិយម អាណានិគមនិយមធ្វើសម្បទានអោយពួកសក្តិកូមិ  
ទីចុងបំផុតឯករាជ្យដណ្តើមបានដោយបារមីព្រះមហាក្សត្រ ដែលទទ្ទឹ  
ករណ៍នេះ មិនអាចទទួលយកបានឡើយ ព្រោះវាបដិសេធចោលទាំង  
ស្រុងនូវតួនាទីរបស់មហាជនក្នុងការតស៊ូដណ្តើមឯករាជ្យជាតិ។

គោលដៅនៃបដិវត្តន៍ប្រជាជាតិប្រជាធិបតេយ្យ ដែលបក្សប្រជា  
ជនបដិវត្តន៍ខ្មែរបានដាក់ចេញ ក៏ស្ថិតក្នុងការដណ្តើមឯករាជ្យជាតិ  
សន្តិភាព និងសិទ្ធិសេរីភាពជូនប្រជាជន ដូច្នោះការយល់ព្រមអនុវត្តកិច្ច  
ព្រមព្រៀងហ្សឺណែវដែលកម្លាំងតស៊ូមិនបានចូលរួមចុះហត្ថលេខា គឺ  
កាន់តែបង្ហាញច្បាស់នូវការអនុវត្តន៍មាត់របស់បក្ស គឺការស្ម័គ្រចិត្តធ្វើ  
ការសម្រុះសម្រួល ដើម្បីផលប្រយោជន៍នៃឯករាជ្យជាតិ សន្តិភាព និង  
សេរីភាព។ ការសម្រុះសម្រួលនៅទីនេះចេញមកពីការស្ម័គ្រចិត្តទាំង  
ស្រុង ពីព្រោះថា ម្យ៉ាងលក្ខខណ្ឌដែលតម្រូវអោយកម្លាំងតស៊ូរំសាយ  
នៅនឹងកន្លែង គឺវាធ្ងន់ធ្ងរពេក ម្យ៉ាងទៀត កម្លាំងតស៊ូ មិនមែនជាកាតិ  
ដែលត្រូវជាប់ចំណងត្រូវអនុវត្តកិច្ចព្រមព្រៀងនោះឡើយ។ ដូច្នោះ

ប្រសិនបើកម្លាំងនេះនៅតែបន្តធ្វើសកម្មភាព ទោះបីមានឬគ្មានការគាំទ្រពីខាងក្រៅ ក៏កិច្ចព្រមព្រៀងហ្សឺណែវ ពិបាកអនុវត្ត ហើយសន្តិភាពក៏មិនអាចកើតមានបានដែរ យ៉ាងហោចណាស់ក៏អស់រយៈពេលមួយវែងបង្អួចទើបអាចស្ងប់ស្ងាត់ទៅបាន។ ប៉ុន្តែ បក្សប្រជាជនបដិវត្តខ្មែរ ជាបក្សនយោបាយប្រកបទៅដោយវិចារណញ្ញាណ ដើម្បីផលប្រយោជន៍ជាតិ និងប្រជាជន គឺសុខចិត្តពលិកម្ម។ ដូច្នោះ ការសម្រុះសម្រួលនៅទីនេះ គឺជាការសម្រុះសម្រួលជាមួយផលប្រយោជន៍របស់ជាតិ និងប្រជាជន។ ពិនិត្យអំពីទ្រឹស្តី ក្នុងការសម្រុះសម្រួលនាឆ្នាំ ១៩៥២ គឺត្រឹមត្រូវ។ ការប្រៀបធៀបកម្លាំង ទាំងក្នុង និងក្រៅប្រទេស ក្នុងក្របខណ្ឌទូទាំងឥណ្ឌូចិន គឺអនុញ្ញាតិអោយយើងធ្វើការសម្រុះសម្រួល ត្រឹមកំរិតនេះឯង។ បដិវត្តន៍វៀតណាមបានភាគខាងជើង បដិវត្តន៍ឡាវបានខេត្តពីរប្រមូលផ្តុំកម្លាំង បដិវត្តន៍កម្ពុជា ទោះជាត្រូវរំសាយនៅនឹងកន្លែង ប៉ុន្តែនោះក៏ជាមោទនភាព អាស្រ័យដោយខ្លួនបានបំពេញបេសកកម្មជាប្រវត្តិសាស្ត្រ ចាប់បង្ខំអោយបារាំងត្រូវដកចេញពីកម្ពុជា លុបបំបាត់ចោលជាស្ថាពរនូវលទ្ធិអាណានិគមនិយមចាស់របស់បារាំង ដែលបានត្រួតត្រាកម្ពុជាអស់ ៩ ទសវត្សរ៍ ម្យ៉ាងទៀត ការសម្រុះសម្រួលនេះ ក៏មិនមែនជាការសារភាពបោះបង់ចោលគោលដៅចុងក្រោយរបស់ខ្លួនឡើយ នេះជាការសម្រុះសម្រួលក្នុងយុទ្ធវិធីតស៊ូ ដែលត្រូវដណ្តើមជ័យជំនះ ជាដំហានៗ និងឈានទៅយកជ័យជំនះទាំងស្រុង ហើយការជាក់ស្តែងចាប់តាំងពីការសម្រុះសម្រួលឆ្នាំ ១៩៥២ ប្រជាជនកម្ពុជា ប្រជាជនវៀតណាម ប្រជាជនឡាវ គឺនៅតែបន្តការតស៊ូរបស់ខ្លួនតាមគ្រប់រូបភាព និងគ្រប់កាលៈទេសៈ។ ដោយឡែក នៅកម្ពុជា ដើម្បីស្របតាមសភាព

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភា ២០១៥

---

កាណ្ឌីដូ បក្សមានគោលការណ៍ប្រែទិសពីការតស៊ូប្រដាប់អាវុធ មក  
តស៊ូនយោបាយវិញ។

ផ្នែកទី ២

**ស្ថានភាពសង្គមមុនឆ្នាំ ១៩៧០  
និងការបដិវត្តន៍**

**ក្រា**យសន្និសីទហ្សឺណែវឆ្នាំ ១៩៥២ សភាពការណ៍កម្ពុជាបាន  
វិវត្តមកកាន់ដំណាក់កាលថ្មី គឺដំណាក់កាលឯករាជ្យខាងនយោបាយ  
ក្នុងកំរិតមួយមិនទាន់ពេញលេញ និងក្នុងស្ថានភាពដែលកត្តាមូលធន  
និយមបានកើតឡើងក្នុងក្របខណ្ឌនៃបែបផែនសក្តិភូមិ។

ទំនាស់ ជានិច្ចកាលបានប្រមូលផ្តុំរវាងប្រជាជាតិកម្ពុជា ដែលត្រូវ  
ការពង្រឹងឯករាជ្យ អធិបតេយ្យ ជាមួយចក្រពត្តិអាមេរិក ដែលត្រូវការ  
ដាក់កម្ពុជាក្នុងក្របខ័ណ្ឌអន្តរាគមន៍របស់ខ្លួន និងរវាងកម្មករ កសិករ  
ជាមួយវណ្ណៈសក្តិភូមិ និងវណ្ណៈនាយទុន។

បណ្តាបក្សនយោបាយ បានសម្របសម្រួលជាមួយសភាពការណ៍  
ថ្មី ហើយធ្វើការតស៊ូជាមួយគ្នា ប្រមូលផ្តុំជុំវិញបញ្ហាសេដ្ឋកិច្ចសង្គម  
បញ្ហានយោបាយ ឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត្យ បញ្ហាដណ្តើមអំណាចនៅក្នុង

ស្រទាប់វណ្ណៈត្រួតត្រា។ ការតស៊ូនេះបានប្រព្រឹត្តទៅយ៉ាងតឹងតែង ធ្វើ  
អោយសង្គមមានការវិវត្តប្រែប្រួលប្រកបដោយការស្មុគ្រស្មាញ។

មុនពេលចូលទៅពិនិត្យបញ្ហាផ្សេងទៀត ចាំបាច់ត្រូវពិនិត្យអំពី  
ស្ថានភាពសេដ្ឋកិច្ចសង្គមក្នុងចន្លោះឆ្នាំ ១៩៥២-១៩៧០ ព្រោះនេះគឺជា  
មូលហេតុដ៏ជ្រាលជ្រៅដែលជះឥទ្ធិពលទៅដល់បញ្ហាដទៃទៀត។

នយោបាយរបស់អ្នកកាន់អំណាចក្រោមការដឹកនាំរបស់ នរោត្តម  
សីហនុ បានបង្កលក្ខណៈសម្បត្តិអោយមានការប្រណាំងប្រជែងដោយសេរី  
ដែលតាមរយៈនយោបាយនេះ បានផ្តល់នូវលទ្ធភាពសំរាប់ការរីកចំរើន  
យ៉ាងឆាប់រហ័សរបស់វណ្ណៈគហបតី និងក្រុមមនុស្សដែលមានលទ្ធ  
ភាពខាងដើមទុន។

ក្រោយពេលបារាំងចូលកាន់កាប់ប្រទេសកម្ពុជា មានការកែទម្រង់  
លើបញ្ហាដីធ្លី ដែលបានផ្តល់លទ្ធភាពសំរាប់ការប្រើប្រាស់ដីធ្លី និងកម្ម  
សិទ្ធិលើដីធ្លី។ ការកែទម្រង់ត្រូវបានបន្តអនុវត្តរហូតមកទល់នឹងឆ្នាំ  
១៩៧០ និងរហូតមកដល់ឆ្នាំ ១៩៧៥ ក្រោមតំបន់ លន់ នល់ ត្រួតត្រា។  
កម្មសិទ្ធិលើដីធ្លី ប្រសិនបើពិនិត្យលើក្រដាសស្នាម គឺហាក់ដូចជាផ្តល់នូវ  
លទ្ធភាពងាយស្រួលសំរាប់កសិករជាទូទៅ ប៉ុន្តែបើពិនិត្យអោយស៊ីជម្រៅ  
ដល់ទំនាក់ទំនងក្នុងបញ្ហាកសិកម្ម គឺឃើញមានបញ្ហាជាច្រើន ដែល  
ស្ថិតក្នុងរូបភាពជិះជាន់យ៉ាងធ្ងន់ធ្ងរ។

នយោបាយកម្មសិទ្ធិលើដីធ្លី បានផ្តល់លទ្ធភាពងាយស្រួលសំរាប់  
ពួកវណ្ណៈដែលមានមធ្យោបាយ និងដើមទុន និងសំរាប់ពួកសក្តិកូមី នា  
ហ្នឹងដែលហ្នឹងហែងដីធ្លី។ ដូច្នោះ វាបានកើតឡើងយ៉ាងឆាប់រហ័សនូវ

ស្រទាប់ពួកម្ចាស់ដី ហើយដែលការវាតទីរបស់ម្ចាស់ដីនេះ បានធ្វើអោយ  
កសិករកាន់តែជួបការលំបាក។ ការវាតទីរបស់ម្ចាស់ដី បានធ្វើឡើង  
តាមច្រើនរូបភាព ជារូបភាពទិញដីយកកាន់កាប់ ជារូបភាពចាប់យកដី  
បង់ពន្ធអោយរាជការទុកលក់ ជួល ឬប្រវាស់អោយកសិករ។ ប៉ុន្តែរូប  
ភាពដែលមានលក្ខណៈជាការជិះជាន់ធ្ងន់ធ្ងរ គឺទុនសំរាប់ចងការអោយ  
កសិករពីសំណាក់ពួកនាយទុន និងឈ្មួញ។ នៅក្នុងរយៈពេលដែលពា  
ណិជ្ជកម្មក្រៅប្រទេសបានរីកចំរើន ហើយស្ថិតក្នុងការគ្រប់គ្រងរបស់  
ក្រុមហ៊ុននាយទុនក្នុងប្រទេស ដែលមានទំនាក់ទំនងជាមួយក្រុមហ៊ុន  
នាយទុនក្រៅប្រទេស បណ្តាញរបស់ឈ្មួញបានចាក់ឫសទៅគ្រប់មូល  
ដ្ឋាននៃផលិតកម្មកសិកម្ម។ វិធីរបស់ពួកនាយទុន គឺក្តាប់យកនូវប្រភព  
ទំនិញដើម្បីនាំចេញ តាមរយៈការផ្តល់ទុនអោយកសិករមានលក្ខណៈ  
ជាការចងការប្រាក់ ដែលមានកំរៃការប្រាក់ខ្ពស់បំផុត គឺ ៥០ ភាគរយ  
រហូតដល់ ១០០ ភាគរយ ក្នុងមួយឆ្នាំ។ ដែលកសិករកម្ពុជាបាននិយាយ  
រត់មាត់ថា “វស្សាមួយកន្តាំង ប្រាំមួយមួយសៅ។” កសិករតិចតួចណាស់  
ដែលគ្មានបំណុល ហើយមួយចំនួនមិនអាចសងបំណុលបាន ក៏ត្រូវ  
ពួកឈ្មួញរឹបអូសយកដីស្រែ ចំការ។ វិធីនេះត្រូវបានអនុវត្តជាទូទៅ  
ដោយពួកនាយទុន ធ្ងន់តាមរយៈឈ្មួញនៅជនបទ ដែលនៅជាប់ផ្ទាល់  
ជាមួយកសិករ។ នៅក្នុងសម័យក្រោមអណានិគមនិយម ពួកនាយទុន  
ចងការប្រាក់ មិនបានយកចិត្តទុកដាក់ទិញដីធ្លី ដើម្បីធ្វើជាកម្មសិទ្ធ  
របស់ខ្លួនឡើយ។ ការចងការប្រាក់ពេលនោះ សំខាន់ប្រមូលយកនូវ  
ផលិតផលមកវិញ ប៉ុន្តែ ក្រោយឆ្នាំ ១៩៥២ ពួកនាយទុនបានយកចិត្ត  
ទុកដាក់ប្រមូលយកដីស្រែចំការ អាស្រ័យដោយមូលហេតុ ពួកឈ្មួញ

នៅជនបទ បានទទួលនូវលទ្ធភាពចូលរួមនាំចេញនូវផលកសិកម្ម។ ដូច្នោះ ពួកឈ្មួញនៅជនបទ មិនគ្រាន់តែជាបណ្តាញរបស់នាយទុនក្នុងការប្រមូលទិញពីកសិករដូចពេលមុនឡើយ តែបានក្លាយទៅជាបណ្តាញប្រមូលដី គ្រប់គ្រងដី និងប្រើប្រាស់ដី ជួល ឬប្រវាស់អោយកសិករ ដើម្បីយកកម្រៃពីដីផង និងប្រមូលយកកោតផលសំរាប់នាំចេញផង។

ដោយការជិះជាន់របស់នាយទុនចង់ការប្រាក់ទៅលើកសិករ តាមរយៈឈ្មួញនៅជនបទ និងតាមរយៈនៃការទាមទារនៃកម្លាំងជឿនលឿនសភាពការណ៍នេះ បានតម្រូវអោយរាជរដ្ឋាភិបាលបង្កើតឡើងនូវអង្គការមួយមានឈ្មោះថា រាជសហករណ៍ ក្នុងបំណងធ្វើវិនិយោគអោយកសិករ ទិញលក់ជាមួយកសិករ។ ប៉ុន្តែ ការបង្កើតឡើងនូវអង្គការមួយរបៀបនេះ ដែលមានភាគច្រើនជាវណ្ណៈជិះជាន់កាន់តំណែងសំខាន់ៗក្នុងអង្គការ បានធ្វើអោយមានអំពើពុករលួយ អំពើកេងបន្លំទុន និងការយកទុនរបស់រដ្ឋទៅទិញដីជាកម្មសិទ្ធិឯកជន ឬយកទៅចង់ការអោយកសិករ។ រាជសហករណ៍ មិនត្រឹមតែមិនបានដោះស្រាយអ្វី សម្រាលដល់ទុក្ខវេទនារបស់កសិករប៉ុណ្ណោះទេ ប៉ុន្តែនៅបានជាទុនមួយសំរាប់ពួកអ្នកមានទ្រព្យ និងអំណាច យកធ្វើជាអាវុធដើម្បីជិះជាន់កសិករថែមទៀត។

នៅក្នុងសម័យនៃចលនាដំណាំឧស្សាហកម្ម ដូចជា កៅស៊ូ កប្បាស អំពៅ ឆៃ ក្រចៅ នាទសវត្សរ៍ឆ្នាំ ៦០ ពួកនាហ្មឺនម្ចាស់ដី ពួកនាយទុន បានវាតទីយ៉ាងខ្លាំងទៅលើដីធ្លី។ ការវាតទីតាមរបៀបជាច្រើន បានបង្កើតឡើងនូវរូបភាពនៃទំនាក់ទំនងជាច្រើនក្នុងវិស័យកសិ

កម្ម គឺទំនាក់ទំនងរវាងឈ្មួញចង់ការប្រាក់ ជាមួយកសិករ រវាងឈ្មួញ ម្ចាស់ដីដែលជួល ឬប្រវាស់ដីអោយកសិករ រវាងពួកនាយទុនជាមួយ កម្មករក្នុងកសិដ្ឋានដំណាំឧស្សាហកម្ម។ ពិតមែនតែទំនាក់ទំនងតាម របៀបមូលធននិយម ក្នុងរបរកសិកម្មមានការរីកចំរើនយឺត ប៉ុន្តែវាបាន កើតមានឡើងនៅស្ទើរគ្រប់ទីកន្លែង មានទំហំ និងកំរិតខុសៗ គ្នា។

តាមរយៈនៃការវិវត្តន៍ប្រែប្រួលក្នុងចុងទសវត្សឆ្នាំ ៧០ គេពិនិត្យ ឃើញនូវការបែងចែកជាស្រទាប់វណ្ណៈជាច្រើននៅជនបទ។ ដំបូងគេ សង្កេតឃើញនូវការរីកចំរើននៃស្រទាប់ពួកថៅកែពាណិជ្ជកម្មតូចតាច ដែលជាបណ្តាញនៃពួកនាយទុនពាណិជ្ជកម្ម និងចង់ការប្រាក់ ដែល ពួកនេះធ្វើសកម្មភាពតាមច្រើនរបៀប ដូចជាចង់ការប្រាក់ដើម្បីប្រមូល យកកំរៃពីការប្រាក់ផង និងប្រមូលទិញផលិតផលផង ឬតាមរូបភាព ជាឈ្មួញចង់ការប្រាក់ គួបផ្សំនឹងការប្រើប្រាស់ដីដែលរឹបអូសបាន ជួល ឬប្រវាស់អោយកសិករ ដែលជារូបភាពជិះជាន់មូលធននិយម និងពាក់ កណ្តាលសក្តិភូមិ។ មូលដ្ឋានសង្គមនៃឈ្មួញតាមជនបទ មានការផ្សារ ភ្ជាប់យ៉ាងជិតស្និទ្ធជាមួយពួកនាយទុនពាណិជ្ជកម្មនៅទីក្រុង។ ឈ្មួញ កណ្តាលនៅជនបទ ភាគច្រើនជាអាណិកជនចិន ដែលផ្សារភ្ជាប់យ៉ាង ជិតស្និទ្ធជាមួយនាយទុនចិននៅតាមទីក្រុង ដែល គ្របដណ្តប់លើ សកម្មភាពពាណិជ្ជកម្មស្ទើរតែទាំងស្រុង។ លោក វ៉េមី ព្រុយដូម បាន សរសេរថា “គេអាចប៉ាន់ស្មានថា នៅឆ្នាំ ១៩៦៦ អ្នកដែលជាចិននោះ នឹងមានចំនួន ៣៨០.០០០ នាក់ គឺ ៥% នៃប្រជាជនសរុប។ ចិនច្រើន ជាអ្នកជំនួញ ពួកគេកាន់កាប់ពាណិជ្ជកម្មស្ទើរតែទាំងស្រុង ពិសេស

ការលក់ដូរស្រូវអង្ករ។ នៅក្នុងភូមិមួយ យ៉ាងហោចណាស់ក៏មានចិន ម្នាក់ទិញស្រូវអង្ករ និងលក់សម្ភារៈប្រើប្រាស់ដែរ(\*)។ លោក វ៉េមី ព្រុយ ដូម បានសរសេរត្រឹមការលក់ដូររបស់ជនជាតិចិន ប៉ុន្តែជាក់ស្តែង ពួក ឈ្មួញចិនទាំងនេះបានធ្វើមុខរបរបន្ថែម ជាអ្នកចងការប្រាក់ និងជាអ្នក កាន់កាប់ដីធ្លីសំរាប់ជួល ឬប្រវាស់អោយកសិករ។

ការកើតឡើងនូវកសិដ្ឋានកសិកម្មតូច និងមធ្យម បង្កើតឡើងនូវទំនាក់ទំនងមូលធននិយមក្នុងវិស័យកសិកម្ម ជាការដែលផ្តល់លទ្ធភាព អោយពួកអ្នកមាន អាចប្រើប្រាស់នូវពលកម្មដែលមានតម្លៃថោករបស់ កសិករដែលអស់ដី ហើយប្រែក្លាយខ្លួនទៅជាកសិករក្នុងកសិដ្ឋាន។ តាមនិន្នាការប្រសិនគ្មានសង្គ្រាមនាឆ្នាំ ១៩៧០ ទេ រូបភាពនេះក៏នឹង មានការរីកចំរើនខ្លាំង។ ក្រៅពីនោះ គេអាចឃើញស្រទាប់វណ្ណៈកសិករ ត្រូវបានបែងចែកជាលំដាប់ថ្នាក់ អាស្រ័យដោយមធ្យោបាយផលិតកម្ម និងមូលដ្ឋានសង្គមរបស់គេ។ កសិករមួយចំនួនតូចមានដីធ្លីច្រើនបង្ហូរ ប៉ុន្តែមិនប្រាកដប្រជាថាជាម្ចាស់ដី អាស្រ័យជួនកាលគេអាចជួល ឬប្រ វាស់អោយកសិករ ជួនកាលគេធ្វើខ្លួនឯងដោយមានជួលពលកម្មខ្លះ មកជំនួយតាមរដូវកាល។ មូលដ្ឋានសង្គមរបស់កសិករប្រភេទនេះ ដែលគេតែងនិយមហៅថា កសិករមាន គឺបានផ្សារភ្ជាប់យ៉ាងជិតស្និទ្ធ ជាមួយកសិករទូទៅ។

កសិករភាគច្រើន អាស្រ័យការវាតទីរបស់ម្ចាស់ដី អាស្រ័យដោយ បំណុលរបស់ឈ្មួញ ហើយសំខាន់អាស្រ័យដោយអត្រាកើនឡើងនៃ

(\*) សេដ្ឋកិច្ចនៃប្រទេសកម្ពុជា ដោយ វ៉េមី ព្រុយដូម បោះពុម្ពឆ្នាំ ១៩៦៩ ជាភាសាបារាំង។

ចំនួនប្រជាជនក្នុងរង្វង់កសិករ ក្នុងពេលដែលគ្មានលទ្ធភាពខាងមធ្យោបាយសំភារៈសំរាប់ពង្រីកថែមដីថ្មី និងគ្មានការរីកចំរើនខាងបច្ចេកទេសវិទ្យាសាស្ត្រដើម្បីបង្កើនទិន្នផល ជីវភាពរបស់កសិករជាទូទៅមានការធ្លាក់ចុះជាលំដាប់។ កសិករដែលមានដី ៥-១០ ហិកតា កាលឆ្នាំ ១៩៥២ ពេលឆ្នាំ ១៩៧០ គេបានបែងចែកអោយកូន ដូច្នោះទាំងឪពុកម្តាយ ទាំងកូន បានក្លាយទៅជាកសិករដែលមានដីតិច ឬច្រើនទៅតាមចំនួនកូនដែលត្រូវចែក។ កសិករដែលមានដីតិច ក៏កាន់តែពិបាកទៅទៀតក្រោយពេលបានចែកអោយកូនចៅរួចហើយ។ នេះនៅមិនទាន់គិតដល់មានបញ្ហាផ្សេងៗ ដូចជាទឹកជំនន់ គ្រោះរាំងស្ងួត និងគ្រោះថ្នាក់ផ្សេងទៀត ដែលកសិករត្រូវជួបប្រទះ និងមិនទាន់គិតដល់ករណីមួយចំនួនដែលពួកសក្តិកូមិម្ចាស់ដីប្រើប្រាស់កម្លាំងទាំងកម្រោល ដើម្បីដណ្តើមដីរបស់កសិករផង ដែលគេតែងបានឃើញនូវការតស៊ូ និងការប្តឹងផ្តល់របស់កសិករមកដល់ នរោត្តម សីហនុ។

តាមហេតុការណ៍ដូចបានរៀបរាប់មកនេះ កសិករមួយចំនួន អាស្រ័យដោយស្ថានភាពភូមិសាស្ត្រនៅជិតខ្លួន មិនអាចផ្តល់លទ្ធភាពអោយរុករានដីថ្មីបានទេ គេបង្ខំចិត្តត្រូវចាកចេញទៅតាំងទីលំនៅថ្មី។ សំរាប់អ្នកដែលមានលទ្ធភាពខាងដើមទុន និងពលកម្ម ខ្លះបានទៅរកតំបន់ដីថ្មីបន្ត ក្នុងមុខរបរកសិកម្ម ប៉ុន្តែសំរាប់អ្នកដែលគ្មានទុន ភាគច្រើនប្រែក្លាយខ្លួនទៅជាកម្មករចំការកៅស៊ូ ឬកសិដ្ឋាន ឬចូលមកបណ្តាទីក្រុងដើម្បីធ្វើជាកម្មករ ឬពលករស៊ីឈ្នួល ដែលបានធ្វើអោយបណ្តាទីក្រុងមានការកើនឡើងយ៉ាងឆាប់រហ័សនូវចំនួនប្រជាជន និងអាស្រ័យនៅទី

ក្រុងគ្មានការងារគ្រប់គ្រាន់សំរាប់មនុស្សដ៏ច្រើនធ្វើ វាបានកើតឡើងនូវ  
វិបត្តិតតការងារធ្វើ។

តាមឯកសារលោក វ៉េមី ព្រុយដូម សរសេរនៅឆ្នាំ ១៩៦៩ អំពី  
សេដ្ឋកិច្ចនៃប្រទេសកម្ពុជា បានរៀបរាប់ថា “ការជំរឿនឆ្នាំ ១៩៦២ បាន  
ធ្វើការបែងចែកតំបន់ជនបទ និងតំបន់ទីក្រុង។ តំបន់ទីក្រុងមាន ទីប្រជុំ  
ជនធំ (ដូចជា ភ្នំពេញ បូកគោ កែប កំពង់សោម) និងតំបន់ក្រុង (បាត់  
ដំបង កំពត កំពង់ចាម កំពង់ឆ្នាំង កំពង់ស្ពឺ កំពង់ធំ កំពង់ត្រាច ក្រចេះ  
ព្រៃវែង ពោធិសាត់ សៀមរាប ស្ទឹងត្រែង ស្វាយរៀង តាកែវ) តាម  
ជំរឿននោះ ប្រជាជនក្រុងមាន ៦០០.០០០ នាក់ (១៩៦២) ស្មើនឹងជាង  
១០% នៃប្រជាជនសរុប។ កាលពីឆ្នាំ ១៩៧១ ប្រជាជនក្រុងមានតែ  
១៣០.០០០ នាក់ស្មើនឹង ៥ ភាគរយនៃប្រជាជនសរុប។ បច្ចុប្បន្ន  
(១៩៦៧) ប្រជាជនក្រុងមានចំនួន ៧០០.០០០ នាក់ ស្មើនឹងប្រហែល  
១២ ភាគរយនៃប្រជាជនសរុប។ កំណើននេះ បង្ហាញនូវការចាកចោល  
ជនបទមកកាន់ទីក្រុង ជាពិសេសក្រោយសង្គ្រាម(\*)។ លោក វ៉េមី  
ព្រុយដូម បានអះអាងថា “កត្តាចំបងនៃការចាកចោលជនបទនេះ គឺ  
កត្តាសេដ្ឋកិច្ច។ កសិករក្រវត់រកធនធានឬរត់រកការងារតាមទីក្រុង(\*)។  
ចាប់ពីឆ្នាំ ១៩៦៧ ដល់ ១៩៧០ ថ្វីត្បិតតែគេមិនបានដឹងនូវចំនួនប្រជា  
ជនទីក្រុងពិតប្រាកដ តែរយៈពេលនេះជារយៈពេលនៃការកើនឡើង  
នៃចំនួនប្រជាជន ដែលចាកចោលជនបទមកកាន់ទីក្រុង អាស្រ័យ  
ដោយការធ្លាក់ចុះនៃជីវភាពរបស់គេ។

(\*) សេដ្ឋកិច្ចនៃប្រទេសកម្ពុជា ដោយ វ៉េមី ព្រុយដូម បោះពុម្ពឆ្នាំ ១៩៦៩ ជាភាសាបារាំង។

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភា ២០១៥ ដំណើរការកម្ពុជា

ការកើនឡើងដ៏ឆាប់រហ័សរបស់ប្រជាជនតាមទីក្រុង ទីប្រជុំជនធំៗ បានបង្កើតឡើងនូវបញ្ហាឥតការងារធ្វើ ព្រោះថាការកើនឡើងនេះធ្វើ ដោយឯកឯង គ្មានការចាត់ចែងរបស់រដ្ឋបាលឡើយ ដូច្នោះមានទីក្រុង ខ្លះមនុស្សច្រើនទីក្រុងខ្លះមនុស្សតិចៗ តាមឯកសាររបស់ វ៉េមី ព្រុយដូម សរសេរឆ្នាំ ១៩៦៩ ថា ឆ្នាំ ១៩៦៧ ប្រជាជនទីក្រុងមាន ៧០០.០០០ នាក់ ស្មើនឹងប្រហែល ១២ ភាគរយនៃប្រជាជនសរុប ដោយឡែកតែទី ក្រុងភ្នំពេញមួយមានប្រជាជន ៥០០.០០០ នាក់ ស្មើនឹង ៧០ ភាគរយ នៃប្រជាជននៅតាមទីក្រុងទូទាំងប្រទេស ដូច្នោះបញ្ហាអោយឃើញថា ដង់ស៊ីតេ (Densité) មិនមានតុល្យភាពនៅតាមបណ្តាទីក្រុងទៅហើយ។

ជាមួយនឹងដង់ស៊ីតេតាមទីក្រុងគ្មានតុល្យភាព រដ្ឋាភិបាលជំនាន់នោះ ក៏មិនបានយកចិត្តទុកដាក់ ដល់ការបែងចែកពលកម្មសង្គមឡើយ។ គេ អាចដឹងបានខ្លះៗ មានធ្វើដែរតែតិចតួចណាស់ បើប្រៀបធៀបនឹង លក្ខណៈសម្បត្តិដែលអាចធ្វើបាន។ ដូច្នោះ ធ្វើអោយការបែងចែកប្រជា ជននៅតាមជនបទមិនស្មើគ្នា នាំអោយកន្លែងខ្លះខ្លះប្រជាជន កន្លែង ខ្លះប្រជាជនច្រើនហួសពីផ្ទៃដីដែលមាន។ បើតាមឯកសារដែលរបស់ លោក វ៉េមី ព្រុយដូម ក៏ដូចជាលើការដាក់ស្តែង ប្រទេសកម្ពុជាមានផ្ទៃ ដីច្រើនជាងចំនួនប្រជាជនយ៉ាងច្រើន ប៉ុន្តែអាស្រ័យដោយមានការ បែងចែកប្រជាជនមិនស្មើ ធ្វើអោយផ្ទៃដី ២/៣ ស្មើតែគ្មានប្រជាជន រស់នៅ។ ខាងស្តីស្តី ឧត្តរ អាគ្នេយ៍ មានដង់ស៊ីតេតិចជាង ៥ នាក់ក្នុង មួយគីឡូម៉ែត្រក្រឡា។ នៅតំបន់វាលរាប និងខ្ពង់រាប ក៏មិនស្មើគ្នាដែរ តំបន់ខ្លះដង់ស៊ីតេ ១០០ នាក់/គ.ម<sup>២</sup> តំបន់ខ្លះតិចជាង ៥០ នាក់/គ.ម<sup>២</sup>

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភាឆ្នាំ២០១៥ ដំណើរការកម្ពុជា

ហើយក៏មានតំបន់ខ្លះលើសពី ២០០ នាក់/គ.ម<sup>២</sup>។ តំបន់ទន្លេមេគង្គ ទន្លេសាប ទន្លេបាសាក់ ដែលមានប្រជាជនរស់នៅច្រើន ឡើងរហូតដល់ដងស៊ីតេ ២០០ ទៅ ៦០០ នាក់/គ.ម<sup>២</sup>។ តំបន់ដីគ្មានដីជាតិ ដូចជាតាវែរ កំពង់ស្ពឺ កណ្តាល ដងស៊ីតេលើសពី ១០០ ទៅ ២០០ នាក់/គ.ម<sup>២</sup> តែ តំបន់ដីមានដីជាតិ ដូចជាខេត្តបាត់ដំបង បៃរជាដងស៊ីតេតិចជាង ១០០ នាក់/គ.ម<sup>២</sup> ទៅវិញ។ នេះមួយផ្នែកមកពីមូលហេតុប្រវត្តិសាស្ត្រ តែមួយ ផ្នែកទៀត មកពីនយោបាយរដ្ឋាភិបាលក្នុងការបែងចែកពលកម្មសង្គម។

ការរៀបរាប់ និងបណ្តាញលេខខាងលើនេះ អាចអោយគេប៉ាន់ស្មានបានពីនិន្នាការនៃការបន្តធ្លាក់ចុះនៃជីវភាពកសិករ ក្នុងចន្លោះឆ្នាំ ១៩៦៧-១៩៧០ មុនពេលកើតមានសង្គ្រាម។

ចំពោះកសិករដែលសល់ដីតិចតួច ឬអត់ដីទាំងស្រុង ហើយមិន ចេញពីភូមិកំណើត ត្រូវបង្ខំចិត្តជួល ឬប្រវាស់ដីរបស់ពួកម្ចាស់ដី ឬដើរ ស៊ីល្អៗធ្វើស្រែចំការអោយគេ ដែលប្រភេទនេះអាចរាប់បញ្ចូលទៅ ក្នុងស្រទាប់នៃវណ្ណៈអធនពាក់កណ្តាល។ ប្រសិនបើគ្មានសង្គ្រាមនាឆ្នាំ ១៩៧០ ទេ និន្នាការកសិករគ្មានដីធ្វើនឹងកាន់តែកើនឡើង។

នយោបាយអាជីវកម្មសេរី កម្មសិទ្ធិលើដីធ្លី ក្នុងពេលរដ្ឋមិនបានតម្រៃ តម្រង់ និងវិនិយោគអោយកសិករ ក្នុងរយៈពេលដំបូង ឃើញហាក់ដូច ជាបានផ្តល់ផលប្រយោជន៍អោយកសិករទូទៅ ប៉ុន្តែក្រោយមក ឆ្លង តាមការពង្រីកតួនាទីរបស់ពួកនាយទុន និងម្ចាស់ដីក្នុងទំនាក់ទំនងជា មួយកសិករ តាមរូបភាពជិះជាន់គ្រប់ប្រភេទ បានធ្វើអោយកសិករកាន់ តែក្រខ្សត់ និងទន់ខ្សោយជាលំដាប់ ហើយដែលជាបណ្តើរៗ កសិករ

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភាឆ្នាំ២០១៥ ដំណើរការកម្ពុជា

មួយចំនួនបង្ខំចិត្តត្រូវចាកចោលភូមិកំណើត ផ្លាស់ប្តូរមុខរបរ និងបាន  
ប្រែក្លាយខ្លួនទៅជាវណ្ណៈកម្មករ និងពលករស៊ីឈ្នួល ដែលត្រូវបាន  
ប្រៀបធៀបឆ្នាំ ១៩៥៥-១៩៥៨ កម្មករមានចំនួន ៤០ ទៅ ៤៥ ពាន់  
នាក់ ឆ្នាំ ១៩៦៨ មាន ៧៥ ទៅ ៨០ ពាន់នាក់។ បើតាមការប៉ាន់ស្មាន  
របស់ក្រសួងការងារនាឆ្នាំ ១៩៦៧ ថា មានពលករធ្វើការក្នុងឧស្សាហកម្ម  
កម្ពុជាចំនួន ១១០.០០០ នាក់ដែលបែងចែកជា ៥ ផ្នែក ដូចខាងក្រោម៖

- ផ្នែកចំណីអាហារ ថ្នាំជក់ តម្បាញ សំលៀកបំពាក់ ៥២.៤០០ នាក់
- ឈើ សង្ហារឹម ក្រដាស រោងពុម្ព ស្បែក ១៦.៣០០ នាក់
- កៅស៊ូ គីមី វ៉ែមិនមែនលោហធាតុ ១៤.១០០ នាក់
- លោហធាតុ ម៉ាស៊ីន សំភារៈដឹកជញ្ជូន ២១.២០០ នាក់
- ឧស្សាហកម្មផ្សេងៗ ៦.០០០ នាក់

ចំនួននេះ ស្មើប្រហែល ៤ ភាគរយនៃប្រជាជនសកម្មទាំងអស់(\*)។

ចំនួននេះ មិនទាន់រាប់បញ្ចូលនូវពលករស៊ីឈ្នួលសេរី នៅតាមទី  
ក្រុង តាមកសិដ្ឋានតូចតាច ដែលមានចំនួនយ៉ាងច្រើន និងមិនទាន់រាប់  
ដល់សិប្បករតូចតាច និងអ្នកប្រកបរបរអាជីវកម្មតូចតាច ដែលមាន  
ចំនួន ៩០-១០០ ពាន់នាក់ផង។ ត្រូវបាននេះមិនដំប៉ុន្មាន ប៉ុន្តែក៏បាន  
បង្ហាញអោយឃើញនូវការធ្លាក់ចុះរបស់កសិករ ដែលត្រូវប្រែកេទទៅ  
ជាកម្មករ និងពលករផ្សេងទៀត នៅពេលជីវភាពរបស់គេត្រូវធ្លាក់ចុះ។

(\*) សេដ្ឋកិច្ចនៃប្រទេសកម្ពុជា ដោយ វ៉ែមី ព្រុយដូម បោះពុម្ពឆ្នាំ ១៩៦៩ ជាភាសាបារាំង។

តួលេខនេះ ក៏បានបង្ហាញនូវទម្រង់នៃផលិតកម្មរបៀបមូលធននិយម ដែល  
ចាប់ផ្តើមមានការវិវត្តន៍ នៅក្នុងក្របខ័ណ្ឌនៃបែបផែនផលិតកម្មរបប  
សក្តិភូមិ។

ការចុះដុនជាបរបស់កសិករ មិនគ្រាន់តែជីវភាពខាងសម្ភារៈប៉ុណ្ណោះ  
ទេ ប៉ុន្តែខាងស្មារតី វប្បធម៌ ក៏មិនបានលើកកម្ពស់ដែរ។ លោក វ៉េមី  
ព្រុយដូម បានសរសេរថា “ក្នុងឆ្នាំ ១៩៦២ អនក្ខរជនមាន ៦១ ភាគរយ  
ចំពោះប្រជាជននៅជនបទ និង ៣៦ ភាគរយចំពោះប្រជាជននៅទី  
ក្រុង(\*)”។ ប្រជាជនដែលមិនចេះអក្សរនៅទីក្រុង ភាគច្រើនគឺជាកសិករ  
មកពីជនបទ។ ពិតមែនតែពីឆ្នាំ ១៩៦២ ដល់ឆ្នាំ ១៩៧០ ចំនួនអ្នកមិន  
ចេះអក្សរទាំងនៅទីក្រុង និងជនបទមានការថយចុះខ្លះ ប៉ុន្តែអ្នកមិន  
ចេះ អក្សរក៏នៅតែមានចំនួនច្រើន។ ប្រការនេះបញ្ជាក់អោយឃើញថា  
កសិករមិនអាចរើបំរះចេញពីការជិះជាន់បានឡើយ។

ផ្ទុយទៅវិញ នយោបាយរបស់អ្នកកាន់អំណាចនៅកម្ពុជាក្នុងវិស័យ  
កសិកម្មនៅពេលនោះ បានផ្តល់លទ្ធភាពគ្រប់គ្រាន់សំរាប់អ្នកមានដើម  
ទុន វាតទី និងសង្កត់សង្កិន។ ទោះបីជាតួលេខឆ្នាំ ១៩៦៣ បានអោយ  
ដឹងថា ផ្ទៃដីស្រែចំការ ៥,៦ ភាគរយត្រូវម្ចាស់ដីធំៗ ជាអ្នកកាន់កាប់ ១៦  
ភាគរយ ត្រូវម្ចាស់ដីមធ្យមកាន់កាប់ ដែលតាមទិន្នន័យនេះបង្ហាញអោយ  
ឃើញថា មិនទាន់មានការប្រមូលផ្តុំដីធ្លីក្នុងដៃពួកម្ចាស់ដីទាំងស្រុងក៏  
ដោយ ក៏អាចអោយគេឃើញនូវការរីកចំរើនរបស់ពួកម្ចាស់ដី និងនាយ  
ទុន ដែលកាលពីប៉ុន្មានឆ្នាំមុនមានតិចតួច ហើយវាបានរីកចំរើនថែម

(\*) សេដ្ឋកិច្ចនៃប្រទេសកម្ពុជា ដោយ វ៉េមី ព្រុយដូម ចោះពុម្ពឆ្នាំ ១៩៦៩ ជាភាសាបារាំង។

ទៀត ពីចន្លោះឆ្នាំ ១៩៦៣-១៩៧០។ ប្រការនេះ ក៏បានឆ្លុះបញ្ចាំងទៅ  
ដល់ការកសាងឡើងនូវ ទំនាក់ទំនងតាមរបៀបនៃអំពើជិះជាន់មូលធន  
និយម និងពាក់កណ្តាលសក្តិភូមិ ក្នុងវិស័យកសិកម្ម។

ក្នុងវិស័យដ៏ទៃនៃសេដ្ឋកិច្ច គេពិនិត្យឃើញនូវការរីកចំរើនច្រើនតែ  
ក្នុងវិស័យពាណិជ្ជកម្ម សេវាកម្ម ក្នុងពេលដែលផលិតកម្មកសិកម្ម  
ឧស្សាហកម្មមានការរីកចំរើនយឺត។ បញ្ហានេះ ទាក់ទងទៅនឹងនយោ  
បាយវិនិយោគទុនរបស់បរទេសនៅកម្ពុជា និងនយោបាយអភិវឌ្ឍន៍  
របស់កម្ពុជាផ្ទាល់តែម្តង។ តាំងពីឆ្នាំ ១៩៥៦ មក នៅកម្ពុជាមានការប្រ  
កួតប្រជែងដ៏ស្វិតស្វាញរវាងអាមេរិក បារាំង ជប៉ុន អង់គ្លេស ក្នុងបញ្ហា  
ពាណិជ្ជកម្ម ដើរព្រមនឹងការប្រកួតប្រជែងនូវឥទ្ធិពលនយោបាយនៃ  
ប្រទេសទាំងនេះនៅកម្ពុជា។ ដូច្នោះការវិនិយោគសំរាប់ផលិតកម្មមាន  
តិចតួច លើកលែងតែបារាំងដែលបន្តវិនិយោគសំរាប់ទុនចំពោះកៅស៊ូ  
របស់ខ្លួន ដើម្បីនាំចេញនូវផលិតផលដែលជាវត្ថុធាតុដើមទាំងនេះទៅ  
ប្រទេសខ្លួន។ ក្នុងពេលដែលបរទេសមិនបានយកចិត្តទុកដាក់វិនិយោគ  
ដល់ផលិតកម្ម នាយទុននៅក្នុងប្រទេសមិនបានយកទុនដែលខ្លួនមាន  
ទៅប្រើប្រាស់សំរាប់ពង្រីកផលិតកម្មក្នុងប្រទេសឡើយ តែបែរជាយក  
ទុនទៅវិនិយោគនៅបរទេសទៅវិញ។ ក្នុងជំនាន់នោះ ពួកនាយទុនក៏  
ដូចជាមន្ត្រីធំៗ តែងយកទុនទៅធ្វើធនាគារបរទេស ទិញផ្ទះសំបែងនៅ  
ឯបរទេស ដែលមានលក្ខណៈជាការវិនិយោគនៅបរទេសវិញ។ ដូច្នោះ  
ហើយបានជាក្រោយឆ្នាំ ១៩៧០ ឬក្រោយឆ្នាំ ១៩៧៥ ពេលគេរត់ទៅ  
ប្រទេសក្រៅ គេឃើញពួកនាយទុន ឬមន្ត្រីទាំងនោះ មានផ្ទះ មានមូល

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភា ២០១៥ ដំណើរការកម្ពុជា

ដ្ឋានសេដ្ឋកិច្ចហើយស្រេច ដូចជា សីន សាន អតីតនាយករដ្ឋមន្ត្រី ជំនាន់ សីហនុ ជាដើម។ ការប្រកួតប្រជែងក្នុងវិស័យពាណិជ្ជកម្ម បាន បង្កើតឡើងយ៉ាងឆាប់រហ័សនូវស្រទាប់វណ្ណៈនាយទុនកុំប្រាឌ័រ ដែល មានការផ្សារភ្ជាប់យ៉ាងខ្លាំងទៅនឹងនយោបាយរបស់អាមេរិក។ ឥណ ទានបរទេស ភាគច្រើនបានស្ថិតតែក្នុងសកម្មភាពនៃពាណិជ្ជកម្មក្នុង ប្រទេស និងក្នុងការផ្តល់ឥណទានអោយខ្ចី ដែលឥណទាននេះ ត្រូវ បានប្រើប្រាស់ ផ្សារភ្ជាប់ជាមួយនឹងការអោយខ្ចីចង់ការចំពោះកសិករ ដើម្បីប្រមូលមកវិញនូវផលិតផលសំរាប់ការនាំចេញ ដែលធ្វើតាមរយៈ ឈ្មួញកណ្តាលនៅជនបទ។

តាមឯកសាររបស់លោក វ៉េមី ព្រុយដូម បានបង្ហាញពីការបែងចែក វិស័យសេដ្ឋកិច្ចកម្ពុជាក្នុងប្រជាជនសកម្ម ដែលគាត់អោយនិយមន័យ ថា ប្រជាជនសកម្មគឺជាជនដែលធ្វើការ ដែលទទួលបានប្រាក់បំណាច់ ព្រះ សង្ឃ អាចារ្យ បុព្វជិតផ្សេងទៀត ព្រមទាំងជនដែលរកការងារធ្វើ អ្នក ជំងឺបណ្តោះអាសន្ន។ នាឆ្នាំ ១៩៦២ ប្រជាជនសកម្មមានប្រហែល ២.៥០០.០០០ នាក់ ស្មើនឹង ៤៤ ភាគរយ នៃប្រជាជនសរុប។ ក្នុងចំនួន ប្រជាជនសកម្ម បានបែងចែកក្នុងផ្នែកសេដ្ឋកិច្ចបី៖

- ១. ផ្នែកកសិកម្ម ៨១ ភាគរយ ដែលបែងចែកជាអ្នកធ្វើស្រែ ៨១ ភាគរយ របរកសិកម្មផ្សេងទៀត ១៦ ភាគរយ នេសាទ ៣ ភាគរយ។
- ២. ផ្នែកឧស្សាហកម្ម ៤ ភាគរយ។
- ៣. ផ្នែកពាណិជ្ជកម្ម សេវាកម្ម ១៥ ភាគរយ (ដែលក្រសួងការងារ បានលើកក្នុងតួលេខឆ្នាំ ១៩៦៧ ថាមាន ៣៨០.០០០ នាក់ ក្នុងចំណោម

ប្រជាជនសកម្មសរុប។

ពិនិត្យលេខនៃប្រជាជនសកម្មដែលធ្វើការក្នុងកសិកម្ម ៨១ ភាគរយ ឧស្សាហកម្ម ៤ ភាគរយ ពាណិជ្ជកម្ម សេវាកម្ម ១៥ ភាគរយ អាចពិនិត្យឃើញថា បន្ទាប់ពីកសិកម្ម គឺពាណិជ្ជកម្ម ឯឧស្សាហកម្មរីកចំរើនយឺតៗ នេះបញ្ជាក់អោយឃើញនូវ នយោបាយវិនិយោគទុនមិនបានត្រឹមត្រូវនៃរដ្ឋបាលជំនាន់នោះ។ វិស័យកសិកម្ម ពិតមែនតែគ្របដណ្តប់ ៨១ ភាគរយ តែគឺជាកសិកម្មធម្មជាតិ មិនមែនជាការវិនិយោគទុនអោយកសិកម្មឡើយ។ ទុនវិនិយោគ ទាំងក្នុង ទាំងមកពីក្រៅប្រទេស ប្រមូលផ្តុំលើវិស័យពាណិជ្ជកម្ម សេវាកម្ម។ ដូច្នេះហើយបានជាការរីកចំរើនខាងកសិកម្ម និងឧស្សាហកម្ម ស្ថិតក្នុងកំរិតយឺតយ៉ាវ។

អាចកត់សំគាល់បានថា ជំនួយ និងការវិនិយោគរបស់ប្រទេសក្រៅដែលមានលក្ខណៈជាការផលិត និងជំរុញបច្ចេកទេសវិទ្យាសាស្ត្រ គឺភាគច្រើនបានមកពីបណ្តាប្រទេសសង្គមនិយម ដូចជាសហភាពសូវៀត ចិន ឆេកូស្លូវ៉ាគី មានរោងចក្រអគ្គិសនី តម្បាញ កង់រថយន្ត វិទ្យាស្ថានបច្ចេកទេសជាន់ខ្ពស់ និងសាលាបណ្តុះបណ្តាលវិជ្ជាជីវៈ។ល។ ជំនួយ និងការវិនិយោគនេះ មើលទៅដូចជាតិចតួច ប៉ុន្តែបើប្រៀបធៀបលទ្ធភាពខាងសេដ្ឋកិច្ចរបស់ប្រទេសមូលធន ក្នុងពេលដែលមានទំនាក់ទំនងជាមួយកម្ពុជាយូរមកហើយ ជាមួយនឹងលទ្ធភាពខាងសេដ្ឋកិច្ចនៃប្រទេសសង្គមនិយមក្នុងពេលទើបមានទំនាក់ទំនងជាមួយកម្ពុជា ឃើញថាជំនួយ និងការវិនិយោគនេះមានលក្ខណៈធំធេង ដែលវាផ្តល់លទ្ធភាពអោយមានការពង្រីកផលិតកម្មនៅក្នុងប្រទេសផង និងជំរុញដល់

ការអភិវឌ្ឍន៍ផ្នែកបច្ចេកទេសវិទ្យាសាស្ត្រនៅកម្ពុជាផង។ ទំនាក់ទំនង  
ក្នុងការផ្តល់ជំនួយ និងវិនិយោគរបស់ប្រទេសសង្គមនិយម ក៏បានផ្តល់នូវ  
វិភាគទានខាងនយោបាយមួយដល់នយោបាយសកម្មរបស់ នរោត្តម  
សីហនុ ក្នុងបញ្ហាឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត ប្រឆាំងនឹងការគាបសង្កត់របស់  
ចក្រពត្តិអាមេរិក និងបរិវារ។ អាស្រ័យដោយការវិនិយោគពីសំណាក់  
មូលធនក្រៅប្រទេស និងមូលធនក្នុងប្រទេសទៅលើផលិតកម្មមានតិច  
តួចស្តួចស្តើងបានធ្វើអោយការកើនឡើងនៃកម្លាំងផលិតកម្មមានការយឺត  
យ៉ាវបំផុត បើប្រៀបធៀបជាមួយប្រទេសផ្សេងទៀតនៅអាស៊ីអាគ្នេយ៍។  
ពិតមែនហើយ គេមិនអាចបដិសេធចោលទាំងស្រុងនូវការកើនឡើង  
ថ្មីៗ នូវរោងចក្រ សហគ្រាស ដែលបានកើតមានក្នុងចន្លោះឆ្នាំ ១៩៥៥  
ដល់ឆ្នាំ ១៩៧០ អាស្រ័យដោយការវិនិយោគរបស់មូលធនឯកជនបរ  
ទេសតាមរយៈមូលធនឯកជនក្នុងប្រទេសនោះឡើយ ប៉ុន្តែការរីកចំរើន  
នេះមិនសមល្មមនឹងលទ្ធភាពដែលអាចធ្វើបានទេ។ អាស្រ័យហេតុនេះ  
ទំនាក់ទំនងផលិតកម្មតាមរបៀបមូលធននិយមក្នុងឧស្សាហកម្ម ក៏  
មានការរីកចំរើនយឺត បើប្រៀបធៀបជាមួយនឹងទំនាក់ទំនងក្នុងវិស័យ  
ពាណិជ្ជកម្ម។ ពួកនាយទុនក្រៅប្រទេស មានចំណុចរួមជាមួយនាយ  
ទុនក្នុងប្រទេស អំពីផលប្រយោជន៍ក្នុងការពន្យឺតការពង្រីកផលិតកម្ម  
ឧស្សាហកម្មក្នុងប្រទេស នៅត្រង់សេចក្តីត្រូវការនៃការនាំចេញវត្ថុធាតុ  
ដើម និងធាតុជាតិ និងការនាំចូលផលិតផលសំរេចមកវិញ ដែលគេ  
អាចរកផលចំណេញបានច្រើនតាមរយៈសកម្មភាពរបៀបនេះ។ ដូច្នោះ  
ហើយបានជាកម្ពុជា ជានិច្ចកាលត្រូវធ្វើការនាំចេញនូវវត្ថុធាតុដើមទៅ  
ប្រទេសក្រៅ ហើយនាំចូលមកវិញនូវផលិតផលសំរេច ដែលរួមមាន

មុខទំនិញមួយចំនួនជាវត្ថុធាតុដើមរបស់ប្រទេសខ្លួនផង។ ការរត់ប្រណាំងអំពីពាណិជ្ជកម្ម បានផ្តល់នូវភាពងាយស្រួលអោយសហរដ្ឋអាមេរិកបង្កើតបាននូវមូលដ្ឋានសំរាប់ការជ្រៀតចូល តាមរយៈពួកនាយទុនដែលមានផលប្រយោជន៍ស្របជាមួយសហរដ្ឋអាមេរិក។ ប្រការនេះមានឥទ្ធិពលយ៉ាងខ្លាំង ចំពោះនយោបាយក្រៅប្រទេសរបស់រាជរដ្ឋាភិបាល ដែលមួយផ្នែកចង់ពង្រឹងឯករាជ្យ អធិបតេយ្យ រក្សាអព្យាក្រឹត ប្រឆាំងការជ្រៀតជ្រែករបស់ចក្រពត្តិអាមេរិក មួយផ្នែកទៀតចង់រក្សាទំនាក់ទំនងជាមួយអាមេរិកដើម្បីផលប្រយោជន៍ខាងសេដ្ឋកិច្ចរបស់ខ្លួន។ ពួកនាយទុន ដែលសម្របសម្រួលផលប្រយោជន៍ជាមួយសហរដ្ឋអាមេរិក បានឈានដល់ការជះឥទ្ធិពលខាងនយោបាយទៅលើនយោបាយរបស់រាជរដ្ឋាភិបាល។

ដោយមើលឃើញនូវគ្រោះថ្នាក់ បណ្តាលពីការជ្រៀតជ្រែករបស់ចក្រពត្តិអាមេរិកតាមរយៈវិស័យសេដ្ឋកិច្ចឆ្នាំ ១៩៦៣ រាជរដ្ឋាភិបាលបានសម្រេចធ្វើការបញ្ឈប់កម្មវិធីជំនួយរបស់សហរដ្ឋអាមេរិក ដែលបានចុះហត្ថលេខាកាលពីឆ្នាំ ១៩៥៥ ហើយអនុវត្តនូវការកែទម្រង់ប្រព័ន្ធធនាគារ និងពាណិជ្ជកម្មក្រៅប្រទេស ដែលវិស័យទាំងពីរនេះបានស្ថិតនៅក្រោមការគ្រប់គ្រង និងចាត់ចែងរបស់នាយទុន ទាំងក្នុងនិងក្រៅប្រទេសកន្លងមក ហើយដែលជាមូលដ្ឋានសំខាន់សំរាប់ការជ្រៀតជ្រែក និងវិទ្ធផ្សនារបស់ពួកចក្រពត្តិ។

ការកែទម្រង់នេះសំដៅអោយរដ្ឋបំពេញតួនាទី ក្នុងវិស័យពាណិជ្ជកម្មក្រៅប្រទេស និងវិស័យធនាគារក្នុងពាណិជ្ជកម្ម ក្នុងក្របខ័ណ្ឌមួយ

មានកំរិត។ ក្នុងពេលជាមួយគ្នា រាជរដ្ឋាភិបាលបានយកចិត្តទុកដាក់ បើកទូលាយកិច្ចសហប្រតិបត្តិការខាងសេដ្ឋកិច្ច បច្ចេកទេសវិទ្យាសាស្ត្រ ជាមួយបណ្តាប្រទេសសង្គមនិយម ដើម្បីជាកូនជញ្ជីងជួយទប់ជាមួយ ប្រតិកម្មរបស់ចក្រពត្តិអាមេរិក។

គេអាចផ្តល់នូវការវាយតម្លៃបានថា ការបញ្ឈប់កម្មវិធីជំនួយរបស់ សហរដ្ឋអាមេរិក និងការកែទម្រង់នេះ គឺជានយោបាយសកម្ម និងក្លា ហានរបស់រាជរដ្ឋាភិបាល ដើម្បីដាក់ខ្លួនអោយនៅក្រៅរង្វង់នៃឥទ្ធិពល របស់សហរដ្ឋអាមេរិក។ តាមរយៈនៃការកែទម្រង់នេះ គេបានបង្កើតឡើង នូវក្រុមហ៊ុនអាហារវណ្ណនីហរវណ្ណជាតិមួយ ហៅកាត់ថា “សូណិចស៊ីម” ដែលមានទុនរបស់រដ្ឋចំនួន ៦០ ភាគរយ និងទុនរបស់ពាណិជ្ជករក្នុង ប្រទេស ៤០ ភាគរយ ធ្វើការកិច្ចនាំចេញនាំចូលជំនួសពួកនាយទុន ក្នុង និងក្រៅប្រទេសដែលធ្វើនាពេលមុន ព្រមទាំងបានបង្កើតនូវធនា គារពាណិជ្ជកម្មរដ្ឋមួយមានឈ្មោះថា “ឥណទានជាតិ” ដែលមានមុខ ងារផ្តល់ឥណទានជំនួសធនាគារបរទេសនានា។ ក្នុងពេលជាមួយគ្នា នេះ រាជរដ្ឋាភិបាលក៏បានអនុញ្ញាតអោយក្រុមហ៊ុនបរទេសខ្លះបន្តធ្វើ សកម្មភាព ដែលសំខាន់បណ្តាក្រុមហ៊ុននាំចូលប្រេងឥន្ធនៈ។ ឆ្នាំ ១៩៦៥ ក្រោយការបង្កើតឡើងក្នុងឆ្នាំ ១៩៦២ នូវក្រុមហ៊ុនរដ្ឋចម្រុះឯក ជនពីរ គឺក្រុមហ៊ុនសំរាប់ទិញផលិតផលកសិកម្ម និងក្រុមហ៊ុនចែក ចាយទំនិញនាំចូល សំរាប់ជួយកិច្ចការរបស់ សូណិចស៊ីម ក្នុងការរៀប ចំទិញទំនិញសំរាប់នាំចេញផ្ទាល់ពីសំណាក់អ្នកផលិត និងជួយធ្វើការ បែងចែកទំនិញនាំចូល ដែលធ្វើតាមរយៈរាជសហករណ៍ពាណិជ្ជកម្ម

ដែលមានស្រាប់មកហើយនោះ បានធ្វើអោយរដ្ឋកាន់កាប់បាននូវវិស័យ  
ពាណិជ្ជកម្មក្រៅប្រទេស បង្កលក្ខណៈអោយរដ្ឋកាន់កាប់បានវិស័យ  
ដទៃទៀត។

ការបញ្ឈប់កម្មវិធីជំនួយរបស់សហរដ្ឋអាមេរិក និងការកែទម្រង់  
ក្នុងវិស័យពាណិជ្ជកម្មក្រៅប្រទេស និងប្រព័ន្ធធនាគារ បានបង្កើតឡើង  
នូវឧបសគ្គពិតប្រាកដសំរាប់នយោបាយអាមេរិក និងផលប្រយោជន៍  
របស់ពួកនាយទុន ទាំងក្នុង និងក្រៅប្រទេស។ ពួកនាយទុនបានខិតខំ  
រកវិធីដើម្បីគេចចេញពីឧបសគ្គ ដែលបង្កឡើងដោយនយោបាយរបស់  
រាជរដ្ឋាភិបាល។ អាស្រ័យដោយភាពខ្លាំងខាងសេដ្ឋកិច្ចរបស់វណ្ណៈនាយ  
ទុន និងអាស្រ័យដោយក្បាលម៉ាស៊ីនរដ្ឋត្រូវបានកាន់កាប់ដោយវណ្ណៈ  
គហបតីមូលដ្ឋានសង្គមរបស់វណ្ណៈនាយទុនបានមានឥទ្ធិពលគ្របដណ្តប់  
ទៅលើនយោបាយ និងការអនុវត្តរបស់មន្ត្រីនានា តាំងពីក្នុងរាជវាំង  
រហូតដល់រដ្ឋសភា រដ្ឋាភិបាល និងស្ថាប័ននានាយ៉ាងនេះទើបធ្វើអោយ  
វណ្ណៈនាយទុនរើបំរះបានយ៉ាងងាយស្រួល។ ការរើបំរះលើកនេះរបស់  
វណ្ណៈនាយទុន មិនគ្រាន់តែដើម្បីបើកទូលាយនូវទំនាក់ទំនងបែបមូល  
ធននិយមប៉ុណ្ណោះទេ ប៉ុន្តែវាបានធ្វើអោយរដ្ឋ្នោះរងនូវនយោបាយក្នុង  
ប្រទេស និងនយោបាយក្រៅប្រទេសរបស់សង្គមរាស្ត្រនិយម ដឹកនាំ  
ដោយ នរោត្តម សីហនុ ទៀតផង។

ពួកនាយទុនបានរកឃើញនូវច្រកទ្វារក្រោយ ដែលបើកដោយមន្ត្រី  
ពុករលួយរបស់រាជរដ្ឋាភិបាល និងមន្ត្រីខាងយោធា ដែលពេលនោះ  
មន្ត្រីយោធាក៏បានបាត់បង់ផលប្រយោជន៍ដែរ អាស្រ័យដោយ នរោត្តម

សីហនុបានឈប់ទទួលជំនួយយោធារបស់សហរដ្ឋអាមេរិក។ ការរត់  
ពន្ធបានក្លាយទៅជាជំងឺសំរាប់សង្គម ហើយបានធ្វើអោយពួកនាយទុន  
និងមន្ត្រីពុករលួយមានបានយ៉ាងឆាប់រហ័ស។ ទំនិញ ទាំងនាំចេញ ទាំង  
នាំចូលជាច្រើនបានរត់គេចពន្ធក្រៅរង្វង់ត្រួតត្រារបស់ សូណិចស៊ីម  
ដែលផ្តល់លទ្ធភាពអោយពួកនាយទុន កេងប្រវ័ញ្ចខាងហិរញ្ញវត្ថុបាន  
យ៉ាងច្រើនសម្បើម ហើយបានធ្វើអោយចំណូលរបស់រដ្ឋដែលធ្លាប់បាន  
តាមរយៈក្រុមហ៊ុន សូណិចស៊ីម កាន់តែមានការថយចុះជាលំដាប់។  
វិបត្តិហិរញ្ញវត្ថុ ថវិកា បានកើតមានឡើងក្លាម ក្នុងពេលដែលប្រភពចំណូល  
ហិរញ្ញវត្ថុពីបរទេស ពិសេសពីសហរដ្ឋអាមេរិកត្រូវបានកាត់ផ្តាច់។  
សភាពការណ៍នេះ មានឥទ្ធិពលជាច្រើនដល់នយោបាយ និងសភាព  
ការណ៍ផ្ទៃក្នុងរបស់រាជរដ្ឋាភិបាល ពិសេសបានបង្កើតនូវផលប៉ះពាល់  
យ៉ាងធ្ងន់ធ្ងរទៅលើស្រទាប់ប្រជាជនក្រីក្រ បណ្តាលពីការបាត់បង់តម្លៃ  
ប្រាក់រៀល ដែលរដ្ឋាភិបាលបានអនុវត្តក្នុងស្ថានភាពវិបត្តិហិរញ្ញវត្ថុ  
និងតម្រូវអោយរដ្ឋាភិបាលត្រូវបន្ថយជាអតិបរមាដល់ការចំណាយទុន  
នៅក្នុងវិស័យផលិតកម្មសំខាន់ៗ នៃសេដ្ឋកិច្ចជាតិ។

សភាពការណ៍វិបត្តិសេដ្ឋកិច្ចហិរញ្ញវត្ថុ ១៩៦៦-១៩៧០ គឺជា  
ដំណាក់កាលនៃការពង្រីកតួនាទីខាងនយោបាយរបស់វណ្ណៈនាយទុន  
ឆ្ពោះទៅរកការរៀបចំបែបផែនមូលធននិយម និងរៀបចំនយោបាយ  
បរទេសឡើងវិញ។ ចាប់ពីឆ្នាំ ១៩៦៨ អង្គការសង្គមរាស្ត្រនិយម របស់  
នរោត្តម សីហនុ បង្ខំចិត្តត្រូវធ្វើសម្បទានចំពោះការទាមទាររបស់ពួក  
នាយទុន និងពួកប្រតិកិរិយាស្តាំបំផុត ដោយអនុវត្តនូវការដាក់ទំនាក់ទំ

និង រៀបចំទទួលជំនួយសេដ្ឋកិច្ចជាមួយសហរដ្ឋអាមេរិកឡើងវិញ និងរៀបចំនូវរបៀបរបបសេដ្ឋកិច្ចក្នុងប្រទេសឡើងវិញ។ កំរិតសម្បទាន ខ្ពស់បំផុតរបស់ នរោត្តម សីហនុ គឺក្នុងឆ្នាំ ១៩៦៩ គឺការយល់ព្រមអោយ បង្កើតនូវរដ្ឋាភិបាលស្រោចស្រង់ជាតិមួយ ដើម្បីជំនះលើវិបត្តិសេដ្ឋកិច្ច និងនយោបាយ។ ការសំរេចយកការសម្របសម្រួលបែបនេះ បានបើក ទ្វារចំហសំរាប់ពួកប្រតិកិរិយានៅក្នុងប្រទេស អាស្រ័យដោយរដ្ឋាភិបាល ស្រោចស្រង់ជាតិនេះ ត្រូវកាន់កាប់ដោយពួកស្តាំបំផុតគឺ លន់ នល់ និង សិរិមតៈ ដែលសុទ្ធតែជាអ្នកផ្សារភ្ជាប់ខ្លួនជាមួយផលប្រយោជន៍ចក្រពត្តិ អាមេរិក។ ជំហានដំបូងនៃសកម្មភាពរបស់រដ្ឋាភិបាលនេះ គឺលុប ចោលជាតូបនីយកម្ម និងការកែទម្រង់សេដ្ឋកិច្ចអោយទៅជាកម្មសិទ្ធ ឯកជនវិញ ព្រមទាំងបង្ក្រាបចលនាស៊ីវិលរបស់ប្រជាជននៅក្នុងផ្ទៃក្នុង ប្រទេស។ ការលុបចោលនូវជាតូបនីយកម្មក្នុងវិស័យសេដ្ឋកិច្ច និងការ បង្កើនសកម្មភាពបង្ក្រាបចលនាស៊ីវិលរបស់ប្រជាជន គឺបង្ហាញអោយ ឃើញថាកម្លាំងស្តាំបំផុត បានកាន់កាប់កិច្ចការខាងនយោបាយក្នុងប្រ ទេស និងក្រៅប្រទេសរួចហើយ។ អាមេរិកក៏ហាក់ដូចជាបានត្រៀម រៀបចំរួចស្រេចដើម្បីឈានចូលកម្ពុជា។ ការប្រែប្រួលអំពីសេដ្ឋកិច្ច បង្កើតឡើងនូវបញ្ហាសុត្រុស្មាញជាច្រើនខាងនយោបាយ ហើយវា កាន់តែសុត្រុស្មាញថែមទៀត នៅក្នុងក្របខ័ណ្ឌនៃប្រទេសមួយដែល ទើបបានបញ្ចប់ជម្លោះ ដែលបក្សនយោបាយនានាត្រូវតែស្វិតស្វាញគ្នា ក្នុងស្ថានភាពដែលមានការជ្រៀតជ្រែកដោយពួកចក្រពត្តិពីខាងក្រៅ។ ក្រោយសន្និសីទហ្សឺណែវ បណ្តាបក្សនយោបាយបានឈានដល់ការ សម្រុះសម្រួលមានលក្ខណៈជាបណ្តោះអាសន្ន បារាំងដកខ្លួនតែនៅ

ពង្រឹងផលប្រយោជន៍ខ្លួន ក្នុងពេលអាមេរិកជ្រៀតចូលដណ្តើមតួនាទី  
នៅកម្ពុជាក្នុងយុទ្ធសាស្ត្រនៅឥណ្ឌូចិន។

បញ្ហាសុត្រុស្មាញជាដំបូងគឺផ្តើមចេញពីបំណងរបស់ នរោត្តម  
សីហនុ ប៉ុនប៉ងស្តារឡើងវិញនូវអំណាចរបស់មហាក្សត្រ ដោយប៉ុន  
ប៉ងធ្វើការកែប្រែរដ្ឋធម្មនុញ្ញឆ្នាំ ១៩៤៧ ដែលតម្រូវអោយរដ្ឋាភិបាល  
ទទួលខុសត្រូវចំពោះមុខមហាក្សត្រ គឺមិនមែនចំពោះមុខរដ្ឋសភាទេ  
ដែលមានលក្ខណៈប្រែក្លាយសភា អោយទៅជាអង្គការពិគ្រោះពិភាក្សា  
ដែលគ្មានសិទ្ធិបោះឆ្នោតជ្រើសតាំងរដ្ឋាភិបាល ឬរំលាយចោលរដ្ឋាភិ  
បាលឡើយ។ ជាមួយនោះ នរោត្តម សីហនុ ក៏ប៉ុនប៉ងកែប្រែច្បាប់សំ  
រាប់ការបោះឆ្នោតដោយបញ្ចូលនូវលក្ខខណ្ឌមួយចំនួន រាំងស្ទះដល់  
បេក្ខជនពីបក្សប្រឆាំង ពិសេសពីចលនាសិរីសោយៈ។ ការប៉ុនប៉ង  
នេះត្រូវបរាជ័យ អាស្រ័យដោយការជំទាស់របស់គណៈបក្សនានា  
ដូច្នោះតម្រូវអោយ នរោត្តម សីហនុ រិះរកវិធីដើម្បីពន្យារពេលការបោះ  
ឆ្នោត ដែលតាមការកំណត់នៃសន្ធិសិទ្ធិហ្សឺណែវ ត្រូវធ្វើនៅខែមេសា  
១៩៥៥ ទៅខែកញ្ញា ១៩៥៥ វិញ ដើម្បីអោយខ្លួនរៀបចំនូវមូលដ្ឋាន  
នយោបាយសំរាប់ឈានចូលការបោះឆ្នោត។ តាមវិធីនេះ នរោត្តម  
សីហនុ បានអនុវត្តនូវយុទ្ធវិធី បំបែកកម្លាំងដើម្បីដាក់ការហ៊ុំព័ទ្ធ គឺខ្លួន  
នរោត្តម សីហនុ ត្រូវចាកចេញពីរាជបល្ល័ង្កមកធ្វើនយោបាយ ហើយ  
ប្រគល់អោយឪពុករបស់ខ្លួន នរោត្តម សុរាម្រិត ឡើងសោយរាជ្យជំនួស។  
តាមការកំណត់ ពេលធ្វើស្តេចមិនអាចធ្វើនយោបាយបានឡើយ ដូច្នោះ  
ការប្រើប្រាស់វិធីនេះរបស់ នរោត្តម សីហនុ គឺរក្សាបាននូវរាជបល្ល័ង្ក

ក្នុងដៃខ្លួនផង និងផ្តល់លទ្ធភាពអោយខ្លួនអាចចេញធ្វើនយោបាយ បានផង ដែលជាវិធីប្រមូលផ្តុំអំណាចក្នុងកណ្តាប់ដៃខ្លួន និងក្រុម គ្រួសារខ្លួន។ នរោត្តម សីហនុ បានបង្កើតឡើងនូវអង្គការមួយមាន ឈ្មោះថា “សង្គមរាស្ត្រនិយម” ដែលក្រោយមកបានក្លាយទៅជាអង្គការ នយោបាយ គ្របដណ្តប់លើដីវិភាគសង្គមទាំងមូល។ តាមគោល ការណ៍របស់សង្គមរាស្ត្រនិយម តាំងពីពេលចាប់បង្កើតឡើង អង្គការ នេះមិនបានចាត់ខ្លួនជាបក្សនយោបាយមួយទេ ប៉ុន្តែគឺជាអង្គការបង្រួប បង្រួមជាតិ ដែលមានគោលដៅកសាងប្រទេស តាមមាគ៌ាសង្គមនិយម ព្រះពុទ្ធសាសនា។ តាមន័យនេះ សង្គមរាស្ត្រនិយម គឺជាអង្គការនៅពី លើអ្វីៗ ទាំង អស់ក្នុងសង្គម។

ការប្រើប្រាស់ពាក្យសង្គមនិយម ក៏ជាការឈ្លៀតវិញ្ញាណរបស់ នរោត្តម សីហនុ ដើម្បីទប់ស្កាត់នូវការទាមទាររបស់មហាជន ដើម្បី បង្កើតឡើងនូវប្រព័ន្ធគ្រប់គ្រងមួយ ដែលមិនមែនជាប្រព័ន្ធគ្រប់គ្រង សក្តិភូមិ។ តាមពិតសង្គមរាស្ត្រនិយម ដែល នរោត្តម សីហនុ លើក ឡើងគ្មានលក្ខណៈអ្វីស្របតាមលទ្ធិសង្គមនិយមទេ ដោយហេតុថា មាគ៌ានយោបាយនោះមានគោលគំនិតជាតិវិជ្ជាគម្ភាបតិ ដើម្បីអនុវត្ត ការកែប្រែខ្លះប្លែកពីរបបសក្តិភូមិ ក្នុងបំណងពង្រីកស្ថានភាពនយោ បាយរបស់ប្រទេស ទៅតាមមាគ៌ានៃមូលធននិយម “គឺការរៀបចំនូវ បែបផែនមូលធននិយមក្នុងក្របខ័ណ្ឌនៃរបបសក្តិភូមិ”។

សង្គមរាស្ត្រនិយម បានបង្កើតឡើងដោយប្រើប្រាស់នូវឥទ្ធិពល និង តួនាទីរបស់ស្តេច អាស្រ័យដោយពេលនោះ ឥទ្ធិពលរបស់ស្តេច បានគ្រប

ដណ្តប់យ៉ាងខ្លាំងទៅលើបណ្តាស្រទាប់ប្រជាជន។ ដូច្នោះ សង្គមរាស្ត្រនិយម បានរីកចម្រើនយ៉ាងឆាប់រហ័ស បក្សនយោបាយភាគច្រើនបានរំសាយខ្លួនមកចូលរួមក្នុងអង្គការសង្គមរាស្ត្រនិយម។ ជាមួយនោះ គេក៏សង្កេតឃើញនូវសមាសភាពចម្រុះក្នុងអង្គការសង្គម ដែលជាកត្តាសំខាន់បំផុតបំផ្លាញអង្គការនេះនៅពេលក្រោយ។ អង្គការនេះមានកម្លាំងស្នូលដោយការរួបរួមនៃបណ្តាបក្សនយោបាយ ដែលតំណាងអោយវណ្ណៈសក្តិកូមី នាយទុន ពួកនាហ្មឺនមន្ត្រី និងបញ្ញាវន្ត។

អង្គការសង្គមរាស្ត្រនិយមបានធ្វើសកម្មភាពយ៉ាងមហាកម្រិត ដើម្បីចូលរួមការបោះឆ្នោតនៅខែកញ្ញាឆ្នាំ ១៩៥៥ ដែលពេលនោះបេក្ខជនរបស់អង្គការសង្គមរាស្ត្រនិយមទាំងអស់ត្រូវបានជាប់ឆ្នោត ហើយកាន់កាប់ទាំងស្រុងនូវរដ្ឋសភា។ ពេលនោះក៏មានបេក្ខជនរបស់ក្រុមប្រជាជន ដែលជាអង្គការចំហរបស់បក្សប្រជាជនបដិវត្តន៍ខ្មែរ បានចូលរួមបោះឆ្នោត ក្នុងកំរិតដ៏តិចតួចបំផុត ដោយហេតុថាសកម្មភាពរបស់គេត្រូវហាមឃាត់ និងកំរិតយ៉ាងខ្លាំងពីសំណាក់អ្នកកាន់អំណាច។ ឯបក្សប្រជាធិបតេយ្យវិញ ក៏បានចូលរួមបោះឆ្នោត ក្នុងលក្ខណៈដែលឥទ្ធិពលរបស់ខ្លួនមានតិចតួចក្នុងស្រទាប់ប្រជាជន។ ដូច្នោះ អង្គការសង្គមរាស្ត្រនិយម បានក្លាយទៅជាអង្គការដឹកនាំផ្តាច់មុខ ក្នុងជីវភាពនយោបាយរបស់ប្រទេស។

ការកាន់កាប់អំណាចរបស់អង្គការសង្គមរាស្ត្រនិយម បានប្រព្រឹត្តិទៅក្នុងសភាពការណ៍ដ៏ស្មុគ្រស្មាញ ទាំងនៅក្នុង និងក្រៅប្រទេស។ តាំងពីការកកើតឡើងនូវអង្គការសង្គម គេពិនិត្យឃើញនូវចរន្តប្រតិកម្ម

ពីរឆ្នាំមុន គឺចរន្តមួយបានតំណាងអោយផលប្រយោជន៍ខ្លះនៃស្រទាប់  
ក្រោម ស្ថិតនៅជិតស្និទ្ធជាមួយប្រជាពលករ និងចង់អោយប្រទេសមាន  
ឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត ចរន្តមួយទៀត គឺតំណាងផលប្រយោជន៍ពួក  
ស្តាំបំផុត ដែលជាវណ្ណៈជិះជាន់ ដែលមានផលប្រយោជន៍ផ្សារភ្ជាប់  
ជាមួយពួកចក្រពត្តិអាណានិគមនិយម។ ក្នុងដំណើររបស់ខ្លួន អង្គការ  
សង្គមរាស្ត្រនិយមបានជួបនឹងវិបត្តិច្រើនលើកច្រើនសា អាស្រ័យដោយ  
ម្យ៉ាង វិបត្តិផ្ទៃក្នុងអង្គការសង្គមរាស្ត្រនិយមផ្ទាល់ ម្យ៉ាងទៀតការជ្រៀត  
ជ្រករបស់ចក្រពត្តិអាមេរិក។

គេអាចផ្តល់នូវការវាយតម្លៃថា អង្គការសង្គមរាស្ត្រនិយមបានចាត់  
វិធានការណ៍ដ៏ត្រឹមត្រូវនៅពេលដំបូង និងក្រោយមកទៀត អំពីការ  
ពង្រឹងឯករាជ្យ អធិបតេយ្យរបស់ប្រទេស។

ការដកខ្លួនចេញរបស់កម្ពុជា ពីសហភាពបារាំងនាខែកញ្ញា ឆ្នាំ  
១៩៥៥ និងការរំលាយប្រព័ន្ធរដ្ឋាករគយ រវាងបារាំងជាមួយរដ្ឋចូលរួម  
ក្នុងសហព័ន្ធបារាំងនៅឥណ្ឌូចិននៅចុងឆ្នាំ ១៩៥៤ បានផ្តល់លទ្ធភាព  
អោយរាជរដ្ឋាភិបាលធ្វើការត្រួតត្រាលើប្រព័ន្ធរូបិយវត្ថុ និងរដ្ឋាករគយ  
ហើយដកខ្លួនចេញពីសទ្ធិពលប្រាក់ហ្វ្រង់ និងឈានទៅបង្កើតធនាគារ  
និងបោះពុម្ពប្រាក់ថ្មី ដើម្បីប្រើប្រាស់ដោយខ្លួនឯង។

គេបានដឹងរួចមកហើយថា ក្រោយឆ្នាំ ១៩៥៤ កម្ពុជាបានស្ថិតនៅ  
ក្នុងដំណាក់កាលឯករាជ្យខាងនយោបាយ ក្នុងកំរិតមិនទាន់ពេញ  
លេញ គឺក្នុងដំណាក់កាលដែលបារាំងត្រូវដកខ្លួនចេញ តែនៅបន្តរក្សា  
ផលប្រយោជន៍ខាងនយោបាយ និងសេដ្ឋកិច្ច និងក្នុងពេលដែល

ចក្រពត្តិអាមេរិកជ្រៀតចូល ក្នុងបំណងដាក់កម្ពុជាក្រោមឥទ្ធិពលនៃ អន្តរាគមន៍របស់ខ្លួន និងបញ្ចូលកម្ពុជាក្នុងបក្សសម្ព័ន្ធអង្គការសន្តិសញ្ញា អាស៊ីអាគ្នេយ៍ (សេអាតូ)។ ដូច្នោះ វិធានការណ៍របស់រាជរដ្ឋាភិបាល ដែលសង្គមរាស្ត្រនិយមត្រួតត្រា ដាក់ចេញដើម្បីពង្រឹងឯករាជ អធិបតេយ្យ គឺជាការត្រឹមត្រូវ ដែលនយោបាយនេះត្រូវបានទទួលការ គាំទ្រពីសំណាក់ប្រជាជនកម្ពុជាគ្រប់ស្រទាប់ និងពីបណ្តាប្រទេសដែល ស្នេហាសន្តិភាព និងចម្រើនលឿនលើសកលលោក។ ការបង្កើតនូវ ទំនាក់ទំនងជាមួយបណ្តាប្រទេសសង្គមនិយម និងការគាំទ្ររបស់បណ្តា ប្រទេសសង្គមនិយម បានពង្រឹងដល់ជំហររបស់ នរោត្តម សីហនុ ក្នុង ការពង្រឹងឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត របស់ប្រទេស ធ្វើអោយ នរោត្តម សីហនុ កាន់តែមានសេចក្តីក្លាហាន ក្នុងការប្រឆាំងការគាបសង្កត់ពីសំណាក់ ចក្រពត្តិអាមេរិក និងបរិវារ ទាំងនៅកាតខាងត្បូង និងកាតខាងលិចនៃ ប្រទេស។

ការគាំទ្ររបស់បក្សប្រជាជនបដិវត្តន៍ខ្មែរ ធ្វើតាមរយៈក្រុមប្រជា ជនចំពោះនយោបាយឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត របស់ នរោត្តម សីហនុ ក៏ បានក្លាយទៅជាកូនដង្ហើមមួយ រក្សាតុល្យភាពកម្លាំងនៅផ្ទៃក្នុងប្រ ទេស ប្រឆាំងពួកស្តាំនិយមដែលចង់រុញប្រទេសអោយចូលក្រោមឥទ្ធិ ពលរបស់ពួកចក្រពត្តិ។ នេះជាករណីពិសេសមួយ ដែលបក្សវណ្ណៈកម្ម ករដែលមានគោលដៅចុងក្រោយ និងផលប្រយោជន៍វណ្ណៈខុសគ្នាពីវណ្ណៈ សក្តិកូមី បែរជាគាំទ្រនយោបាយរបស់វណ្ណៈសក្តិកូមី។ ប្រការនេះបាន ចង្អុលបង្ហាញថា វណ្ណៈបដិវត្តន៍នៅក្នុងប្រទេសមួយអាចសម្រុះសម្រួល

ជាមួយគ្នាបាន នៅក្នុងពេលវេលាមួយជាកំណត់ ដើម្បីផលប្រយោជន៍  
អ្វីមួយដែលមានលក្ខណៈស្របគ្នា វាបានស្ថិតនៅក្នុងក្របខ័ណ្ឌនៃការ  
តស៊ូផង និងសម្រុះសម្រួលផង។

ចំណុចនេះកាន់តែបញ្ជាក់ច្បាស់ថា បក្សប្រជាជនបដិវត្តន៍ខ្មែរមាន  
មាតិកាយុទ្ធសាស្ត្រ យុទ្ធវិធីត្រឹមត្រូវ ស្របទៅតាមកាលៈទេសៈនីមួយៗ។  
ផលប្រយោជន៍នៃការពង្រឹងឯករាជ្យ អធិបតេយ្យ និងអព្យាក្រឹត របស់  
ប្រទេសជាតិ គឺជាការកិច្ចចម្បង ដែលតម្រូវអោយបក្សត្រូវតែប្រើប្រាស់  
គ្រប់កត្តាសកម្មរបស់គ្រប់កម្លាំងនយោបាយ ដើម្បីសំរេចនូវបំណង  
នេះ។ ការចូលរួមរបស់ក្រុមប្រជាជននៅតាមវេទិកានយោបាយ ដូចជា  
ការចូលរួមក្នុងសមាជ ចូលរួមក្នុងសង្គមរាស្ត្រនិយម ការធ្វើសកម្មភាព  
តាមកាសែត ការធ្វើញត្តិ មីទ្វីញ បាតុកម្ម។ល។ ដើម្បីបំផុសប្រជាជនគាំ  
ទ្រនយោបាយ ឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត គឺជាសកម្មភាពដ៏ត្រឹមត្រូវ វាមិន  
គ្រាន់តែជាផលប្រយោជន៍ជាតិប៉ុណ្ណោះទេ ប៉ុន្តែវានៅមានខ្លឹមសារអន្តរ  
ជាតិដ៏សំខាន់ទៀតផង ព្រោះថាការប្រឆាំងមិនអោយដាក់កម្ពុជាក្រោម  
អន្តរាគមន៍របស់អាមេរិក និងមិនបញ្ចូលកម្ពុជាក្នុងសេអាតូ វាមានសា  
រៈសំខាន់ខ្លាំងណាស់ដល់តុល្យភាពកម្លាំង រវាងបដិវត្តន៍ និងក្បត់បដិ  
វត្តន៍នៅអាស៊ីអាគ្នេយ៍ ហើយវាមានសារៈសំខាន់ថែមទៀត ដល់ការកំ  
រិតរង្វង់ប្រតិបត្តិការយោធារបស់អាមេរិក ដែលចង់វាយបដិវត្តន៍រៀត  
ណាមពីក្រោយខ្នង តាមរយៈចូលមកកម្ពុជា។

ការកំណត់យកនយោបាយគាំទ្រនយោបាយឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត  
របស់ នរោត្តម សីហនុ របស់បក្សប្រជាជនបដិវត្តន៍ខ្មែរ កាន់តែបង្ហាញ

ច្បាស់អំពីការតស៊ូរបស់ប្រជាជនកម្ពុជា ក្រោមការដឹកនាំរបស់បក្សប្រ  
ឆាំងអាណានិគមនិយមបារាំង ហ្វាស៊ីស្តជប៉ុន ការជ្រៀតជ្រែករបស់អា  
មេរិក គឺដើម្បីគោលដៅឯករាជ្យ សេរីភាព។ ឯការសម្រុះសម្រួល និង  
ការអនុវត្តន៍ដោយស្ម័គ្រចិត្ត នូវកិច្ចព្រមព្រៀងហ្សឺណែវ ក៏ដើម្បីគោល  
ដៅនេះដែរ។ ដូច្នោះ បក្សមានហេតុផលដើម្បីគាំទ្រនយោបាយបរទេស  
របស់ នរោត្តម សីហនុ ដែលដាក់ប្រទេសអោយនៅឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត  
មិនចូលបក្សសម្ព័ន្ធ។ ប្រការនេះក៏បញ្ជាក់អះអាងថា បក្សបានវាយតម្លៃ  
ទំនាស់ត្រឹមត្រូវ ដោយចាត់ទុកទំនាស់រវាងចក្រពត្តិអាមេរិក ជាមួយ  
ប្រជាជាតិកម្ពុជា ជាទំនាស់មូលដ្ឋានដែលត្រូវដោះស្រាយមុន។ វា  
កាន់តែមានហេតុផល ដើម្បីគាំទ្រ នៅពេល នរោត្តម សីហនុ គាំទ្រ  
ដល់ការតស៊ូរបស់ប្រជាជនវៀតណាម ប្រឆាំងការឃ្លានពានរបស់អា  
មេរិក។ ចំណុចនេះក៏ជាចំណុចដ៏ពិសេសនៃនយោបាយរបស់ នរោត្តម  
សីហនុ ដែលមាននយោបាយក្នុងប្រទេសប្រៀបចលនាតស៊ូរបស់  
ប្រជាជន តែនយោបាយក្រៅប្រទេសប្រឆាំងអាមេរិក និងគាំទ្រការតស៊ូ  
របស់ប្រជាជនវៀតណាម។

វិភាគលើនយោបាយនេះ គេអាចសន្និដ្ឋានបានថា ការជ្រើសរើស  
មាគ៌ារបៀបនេះ គឺផុសចេញមកពីផលប្រយោជន៍ផ្ទាល់របស់ នរោត្តម  
សីហនុ ក្នុងការគ្រប់គ្រងអំណាចនៅកម្ពុជា។ ផលប្រយោជន៍ផ្ទាល់  
របស់ នរោត្តម សីហនុ មានមុខសកម្ម និងមុខអសកម្ម។ មុខសកម្ម គឺ  
ផលប្រយោជន៍របស់ សីហនុ បានផ្សារភ្ជាប់ជាមួយផលប្រយោជន៍ជាតិ  
គឺឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត មុខអសកម្ម គឺ នរោត្តម សីហនុ ជានិច្ចកាលខិតខំ

រក្សានូវការត្រួតត្រាអំណាចអោយបានទាំងស្រុង ក្នុងកណ្តាប់ដៃខ្លួន។ អាស្រ័យដោយផលប្រយោជន៍នេះ នរោត្តម សីហនុ ត្រូវអនុវត្តវិធី “ដើរលើខ្សែពួរដោយប្រើប្រាស់លំនឹងខ្លួន” គឺ នយោបាយខាងក្រៅត្រូវទាក់ទងជាមួយបណ្តាប្រទេសសង្គមនិយម គាំទ្រការតស៊ូរបស់ប្រជាជនវៀតណាម ឡាវ ប្រឆាំងចក្រពត្តិអាមេរិក ឯនយោបាយខាងក្នុង គឺអូសទាញផង និងបង្ក្រាបផង។ ការគាំទ្រដល់ចលនាតស៊ូរបស់ប្រជាជនវៀតណាម និងការទាក់ទងជាមួយបណ្តាប្រទេសសង្គមនិយម គឺជាការចាំបាច់ក្នុងយុទ្ធវិធីរបស់ សីហនុ ម្យ៉ាងដើម្បីពង្រឹងជំហរទប់ទល់ជាមួយការវាតទីរបស់អាមេរិក និងសម្ព័ន្ធមិត្ត ពិសេសវៀតណាមខាងត្បូង និងថៃឡង់ដ៍ ម្យ៉ាងទៀត មិនទុកអោយប្រទេសទាំងនេះគាំទ្រដល់ចលនាតស៊ូបដិវត្តន៍នៅផ្ទៃក្នុងប្រទេសផង។

ភាពក្លាហានក្នុងនយោបាយរបស់ នរោត្តម សីហនុ ក្នុងការប្រឆាំងការជ្រៀតជ្រែករបស់អាមេរិក បានឡើងដល់កំរិតកំពូលនៅពេលប្រកាសឈប់ទទួលជំនួយរបស់សហរដ្ឋអាមេរិក ឆ្នាំ ១៩៦៣ និងការបើកសន្និសីទប្រជាជនឥណ្ឌូចិននៅភ្នំពេញ ឆ្នាំ ១៩៦៥ គួបផ្សំនឹងបាតុកម្មរបស់ប្រជាជន សិស្ស និស្សិត ១៩៦៤-១៩៦៥ ដែលសកម្មភាពទាំងអស់នេះ សុទ្ធតែប្រមូលផ្តុំមុខព្រួញប្រឆាំងចក្រពត្តិអាមេរិក ហើយផ្តល់ការគាំទ្រដល់ការតស៊ូរបស់ប្រជាជនវៀតណាម ប្រជាជនឡាវ។

នយោបាយប្រឆាំងការជ្រៀតជ្រែករបស់អាមេរិក ពង្រឹងឯករាជ្យអធិបតេយ្យ អព្យាក្រឹត របស់ នរោត្តម សីហនុ ត្រូវបានចុះខ្សោយទៅវិញជាលំដាប់រហូតដល់អាមេរិកចូលឈ្លានពានកម្ពុជាក្រោយខែ មីនា

១៩៧០ អាស្រ័យដោយកត្តាមួយចំនួន គឺកត្តាខាងសេដ្ឋកិច្ច កត្តានយោបាយផ្ទៃក្នុងផ្ទាល់របស់សង្គមរាស្ត្រនិយម ដឹកនាំដោយ នរោត្តម សីហនុ និងវិបត្តិរាជបល្ល័ង្ក កត្តានៃការខុសឆ្គងរបស់បក្សប្រជាជនបដិវត្តន៍ខ្មែរក្រោយពេល ប៉ុល ពត ឡើងកាន់តំណែងដឹកនាំបក្ស ហើយក្បត់បក្ស និងកត្តានៃការជ្រៀតជ្រែកពីសំណាក់ចក្រពត្តិអាមេរិក។ កត្តាទាំងបួននេះ បានក្លាយទៅជាវត្ថុធាតុគ្នាផ្សំឈានដល់ការដួលរលំនៃរបបរាជានិយមអាស្រ័យធម្មនុញ្ញ។

ទីមួយ៖ កត្តាខាងសេដ្ឋកិច្ច។ ដូចបានរៀបរាប់ខាងលើ កត្តាខាងសេដ្ឋកិច្ច ជាកត្តាមានអត្ថន័យសំខាន់ កំណត់ការវិវត្តន៍ប្រែប្រួលដ៏ស្មុគស្មាញនៃសង្គមកម្ពុជា។

ទីពីរ៖ កត្តាផ្ទៃក្នុងផ្ទាល់របស់សង្គមរាស្ត្រនិយម និងវិបត្តិរាជបល្ល័ង្ក។ អាចនិយាយបានថា សីហនុ បានធ្វើនយោបាយអត្តឃាតខ្លួនឯងលើចំណុចមួយចំនួន ដំបូងលើការកិច្ច និងការប្រមូលកម្លាំងមិនស៊ីជម្រក់គ្នា។ ការតស៊ូដើម្បីពង្រឹងឯករាជ្យ អធិបតេយ្យ និងការពារនយោបាយអព្យាក្រឹត តម្រូវអោយមានការប្រមូលផ្តុំកម្លាំងប្រជាធិបតេយ្យ និងស្នេហាជាតិ ប៉ុន្តែ នរោត្តម សីហនុ មិនបានបោះបង់ចោលនូវការបង្រ្កាបកម្លាំងប្រជាធិបតេយ្យ និងស្នេហាជាតិឡើយ។ ចរន្តបដិវត្តន៍ខ្មែរ និងនិន្នាការផ្ទុយគ្នាក្នុងនយោបាយរបស់ នរោត្តម សីហនុ បានក្លាយទៅជានយោបាយអត្តឃាតខ្លួនឯងដ៏ច្បាស់លាស់។ ការពង្រឹងឯករាជ្យ អធិបតេយ្យ និងអព្យាក្រឹត ក្នុងពេលដែលពួកចក្រពត្តិអាមេរិកធ្វើសកម្មភាពយ៉ាងខ្លាំង ហើយមានការគាំទ្ររបស់មជ្ឈដ្ឋានស្តាំនិយមក្នុង

ប្រទេសផងនោះ ទាមទារអោយ សីហនុ ត្រូវប្រមូលកម្លាំងដែលអាច  
ប្រមូលបាន ដើម្បីគាំទ្រនយោបាយខ្លួន។ មិនធ្វើដូច្នោះ សីហនុ បែរជា  
បើកការបង្ក្រាបកម្លាំងដែលគាំទ្រនយោបាយរបស់ខ្លួន ធ្វើអោយបាត់  
នូវតុល្យភាពកម្លាំងក្បែរខ្លួនរបស់គាត់ជាដំបូង។ ការបង្ក្រាបបានធ្វើជា  
បន្ត តាំងពីការបិទកាសែត ចាប់ចង ឃុំឃាំង រហូតប្រើប្រាស់កម្លាំងយោ  
ធាដើម្បីបង្ក្រាប។ ប្រការនេះ បានធ្វើអោយកម្លាំងខាងស្តាំរើបំរះបានយ៉ាង  
ស្រួល។ កម្លាំងប្រតិកិរិយាខាងស្តាំ បានឆ្លៀតប្រើប្រាស់សភាពការណ៍នៃ  
ការបង្ក្រាបរបស់ នរោត្តម សីហនុ ទៅលើកម្លាំងប្រជាធិបតេយ្យ និង  
ស្នេហាជាតិ ប្រើប្រាស់វិបត្តិរាជបល្ល័ង្ក និងវិបត្តិខាងសេដ្ឋកិច្ច ដើម្បីធ្វើ  
ការដណ្តើមអំណាច។

គេបានដឹងរួចមកហើយថា អង្គការសង្គមរាស្ត្រនិយមមានកម្លាំង  
ស្នូលគឺវណ្ណៈនាយទុន និងសក្តិភូមិ ហើយមានចរន្តពីរបដិបក្ខគ្នាក្នុង  
អង្គការនេះ។ ជាមួយនោះ ខាងរាជរាជក៏មានចរន្តពីរ ដែលមានការត  
ស៊ូប្រឆាំងគ្នាផង និងសម្រុះសម្រួលគ្នាផង។ វិបត្តិរាជបល្ល័ង្ក ក៏ជាមូល  
ហេតុដ៏សំខាន់មួយនាំដល់ការប្រែប្រួលយ៉ាងច្រើន ជះឥទ្ធិពលដល់  
សង្គម ហើយមានមូលហេតុតភ្ជាប់មកព្រឹត្តិការណ៍រដ្ឋប្រហារ ខែ មីនា  
១៩៧០។ គេអាចទម្លាក់ការទទួលខុសត្រូវអោយ នរោត្តម សីហនុ តែ  
ម្នាក់គត់ ដែលបានបង្កើតនូវបញ្ហានេះ ព្រោះមនុស្សផ្សេងទៀតមិន  
អាចធ្វើអ្វីបាន ចំពោះកិច្ចការដែលទាក់ទងដល់រាជបល្ល័ង្កឡើយ។

អាចលើកមករៀបរាប់អោយបានពិស្តារបន្តិច នូវបញ្ហាមានលក្ខណៈ  
ជាប្រវត្តិសាស្ត្រទាក់ទងដល់វិបត្តិរាជបល្ល័ង្កឆ្នាំ ១៩៦០។ តាមប្រវត្តិ

សាស្ត្រដែលបានកត់ត្រាទុក និងតាមការវិភាគរបស់អ្នកនយោបាយ មួយចំនួន សុទ្ធតែកំណត់ថា វិបត្តិនេះចេញមកពីជម្លោះនៃក្រសែ នរោត្តម និងក្រសែ ស៊ីសុវត្ថិ ដែលជម្លោះនេះមានអាយុ ១០០ ឆ្នាំគត់ គឺ ១៨៦០-១៩៦០។ ព្រះបាទអង្គឌួង បានសោយរាជ្យនៅកម្ពុជាក្រោម ចំណុះសៀម។ ស្តេចនេះ មានមហេសីបី៖ មហេសីទីមួយមានកូនប្រុស ឈ្មោះ នរោត្តម មហេសីទីពីរមានកូនប្រុសឈ្មោះ ស៊ីសុវត្ថិ និងមហេសី មួយទៀតមានកូនប្រុសឈ្មោះ ស៊ីវត្តា។ ក្រោយពេលព្រះអង្គឌួងចូល ទីវង្គតនាឆ្នាំ ១៨៦០ នរោត្តមបានឡើងសោយរាជ្យជំនួស ទំនាស់បង ប្អូនបីនាក់បានកើតមានភ្លាមៗ ស៊ីសុវត្ថិ ទៅពីងពាក់បារាំង បារាំងបាន ប្រើប្រាស់ ស៊ីសុវត្ថិ ទប់ នរោត្តម ផង និងបង្ក្រាបចលនាតស៊ូរបស់ប្រជា ជនផង ឯ ស៊ីវត្តា ផ្អែកលើប្រជាជន តស៊ូជាមួយ នរោត្តម ប្រឆាំងនឹង អាណានិគមនិយមបារាំង។ ដោយសារ ស៊ីសុវត្ថិ មានសគុណជាមួយ បារាំង ទើប ស៊ីសុវត្ថិ បានឡើងសោយរាជ្យជំនួស នរោត្តម ជាបង បន្ទាប់ពីនរោត្តម សោយទីវង្គតក្នុងឆ្នាំ ១៩១៤ ធ្វើអោយរាជបុត្រ នរោត្តម ក្តៅក្រហាយ ព្រោះតាមទម្លាប់ គឺកូនរបស់អ្នកសោយរាជ្យមុន ទេ ត្រូវឡើងសោយរាជក្រោយពេលឪពុកស្លាប់។ ឆ្នាំ ១៩២៧ បន្ទាប់ពី ស៊ីសុវត្ថិ សុគត រាជសម្បត្តិ ក៏ធ្លាក់ទៅលើ ស៊ីសុវត្ថិ មុនីវង្ស ជាបុត្រៗ ព្រឹត្តិការណ៍នេះបានធ្វើអោយខ្សែ នរោត្តម ក្តៅក្រហាយកាន់តែខ្លាំង ទំនាស់រវាងខ្សែស្រឡាយទាំងពីរកាន់តែឆានតឹង រហូតដល់មានការ ហាមប្រាមមិនអោយរៀបការរវាងខ្សែ នរោត្តម ជាមួយខ្សែ ស៊ីសុវត្ថិ។ ប៉ុន្តែការហាមឃាត់នេះត្រូវបាន នរោត្តម សុរាម្រឹត និងស៊ីសុវត្ថិ កុសុម នារីវត្ត ជាបិតាមាតា នរោត្តម សីហនុ បំផ្លាញចោល គឺអ្នកទាំងពីរបាន

បំផ្លាញចោលនូវរបបខ័ណ្ឌរវាងខ្មែរ នរោត្តម និងខ្មែរ ស៊ីសុវត្ថិ។ ឆ្នាំ ១៩៤១ ស៊ីសុវត្ថិ មុនីវង្ស ចូលទីវង្គតក្នុងពេលបារាំងចាញ់សង្គ្រាមជា មួយអាណានិគម។ បារាំងត្រូវខំទប់ខ្លួននៅកម្ពុជា ដូច្នោះ ម្យ៉ាងបារាំងត្រូវ ការមនុស្សម្នាក់ដែលបារាំងងាយដឹកនាំផង ម្យ៉ាងទៀតចង់ផ្សះផ្សា ជម្លោះរវាងខ្មែរ ស៊ីសុវត្ថិ និងខ្មែរ នរោត្តមផង ដូច្នោះរាជសម្បត្តិត្រូវធ្លាក់ ទៅលើ នរោត្តម សីហនុ ដែលមានខ្សែលោហិតនៃត្រកូលទាំងពីរ។ ប្រការនេះបានធ្វើអោយប៉ះពាល់ផ្ទាល់ចំពោះ ស៊ីសុវត្ថិ មុនីវង្ស ដែល ជាឪពុកមាបង្កើតរបស់ នរោត្តម សីហនុ ព្រោះរាជសម្បត្តិដែលខ្លួនត្រូវ ទទួលជាស្វ័យប្រវត្តិ បែរជាមិនបានទទួលទៅវិញ។ ខែ មីនា ១៩៥៥ នរោត្តម សីហនុ បានប្រកាសដកខ្លួនចេញពីរាជបល្ល័ង្កដើម្បីធ្វើនយោ បាយ ដោយបង្កើត និងដឹកនាំអង្គការសង្គមរាស្ត្រនិយម ហើយប្រគល់រាជ បល្ល័ង្កអោយ នរោត្តម សុរាម្រឹត ជាឪពុកសោយរាជ្យជំនួស ដោយបាន ស្អប់ថាមិនចូលសោយរាជ្យវិញទេ។ ថ្ងៃ ៣ មេសា ១៩៦០ នរោត្តម សុរាម្រឹត ចូលទីវង្គត ដោយគ្មានចង្អុលតែងតាំងអ្នកណាអោយជំនួស។ វិបត្តិរាជបល្ល័ង្ក បានចាប់ផ្តើមហើយរង្វោះរង្វើរហូតរដ្ឋធម្មនុញ្ញ។ ការ ជ្រើសរើសស្តេចសោយរាជ្យថ្មីមិនអាចធ្វើទៅបាន អាស្រ័យដោយភាព ស្មុគស្មាញក្នុងរាជវង្ស។ នៅត្រង់នេះ អ្នកនយោបាយជាច្រើនបាន ទម្លាក់កំហុសអោយ នរោត្តម សីហនុ គឺជាការត្រឹមត្រូវ ព្រោះថាការ រើសស្តេចថ្មីមិនបាន មិនមែនបណ្តាលមកពីខ្វះមនុស្សនោះទេ ប៉ុន្តែគឺ ជាឧបាយកលរបស់ នរោត្តម សីហនុ ក្នុងការប្រមូលផ្តុំអំណាចក្នុងកណ្តាប់ ដៃខ្លួន។ គេទម្លាក់ការទទួលខុសត្រូវអោយ នរោត្តម សីហនុ អាស្រ័យ ដោយពេលនោះគាត់ជាអ្នកចាត់ចែងទាំងអស់ក្នុងរឿងវិបត្តិរាជបល្ល័ង្ក

ពិតមែនតែ នរោត្តម សីហនុ ពេលនោះគ្រាន់តែជាសម្តេចឧបយុវរាជ និងប្រធានសង្គមរាស្ត្រនិយម មិនមែនជាប្រធានរដ្ឋសភាដែលរដ្ឋធម្មនុញ្ញ បានបើកអោយប្រើអំណាចក្នុងឋានៈប្រមុខរដ្ឋស្តីទី ក្នុងពេលរាជបល្ល័ង្ក ទំនេររហូតជ្រើសរើសបានក្សត្រីថ្មី ឬព្រះរាជានុសិទ្ធិមិនមែនជានាយក រដ្ឋមន្ត្រី ដែលជាប្រមុខនៃអង្គការនីតិប្រតិបត្តិ (នាយករដ្ឋមន្ត្រីក៏ជាសមា ជិកក្រុមប្រឹក្សារាជសម្បត្តិ) ហើយ នរោត្តម សីហនុ ក៏មិនមែនជាប្រ ធានក្រុមប្រឹក្សារាជសម្បត្តិ ដែលមានភារៈត្រូវកោះប្រជុំក្រុមប្រឹក្សានេះ ក្នុងរវាងបីថ្ងៃក្រោយព្រឹត្តិការណ៍ដែលធ្វើអោយរាជសម្បត្តិទំនេរ ដើម្បី ជ្រើសតាំងក្សត្រីថ្មី ព្រមទាំងរាជានុសិទ្ធិ បើព្រះមហាក្សត្រីស្ថិតនៅក្នុង អនីតិភាព។ តាមរដ្ឋធម្មនុញ្ញ ក្រុមប្រឹក្សារាជសម្បត្តិត្រូវប្រជុំបីថ្ងៃ ក្រោយពេលស្តេចចូលទីវង្គត គឺត្រូវប្រជុំនៅថ្ងៃ ៥ មេសា ១៩៦០។ នរោត្តម សីហនុ បានរកវិធីទប់ស្កាត់កុំអោយព្រឹត្តិការណ៍វិវត្តទៅតាម ក្របខ័ណ្ឌនៃរដ្ឋធម្មនុញ្ញ ព្រោះបើត្រូវប្រជុំក្រុមប្រឹក្សារាជសម្បត្តិដើម្បី រើសក្សត្រីថ្មី នឹងផ្តល់នូវវិបាកសំរាប់គាត់ មិនដឹងថាអ្នកណាឡើង សោយរាជ្យ ព្រោះ ស៊ីសុវត្ថិ មុនីរ័ត ជាប្រធានក្រុមប្រឹក្សារាជសម្បត្តិ ស្រាប់។ ពេលនោះមានមតិជាច្រើនចង់អោយមហាក្សត្រិយានី ស៊ីសុវត្ថិ កុសុមនារីរត្ន ជាមាតារបស់ព្រះនរោត្តម សីហនុ ឡើងសោយរាជ្យ ប៉ុន្តែ វាផ្ទុយនឹងមាត្រា ២៥ នៃរដ្ឋធម្មនុញ្ញ ដែលចែងថា៖ (\*\*)"រាជសម្បត្តិប្រ ទេសកម្ពុជា ជាមត៌ករបស់ក្សត្រាទាំងឡាយដែលជាតំណាងព្រះបាទ សម្តេចព្រះហរិរក្សរាមាធិបតីអង្គឌួង" គឺមានន័យថា មានតែក្សត្រកេទប្រុស

(\*) មាត្រា ៣០ នៃរដ្ឋធម្មនុញ្ញប្រទេសកម្ពុជា ក្រោយការកែប្រែ (១៣.៦.៦០)។  
(\*\*) មាត្រា ២៥ នៃរដ្ឋធម្មនុញ្ញប្រទេសកម្ពុជា ក្រោយការកែប្រែ (១៣.៦.៦៣)

ដែលជាសាច់ឈាមអង្គខ្លួនទេ ទើបឡើងសោយរាជ្យបាន។ នរោត្តម សីហនុ បានយកចំណុចនេះដើម្បីទប់មាតារបស់ខ្លួនកុំអោយឡើងសោយ រាជ្យ រហូតដល់ផ្លាស់ប្តូរចៅហ្វាយខេត្តបាត់ដំបងដែលបានដឹកនាំប្រជាជនធ្វើបាតុកម្មគាំទ្រអោយមហាក្សត្រិយានី ស៊ីសុវត្ថិ កុសុមនារីវត្ត ឡើងសោយរាជ្យ។ មិនមែនមកពីរដ្ឋធម្មនុញ្ញទើបឡើងសោយរាជ្យមិនបាននោះទេ គេគ្រាន់តែកែរដ្ឋធម្មនុញ្ញដោយបញ្ចូលថែមពាក្យ “ក្សត្រិយ៍” វាជារឿងស្រេច ហើយស្របច្បាប់ផង ព្រោះពេលនោះ នរោត្តម សីហនុក៏បានបញ្ជាអោយកែរដ្ឋធម្មនុញ្ញដល់ទៅពីរលើកដែរ ដែលចំណុចទាំងពីរនេះសុទ្ធតែផ្ទុយជាមួយរចនាសម្ព័ន្ធ និងទម្លាប់នៃប្រទេសមានស្តេច។ ក្នុងចំណុចនេះ គេអាចពិនិត្យឃើញនូវអាថ៌កំបាំងរបស់នរោត្តម សីហនុ ដែលចង់ក្តាប់អំណាចរដ្ឋទាំងស្រុងក្នុងដែររបស់ខ្លួន ព្រោះថាបើមាតារបស់ខ្លួនឡើងសោយរាជ្យ មាតាជាខ្សែ ស៊ីសុវត្ថិ ដូច្នោះអាចបង្កលក្ខណៈងាយស្រួលអោយ ស៊ីសុវត្ថិ មុនីរ័ត ជាអនុជ ហើយដែលជាគូទំនាស់ជាមួយ នរោត្តម សីហនុ កាច់ចង្អុលប្រទេស។ ម្យ៉ាងទៀត បើមានមហាក្សត្រ គឺមិនអាចបង្កើតតំណែងប្រមុខរដ្ឋបានទេ។ ប្រសិនបើប្រគល់អោយ ស៊ីសុវត្ថិ មុនីរ័ត តែម្តង ក៏កាន់តែគ្រោះថ្នាក់ ហើយបើស៊ីសុវត្ថិរបស់ខ្លួនក៏ពិបាក ព្រោះខ្លួនមានប្រពន្ធច្រើន និងមានកូនច្រើន។ មតិមួយចំនួនបានលើកឡើងថា ការរើសស្តេចមិនបាន អាស្រ័យដោយមិនចុះសម្រុងគ្នា ក្នុងការរើសកូនដែលមានម្តាយផ្សេងគ្នានេះ ក៏អាចជាមូលហេតុមួយ តែមូលហេតុសំខាន់គឺដំណើរឆ្ពោះទៅរកការប្រមូលផ្តុំអំណាច តាមរយៈការបង្កើតតំណែងប្រមុខរដ្ឋក្នុងពេលប្រទេសនៅមានរាជបល្ល័ង្ក តែគ្មានស្តេចសោយរាជ្យ។

ដើម្បីទប់កុំអោយក្រុមប្រឹក្សារាជសម្បត្តិប្រជុំនៅថ្ងៃទី ៥ មេសា ១៩៦០ បាន នរោត្តម សីហនុ បានបញ្ជាអោយកែរដ្ឋធម្មនុញ្ញនៅថ្ងៃទី ៤ មេសា ១៩៦០ ហើយប្រកាសអោយប្រើនៅថ្ងៃ ៥ មេសា ១៩៦០ ដែល ជាការប្រកាសដ៏ប្រញាប់ប្រញាល់ ផ្ទុយនឹងរដ្ឋធម្មនុញ្ញបានកំណត់។ ការធ្វើនេះ សំដៅសំខាន់ទប់ស្កាត់កុំអោយក្រុមប្រឹក្សារាជសម្បត្តិប្រជុំ ដើម្បីជ្រើសរើសស្តេចថ្មី។ ការកែរដ្ឋធម្មនុញ្ញលើកនេះ គឺដើម្បីចាត់តាំង ក្រុមប្រឹក្សារាជានុសិទ្ធិ ដែលមានសមាជិកបីរូបធ្វើការជំនួសមហាក្សត្រ ក្នុងពេលរាជបល្ល័ង្កនៅទំនេរ។ តាមច្បាប់ លុះត្រាតែមានស្តេចទើបស្តេច ចាត់តាំងក្រុមប្រឹក្សារាជានុសិទ្ធិបាន ដើម្បីជំនួសក្នុងពេលអវត្តមាន ឬ បំពេញកិច្ចការមិនបាន។ ឯក្រុមប្រឹក្សារាជសម្បត្តិអាចចាត់តាំងរាជានុ សិទ្ធិដែលយកចេញពីរាជវង្ស តែក្នុងលក្ខខណ្ឌដែលក្សត្រស្ថិតក្នុងអ នីតិភាព “គឺនៅក្នុងមិនទាន់គ្រប់ការ។” ដូច្នោះ ការកែរដ្ឋធម្មនុញ្ញនៅ ពេលនេះ ប្រៀបដូចជាចំណែកមួយនៃរដ្ឋប្រហាររំលំរាជានិយមដោយ ពួកសក្តិកូមិខ្លួនឯង។

ក្រុមប្រឹក្សារាជានុសិទ្ធិដែលបានចាត់តាំងនេះ ត្រូវបានប្រគល់អោយ ស៊ីសុវត្ថិ មុនីរ័ត ធ្វើជាប្រធាន និងមានសមាជិកពីររូបទៀត ប៉ុន្តែត្រូវ បរាជ័យ អាស្រ័យដោយ ស៊ីសុវត្ថិ មុនីរ័ត និងសមាជិកទាំងនោះបដិសេធ មិនព្រមទទួលកិច្ចការនេះ។ ការបដិសេធរបស់ ស៊ីសុវត្ថិ មុនីរ័ត គឺជាឱ កាសមួយបើកច្រកសំរាប់ជំហានទៅមុខរបស់ នរោត្តម សីហនុ។

វិបត្តិបានអូសបន្ទាយរហូតដល់ខែមិថុនា ១៩៦០។ មន្ត្រីនានាបាន ខិតខំរកវិធីដោះស្រាយវិបត្តិរាជបល្ល័ង្ក ដោយខំបញ្ចុះបញ្ចូលអោយ

មានបាតុកម្មរបស់ប្រជាជនទាមទារអោយសភាអនុម័តច្បាប់ ដែល  
 មានក្នុងជំពូកទី ១២ មាត្រា ១២២ នៃរដ្ឋធម្មនុញ្ញ អំពីបទបញ្ញត្តិ  
 ពិសេស ដើម្បីបង្កើតឡើងនូវតំណែងប្រមុខរដ្ឋ ដែលមានកាលបរិច្ឆេទ  
 លំដាប់លំដោយដូចខាងក្រោម៖ ថ្ងៃទី ១៣ មិថុនា សភាអនុម័តមាត្រា  
 ១២២ នៃរដ្ឋធម្មនុញ្ញ អំពីការបង្កើតតំណែងប្រមុខរដ្ឋ ថ្ងៃទី ១២ មិថុនា  
 ប្រកាសអោយប្រើ ថ្ងៃ ១៧ មិថុនា សភាប្រគល់តំណែងប្រមុខរដ្ឋអោយ  
 នរោត្តម សីហនុ ថ្ងៃ ២១ មិថុនា ១៩៦០ នរោត្តម សីហនុ ធ្វើ  
 សច្ចាប្រណិធានទទួលតំណែងប្រមុខរដ្ឋ។ ព្រឹត្តិការណ៍នេះ ក៏ជាចំណែក  
 មួយទៀតនៃរដ្ឋប្រហាររំលំរាជានិយម ដោយសាមីខ្លួនសក្តិកូមិ។ ចាប់ពី  
 ពេលនោះមក សង្គមកម្ពុជាបានក្លាយទៅជាសង្គមមួយ ដែលខុសប្លែក  
 ពីរបបរាជានិយមនៅប្រទេសនានា វាច្របូកច្របល់រវាងច្បាប់ជាមួយ  
 រចនាសម្ព័ន្ធគ្រប់គ្រង ដែលជាឱកាសអោយ នរោត្តម សីហនុ ប្រមូលផ្តុំ  
 ក្តាប់អំណាចតែម្នាក់ឯង ក្នុងឋានៈជាប្រមុខរដ្ឋផង ប្រធានសង្គមស្រួ  
 និយមផង និងតំណែងអោយមហាក្សត្រផង។ តាមធម្មតា របបរាជ  
 និយមគ្មានប្រមុខរដ្ឋទេ គឺមានត្រឹមនាយករដ្ឋមន្ត្រី ព្រោះមហាក្សត្រជា  
 និមិត្តរូបនៃអំណាច ប្រមុខរដ្ឋធ្វើកិច្ចការនីតិបញ្ញត្តិហើយ តែនៅកម្ពុជា  
 មានរាជបល្ល័ង្កគ្មានក្សត្រផង មានប្រមុខរដ្ឋដែលមានមុខងារនីតិបញ្ញត្តិ  
 ផង នីតិប្រតិបត្តិផង។ អ្វីៗ បានប្រព្រឹត្តិទៅនៅក្រៅច្បាប់ ព្រោះថា  
 មាត្រាទី ១ នៃរដ្ឋធម្មនុញ្ញសរសេរថា (\*) “ប្រទេសកម្ពុជាជាប្រជាជាតិ  
 មួយមានព្រះមហាក្សត្រិយ៍សោយរាជ្យ។ មាត្រា ២១ សរសេរថា (\*)៖  
 “អំណាចគ្រប់យ៉ាងមកពីមហាក្សត្រិយ៍ អំណាចទាំងនោះត្រូវប្រើទៅ

(\*) រដ្ឋធម្មនុញ្ញប្រទេសកម្ពុជា ក្រោយការកែប្រែ ចុងក្រោយ (១៣.៦.៦០)។

តាមបទបញ្ញត្តិនៃរដ្ឋធម្មនុញ្ញនេះ។ មាត្រាទី ២២ សរសេរថា (\*)៖ “រដ្ឋសភាជាអ្នកប្រើអំណាចនីតិបញ្ញត្តិ ក្នុងព្រះបរមនាមនៃព្រះមហាក្សត្រិយ៍។ អ្នកដែលមានសិទ្ធិផ្ដើមគំនិតច្បាប់នោះ គឺ ព្រះមហាក្សត្រិយ៍ គណៈរដ្ឋមន្ត្រី សមាជិកនៃរដ្ឋសភា និងសមាជិកនៃក្រុមប្រឹក្សាព្រះរាជាណាចក្រ។ នៅមានមាត្រាច្រើនទៀត និយាយអំពីមហាក្សត្រ ដែលមាត្រាទាំងនេះបន្តរក្សារហូតដល់រដ្ឋប្រហារឆ្នាំ ១៩៧០។

នៅក្នុងពេលនិយាយដល់អំណាចរបស់មហាក្សត្រ គឺរាជបល្ល័ង្ក គ្មានមនុស្សសោយរាជ្យទេ ដូច្នោះប្រាកដណាស់ថា ពេលនោះក្រៅពីតំណែងប្រមុខរដ្ឋ និងប្រធានសន្តិសុខស្រុកនិយម នរោត្តម សីហនុ នៅបានបំពេញមុខងារមួយទៀតជា ព្រះមហាក្សត្រ ទោះជាគាត់មិនសោយរាជ្យក៏ដោយ ក៏ជាទូទៅគេបានឃើញយ៉ាងដូច្នោះ ព្រោះថាតាំងពីមុនពេលគាត់ក្លាយជាប្រមុខរដ្ឋក្នុងវិបត្តិរាជបល្ល័ង្ក ទោះបីគាត់គ្មានតួនាទីអ្វីក្នុងរដ្ឋ ហើយគាត់ក៏មិនមែនជាក្សត្រសោយរាជ្យ ក៏គាត់អាចចាត់ចែងកិច្ចការបានគ្រប់យ៉ាងក្នុងអំណាចមួយដ៏ពេញលេញ។ ដូច្នោះគេគ្មានការជឿជាក់ច្រើនទេថា ក្រោយខែ មិថុនា ១៩៦០ នរោត្តម សីហនុ បានក្លាយទៅជាអ្នកក្តាប់អំណាចទាំងស្រុងលើគ្រប់ផ្នែកនៅកម្ពុជា រាប់ទាំងអំណាចរបស់មហាក្សត្រផង។

ក្រោយពេលដោះស្រាយបាននូវវិបត្តិរាជបល្ល័ង្ក និងប្រមូលបានអំណាចក្នុងដៃរបស់ខ្លួន នរោត្តម សីហនុ បានបន្តនូវនយោបាយបរទេសយ៉ាងសកម្ម សំដៅពង្រឹងដល់ឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត្យរបស់ប្រទេស ប៉ុន្តែ

(\*) រដ្ឋធម្មនុញ្ញប្រទេសកម្ពុជា ក្រោយការកែប្រែ ចុងក្រោយ (១៣.៦.៦០)។

ក្នុងពេលជាមួយគ្នា គាត់ក៏បន្តអនុវត្តនយោបាយអត្តឃាតខ្លួន ដែលនាំ  
ដល់ភាពផ្ទុយជាមួយការអនុវត្តន៍នយោបាយក្រៅប្រទេស ដែលតម្រូវ  
អោយមានការប្រមូលផ្តុំកម្លាំងគាំទ្រនយោបាយឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត្យ។  
ចរន្តនយោបាយបដិបក្ខមុខពីរបស់ នរោត្តម សីហនុ បានអនុវត្តជា  
បន្ត ដោយគ្មានការសម្រុះសម្រួលជាមួយកម្លាំងប្រជាធិបតេយ្យបដិវត្ត  
ដែលទីបំផុត គាត់ត្រូវស្ថិតក្នុងភាពឯកោចំពោះមុខការវាយលុករបស់  
ចក្រពត្តិអាមេរិក។ ជំហររបស់គាត់ត្រូវចុះខ្សោយជាលំដាប់ តម្រូវអោយ  
គាត់ធ្វើសម្បទាន និងការសម្រុះសម្រួលជាមួយកម្លាំងខាងស្តាំ ព្រោះ  
ថាគាត់គ្មានកូនជញ្ជីងណាផ្សេងទៀត សំរាប់លំនឹងតុល្យភាពកម្លាំង  
នៅជុំវិញគាត់ទៀតទេ ព្រោះកម្លាំងប្រជាធិបតេយ្យ និងស្នេហាជាតិត្រូវ  
បានកំចាត់ចេញអស់។ ឯពួកស្តាំបានត្រួតត្រាពេញរដ្ឋសភា យោធា  
សន្តិសុខជាតិ និងទាំងអង្គការសង្គមរាស្ត្រនិយមផង និងក្តាប់យ៉ាង  
ណែននូវសកម្មភាពខាងសេដ្ឋកិច្ចរបស់សង្គម។ ការធ្វើសម្បទានជិត  
ចុងក្រោយបង្អស់គឺ នរោត្តម សីហនុ បានបោះបង់ចោលសិទ្ធិជា  
ប្រពៃណីរបស់ខ្លួន ក្នុងការជ្រើសរើសបេក្ខជនរបស់សង្គមរាស្ត្រនិយម  
ដើម្បីបោះឆ្នោតជ្រើសរើសតំណាងរាស្ត្រសំរាប់រដ្ឋសភា។ ការបោះ  
ឆ្នោតឆ្នាំ ១៩៦៦ បានផ្តល់ជ័យជំនះសំរាប់ពួកខាងស្តាំ ដែលមានស  
ម្លេងភាគច្រើននៅក្នុងរដ្ឋសភា ហើយបង្កើតរដ្ឋាភិបាលមួយឡើងដែល  
ដឹកនាំដោយឧត្តមសេនីយ៍ លន់ នល់។ ទោះជាជ្រើសរើសនេះមាន  
អាយុតែ ៦ ខែក៏ដោយ ក៏បានបង្ហាញអោយឃើញថា នរោត្តម សីហនុ  
បាត់បង់នូវឥទ្ធិពលក្នុងការត្រួតត្រាខាងនយោបាយ ហើយត្រូវសម្រប  
ខ្លួនតាមកម្លាំងខាងស្តាំ ទាំងនយោបាយក្នុងប្រទេស ក៏ដូចជានយោ

បាយក្រៀមទេស។ ក្នុងគោលបំណងរក្សាអំណាចតទៅទៀត នរោត្តម សីហនុ បានធ្វើតម្រូវប្រាស់វេទិកានៃសមាជជាតិ ដែលគាត់ធ្លាប់ប្រើ ប្រាស់ដោយជោគជ័យ ក្នុងការពង្រឹងនយោបាយរបស់គាត់តាំងពីយូរ មកហើយ។ សមាជបានប្រព្រឹត្តិទៅនៅចុងខែ កក្កដា ១៩៦៩ បន្ទាប់ពី រដ្ឋាភិបាលពិសេសមួយ ដឹកនាំដោយ នរោត្តម សីហនុ ផ្ទាល់ និងមាន ស៊ិន សាន ជានាយករដ្ឋមន្ត្រី និងរដ្ឋាភិបាលថ្មីមួយទៀត ដែលមាន ប៉ែន នុត នាយករដ្ឋមន្ត្រី ទ្រទ្រង់សភាពការណ៍មិនបាន។ តែសមាជ លើកនេះ នរោត្តម សីហនុ ត្រូវបរាជ័យធ្ងន់ធ្ងរ អាស្រ័យដោយសម្លេង ក្នុងសភា និងក្នុងសង្គមរាស្ត្រនិយម ភាគច្រើនជាកម្លាំងខាងស្តាំ។ ហេតុ ការណ៍តម្រូវអោយ នរោត្តម សីហនុ ធ្វើនូវជំហានសម្បទានចុងក្រោយ គឺការសំរេចអោយបង្កើតរដ្ឋាភិបាលស្រោចស្រង់ជាតិមួយឡើង នៅខែ សីហា ១៩៦៩ ដែលរដ្ឋាភិបាលនេះត្រូវដឹកនាំដោយ លន់ នល់ ដែលជា មនុស្សមានកំហឹងស្រាប់ បន្ទាប់ពីត្រូវធ្លាក់ពីនាយករដ្ឋមន្ត្រី ខែ ឧសភា ១៩៦៧។ រដ្ឋាភិបាលនេះក៏មាន សិរីមតៈ ជាឧបនាយករដ្ឋមន្ត្រីផងដែរ។ ការសំរេចរបៀបនេះ គឺជាការត្រួសត្រាយផ្លូវ សំរាប់ពួកខាងស្តាំរំលំ នរោត្តម សីហនុ តាមរយៈរដ្ឋប្រហារ ១៨ មីនា ១៩៧០។

ធ្ងន់តាមបណ្តាសកម្មភាពរបស់ នរោត្តម សីហនុ ក៏គួរស្វែងយល់ អំពីធាតុពិតវណ្ណៈពិតប្រាកដរបស់អតីតស្តេចនេះ តើឈរលើធាតុវណ្ណៈ អ្វី ដែលបញ្ជាទៅលើសកម្មភាពនយោបាយនៃរបបដែលគាត់ដឹកនាំ។ កន្លងមករហូតបច្ចុប្បន្ននេះ មានការវាយតម្លៃខុសៗ គ្នាជាច្រើន អំពី ធាតុពិតវណ្ណៈ និងនយោបាយរបស់ នរោត្តម សីហនុ។ មតិខ្លះលើក

ឡើងថា នរោត្តម សីហនុ មានធាតុដើមជាសក្តិកូមី តែប្រែធាតុជានាយ  
ទុន អាស្រ័យដោយរបបដែលគាត់ដឹកនាំមានការកើតឡើងនូវទំនាក់  
ទំនងមូលធននិយម។ មតិខ្លះទៀតលើកឡើងថា នរោត្តម សីហនុ  
លំអៀងទៅរកកសិករ។ ជានយោបាយក្រៅប្រទេស ក៏មានការវាយ  
តម្លៃខុសៗ គ្នា មតិខ្លះថា សីហនុ ស្ថិតជាមួយបណ្តាប្រទេសមូលធន  
ខ្លះទៀតថា ស្ថិតជាមួយបណ្តាប្រទេសសង្គមនិយម។ល។ និង។ល។

ពិតជាមានការពិបាកក្នុងការស្វែងយល់ អំពីធាតុពិតវណ្ណៈរបស់  
នរោត្តម សីហនុ អាស្រ័យអតីតស្តេចអង្គនេះគ្មានមនោគមវិជ្ជា និង  
យុទ្ធសាស្ត្រពិតប្រាកដឡើយ តែក៏ត្រូវទទួលស្គាល់ថា នរោត្តម សីហនុ  
ចេះសម្របសម្រួលជាមួយសភាពការណ៍សត្យានុម័ត។ ធាតុពិតវណ្ណៈ  
ពិតប្រាកដរបស់ នរោត្តម សីហនុ គឺសក្តិកូមី ហើយជាសក្តិកូមីក្នុង  
ដំណាក់កាលរាជានិយមផ្តាច់ការ មិនមែនក្នុងដំណាក់កាលរាជានិយម  
អាស្រ័យរដ្ឋធម្មនុញ្ញឡើយ។ ការអះអាងនេះ មិនមែនផ្អែកលើសាមីខ្លួន  
គាត់ប្រសូតចេញពីត្រកូលមហាក្សត្រ ហើយធ្លាប់បានធ្វើជាស្តេចនោះ  
ឡើយ តែជាការពិនិត្យលើការអនុវត្តន៍ក្នុងនយោបាយជាបន្តបន្ទាប់  
រៀងរហូតមក។ តាំងពីនៅកាន់អំណាចរហូតដល់អស់អំណាច ក្នុងរយៈ  
ពេលមួយដ៏យូរ នរោត្តម សីហនុ នៅតែរក្សាខ្ជាប់ធាតុវណ្ណៈជាសក្តិកូមី  
គ្មានការកែប្រែអ្វីឡើយ ពេលណាក៏គាត់នៅតែតាំងខ្លួនជាបិតាជាតិខ្មែរ  
ជាអ្នកដែលនៅពីលើគេ ហើយចាត់ទុកទឹកដីកម្ពុជា និងប្រជាជនកម្ពុ  
ជាដូចជារបស់បុគ្គលខ្លួនម្នាក់ៗ សីហនុ គឺជាមនុស្សដែលចាត់ទុកខ្លួន  
ថាគ្មានកំហុស ទោះបីគាត់បានប្រព្រឹត្តិកំហុសយ៉ាងច្រើន កំហុសតែង

ត្រូវបានទម្លាក់អោយអ្នកដទៃ ជាមនុស្សផ្តាច់ការគួរអោយភ័យខ្លាច ជាអ្នកនិយមការសងសឹកដឹកម្រាលម្នាក់ ហើយក៏ជាមនុស្សប្រែប្រួលក្រឡេចក្រឡួច ដែលគ្មានអ្នកណាប៉ាន់ស្មានបានមុនឡើយ។ល។

ជាការពិតហើយ ក្នុងរបបដែល នរោត្តម សីហនុ ដឹកនាំមានកើតឡើងនូវទំនាក់ទំនងមូលធននិយម ដែលជាទំនាក់ទំនងមួយជឿនលឿនជាងទំនាក់ទំនងសក្តិភូមិ តែគេមិនត្រូវចាត់ទុកប្រការនេះជាការប្រែប្រួលរូបរាងរបស់គាត់ពីសក្តិភូមិ ទៅកាន់នាយទុនឡើយ។ អ្វីដែលបានកើតឡើងនាពេលនោះ គឺក្រឹត្យក្រមសត្យានុម័តនៃការរីកចំរើនរបស់សង្គមមនុស្ស ដែលគាត់មិនអាចរំខំខ្ចប់បាន ហើយតម្រូវអោយគាត់ត្រូវតែទទួលយកកត្តាសត្យានុម័តនេះ។ កត្តាសត្យានុម័តបញ្ជាក់ទៅលើកត្តាអត្តនោម័ត នេះជាក្រឹត្យក្រម។ ចំណុចនេះ នរោត្តម សីហនុ ចេះប្រើប្រាស់ក្រឹត្យក្រមនេះ ដើម្បីរក្សានូវអំណាចរបស់គាត់ទាំងនយោបាយក្នុងប្រទេស ទាំងនយោបាយក្រៅប្រទេស ប៉ុន្តែប្រការនេះមិនមានឥទ្ធិពលលុបបំបាត់នូវធាតុសក្តិភូមិរបស់ នរោត្តម សីហនុ ឡើយ។ សកម្មភាពនយោបាយបត់បែនរបស់ នរោត្តម សីហនុ ប្រមូលផ្តុំលើអំណាច ទោះត្រូវដាក់ឆ្វេង ឬត្រូវដាក់ស្តាំ គឺដើម្បីអំណាចនេះឯង។ រដ្ឋប្រហារយោធា ១៨ មីនា ១៩៧០ បានធ្វើអោយគាត់អស់អំណាចតាំងពីពេលនេះមក។ ការចូលរួមរបស់គាត់ក្នុងចលនាស៊ូប្រឆាំងអាមេរិក និងបរិវារ ពីឆ្នាំ ១៩៧០ ដល់ឆ្នាំ ១៩៧៥ មានហេតុផលត្រឹមត្រូវទោះជាគាត់ចង់ដណ្តើមអំណាចមកវិញ ក៏អំណាចនេះបានផ្សារភ្ជាប់ជាមួយផលប្រយោជន៍ជាតិ និងប្រជាជន ដូច្នេះក្នុងដំណាក់កាលនេះ

មិនអាចទម្លាក់កំហុសអោយគាត់បានឡើយ។ ប៉ុន្តែ ក្នុងដំណាក់កាល ១៩៧៥-១៩៧៨ ដែលគាត់បានផ្សារភ្ជាប់ខ្លួនជាមួយរបប ប៉ុល ពត ក្នុង ពេលដែលរបបនេះអនុវត្តការប្រល័យពូជសាសន៍ បង្ហាញកាន់តែច្បាស់ នូវធាតុសក្តិភូមិរបស់គាត់ ក្នុងឋានៈជាអ្នកនិយមការសងសឹកដឹកម្រោល ម្នាក់។ អ្វីដែលគាត់ត្រូវការ គឺប្រើប្រាស់ដៃរបស់ ប៉ុល ពត ដើម្បីអនុវត្ត ការសងសឹកទៅលើពួក លន់ នល់ និងប្រជាជនដែលគាំទ្ររបប លន់ នល់ ផ្លូវរំលំគាត់។ ចាប់ពីឆ្នាំ ១៩៧៩ រហូតមកដល់ពេលនេះ ក៏កាន់តែ មានភស្តុតាងបង្ហាញអំពីធាតុសក្តិភូមិ និងល្មើកអំណាចរបស់ នរោត្តម សីហនុ តាមរយៈការដែលគាត់ចង់សម្ព័ន្ធភាព និងធ្វើជាមេក្លោងពួក ប្រល័យពូជសាសន៍ ប៉ុល ពត ដើម្បីប្រឆាំងប្រជាជនកម្ពុជា។ ដើម្បីអំណាច នរោត្តម សីហនុ មិនខ្លាចនឹងធ្វើសម្ព័ន្ធភាពជាមួយព្រាយបីសាច ឡើយ។ ដូចនេះ អាចកំណត់បានថា តាំងពីដើមដល់ចប់ នរោត្តម សីហនុ បានស្ថិតក្នុងជំហរជាសក្តិភូមិផ្តាច់ការ នេះជាធាតុពិតវណ្ណៈពិត ប្រាកដរបស់គាត់។

ទីបី៖ កត្តានៃការខុសឆ្គងរបស់បក្សប្រជាជនបដិវត្តន៍ខ្មែរ ក្រោយ ពេល ប៉ុល ពត ឡើងកាន់តំណែងដឹកនាំបក្ស ហើយក្បត់បក្ស ក៏ត្រូវ និយាយអំពីផ្នែកត្រូវ និងផ្នែកពុំត្រឹមត្រូវរបស់ចលនាបដិវត្តទៅតាមដំណាក់កាលនីមួយៗ ព្រោះថា នេះក៏ជាកត្តាគួបផ្សំមួយដ៏សំខាន់ ជះឥទ្ធិពលដល់ការវិវត្តន៍នៃសង្គមកម្ពុជា។

+ ផ្នែកត្រូវ

ក្រោយសន្និសីទហ្សឺណែវ អាចារ្យមៀន (សឹង ឌីកមិញ) បានចេញ

នូវសេចក្តីថ្លែងការណ៍អំពាវនាវដល់ជនរួមជាតិទាំងមូល រក្សាអោយ  
ខ្ជាប់ខ្ជួននូវចន្លោះប្រយុទ្ធ លើកកំពស់ការប្រុងប្រយ័ត្ន ទាមទារអោយខ្មាំង  
អនុវត្តបានត្រឹមត្រូវនូវប្រការទាំងឡាយដែលបានចុះហត្ថលេខា។ ផ្ដើម  
ចេញពីនេះ ដើម្បីស្របតាមសភាពការណ៍ថ្មី បក្សមានគោលការណ៍  
ប្រែទិសតស៊ូ ពីតស៊ូប្រដាប់អាវុធមកតស៊ូនយោបាយវិញ។ នេះគឺភាព  
ត្រឹមត្រូវរបស់បក្ស ដែលក្រោយការដឹកនាំការតស៊ូរបស់ប្រជាជនប្រ  
ឆាំងអាណានិគមនិយមបារាំង ត្រូវបានបញ្ចប់ សភាពការណ៍ទាមទារ  
អោយបក្សកែសម្រួលខាងចាត់តាំង ហើយប្រែទិសបានទាន់ពេលវេលា  
សំដៅបំរើនូវភារកិច្ចនយោបាយថ្មី និងបែបផែនតស៊ូក្នុងសភាពការណ៍  
ថ្មី ដើម្បីការពារនូវសមិទ្ធផលដែលដណ្តើមបាន គឺឯករាជ្យជាតិ ដោយ  
យកគោលការណ៍រក្សាខ្ជាប់សន្តិភាព ឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត្យ និងទាមទារ  
សិទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យ កែប្រែជីវភាពប្រជាជន។

អាចនិយាយបានថា រូបភាពតស៊ូ និងខ្លឹមសារតស៊ូនាពេលនោះ គឺ  
សមស្របបំផុត សមស្របជាមួយនឹងស្ថានភាពទំនាស់ សមស្របជា  
មួយលទ្ធភាពដែលអាចធ្វើបានរបស់មហាជន និងសមស្របជាមួយ  
គោលដៅនៃដំណាក់កាលបដិវត្តប្រជាជាតិប្រជាធិបតេយ្យ ដែលពេល  
វេលានោះ ភារកិច្ចប្រជាជាតិកំពុងស្ថិតនៅក្នុងភារកិច្ចចម្បង គឺប្រឆាំង  
ការជ្រៀតជ្រែករបស់ចក្រពត្តិអាមេរិក ពង្រឹងឯករាជ្យ អធិបតេយ្យ និង  
អព្យាក្រឹត្យរបស់ប្រទេសជាតិ។

រូបភាពចាត់តាំងសកម្មភាពរបស់បក្សនាពេលនោះ ក៏សមស្រប  
នឹងសភាពការណ៍ គឺមានផ្នែកសម្ងាត់ផង ផ្នែកចំហផង និងមានការ

ត្រៀមរៀបចំសំរាប់យូរអង្វែងផង ដោយបានចាត់បញ្ជូនកម្មាភិបាល យុទ្ធជន អោយទៅបណ្តុះបណ្តាលនៅបរទេស។ ការប្រើប្រាស់រូបភាព ចំហតស្វីស្របច្បាប់ដោយចូលរួមនៅតាមវេទិកាជាច្រើន ធ្វើសម្ព័ន្ធភាព ដោយមានកំរិតជាមួយបក្សនយោបាយផ្សេងទៀត ដើម្បីតស៊ូប្រឆាំង ការជ្រៀតជ្រែករបស់ចក្រពត្តិអាមេរិក សុទ្ធតែបានផ្តល់នូវវិភាគទាន ក្នុងការពង្រឹងឯករាជ្យអព្យាក្រឹត្យរបស់ប្រទេស ជាមួយនោះក៏បានបន្ថយ នូវមុខអសកម្មនៃនយោបាយរបស់រាជរដ្ឋាភិបាល ទាំងនយោបាយក្រៅ ប្រទេស ក៏ដូចជានយោបាយក្នុងប្រទេស ហើយរួមចំណែកយ៉ាងសម ស្របដល់ការទាមទារសិទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យ និងកែប្រែជីវភាពប្រជាជន។ ខ្លឹមសារតស៊ូដែលបានប្រកាសផ្សាយដោយក្រុមប្រជាជន ដែលមាន បំណងប្រមូលផ្តុំសាមគ្គីឯកភាពពលរដ្ឋខ្មែរស្នេហាជាតិ មិនបែងចែក ស្រទាប់ជាន់ថ្នាក់ បក្សពួក សាសនា ធ្វើការតស៊ូដើម្បី៖

- ប្រឆាំងរាល់ការជិះជាន់ ឈ្លានពាន គំរាមកំហែង ជ្រៀតជ្រែក ចូលកិច្ចការផ្ទៃក្នុងរបស់ប្រទេសខ្មែរ
- ប្រឆាំងរាល់ឧបាយកល អូសទាញប្រទេសខ្មែរចូលក្នុងអង្គការជិះ ជាន់ណាមួយ អំពើវិទ្ធផ្សនាណាមួយ ឬសន្និសីទយោធាណាមួយ ដូចជា អង្គការសេអាកូ ជាដើម
- ប្រឆាំងរាល់ឧបាយកល និងអាកប្បកិរិយារបស់ពួកចក្រពត្តិ ព្រម ទាំងបក្សពួកវា គណៈបក្សនយោបាយ បក្សពួកដែលមិនគោរពអធិបតេយ្យ មើលងាយមើលថោក ជាន់ឈ្នីបំផ្លាញកិច្ចព្រមព្រៀងហ្សឺណែវ និង លក្ខណ៍ការណ៍ទាំង ៥ បង្កភាពអន្តរាយ អសន្តិសុខ បង្កសង្គ្រាមបំផ្លាញ

នូវសន្តិសុខវិជ្ជមាន(\*)។

ខ្លឹមសារទាំងនេះត្រឹមត្រូវបំផុត និងសមស្របបំផុតចំពោះសភាព  
ការណ៍ និងលទ្ធភាពនៃការភ្ជាក់រលឹករបស់មហាជន។

**+ ផ្នែកពុំត្រឹមត្រូវ**

- ក្រោយការប្រែទិសពីសិរីសោភ័ណភាពស្ថិរភាពស្ថេរភាព ការស្មុគស្មាញ  
ក៏ចាប់មាន។ ស៊ីវិល ហេង ដែលជាលេខាធិការក្រុមប្រឹក្សាភិបាលជាមួយរដ្ឋ  
អំណាច សីហនុ នាចុងឆ្នាំ ១៩៥៧។ ការបង្កើតរបស់ពួកសក្តិកម្មិតម្រូវ  
អោយបក្សស្វែងរករូបភាព និងខ្លឹមសារកាន់តែសមស្របដើម្បីស្វែងរក ក្នុង  
ពេលនោះដែរ ប៉ុល ពត បានឈានជើងចូលក្នុងក្បាលម៉ាស៊ីនដឹកនាំ  
បក្ស តាមរយៈមហាសន្និបាតតំណាងទូទាំងប្រទេសលើកទី ២ ខែកញ្ញា  
១៩៦០ ហើយបានដណ្តើមអំណាចទាំងស្រុង ក្រោយព្រឹត្តិការណ៍ នៃ  
ការបាត់ខ្លួនរបស់សមមិត្ត ទូ សាមុត លេខាធិការក្រុមប្រឹក្សាភិបាល ១៩៦២។

- ក្រោយពេលបានកាន់តំណែងដឹកនាំបក្សអស់មួយរយៈ ប៉ុល ពត  
បានប្រែក្លាយបក្សពីកត្តាវិជ្ជមានសំរាប់នយោបាយឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត្យ  
របស់រាជរដ្ឋាភិបាល អោយទៅជាកត្តាអវិជ្ជមានសំរាប់ការអនុវត្តន៍  
នយោបាយនេះ។

- ការក្បត់របស់ ប៉ុល ពត ផ្តើមចេញពីការកំណត់ទំនាស់មិនបាន  
ត្រឹមត្រូវ ស្គាល់សត្រូវមិនបានច្បាស់លាស់។ ចេញពីការវាយតម្លៃមិន  
បានត្រឹមត្រូវនេះ ទើបដាក់ចេញនូវយុទ្ធសាស្ត្រ យុទ្ធវិធី មិនបានត្រឹម

(\*) សេចក្តីថ្លែងការណ៍របស់ក្រុមប្រជាជន (ឯកសារតម្កល់នៅគណៈស្រាវជ្រាវប្រវត្តិសាស្ត្របក្សប្រជា  
ជនបដិវត្តកម្ពុជា)។

ត្រូវតាមដំណាក់កាលនីមួយៗ។

- ការក្បត់របស់ ប៉ុល ពត បានបង្ហាញតាមចំណុចមួយចំនួន ដំបូងបង្អស់តាមរយៈការបង្វែរទំនាស់ ពីទំនាស់រវាងប្រជាជាតិកម្ពុជា ជាមួយចក្រពត្តិអាមេរិក ដែលការកិច្ចទាំងនោះតម្រូវអោយគ្រប់កម្លាំងទាំងអស់ចូលរួមយ៉ាងសកម្មក្នុងនយោបាយពង្រឹងឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត្យ ទៅជាទំនាស់ជាមួយរដ្ឋជាមួយរដ្ឋអំណាច សីហនុ ហើយជំរុញអោយមានការតស៊ូប្រដាប់អាវុធប្រឆាំងរដ្ឋអំណាច សីហនុ ដែលកំពុងប្រឆាំងចក្រពត្តិអាមេរិកដែរ។ នៅក្នុងព្រឹត្តិការណ៍មួយទៀត ប៉ុល ពត ក៏បានបង្វែរទំនាស់ពីចក្រពត្តិអាមេរិក ទៅជាទំនាស់ជាមួយបារាំង ជំរុញការប្រឆាំងបារាំងមកកម្ពុជាជាលើកទីបី ក្នុងពេលបារាំងគាំទ្រនយោបាយឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត្យរបស់កម្ពុជា និងប្រឆាំងការឈ្លានពានរបស់អាមេរិកទៅលើវៀតណាម។

តាមព្រឹត្តិការណ៍នេះ ពួក ប៉ុល ពត បានដាក់ចលនាបដិវត្តអោយស្ថិតនៅឆ្ងាយពីសភាពការណ៍ និងការកិច្ចរបស់ប្រជាជាតិ កាត់ផ្តាច់ខ្លួនចេញពីនិន្នាការនៃយុគសម័យ ពីសម្ព័ន្ធភាពនៃការតស៊ូរបស់ប្រជាជាតិទាំងបីនៅឥណ្ឌូចិន។ តាមរបៀបធ្វើនេះ ប៉ុល ពត បានដាក់បដិវត្តន៍អោយស្ថិតនៅក្នុងស្ថានភាពឯកោខ្លួន ដោយបោះបង់ចោលទាំងស្រុងនូវការសម្រុះសម្រួល និងសហការជាមួយផ្នែកសកម្មនៃនយោបាយរបស់រាជរដ្ឋាភិបាល និងកម្លាំងផ្សេងទៀត ដើម្បីគោលដៅឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត្យ បោះបង់ចោលទាំងស្រុងនូវទីតាំងជំហរស្របច្បាប់ ដែលបក្សបានខិតខំសាងសង់ពីក្រោយសន្និសីទហ្សឺណែវ ឆ្នាំ

១៩៥២ ហើយដំណើរការតស៊ូប្រដាប់អាវុធដោយសម្ងាត់ប្រឆាំងទៅលើ រដ្ឋាភិបាល។ ការផ្តាច់ខ្លួនចេញពីចរន្តជាតិ មិនគ្រាន់តែមិនបានធ្វើអោយ បដិវត្តន៍រីកចំរើនឡើងប៉ុណ្ណោះទេ តែធ្វើអោយបាត់បង់អស់នូវសម្ព័ន្ធមិត្ត រុញសម្ព័ន្ធមិត្តអោយចូលជាមួយសត្រូវ ធ្វើអោយកម្លាំងបដិវត្តមានការ លំបាក។

នៅទីនេះ មិនមានន័យថាជំទាស់នឹងការតស៊ូបដិវត្តនោះឡើយ ប៉ុន្តែការតស៊ូវាទាមទារក្តាប់ជាប់ និងដោះស្រាយអោយបានត្រឹមត្រូវនូវ ទំនាស់ ទំនាស់ណាមួយដ្ឋានត្រូវដោះស្រាយមុន ហើយក្នុងដំណាក់ កាលនៃទំនាស់នីមួយៗ ត្រូវដោះស្រាយរបៀបណា សហការជាមួយ កម្លាំងណា ដើម្បីដោះស្រាយ មិនអាចដោះស្រាយតាមរបៀបឯកោ ដែលនាំដល់ការចុះខ្សោយនៃកម្លាំងបដិវត្តនោះឡើយ។ ម្យ៉ាងទៀត បដិវត្តន៍ត្រូវមានលក្ខណៈសម្បត្តិ និងឱកាសដើម្បីដណ្តើមជ័យជំនះ ប្រសិនបើលក្ខណសម្បត្តិ និងឱកាសមិនអនុញ្ញាត ហើយក៏ចេះតែដំ រុញមហាជនទាំងល្ងិតល្ងង់ មិនត្រឹមតែមិនអាចសំរេចជ័យជំនះបាន ប៉ុណ្ណោះទេ ប៉ុន្តែថែមទាំងធ្វើអោយមហាជនបាត់ជំនឿ ហើយបដិវត្តន៍ នឹងត្រូវចុះខ្សោយថែមទៀត។ លក្ខណៈសម្បត្តិទាំងក្នុង និងក្រៅប្រ ទេស និងឱកាសនាពេលនោះ គឺអនុគ្រោះសំរាប់ការប្រមូលកម្លាំងប្រ ឆាំងចក្រពត្តិអាមេរិក ពង្រឹងឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត្យ។ តាមភាពអនុគ្រោះ នេះ គឺផ្តល់លក្ខណៈសម្បត្តិសំរាប់បដិវត្តន៍ច្បាមយកមហាជនទាំងនៅ ទីក្រុង ទាំងនៅជនបទ ដោយវិធីប្រើប្រាស់រូបភាពគូបផ្សំតាមចំហស្រប ច្បាប់ផង តាមរូបភាពសម្ងាត់ផង ដើម្បីប្រមូលមហាជន អប់រំមហាជន

ម្យ៉ាងដើម្បីបំរើដល់គោលដៅចំពោះមុខ គឺពង្រឹងឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត្យ ទាមទារសិទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យ កែប្រែជីវភាពប្រជាជន ម្យ៉ាងត្រៀមរៀបចំ លក្ខណៈសម្បត្តិដើម្បីសំរេចគោលដៅខ្ពស់ជាង គឺសំរេចបដិវត្តន៍ប្រជា ជាតិប្រជាធិបតេយ្យ។

ជំងឺឆ្លងនិយមអនុធនរបស់ ប៉ុល ពត បានរួមចំណែកធ្វើអោយប្រែ ក្រឡាស់នូវសម្ព័ន្ធភាពនៅកម្ពុជា គួបផ្សំជាមួយនយោបាយខុសគ្នាអត្ត យាតខ្លួនឯងរបស់ នរោត្តម សីហនុ តុល្យភាពកម្លាំងជុំវិញនយោបាយ ឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត្យ ត្រូវបាត់ភាពអំណោយផល ផ្តល់ឧត្តមភាពទាំង ស្រុងអោយពួកស្តាំនិយមបរិវារក្រពត្តិ បញ្ជានយោបាយក្នុង និងក្រៅ ប្រទេស។

ការតស៊ូប្រដាប់អាវុធ ដែល ប៉ុល ពត បង្កឡើងដើម្បីប្រឆាំងរដ្ឋ អំណាច សីហនុ បានធ្វើអោយសម្ព័ន្ធភាពដែលអាចធ្វើបានជាមួយ សីហនុ និងអ្នកដើរតាម សីហនុ ត្រូវកាត់ផ្តាច់ រុញកម្លាំងដែលអាចធ្វើ សម្ព័ន្ធភាពបានទៅអោយសត្រូវក្តាប់ ហើយសំខាន់បំផុតគឺរុញ សីហនុ អោយសម្រុះសម្រួលជាមួយពួកស្តាំស្មិទ្ធអាមេរិក បង្កលទ្ធភាពងាយ ស្រួលអោយអាមេរិក និងបរិវារលុបចោលនូវឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត្យ របស់ កម្ពុជា។ ម្យ៉ាងទៀត ការតស៊ូប្រដាប់អាវុធនេះ មិនត្រឹមតែមិនអាចដោះ ស្រាយបានបញ្ហា ប៉ុន្តែបានរុញអោយបដិវត្តន៍កម្ពុជា ប្រឈមមុខទល់ នឹងសភាពការណ៍លំបាកបណ្តាលមកពីរាជរដ្ឋាភិបាល ដែលមានពួក ស្តាំនៅពីក្រោយបង្រ្កាប។ ឯបដិវត្តន៍រៀតណាម ក៏ត្រូវជួបការលំបាកថ្មី បណ្តាលមកពីការចុះខ្សោយនៃនយោបាយសកម្មរបស់ សីហនុ ដែល

បើកឱកាសអោយអាមេរិក វាយបដិវត្តន៍វៀតណាមពីក្រោយខ្នង។

ទិ្ធចៀនអំពើក្បត់របស់ ប៉ុល ពត មិនមានន័យថា បដិវត្តន៍ត្រូវស្ថិត នៅក្នុងស្របច្បាប់និយម គ្មានការប្រើប្រាស់ហិង្សាបដិវត្តន៍ ហើយនៅ មួយកន្លែងនោះទេ។ បដិវត្តន៍ត្រូវតែឈានដល់គោលដៅចុងក្រោយ របស់ខ្លួន គឺដោះជាតិ និងវណ្ណៈ។ ប៉ុន្តែ ការលើកឡើងនៅទីនេះ សំដៅបង្ហាញអំពីអំពើក្បត់នាំដល់ការខុសត្រូវខាងយុទ្ធសាស្ត្រ យុទ្ធវិធី បដិវត្តន៍នៃដំណាក់កាលនោះ ដែលជាកត្តាគួបផ្សំមួយរុញកម្ពុជា អោយ ធ្លាក់ទៅក្នុងការឈ្លានពានរបស់ចក្រពត្តិអាមេរិក តាមរយៈរដ្ឋប្រហារ ខែ មីនា ១៩៧០។

**ទីបួន៖ កត្តានៃការជ្រៀតជ្រែករបស់ចក្រពត្តិអាមេរិក។**

ការជ្រៀតជ្រែករបស់ចក្រពត្តិអាមេរិក បានប្រព្រឹត្តិទៅដោយគ្មាន ឈប់ឈរអស់រយៈពេល ២០ ឆ្នាំ (១៩៥០-១៩៧០)។ តាំងពីឆ្នាំ ១៩៥០ អាមេរិកបានត្រៀមរៀបចំលក្ខណៈសម្បត្តិ ដើម្បីចូលជំនួសបារាំង។ ក្រោយឆ្នាំ ១៩៥២ រហូតមក អាមេរិកបានធ្វើសកម្មភាពយ៉ាងមមាញឹក ទាំងនយោបាយ យោធា សេដ្ឋកិច្ចចូលកម្ពុជា ប៉ុនប៉ងបញ្ចូលកម្ពុជាក្នុង រង្វង់ប្រតិបត្តិការរបស់ខ្លួននៅអាស៊ីអាគ្នេយ៍ ពិសេសក្នុងសង្គ្រាមនៅវៀត ណាម ប៉ុន្តែនយោបាយជ្រៀតជ្រែករបស់អាមេរិក បានប្រឈមមុខជា មួយកម្លាំងប្រឆាំង ក្នុងនោះមាននយោបាយសកម្មរបស់ នរោត្តម សីហនុ ផង។ អាមេរិក បានប្រើប្រាស់វិធានការណ៍ជាច្រើន ជាការអូសទាញ និងគាបសង្កត់។ ការគាបសង្កត់បានធ្វើដោយច្រើនរូបភាព ជារូបភាព ប្រើប្រាស់កម្លាំងយោធារបស់អាមេរិក របស់រដ្ឋអំណាចសាយហួន

បាណ្ឌវ វាយចូលតាមព្រំដែនភាគខាងលិច និងភាគខាងកើត ជារូប  
ភាពបង្កើតចលនាប្រដាប់អាវុធមានឈ្មោះថា ខ្មែរសេរី នៅតាមព្រំដែន  
កម្ពុជា-ថៃ កម្ពុជា-វៀតណាម ជារូបភាពប្លន់អំណាចដោយពួក ជាប  
ឈ្នួន ឆ្នាំ ១៩៥៩ និងការដាក់គ្រាប់បែកធ្វើគមហាក្សត្រ ខែ កញ្ញា ឆ្នាំ  
១៩៥៩ និងជាវិទ្ធិទកម្ម វិទ្ធិវ្យាបាលផ្សេងៗ ទៀត ជាច្រើន។ ប៉ុន្តែ គ្រប់  
ល្បិចកលរបស់អាមេរិក តាមរយៈការតាបសង្កត់ ពុំមានប្រសិទ្ធភាព  
ប៉ុន្មានឡើយ ប៉ុន្តែវាបានបង្កើតឡើងនូវចលនាប្រឆាំងអាមេរិកទៅវិញ។

លទ្ធភាពដែលអាមេរិកអាចធ្វើបាន ហើយមានប្រសិទ្ធភាពគឺតាមរយៈ  
ការអូសទាញខាងសេដ្ឋកិច្ច ដែលអាមេរិកបានបង្កើតឡើងនូវស្រទាប់  
មូលធននិយម ដែលមានប្រយោជន៍ស្របជាមួយអាមេរិក ដែលពួកនេះ  
បានពង្រីកនូវទីតាំងក្នុងសង្គម ពីមួយថ្ងៃទៅមួយថ្ងៃកាន់តែទូលំទូលាយ  
និងឈានទៅត្រួតត្រានយោបាយរបស់កម្ពុជា ក្រោយពេលដែលសម្ព័ន្ធ  
ភាពនៃកម្លាំងប្រឆាំងទល់នឹងការជ្រៀតជ្រែករបស់អាមេរិក ដើម្បីពង្រឹង  
ឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត្យ ត្រូវបានចុះខ្សោយ បណ្តាលមកពីនយោបាយអត្ត  
យាតខ្លួនរបស់ នរោត្តម សីហនុ និងអំពើក្បត់របស់ ប៉ុល ពត។

ការពង្រីកឥទ្ធិពលរបស់ពួកស្តាំបំផុតក្នុងនយោបាយរបស់កម្ពុជា គឺ  
ជាលក្ខណៈសម្បត្តិវាយស្រួល សំរាប់ការចូលកម្ពុជារបស់អាមេរិក  
តាមរយៈរដ្ឋប្រហារ ១៨ មីនា ១៩៧០។

កត្តាទាំងបួន បានប្រមូលផ្តុំជាវត្ថុធាតុសំរាប់ការដួលរលំនៃអំណាច  
របស់ នរោត្តម សីហនុ ដែលពួកធ្វើរដ្ឋប្រហារបានហៅថា ការបដិវត្តន៍  
ផ្តល់រំលឹរបបរាជានិយមសក្តិកិច្ច។

គួរលើកមកពិចារណាពីរដ្ឋប្រហារឆ្នាំ ១៩៧០ តើមានលក្ខណៈជា ការបដិវត្តន៍ដូចដែលពួក លន់ នល់ បានអោយនិយមន័យឬទេ?

ប្រសិនបើមិនលើកមកពិនិត្យនូវសារជាតិដ៏ធំទូលាយ ទាំងទិដ្ឋភាព ផ្ទៃក្នុង ទាំងទិដ្ឋភាពអន្តរជាតិនៃរដ្ឋប្រហារ ១៨ មីនា ១៩៧០ គេហាក់ ដូចជាបានជឿខ្លះទៅលើការផ្តល់និយមន័យរដ្ឋប្រហារនេះថាជា ការ បដិវត្តន៍មួយ ព្រោះវាមានចរិតខ្លះប្រហាក់ប្រហែលជាមួយបដិវត្តន៍ប្រ ជាធិបតេយ្យនាយទុនបែបចាស់ នៅត្រង់ផ្តល់រំលឹរបបរាជានិយម បង្កើត ឡើងនូវរបបសាធារណរដ្ឋ ដែលមានចរិតជាការរំដោះវណ្ណៈនាយទុន ខាងនយោបាយ បន្ទាប់ពីវណ្ណៈនាយទុនបានពង្រីកទីតាំងខាងនយោ បាយ និងសេដ្ឋកិច្ច ក្នុងក្របខ័ណ្ឌនៃរបបសក្តិភូមិ ធ្វើអោយវណ្ណៈនាយ ទុនក្តាប់បាននូវអំណាច ក្នុងពេលនៅបន្តរក្សាក្បាលម៉ាស៊ីនត្រួតត្រានា ហ្នឹងនិយមនៃរបបសក្តិភូមិ ដោយមានការកែសម្រួលខ្លះៗ គេអាច មើលឃើញនូវការផ្លាស់ប្តូរជាដំបូងនៅក្នុងមាត្រាទី ១ នៃរដ្ឋធម្មនុញ្ញ ដែលមុនរដ្ឋប្រហារ ១៩៧០ សរសេរថា “ប្រទេសកម្ពុជា ជាប្រជាជាតិ មួយមានព្រះមហាក្សត្រិយ៍សោយរាជ្យ (\*)” ប្រែទៅជា “ប្រទេសកម្ពុជា ជាសាធារណរដ្ឋឯករាជ្យ ប្រជាធិបតេយ្យ ហើយនិយមប្រយោជន៍សង្គម។ ប្រទេសកម្ពុជាមិនអាចបែងចែកបាន។ ប្រទេសកម្ពុជាមាននាមថា សា ធារណរដ្ឋខ្មែរ។ បាវចនារបស់សាធារណរដ្ឋខ្មែរ គឺ សេរីភាព សមភាព ភាគរភាព វឌ្ឍនភាព និងសុភមង្គល។ គោលការណ៍របស់សាធារណ រដ្ឋខ្មែរ គឺការគ្រប់គ្រងរបស់ប្រជារាស្ត្រ ដោយប្រជារាស្ត្រ និងដើម្បីប្រ

(\*) រដ្ឋធម្មនុញ្ញប្រទេសកម្ពុជា ក្រោយការកែប្រែឆ្នាំ ១៩៦០។

យោជន៍ប្រជារាស្ត្រ (\*)។ តាមរយៈនេះ មាត្រាដទៃដែលទាក់ទងនឹង បុព្វសិទ្ធិរបស់ស្តេច ក៏ត្រូវបានលុបចោល។ ដូច្នោះ ប្រសិនបើមើលមួយ ជ្រុង គេក៏អាចកំណត់បានថាមានខ្លឹមសារបដិវត្តប្រជាធិបតេយ្យនាយ ទុនបែបចាស់ នៅត្រង់លុបចោលរបបរាជានិយមបង្កើតរបបសាធារណ រដ្ឋរបស់វណ្ណៈនាយទុន ដែលផ្តល់ជាកត្តាសកម្មសំរាប់វណ្ណៈនាយទុន។ ប៉ុន្តែ បើពិនិត្យអោយគ្រប់ជ្រុងជ្រោយ រដ្ឋប្រហារ ១៨ មីនា ១៩៧០ គឺ ជាអំពើក្បត់របស់វណ្ណៈនាយទុនប្រតិកិរិយា ដែលមិនអាចអត់ឱនអោយបាន ព្រោះថារដ្ឋប្រហារនេះ មិនមែនជាការបដិវត្តន៍ដែលត្រូវធ្វើនោះឡើយ ព្រោះវាមិនមែនជាសំណូមពរនៃការផ្លាស់ប្តូររបបបែបផែនផលិតកម្ម ដែល តម្រូវអោយលុបបំបាត់ចោលនូវរបបបែបផែនផលិតកម្មសក្តិភូមិ បង្កើតឡើង នូវរបបបែបផែនផលិតកម្មមូលធននិយម។ រដ្ឋប្រហារ ១៩៧០ គ្មានការផ្សារ ភ្ជាប់បន្តិចណាសោះចំពោះសំណូមពរសេដ្ឋកិច្ច សង្គម ព្រោះតាំងពី នរោត្តម សីហនុ បានធ្វើសម្បទានជាលើកចុងក្រោយ អោយពួកស្តាំ បង្កើតរដ្ឋាភិបាលស្រោចស្រង់ជាតិ ពួកនេះបានលុបបំបាត់ចោលនូវជា តូបនីយកម្មក្នុងសេដ្ឋកិច្ច ដែលពួកនេះចាត់ទុកថាជាឧបសគ្គរួចទៅ ហើយ ដែលពួកនាយទុនមានលទ្ធភាពគ្រប់បែបយ៉ាងក្នុងជីវភាពសេដ្ឋ កិច្ចនៅកម្ពុជា។ ការផ្តល់រំលឹរបបរាជានិយម គ្រាន់តែជាលេសមួយដើម្បី អូសទាញប្រជាជនអោយចូលរួមតែប៉ុណ្ណោះ។ ផ្ទុយទៅវិញ រដ្ឋប្រហារខែ មីនា ១៩៧០ គឺជាអំពើបើកទ្វារអោយចក្រពត្តិអាមេរិកចូលមកឈ្លាន ពានកម្ពុជា ដែលវាស្ថិតនៅក្នុងក្របខ័ណ្ឌយុទ្ធសាស្ត្ររបស់អាមេរិក ក្នុង

(\*) រដ្ឋធម្មនុញ្ញសាធារណរដ្ឋខ្មែរ ឆ្នាំ ១៩៧២ (សាធារណរដ្ឋខ្មែរ បានបង្កើតឡើងពីថ្ងៃ ០៩ តុលា ឆ្នាំ ១៩៧០)

សង្គ្រាមនៅឥណ្ឌូចិន។ អំពើក្បត់ដែលប្រើនៅទីនេះ មិនមែនគ្រាន់តែ ជាអំពើក្បត់ពីសំណាក់ពួកប្រតិកិរិយាស្តាំបំផុត ចំពោះរបបរាជានិយម ដែលតំណាងដោយ នរោត្តម សីហនុ នោះឡើយ ប៉ុន្តែវាជាអំពើក្បត់ ចំពោះជាតិ ចំពោះប្រជាជន។ គ្មានអ្នកណាស្តាយស្រណោះអ្វីឡើយ ចំពោះរបបរាជានិយមសក្តិភូមិ ឬ នរោត្តម សីហនុ ប្រសិនបើពួកវណ្ណៈ នាយទុនផ្អូលរំលំរបបរាជានិយមនេះ អាស្រ័យដោយសំណូមពរនៃ ការលុបបំបាត់បែបផែនផលិតកម្មសក្តិភូមិ ហើយរៀបចំទំនាក់ទំនង ផលិតកម្មមូលធននិយម ដែលជាទំនាក់ទំនងផលិតកម្មមួយជឿន លឿនជាងទំនាក់ទំនងផលិតកម្មសក្តិភូមិ ដែលវានឹងធ្វើអោយផ្លូវឈាន ទៅរៀបចំទំនាក់ទំនងផលិតកម្មសង្គមនិយមកាន់តែជិត។ ប៉ុន្តែ ដូចបាន រៀបរាប់ខាងលើហើយ រដ្ឋប្រហារខែ មីនា ១៩៧០ គ្មានទំនាក់ទំនងនឹង បញ្ហានេះឡើយ ផ្ទុយទៅវិញរដ្ឋប្រហារនេះ គឺជាដំណើរដាក់កម្ពុជា ក្រោមអាណានិគមថ្មីរបស់ចក្រពត្តិអាមេរិក។ ដូច្នោះ កត្តាអន្តរជាតិវា បានដើរតួនាទីគ្របដណ្តប់កត្តាផ្ទៃក្នុង វាជាដំណាក់កាលផ្ទេរកម្ពុជាពី ដំណាក់កាលអភិវឌ្ឍន៍ដោយសន្តិភាព ដោយមានការគំរាមកំហែង ទៅកាន់ដំណាក់កាលសង្គ្រាមទាំងស្រុង។ ទំនាស់រវាងប្រជាជាតិកម្ពុជា ជាមួយចក្រពត្តិអាមេរិក និងបរិវារដែលមានស្រាប់មកហើយ បានក្លាយ ទៅជាទំនាស់ស្លាប់រស់ដែលត្រូវដោះស្រាយបន្ទាន់។ ដំណាក់កាលថ្មីសំ រាប់ការបដិវត្តន៍ប្រជាជាតិប្រជាធិបតេយ្យ ពិសេសការកិច្ចសន្យារវាង ជាតិបានមកដល់។

**ផ្នែកទី ៣**  
**ការតស៊ូរំដោះជាតិ និង**  
**ការក្បត់បដិវត្តន៍**

ដូចបានរៀបរាប់ខាងលើ រដ្ឋប្រហារ ១៨ មីនា ១៩៧០ ជាតុលាការ ជាអន្តរាគមន៍យោធារបស់ចក្រពត្តិអាមេរិក ដើម្បីពង្រីកសមរក្ខមិន យុទ្ធនាការលើទឹកដីសណ្ឋាចិនទាំងមូល វាជាការបង្កើតឡើងនូវប្រព័ន្ធ មូលដ្ឋានយោធាដែលតភ្ជាប់ពីវៀតណាមខាងត្បូង ថៃឡង់ដ៍ កម្ពុជា ឡាវ សំរាប់ប្រតិបត្តិការយោធារបស់ខ្លួន។ ដូច្នោះ ព្រំដែនរបស់រដ្ឋលែង មានន័យអ្វីទៀតសំរាប់ចក្រពត្តិអាមេរិក និងបរិវារ កិច្ចព្រមព្រៀងហ្សឺណែវ ត្រូវបានលុបបំបាត់ ឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត្យរបស់កម្ពុជា ត្រូវបាន បំផ្លាញចោលទាំងស្រុង។

មិនបានប៉ុន្មាន ការវាយលុកខាងយោធារបស់សហរដ្ឋអាមេរិក និង រដ្ឋការសាយហ្គាន បានធ្វើឡើងក្រោមផ្ទាំង "អន្តរាគមន៍ចាំបាច់ដើម្បី ការពារទាហានអាមេរិកនៅវៀតណាម"។ ចក្រពត្តិអាមេរិក បានរង់ចាំ ឱកាសនេះយូរមកហើយ ដើម្បីវាយបដិវត្តន៍វៀតណាមពីក្រោយខ្នង ព្រោះថាកងទ័ពអាមេរិក បានត្រូវជាប់ផុសក្នុងសង្គ្រាមនៅវៀតណាម

ជាយូរមកហើយ ដូច្នោះមានន័យថា អាមេរិកបានឈ្លានពានប្រទេស មួយរួចទៅហើយ ហើយដើម្បីការពារទាហានអាមេរិកនៅប្រទេស ដែលខ្លួនឈ្លានពានទីម្នាក់នោះ អាមេរិកចាំបាច់ត្រូវតែឈ្លានពាន ប្រទេសទីពីរ គឺកម្ពុជាទៀត។ ក្នុងពេលប្រកាសអំពីមូលហេតុនៃការ ចេញបញ្ជាអោយទាហានអាមេរិកវាយលុកចូលកម្ពុជា ដើម្បីសង្គ្រោះ ទាហានអាមេរិកនៅវៀតណាមខាងត្បូង ថ្ងៃ ៣០ មេសា ១៩៧០ និង សុន ប្រធានាធិបតីអាមេរិកក៏បានបង្ហាញផងដែរនូវសុច្ឆន្ទៈចង់បញ្ចប់ សង្គ្រាមនៅឥណ្ឌូចិនអោយបានឆាប់ៗ នេះជាសុច្ឆន្ទៈដ៏ចម្លែករបស់ ចក្រពត្តិអាមេរិក ដែលយកហេតុផលនៃការបង្កើតសមរក្សមិននៅកម្ពុជា ទៅជាការបញ្ចប់សង្គ្រាមនៅវៀតណាមអោយបានឆាប់ទៅវិញ មាន ន័យថាការបើកទូលាយយុទ្ធនាការទូទាំងឥណ្ឌូចិន បែរជាមិនមែនជា ការពង្រីកក្របខ័ណ្ឌនៃសង្គ្រាមទេ តែជាការបំព្រួញក្របខ័ណ្ឌសង្គ្រាម ទៅវិញ។

ក្រោយរដ្ឋប្រហារខែ មីនា ១៩៧០ និងក្រោយពេលអាមេរិកនាំកង ទ័ព ទាំងកងទ័ពអាមេរិក ទាំងកងទ័ពរដ្ឋការសាយហ្គន ចូលមកកម្ពុជា សភាពការណ៍មានការផ្លាស់ប្តូរឆាប់រហ័ស និងក្រឡាប់ចាក់នៅទូទាំង ប្រទេស ទីណាក៏ត្រូវចូលក្នុងភ្នាក់ងារសង្គ្រាមទាំងអស់។ ទោះបីអាមេរិក បានដកកងទ័ពច្រើនជើងចេញពីកម្ពុជា នាខែ កក្កដា ១៩៧០ ក៏ដោយ ក៏អាមេរិកនៅតែបន្តសង្គ្រាមតាមផ្លូវអាកាស រហូតដល់ខែ សីហា ១៩៧៣។ កងទ័ពសាយហ្គន បានបន្តជួយពួក លន់ នល់ ក្នុងការកាប់ សម្លាប់ប្រជាជនកម្ពុជាតទៅទៀត។ ទោះជាត្រូវបានដកកងទ័ពចេញ

ប៉ុន្តែអាមេរិកនៅតែបន្តផ្តល់ជំនួយយោធា និងហិរញ្ញវត្ថុ ការទ្រទ្រង់ គ្រប់បែបយ៉ាងដល់រដ្ឋការ លន់ នល់ ក្នុងដំណើរការខ្សែបន្លាយកម្ម សង្គ្រាមនៅកម្ពុជា រហូតពេលរបបនេះត្រូវដួលរលំ។ រដ្ឋប្រហារខែ មីនា ១៩៧០ និងការចូលឈ្លានពានដោយផ្ទាល់របស់ចក្រពត្តិអាមេរិក បាន ដាក់អោយបដិវត្តន៍កម្ពុជា និងប្រជាជាតិកម្ពុជា ស្ថិតក្នុងដំណាក់កាល ថ្មី សំរាប់ការបដិវត្តន៍ប្រជាជាតិប្រជាធិបតេយ្យ ពិសេសវាមានលក្ខណៈសម្បត្តិថ្មីសំរាប់ការប្រមូលផ្តុំកម្លាំង តស៊ូប្រឆាំងចក្រពត្តិអាមេរិក ដើម្បីរំដោះជាតិ។ គេអាចសន្និដ្ឋានបានថា កម្លាំងបដិវត្ត និងស្នេហា ជាតិ មានជំហានរីកចំរើនដោយលោតផ្ទោះ នៅក្នុងរយៈពេលនោះ អាស្រ័យដោយលក្ខណៈសម្បត្តិអន្តរជាតិ និងលក្ខណៈសម្បត្តិផ្ទៃក្នុង អនុគ្រោះ។

លក្ខណៈសម្បត្តិអន្តរជាតិអនុគ្រោះនៅពេលនោះ គឺសហភាពសូវៀត និងបណ្តាប្រទេសសង្គមនិយម បានក្លាយទៅជាកត្តាដ៏សំខាន់ កំណត់ការរីកចំរើននៃយុគសម័យ ជាកម្លាំងសំខាន់បំផុត ផ្តល់ការគាំទ្រ ចំពោះការតស៊ូរំដោះប្រជាជាតិនៅគ្រប់ទ្វីបនៃសកលលោក។ ចលនា រំដោះប្រជាជាតិ និងការពារឯករាជ្យជាតិ ស្ថិតក្នុងភាពវាយសំរុក។ ចលនាតស៊ូរបស់វណ្ណៈកម្មករ និងប្រជាពលករក្នុងប្រទេសចក្រពត្តិ មូលធននិយមដើម្បីសន្តិភាព ប្រឆាំងការឈ្លានពាន ទាមទារសិទ្ធិសេរី ភាព រីកចំរើនខ្ពស់។ វិបត្តិសេដ្ឋកិច្ចរបស់អាមេរិក និងប្រទេសមូលធន ផ្សេងទៀត បានកើតឡើងចំពេលដែលសហភាពសូវៀត និងប្រទេស សង្គមនិយមពង្រឹងនូវប្រៀប និងកម្លាំងរបស់ខ្លួន បង្កើតបាននូវតុល្យ

ភាពខាងយុទ្ធសាស្ត្រ និងក្នុងក្របខ័ណ្ឌអឺរ៉ុប និងនៅតំបន់ផ្សេងទៀត លើពិភពលោក។ ការជាប់ផ្សងរបស់អាមេរិកក្នុងសង្គ្រាមនៅវៀតណាម ទំនាស់ផ្ទៃក្នុងរបស់អាមេរិក និងសម្ព័ន្ធមិត្តប៉ែកខាងលិច ជុំវិញការ ឈ្លានពានរបស់អាមេរិកលើវៀតណាម កម្ពុជា ឡាវ បានឡើងដល់កំ រិតខ្ពស់។ ការប្រឆាំងការឈ្លានពាន និងការផ្តល់ការគាំទ្រ ចំពោះប្រជា ជនវៀតណាមប្រឆាំងអាមេរិក បានកើតមានជាយូរមកហើយ ពីសំណាក់ប្រជាជនអាមេរិក ពីសំណាក់ប្រជាជននៅបណ្តាប្រទេសគ្រប់ ទិសទីលើសកលលោក ហើយបានរីកចំរើនមួយកំរិតថែមទៀត ពេល អាមេរិកចូលឈ្លានពានឡាវ និងកម្ពុជា។ ជោគជ័យរបស់ប្រជាជនវៀត ណាម ក្នុងការប្រឆាំងអាមេរិក បានបង្កើតឡើងនូវតុល្យភាពកម្លាំង ដែលអនុគ្រោះសំរាប់ការតស៊ូរបស់ប្រជាជាតិទាំង ៣ នៅឥណ្ឌូចិន។ កត្តាអនុគ្រោះបំផុត ដែលជះឥទ្ធិពលផ្ទាល់ដល់ជ័យជំនះរបស់បដិវត្តន៍ កម្ពុជា គឺសម្ព័ន្ធភាពតស៊ូរបស់ប្រជាជនកម្ពុជា វៀតណាម ឡាវ ដែល បានរួមគ្នាក្នុងរណសិរ្សប្រឆាំងការឈ្លានពានអាមេរិក។

សម្ព័ន្ធភាពតស៊ូរបស់ប្រទេសទាំងបីនៅឥណ្ឌូចិន មានការប្រែប្រួល រីកចំរើនក្នុងជំហានលោតផ្ទោះ តាមរយៈសេចក្តីប្រកាសរួមនៃសន្និសីទ កំពូលចតុកោតីនៃប្រទេសនៅឥណ្ឌូចិន ថ្ងៃ ២៤-២៥ មេសា ១៩៧០។ សេចក្តីប្រកាសរួមនេះ បានបង្កើតឡើងនូវមូលដ្ឋានស្របច្បាប់សំរាប់ សម្របសម្រួលការប្រឹងប្រែង និងការជួយគ្នាទៅវិញទៅមកក្នុងសង្គ្រាម ប្រឆាំងចក្រពត្តិអាមេរិក។ តាមរយៈសេចក្តីប្រកាសរួមនេះ សម្ព័ន្ធភាព នៃការតស៊ូរបស់ប្រទេសនៅឥណ្ឌូចិន មានការប្រែប្រួលយ៉ាងសំខាន់អំ

ពីគុណភាពដោយបានផ្ទេរពីការគាំទ្រគ្នាខាងនយោបាយ និងការទូត ទៅជាការជួយគ្នាខាងនយោបាយ យោធា ការទូត និងសម្ភារៈ។ ការ ជួយខាងយោធារបស់បដិវត្តន៍វៀតណាម បានរំលឹកដោយមាន ប្រសិទ្ធភាពនូវការវាយលុករបស់កងទ័ពអាមេរិក និងបរិវារ មកលើប្រជា ជនកម្ពុជា បង្កើតបាននូវតំបន់រំដោះដីធំលើលើយ ផ្តល់លទ្ធភាព សំរាប់ ការបង្កើតឡើងនូវរដ្ឋអំណាចប្រជាជន និងការកសាងកម្លាំងប្រដាប់ អាវុធបដិវត្តកម្ពុជា។ ក៏តាមរយៈនៃសេចក្តីប្រកាសរួមនៃសន្និសីទកំពូល នេះដែរ រណសិរ្សអន្តរជាតិប្រឆាំងអាមេរិក ត្រូវបានបើកទូលាយ ធ្វើ អោយសម្ព័ន្ធភាពជុំវិញសង្គ្រាមនៅឥណ្ឌូចិន មានការផ្លាស់ប្តូរយ៉ាង ជ្រាលជ្រៅ រុញចក្រពត្តិអាមេរិក និងបរិវារអោយធ្លាក់ក្នុងភាពខ្សោយ និងឯកោយ៉ាងខ្លាំង។ ការគាំទ្ររបស់ប្រជាជននៅបណ្តាប្រទេសលើ សកលលោក បានក្លាយទៅជាចរន្តអន្តរជាតិមួយមានអត្ថន័យយ៉ាង សំខាន់ ដល់ការតស៊ូប្រឆាំងចក្រពត្តិអាមេរិករបស់បណ្តាប្រជាជាតិនៅ ឥណ្ឌូចិន។

សម្ព័ន្ធភាពរបស់ប្រជាជននៃប្រទេសទាំងបីនៅឥណ្ឌូចិន នាឆ្នាំ ១៩៧០ មានចរិតប្លែក ពីសម្ព័ន្ធភាពកាលពីដំណាក់កាលតស៊ូប្រឆាំង អាណានិគមបារាំង នៅត្រង់ពេលនេះ នរោត្តម សីហនុ និងអ្នកដើរ តាមគាត់នៅពេលនោះ បានមកចូលរួមក្នុងសម្ព័ន្ធភាពនេះ។ ប្រការ នេះ កាន់តែបញ្ជាក់ច្បាស់អំពីចរិតចាប់បង្ខំ និងចរិតស្ម័គ្រចិត្ត ដែល មានលក្ខណៈយុទ្ធសាស្ត្រយូរអង្វែង នៃសម្ព័ន្ធភាពរវាងប្រទេសទាំងបី នៅឥណ្ឌូចិន (ដែលសៀវភៅនេះបានលើកឡើងក្នុងចំណុចទី ១ តូច)។

ទោះបី នរោត្តម សីហនុ ធ្លាប់បានចូលរួមក្នុងសម្ព័ន្ធភាពរបស់វណ្ណៈជិះ  
ជាន់ក្រោមចំណុះបារាំង ដើម្បីប្រឆាំងការតស៊ូរបស់ប្រជាជននៅឥណ្ឌូ  
ចិន ប៉ុន្តែពេលនេះ ផលប្រយោជន៍តម្រូវអោយគាត់ត្រូវតែមានសម្ព័ន្ធ  
ភាពជាមួយចលនាតស៊ូរបស់ប្រជាជនទាំងនៅកម្ពុជា ទាំងជាមួយវៀត  
ណាម ទាំងជាមួយឡាវ ដើម្បីដោះស្រាយទំនាស់ជាមួយចក្រពត្តិអាមេ  
រិក។ និយាយពីការចូលរួមក្នុងសម្ព័ន្ធភាពតស៊ូរបស់ប្រជាជាតិនៅឥណ្ឌូ  
ចិនរបស់ នរោត្តម សីហនុ ដែលជាវណ្ណៈសក្តិភូមិ មិនមានន័យថាបដិ  
សេធចោលនូវ ចរិតវណ្ណៈនៃសម្ព័ន្ធភាព ដែលបានលើកឡើងនៅក្នុង  
សៀវភៅនេះទេ។ ចរិតវណ្ណៈនៃសម្ព័ន្ធភាពនៅតែបានរក្សា អាស្រ័យ  
ដោយពួកវណ្ណៈត្រួតត្រារដ្ឋ នៅកម្ពុជា វៀតណាមខាងត្បូង ឡាវ នៅតែ  
បន្តធ្វើសម្ព័ន្ធភាពជាមួយគ្នា ដើម្បីប្រឆាំងចលនាតស៊ូរបស់ប្រជាជន។  
ឯ នរោត្តម សីហនុ និងអ្នកដើរតាមគាត់ ទោះជាមានវណ្ណៈដើមជាសក្តិ  
ភូមិ ជានាយទុន ឬអភិជន ក៏បានក្លាយទៅជាជនរងគ្រោះ មិនស្ថិតនៅ  
ជាមនុស្សដែលត្រួតត្រារដ្ឋតទៅទៀតឡើយ។ មូលដ្ឋានសេដ្ឋកិច្ចសង្គម  
របស់គាត់ត្រូវបានផ្សារភ្ជាប់ជាមួយនឹងការតស៊ូរបស់ប្រជាជន ហើយ  
ដើម្បីដោះស្រាយទំនាស់ជាមួយចក្រពត្តិអាមេរិក ដើម្បីសង្គ្រោះជាតិ  
គាត់គ្មានការជ្រើសរើសណាផ្សេង ក្រៅពីធ្វើសម្ព័ន្ធភាពជាមួយចលនា  
តស៊ូរបស់វៀតណាម ឡាវឡើយ។

ចំពោះលក្ខណៈសម្បត្តិផ្ទៃក្នុងវិញ អាចនិយាយបានថា កម្លាំងបដិវត្ត  
កម្ពុជាបានរីកចំរើនក្នុង ជំហានលោតផ្ទោះ នៅត្រង់ថាការឈ្លានពានរបស់  
ចក្រពត្តិអាមេរិក បានប៉ះពាល់ចំពោះផលប្រយោជន៍គ្រប់ស្រទាប់វណ្ណៈ

និងគ្រប់ជនជាតិនៅកម្ពុជា តម្រូវអោយមានសម្ព័ន្ធភាពគ្រប់កម្លាំងទាំងអស់ ដើម្បីប្រឆាំងការឈ្លានពានរបស់ចក្រពត្តិអាមេរិក។ ទំនាស់ប្រជាជាតិបានលេចឡើងច្បាស់ចំពោះមុខប្រជាជនកម្ពុជា ដែលទំនាស់នេះបានស្ថិតនៅក្រោមរូបភាពលាក់កំបាំងអស់រយៈពេល ១៦ ឆ្នាំ (១៩៥៤-១៩៧០)។ ការលេចឡើងច្បាស់នូវទំនាស់នេះ បានបង្កលក្ខណៈសម្បត្តិអនុគ្រោះសំរាប់បដិវត្តន៍ ប្រមូលផ្តុំកម្លាំងដំណើរការបដិវត្តន៍ប្រជាជាតិប្រជាធិបតេយ្យដោយស្រួលជាងមុន។

អាស្រ័យដោយរដ្ឋប្រហារខែ មីនា ១៩៧០ និងការឈ្លានពានរបស់អាមេរិក បានធ្វើអោយប៉ះពាល់ដល់ផលប្រយោជន៍របស់ នរោត្តម សីហនុ និងអ្នកជុំវិញគាត់ ក៏ដូចជាប្រជាជនកម្ពុជាទូទៅ គួបផ្សំនឹងចលនាបដិវត្តក្រោមការដឹកនាំរបស់បក្សមានស្រេចមកហើយ អាចនិយាយបានថាជាការផ្ទុះឡើងនូវចលនាស្វ័យរំដោះជាតិដែលមានចរិតប្រជាធិបតេយ្យ។ សម្ព័ន្ធភាពនៃអ្នកដែលធ្លាប់ធ្វើសត្រូវនឹងគ្នា ហើយមានផលប្រយោជន៍យូរអង្វែងខុសគ្នា បានកើតមានឡើងក្រោមរណសិរ្សរួមជាតិមួយ ដឹកនាំដោយ នរោត្តម សីហនុ និងឥស្សរជនសំខាន់ៗ ជាអ្នកដើរតាម សីហនុ និងឥស្សរជនដែលធ្លាប់បានរួមក្នុងចលនាស្វ័យបដិវត្តប្រឆាំងបារាំង និងអាមេរិក។ អាស្រ័យដោយរូបភាពនៃសម្ព័ន្ធភាពក្នុងរណសិរ្សរួមជាតិ និងរដ្ឋាភិបាលរួមជាតិ ព្រមទាំងគោលការណ៍ត្រឹមត្រូវនៃរណសិរ្ស និងរដ្ឋាភិបាលនេះ គួបផ្សំដោយកម្លាំងបដិវត្តជាស្នូលដឹកនាំសំខាន់ៗនៅក្នុងប្រទេស និងការជួយឧបត្ថម្ភទាន់ពេលវេលារបស់បដិវត្តន៍វៀតណាម ចលនាស្វ័យបានរីកចំរើនមានចរិត

លោតផ្ទោះ។ នេះជាដំណាក់កាលផ្ទេររបបដឹកនាំពីភាពឯកោ និងការពារខ្លួន មកកាន់ដំណាក់កាលពង្រីកតួនាទីក្នុងមហាជននៅទូទាំងតំបន់រំដោះ និងពង្រីកឥទ្ធិពលក្នុងតំបន់រដ្ឋការ លន់ នល់ កាន់កាប់ ហើយស្ថិតក្នុងភាពវាយសំរុក រហូតដល់ការបញ្ចប់ការឈ្លានពានរបស់អាមេរិក និងរបប លន់ នល់ នាថ្ងៃ ១៧ មេសា ១៩៧៥។

ជាមួយនឹងការរីកចម្រើននៃកម្លាំងបដិវត្ត អំពើក្បត់បដិវត្តក៏បានធ្វើដំណើរភ្ជាប់ខ្លួនជាមួយដែរ។ ការបដិវត្តន៍ និងក្បត់បដិវត្តន៍ បានស្ថិតស្មើជាមួយគ្នានៅក្នុងអង្គធាតុរួមមួយ។ នេះគឺជាបញ្ហាដ៏ស្មុគស្មាញបំផុត ក្នុងដំណើរការបដិវត្តន៍កម្ពុជា ពិសេសក្នុងចន្លោះឆ្នាំ ១៩៥៤-១៩៧៥។ វាខុសពីមុនឆ្នាំ ១៩៥៤ ដែលមានក្រុមក្បត់ជាច្រើនយកនាមជាចលនាសិប្បធានីបារាំង ពេលនោះកម្លាំងបដិវត្តក៏ដូចជាប្រជាជនងាយនឹងពិនិត្យឃើញ អាស្រ័យដោយក្រុមក្បត់ទាំងនោះមានអង្គការចាត់តាំងដាច់ដោយឡែក ពីអង្គការចាត់តាំងបដិវត្ត។ ប៉ុន្តែ ក្រោយឆ្នាំ ១៩៥៤ ពិសេសក្រោយពេល ប៉ុល ពត ចូលបានក្នុងអង្គការដឹកនាំ និងដណ្តើមបានតួនាទីដឹកនាំខ្ពស់បំផុត (១៩៦០-១៩៦២) ទាំងកម្លាំងបដិវត្ត ទាំងប្រជាជនពិបាកនឹងមើលឃើញនូវអំពើក្បត់របស់ពួកនេះ អាស្រ័យដោយវាស្ថិតនៅក្នុងអង្គការចាត់តាំងបដិវត្តដែរ។

ដូចបានរៀបរាប់ក្នុងចំណុចទីពីរតូចនៃសៀវភៅនេះ បង្ហាញអោយឃើញពីអំពើក្បត់របស់ក្រុមនិយមឆ្នេងជ្រុល ដែលដឹកនាំដោយ ប៉ុល ពត។ ក្រុមនេះ ជានិច្ចកាលបានខិតខំផ្តាច់ចលនាបដិវត្តពីចរន្តជាតិ និងអន្តរជាតិ បង្កអោយមានគ្រោះមហន្តរាយយ៉ាងធ្ងន់ធ្ងរចំពោះបដិវត្តន៍។

ប្រសិនបើពិនិត្យពួក ប៉ុល ពត នៅតាមដំណាក់កាលនីមួយៗ គេអាចសន្និដ្ឋានថា ពួកនេះមានការខុសឆ្គងខាងគោលការណ៍ និងសកម្មភាពក្នុងក្របខ័ណ្ឌបដិវត្ត ប៉ុន្តែប្រសិនបើពិនិត្យដោយផ្សារក្លាប់ដំណាក់កាលតស៊ូទាំងអស់បញ្ចូលគ្នា គេអាចសន្និដ្ឋានបានថា នេះជាអំពើក្បត់បដិវត្តន៍ទាំងស្រុង វាគ្រាន់តែអំពើក្បត់នេះអនុវត្តដោយវិធីធ្វើតប្រើប្រាស់កម្លាំងបដិវត្ត ដើម្បីដណ្តើមអំណាចសំរាប់ពួកគេតែប៉ុណ្ណោះ។ ដូចនេះ មិនអាចប្រើពាក្យ“ខុសឆ្គង” ជំនួសពាក្យ“ក្បត់” បានឡើយ។

ការផ្តាច់ខ្លួនចេញពីចរន្តជាតិ និងអន្តរជាតិ បានជំរុញពួក ប៉ុល ពត អោយបង្វែរទិសពីការធ្វើសម្ព័ន្ធភាពជាមួយកម្លាំងជាតិទាំងមូល ដើម្បីអនុវត្តមាត់ឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត្យ ប្រឆាំងការជ្រៀតជ្រែកឈ្មានពានរបស់ចក្រពត្តិអាមេរិក ដែលបក្សប្រជាជនបដិវត្តន៍ខ្មែរ និងក្រុមប្រជាជនបានអនុវត្ត ទៅជាការធ្វើសកម្មភាពប្រដាប់អាវុធប្រឆាំងរដ្ឋអំណាច សីហនុ ក្នុងពេលដែលរដ្ឋអំណាចនេះកំពុងប្រឆាំងចក្រពត្តិអាមេរិកមុនឆ្នាំ ១៩៧០ ដែលធ្វើអោយចុះខ្សោយដល់សម្ព័ន្ធភាពប្រឆាំងចក្រពត្តិ បង្កើតជាលេសខាងនយោបាយសំរាប់ពួកចក្រពត្តិ និងពួកប្រតិកិរិយាខាងស្តាំ បង្ក្រាបការតស៊ូរបស់បដិវត្តន៍ និងឈ្មានពានកម្ពុជា។ ក្រុមក្បត់ ប៉ុល ពត ដែលមានមូលដ្ឋានសតិអារម្មណ៍ធ្វើជ្រុល គ្មានបានផ្សារក្លាប់ខ្លួនបន្តិចណាសោះ ចំពោះផលប្រយោជន៍ជាតិដែលកំពុងត្រូវការគ្រប់កម្លាំង ដើម្បីការពារ ហើយក៏គ្មានបានផ្សារក្លាប់អ្វីបន្តិចណាសោះ ជាមួយយុទ្ធសាស្ត្ររួមនៃចលនាតស៊ូរបស់ប្រជាជនលើសកលលោក ពិសេសប្រទេសទាំងបីនៅឥណ្ឌូចិន ក្នុងការប្រឆាំងចក្រពត្តិអា

មេរិក។ គេធ្វើសកម្មភាពតាមរបៀបបញ្ជូនកម្លាំងបដិវត្តអោយស្ថិតក្នុង  
ភាពឯកោពីប្រជាជន និងចលនាខាងក្រៅ។

លើកឡើងបញ្ហានេះ នឹងអាចចោទឡើងនូវសំណួរថា បើ ប៉ុល ពត  
ក្បត់ ហេតុអ្វីក៏មានប្រជាជនចូលរួមស៊ូ ហើយដណ្តើមបានជ័យជំនះ  
នាខែ មេសា ១៩៧៥? ដើម្បីឆ្លើយតបនឹងសំណួរនេះអោយបានត្រឹម  
ត្រូវ គប្បីពិនិត្យដោយមានខ្សែរយៈ នូវដំណើរវិវត្តន៍ប្រែប្រួលនៃកម្លាំង  
បដិវត្តកម្ពុជា ហើយអាចដាក់ចេញនូវចម្លើយមួយចំនួន៖

**ទីមួយ៖** មាត់របស់បក្សប្រជាជនបដិវត្តខ្មែរ បានក្លាយទៅជាដែន  
គ្រឹះនៃសកម្មភាពរបស់កម្លាំងស៊ូអស់រយៈពេលដ៏យូរ។ កម្មាភិបាល  
បដិវត្តភាគច្រើនបានដើរតាមមាត់នេះ។ ដូច្នោះ ពេលក្រុមរបស់ ប៉ុល  
ពត ក្តាប់បានអំណាចដឹកនាំបក្ស ក៏ពួកនេះគ្មានលទ្ធភាពនឹងកែប្រែ  
មាត់បក្សទាំងស្រុងបានភ្លាមដែរ ពេលបានកែប្រែហើយ ក៏គ្មានលទ្ធភាព  
នឹងដឹកនាំអនុវត្តបានទាំងស្រុងដែរ។ កម្មាភិបាល បក្សប្រជាជន របស់  
បក្ស ទាំងនៅក្នុងប្រទេស ទាំងមកពីវៀតណាម នៅតែជាស្នូលដឹកនាំ  
សំខាន់នៅតាមតំបន់នានា ប្រមូលផ្តុំមហាជនបង្កើតបានជាចលនាដ៏  
ខ្លាំងសម្បើមក្រោយខែ មីនា ឆ្នាំ ១៩៧០។ ម្យ៉ាងទៀត ទោះបី ប៉ុល ពត  
ដណ្តើមបានតួនាទីដឹកនាំបក្ស ក៏ពួកនេះមិនបានចេញមុខ ចេញ  
ឈ្មោះជាចំហ រហូតដល់ពេលដណ្តើមបានរដ្ឋអំណាចទាំងស្រុង អាស្រ័យ  
ហេតុនេះ កម្មាភិបាល បក្សប្រជាជន និងប្រជាជនភាគច្រើន នៅតែយល់  
ច្រឡំថា បក្សនៅតែដឹកនាំដោយមគ្គុទេសក៍ចាស់ៗ ដូចជា ទូ សាមុត  
សឹង ជុំកមិញ ជាដើម។ ឯបក្សកុម្មុយនិស្តទៀតសោត ក៏ទើបចេញមុខ

នាខែកញ្ញា ឆ្នាំ ១៩៧៧ ក្នុងខួបលើកទី ១៧ (ឆ្នាំ ១៩៦០-១៩៧៧) គឺ ក្រោយរយៈពេលពីរឆ្នាំនៃការក្តាប់រដ្ឋអំណាចរបស់ ប៉ុល ពត។

**ទីពីរ៖** រណសិរ្សរួមជាតិ ដែលមានការចូលរួមរបស់ នរោត្តម សីហនុ និងស្រទាប់ផ្សេងទៀត ក៏ជាកត្តាដ៏សំខាន់ក្នុងការប្រមូលកម្លាំង ប្រជាជនតស៊ូប្រឆាំងចក្រពត្តិអាមេរិក ហើយគោលនយោបាយរណសិរ្សដែលបានផ្សព្វផ្សាយយ៉ាងទូលំទូលាយនេះ ក៏ជារបៀបវារៈមួយទប់ ឈ្លៀសនៃមនោគមវិជ្ជារបស់ ប៉ុល ពត មិនអោយពង្រីកចាប់ពេកនៅ ក្នុងកម្លាំងបដិវត្ត និងប្រជាជន បន្ថែមទៅដោយការប្រឆាំងជំទាស់ពីសំណាក់កម្មាភិបាលបដិវត្តនៅតាមតំបន់ជាច្រើនចំពោះមាត់ ប៉ុល ពត។

**ទីបី៖** ការជួយឧបត្ថម្ភរបស់បដិវត្តន៍វៀតណាមជាកត្តាសំខាន់ក្នុង ការបង្កើត និងពង្រីកតំបន់រំដោះ បង្កើតឡើងនូវរដ្ឋអំណាច និងកម្លាំង ប្រដាប់អាវុធ និងជាមូលដ្ឋានអោយការសំរេចជ័យជំនះ។

**ទីបួន៖** ការឧបត្ថម្ភគាំទ្រ ពីសំណាក់ប្រជាជនលើសកលលោក ចំពោះការតស៊ូរបស់ប្រជាជនកម្ពុជា។

**ទីប្រាំ៖** ការដណ្តើមអំណាច គឺជាសំណូមពរសំខាន់បំផុតរបស់ពួក ក្បត់ ប៉ុល ពត ដូច្នោះ ពួកនេះក៏ត្រូវការប្រើប្រាស់កម្លាំងរបស់បដិវត្តន៍កម្ពុជា ក៏ដូចជាការជួយឧបត្ថម្ភរបស់បដិវត្តន៍វៀតណាម ដើម្បីដណ្តើមអំណាច។ ពួក ប៉ុល ពត មានផលប្រយោជន៍ក្នុងការសម្របខ្លួនតាមមាត់ប្រឆាំង ចក្រពត្តិអាមេរិក និងបរិវារ ដើម្បីដណ្តើមអំណាច អាស្រ័យដោយ ស្រេកឃ្លានអំណាច ទើបធ្វើការសម្របខ្លួន។ ប្រការនេះ អាចធ្វើការ ប្រៀបធៀបបានអំពី ប៉ុល ពត ប្រទេសពីការប្រឆាំងចក្រពត្តិអាមេរិក

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភាឆ្នាំ១៩៧០ ដំណើរការកម្ពុជា

មកប្រឆាំងរដ្ឋអំណាច សីហនុ មុនឆ្នាំ ១៩៧០ និងការដែល ប៉ុល ពត ព្រមសម្របខ្លួនក្នុងមាត់ប្រឆាំងចក្រពត្តិ ក្រោយឆ្នាំ ១៩៧០ ពីព្រោះទាំង មាត់បក្ស ក៏ដូចជាមាត់រណសិរ្ស សុទ្ធតែបានកំណត់ថា ត្រូវវាយបណ្តេញ ការឈ្លានពានរបស់ចក្រពត្តិអាមេរិក និងផ្តល់រំលំរបប លន់ នល់។ ដូច្នេះ ការប្រើប្រាស់កម្លាំងបដិវត្តដើម្បីសំរេចគោលដៅទាំងពីរនេះ គឺ ជាការចាំបាច់សំរាប់ការដណ្តើមអំណាចរបស់ពួក ប៉ុល ពត។ ខុសគ្នានឹង មុនឆ្នាំ ១៩៧០ ដែលត្រូវតស៊ូប្រឆាំងអាមេរិក តែត្រូវពង្រឹងឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត្យ តាមរយៈការរក្សារបបគ្រប់គ្រងរបស់ សីហនុ។ ដើម្បីដណ្តើមបានអំណាច ទាំងស្រុង អនុវត្តមាត់របស់ខ្លួនទាំងស្រុង ប៉ុល ពត បានអនុវត្តយុទ្ធវិធី “សាមគ្គីផង និងកំចាត់ផង” ពោលគឺវាមិនស្ថិតនៅក្នុងក្របខ័ណ្ឌនៃ មាត់សាមគ្គីផង តស៊ូផង ដែលជាទម្លាប់របស់រណសិរ្សដែលមានការ ចូលរួមពីគ្រប់ស្រទាប់វណ្ណៈនោះទេ។ ដំណើរការសាមគ្គីផង កំចាត់ផង របស់ពួក ប៉ុល ពត បានអនុវត្តជាប្រចាំ ហើយស្របគ្នានឹងការកសាង មូលដ្ឋានរបស់ពួកនេះ ក្នុងកម្លាំងបដិវត្ត និងប្រជាជនផង។

**ការសាមគ្គី៖** ប៉ុល ពត បានឆ្លៀតប្រើប្រាស់យ៉ាងសកម្មនូវចលនា តស៊ូរបស់ប្រជាជន នូវជួរកម្មាភិបាលបដិវត្ត នូវរណសិរ្សប្តូររួមជាតិ នូវ ការជួយឧបត្ថម្ភរបស់វៀតណាម ដើម្បីឈានទៅដណ្តើមអំណាច។

**ការកំចាត់៖** ត្រូវបានដំណើរការភ្លាមនៅតំបន់ដែលរំដោះបានដំបូង បានធ្វើចំពោះអ្នកជាប់និន្នាការនយោបាយរបបមុន ក្នុងប្រជាជន អ្នក រដ្ឋការ ឬទាហាន ប៉ូលីស នៃរបបចាស់ ទោះបីអ្នកទាំងនោះបានចូល រួមយ៉ាងសកម្មក្នុងចលនាតស៊ូបដិវត្ត ឬលើកដៃចុះចូលជាមួយបដិវត្តន៍

ក៏ដោយ។ នាយទាហាន ពលទាហាន និងមន្ត្រីស៊ីវិលជាច្រើន ដែល បានចុះចូលជាមួយបដិវត្តន៍ ត្រូវបានសម្លាប់។ ប្រការនេះ មានឥទ្ធិពល អាក្រក់យ៉ាងខ្លាំង ចំពោះការអនុវត្តគោលនយោបាយរណសិរ្សប្រមូល កម្លាំង ដើម្បីប្រឆាំងចក្រពត្តិអាមេរិក ជំរុញអោយប្រជាជនមួយចំនួន ត្រូវរត់ចូលតំបន់ លន់ នល់ កាន់កាប់ ពង្រឹងស្មារតីទាហាន លន់ នល់ អោយប្រយុទ្ធដោយគ្មានការសារភាពចុះចូល ដែលតម្រូវអោយកម្លាំង បដិវត្តត្រូវចំណាយសាច់ឈាម អាយុជីវិត សំភារៈច្រើន ទើបដណ្តើម បានជ័យជំនះក្នុងការប្រយុទ្ធ។ កសាង និងពង្រីកបានឥទ្ធិពលរបស់ ខ្លួននៅក្នុងបក្ស ក្នុងកងទ័ព ក្នុងរដ្ឋអំណាច បានកាន់តែច្រើន ពួក ប៉ុល ពត ដំណើរការកំចាត់កាន់តែខ្លាំង។ ចេញដំណើរពីការកំចាត់ចំពោះ ប្រជាជន នាយទាហាន ពលទាហាន មន្ត្រីនៃរបប សីហនុ របប លន់ នល់ ប៉ុល ពត បានដំណើរការយ៉ាងសកម្មក្នុងការកំចាត់កម្លាំងបដិវត្តន៍ តាមរបស់ដែលហៅថា “ការតស៊ូវណ្ណៈ និងកំចាត់ឥទ្ធិពលបរទេស”។ ផ្អែកលើការតស៊ូវណ្ណៈ ពួកគេដំណើរការយោសនាយ៉ាងចំហប្រឆាំង សក្តិភូមិ នាយទុន ដែលតម្រង់មុខព្រួញទៅលើ នរោត្តម សីហនុ និងឥស្សរ ជនផ្សេងទៀតក្នុងរណសិរ្សប្រមូលជាតិ និងរដ្ឋាភិបាលរួបរួមកម្ពុជា។ របស់ដែលហៅថា ការតស៊ូវណ្ណៈ បានប្រព្រឹត្តឡើងយ៉ាងតឹងតែងនៅទូទាំងតំបន់រំដោះ ទាំងក្នុងប្រជាជន ទាំងក្នុងជួរវត្ត កំចាត់ ឬតាប សង្កត់ទៅលើជួរកម្មាភិបាល បក្ខជន ដែលជាប់និន្នាការ សីហនុ ឬមាន វណ្ណភាពដើមជាអនុជន កសិករមាន ឬវណ្ណៈផ្សេងទៀត ដែលមិនមែន ជាកសិករក្រ ឬកម្មករ។ ព្រមជាមួយនោះ ពួក ប៉ុល ពត បានដំណើរ ការបដិវត្ត មធ្យោបាយ ឧបករណ៍ផលិតកម្ម និងការទាក់ទងផលិតកម្ម

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភាឆ្នាំ១៩៧៥ ដំណើរកម្ពុជា

នៅជនបទ តាមរយៈសមូហភាវូបនីយកម្មជនបទ តំបន់មួយចំនួនត្រូវធ្វើរួមស៊ីរួម តំបន់មួយចំនួនត្រូវដំណើរការធ្វើសហករណ៍កំរិតទាប ឬកំរិតខ្ពស់។ របស់ដែលហៅថាបដិវត្តន៍ប្រជាធិបតេយ្យដោយដាច់ខាត ការតស៊ូវិញ្ញ័យដោយដាច់ខាត តាមរយៈការបង្ខំតបង្ខំ រឹបអូសខាងមធ្យោបាយ ឧបករណ៍ផលិតកម្ម ដែលជាកម្មសិទ្ធិឯកជន ហើយបង្ខំអោយបង្កើតទំនាក់ទំនងផលិតកម្មសមូហភាព កំចាត់ចោលអ្នកមិនព្រមចូលរួម បានធ្វើអោយប៉ះពាល់យ៉ាងខ្លាំងចំពោះទឹកចិត្តប្រជាជន ធ្វើអោយផលិតកម្មក្នុងតំបន់រំដោះចុះថយយ៉ាងខ្លាំង។ ព្រមគ្នានឹងដំណើរការតស៊ូវិញ្ញ័យដោយដាច់ខាតសំដៅកំចាត់កម្លាំងដែលមិនឯកភាពជាមួយមាត់ ប៉ុល ពត នៅខាងក្នុងប្រទេស ពួក ប៉ុល ពត បានដំណើរការយ៉ាងសកម្មតាមទិសស្នាក់កំចាត់ចោលឥទ្ធិពលបរទេស សំដៅមុខព្រួញប្រឆាំងវៀតណាម។ ដើម្បីងាយស្រួលបំផុសចលនាប្រឆាំងវៀតណាម ពួក ប៉ុល ពត បានដំណើរការសំរិតសំរាំង កំចាត់ចោល កម្មាភិបាល បក្ខជន ដែលបានទៅរៀនសូត្រនៅភាគខាងជើងវៀតណាម ហើយត្រឡប់មកវិញ កម្មាភិបាល បក្ខជន ដែលបានចូលរួមក្នុងអង្គភាពកងទ័ពវៀតណាម ឬវៀតណាមជួយទំនុកបំរុង និងហ្វឹកហ្វឺនមុនពេលប្រគល់អោយកម្ពុជា ជនកម្ពុជាដែលមានមនោសញ្ចេតនាចំពោះមិត្តភាពជាមួយវៀតណាម។ កិច្ចការនេះប្រព្រឹត្តិទៅតាំងពីឆ្នាំ ១៩៧៣ ហើយខ្លាំងបំផុតនៅក្នុងឆ្នាំ ១៩៧៤ និងដើមឆ្នាំ ១៩៧៥ ពេលដែលពួកប៉ុល ពត ដឹងច្បាស់ថា ជ័យជំនះក្នុងការដណ្តើមអំណាចជិតមកដល់។

ការប្រឆាំងវៀតណាម របស់ ពួក ប៉ុល ពត បានដំណើរការតាម

របៀប “អូសទាញផង ទប់ស្កាត់ផង និងកំចាត់ផង”។

**ការអូសទាញ** ធ្វើឡើងសំដៅទាញយកការជួយឧបត្ថម្ភរបស់វៀតណាម ក្នុងការវាយអាមេរិក និង លន់ នល់។ ពួកវាត្រូវការកម្លាំងកងទ័ពវៀតណាមនៅតាមសមរក្ខមិដែលក្តៅ ដើម្បីវាយបំបាក់កងទ័ពអាមេរិក និង លន់ នល់ បើកទូលាយតំបន់រំដោះ ត្រូវការជំនួយអាវុធគ្រាប់ សំភារៈយោធា ការដឹកជញ្ជូនសំភារៈ គ្រប់បែបយ៉ាងពីចិន មកកម្ពុជា។ សមរក្ខមិមួយចំនួនដែលត្រូវវាយលុកដោយកងថ្មើរជើងកម្ពុជា គេត្រូវការជំនួយផ្នែកអាវុធគាំទ្ររបស់កងទ័ពវៀតណាម។ តាមការពិត ជំនួយរបស់វៀតណាមមានប្រសិទ្ធភាពខ្លាំងណាស់ ក្នុងការធ្វើអោយប្រែប្រួលតុល្យភាពកម្លាំងលើសមរក្ខមិកម្ពុជា ក្នុងការពង្រីកនូវតំបន់រំដោះ និងក្នុងការកសាងកម្លាំងបដិវត្តកម្ពុជា។ ដូច្នោះ មិនមែនតែប្រជាជនកម្ពុជាទេ ដែលត្រូវការជំនួយឧបត្ថម្ភនេះ ប៉ុន្តែ ពួក កាន់តែត្រូវការជាងទៀត ដើម្បីសំរេចនូវបំណងអាក្រក់របស់ពួកវា។

**ការទប់ស្កាត់ និងការកំចាត់** ត្រូវបានដំណើរការព្រមគ្នាជាមួយនឹងការអូសទាញ។ ព្រមពេលនឹងការអូសទាញយកជំនួយរបស់បដិវត្តន៍វៀតណាម យុទ្ធនាការប្រឆាំងវៀតណាមបានដំណើរការយ៉ាងខ្លាំងពិសេសក្នុងតំបន់រំដោះដែលពួក លន់ នល់ គ្មានលទ្ធភាពនឹងដណ្តើមកាន់កាប់បានវិញ ការសំរិតសំរាំងចំពោះអ្នកដែលស្និទ្ធជាមួយវៀតណាម បានដំណើរការព្រមគ្នា ជាមួយនឹងការបង្កអវិភាពជាមួយកម្លាំងបដិវត្តវៀតណាម ដែលមកជួយកម្ពុជា តាមរយៈការចាប់សម្លាប់ ប្លន់អាវុធសំភារៈហើយចុងបំផុតគឺការបង្រ្កាប រាតត្បាត បណ្តេញអាណិកជនវៀតណាម

ត្រឡប់ទៅរៀនណាមវិញ។ ពួក ប៉ុល ពត បានបង្វែរមុខព្រួញពីការ ប្រឆាំងពួករៀនណាមអាយ៉ងអាមេរិកនៅភាគខាងត្បូងរៀនណាម ទៅ ជាការប្រឆាំងចំពោះបដិវត្តន៍រៀនណាម ដោយប្រើប្រាស់នូវរបស់ដែល ហៅថា “សើវីនិយម” តាមរយៈដែលរៀនណាមបានចរចា និងចុះហត្ថ លេខាលើកិច្ចព្រមព្រៀងប៉ារីស ជាមួយអាមេរិក។ តាមការពិត ពួក ប៉ុល ពត ក៏បានដឹងដែរថា កិច្ចព្រមព្រៀងប៉ារីស ឆ្នាំ ១៩៧៣ បានផ្តល់នូវ ប្រយោជន៍សំរាប់ការរំដោះជាតិកម្ពុជាដែរ ប៉ុន្តែអាស្រ័យដោយអំពើ ក្បត់ វាបានប្រើប្រាស់កិច្ចព្រមព្រៀងនេះធ្វើជាព្រួញមួយបាញ់ត្រូវគោល ដៅពីរ **គោលដៅទីមួយ** គឺធ្វើឱ្យយកចំណេញពីកិច្ចព្រមព្រៀងដែលអា មេរិកត្រូវដកកងទ័ពចេញពីឥណ្ឌូចិន រាប់ទាំងកងអន្តរាគមន៍តាមផ្លូវ អាកាសផង ដែលបង្កលក្ខណៈសម្បត្តិអនុគ្រោះយ៉ាងច្រើនសំរាប់ការរំ ដោះជាតិនៅឥណ្ឌូចិន។ **គោលដៅទីពីរ** គឺប្រើប្រាស់នូវកិច្ចព្រមព្រៀង ប៉ារីស ដើម្បីបំផុសការប្រឆាំងជាមួយរៀនណាម តាមរយៈរបស់ដែល ហៅថា សើវីនិយម (\*)។

ការបង្វែរមុខព្រួញប្រឆាំងបដិវត្តន៍រៀនណាម បានជំរុញអោយពួក ប៉ុល ពត បំបែកកម្លាំងប្រដាប់អាវុធមួយចំនួនទៅដាក់នៅជាប់ដំបន់ព្រំ ប្រទល់ជាមួយរៀនណាម ក្នុងពេលដែលទឹកដីរៀនណាមនៅជាប់ព្រំ ប្រទល់នោះ ជាតំបន់កាន់កាប់ដោយកម្លាំងរំដោះជាតិរៀនណាម ប្រែ តំបន់ព្រំដែន ដែលធ្លាប់តែជាមូលដ្ឋានបង្កើតក្រោយខ្នងរបស់បដិវត្តន៍ តាំងពីយូរហើយ អោយទៅជាសមរម្យមួយថ្មី ក្នុងពេលជាមួយគ្នាដែរ

(\*) ពាក្យសើវីនិយមដែល ប៉ុល ពត អោយនិយមន័យពេលនោះ គឺបដិវត្តន៍រៀនណាមបានសម្រុះ សម្រួលជាមួយចក្រពត្តិអាមេរិក និងបរិវារនៅភាគខាងត្បូងរៀនណាម។

សេចក្តីត្រូវការកម្លាំងមនុស្ស និងសំភារៈក្នុងការវាយពួក លន់ នល់ មានទំហំកាន់តែធំៗ តាមការត្រៀមរៀបចំនេះហើយ ដែលពួក ប៉ុល ពត មានលទ្ធភាពនឹងវាយប្រហារភ្លាមទៅលើវៀតណាម ក្រោយពេល ដណ្តើមបានអំណាច។

ឆ្លងតាមព្រឹត្តិការណ៍នេះ ក្នុងពេលតែមួយ ពួក ប៉ុល ពត បាន បង្កើតឡើងនូវទំនាស់បី ហើយចាត់ទុកសុទ្ធតែជាទំនាស់បដិបក្ខទាំង អស់ ដែលវាបានក្លាយទៅជាសមរក្ខមិបីត្រូវប្រឈមមុខដោះស្រាយ ក្នុងពេលជាមួយគ្នា។ សមរក្ខមិទីមួយ គឺជាមួយនឹងចក្រពត្តិអាមេរិក និងបរិវារ លន់ នល់ សមរក្ខមិទីពីរ គឺជាមួយផ្ទៃក្នុងបដិវត្តន៍ និងប្រជា ជន សមរក្ខមិទីបី ជាមួយបដិវត្តន៍វៀតណាម។ តាមរយៈនេះ ទោះបីពួក ប៉ុល ពត ប្រើពាក្យបដិវត្តន៍ ពាក្យសង្គមនិយម ឬប្រើពាក្យលទ្ធិម៉ាក្ស- ឡេនីន យ៉ាងណាក៏ដោយ ក៏ដំណើរការរបស់វា គ្មានចរិតបន្តិចណាសោះ ជាបដិវត្តន៍ ជាសង្គមនិយម ជាលទ្ធិម៉ាក្ស-ឡេនីន។ ការប្រើពាក្យទាំង អស់នេះ គ្រាន់តែដើម្បីបិទបាំងនូវអំពើក្បត់របស់ពួកគេតែប៉ុណ្ណោះ។

ចំណុចទាំងអស់នេះ មិនអាចហៅថា **ការខុសឆ្គង** ធម្មតា ដែល បដិវត្តន៍ប្រទេសខ្លះធ្លាប់បានជួបប្រទះនោះឡើយ ផ្ទុយទៅវិញគឺជា អំពើក្បត់ជាតិ ក្បត់បដិវត្តន៍ទាំងស្រុង គ្រាន់តែអំពើក្បត់នេះមិនស្ថិត នៅជាអង្គការចាត់តាំងដោយឡែក ដូចពួក លន់ នល់ ដែលគេឃើញ គ្រប់ៗ គ្នា។ អំពើក្បត់របស់ ប៉ុល ពត បានស្ថិតនៅក្នុងអង្គការចាត់តាំង បដិវត្ត ប្រើប្រាស់អង្គការនេះដើម្បីដណ្តើមអំណាចទាំងស្រុង រួចហើយ ទើបចេញមុខ។ ប្រការនេះ បានបង្ហាញតាមរយៈនៃសកម្មភាពដែល

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភាឆ្នាំ២០១៥

បានរៀបរាប់ខាងលើ បង្ហាញតាមរយៈមាតិកា និងអំពើរបស់វា ក្រោយ  
រំដោះជាតិ ១៧ មេសា ១៩៧៥ ហើយក៏បង្ហាញតាមរយៈនៃការប្រ  
កាសយកថ្ងៃកំណើតបក្ស (១៩៦០)។ ការប្រកាសចេញមុខ បក្សកុម្មុយ  
និស្តកម្ពុជា នៅឆ្នាំ ១៩៧៧ ដែលមានថ្ងៃកំណើតឆ្នាំ ១៩៦០ កាន់តែ  
បង្ហាញច្បាស់ថា ប៉ុល ពត មានអង្គការចាត់តាំងក្បត់ដោយឡែក និង  
មាតិកាដោយឡែកមួយ ស្ថិតនៅក្នុងចលនាស៊ុបដីវត្តដែលដឹកនាំដោយ  
បក្សប្រជាជនបដិវត្តខ្មែរ ប្រើប្រាស់ចលនាស៊ុបដីវត្តផង និងកំចាត់ផង  
ដណ្តើមអំណាចផ្តាច់មុខអោយអង្គការចាត់តាំងក្បត់របស់ពួកវា។ អា  
ស្រ័យហេតុនេះបានជាជ័យជំនះលើចក្រពត្តិអាមេរិក និងបរិវារ ថ្ងៃ ១៧  
មេសា ១៩៧៥ របស់ប្រជាជនកម្ពុជា ត្រូវបានបញ្ចប់ទៅវិញតាមរយៈ  
នៃអំពើក្បត់មួយដែលសម្លាប់ជួរដួងបដិវត្ត។

## ជំពូក ២

# ការបដិវត្តន៍មួយ ត្រូវធ្វើឡើងវិញ

ផ្នែកទី ១

**ធាតុពិតនៃរបប ប៉ុល ពត**

ផ្នែកទី ២

**ការរីកចម្រើនឡើងនៃកម្លាំងបដិវត្តន៍ និង  
ស្នេហាជាតិ ក្រោមរបបប្រល័យពូជសាសន៍  
ប៉ុល ពត និងការគូបផ្សំរវាងកម្លាំងបដិវត្ត  
ជាតិ និងកម្លាំងអន្តរជាតិ ក្នុងការផ្តួលរំលំ  
របបប្រល័យពូជសាសន៍ ប៉ុល ពត**

ផ្នែកទី ៣

**ការរស់ឡើងវិញរបស់ជាតិក្នុងស្ថានភាព  
មានសន្តិភាពផង និងមានសង្គ្រាមផង**

ផ្នែកទី ១

**ធាតុពិតនៃរបប ប៉ុល ពត**

មកទល់ពេលនេះ គេមិនទាន់ឈានដល់ការឯកភាពគ្នាក្នុងការវាយតម្លៃអំពីធាតុពិតនៃរបប ប៉ុល ពត នៅឡើយ ពិតមែនតែគេបានប្រើពាក្យប្រល័យពូជសាសន៍ ហើយនិយាយច្រើនដល់អំពើកាប់សម្លាប់បំផ្លិចបំផ្លាញនៃរបបនេះ។ នៅក្នុងការវិភាគវែកញែកអំពីរបប ប៉ុល ពត មានមនុស្សមួយចំនួនវែកញែកថា ប៉ុល ពត ជាជនបដិវត្តមានមាត់ត្រឹមត្រូវ ប៉ុន្តែការអនុវត្តន៍មានការខុសឆ្គង។ ការកំចាត់ផ្ទៃក្នុងបណ្តាលមកពីចង់ការពារបដិវត្តន៍សង្គមនិយម ការប្រឆាំងរៀនណាមបណ្តាលមកពីគោលជំហរការពារផលប្រយោជន៍ជាតិ។ អាស្រ័យដោយ ប៉ុល ពត បានជ្រកក្រោមផ្ទាំង «បដិវត្តន៍» ផ្ទាំង «សង្គមនិយម» ផ្ទាំង «លទ្ធិម៉ាក្ស-ឡេនីន» និងអាស្រ័យដោយការបកស្រាយប្លែកៗគ្នា ពួកចក្រពត្តិមូលធននិយម បានឆ្លៀតប្រើប្រាស់ ដើម្បីប្រឆាំងជាមួយបដិវត្តន៍ជាទូទៅ ។

សៀវភៅនេះ សូមលើកឡើងនូវការវិភាគវែកញែក អំពីធាតុពិតនៃរបប ប៉ុល ពត តាមការទាញយកទ្រឹស្តី មនោគមន៍វិជ្ជា និងសកម្មភាពមកធ្វើជាមូលដ្ឋានអោយការវាយតម្លៃ។

ដូចបានលើកឡើងនៅក្នុងជំពូក ១ ចំណុចទី ៣ នៃសៀវភៅនេះ គឺ ប៉ុល ពត មានអង្គការចាត់តាំងដោយឡែក និងមាត់ដោយឡែក ស្ថិតក្នុងចលនាបដិវត្ត ក្រោមការដឹកនាំរបស់បក្សប្រជាជនបដិវត្តខ្មែរ ដោយប្រើប្រាស់នូវចលនាបដិវត្តន៍នេះផង និងកំចាត់ចលនាបដិវត្តន៍ នេះផង ដើម្បីដណ្តើមអំណាចទាំងស្រុង។ ដូច្នោះពួក ប៉ុល ពត គ្មាន មូលដ្ឋានមនោគមវិជ្ជាដូចបក្សប្រជាជនបដិវត្តន៍ខ្មែរ ដែលយកលទ្ធិ ម៉ាក្ស-ឡេនីនធ្វើជាគ្រឹះនៃមាត់ និងសកម្មភាពឡើយ។ បើធ្វើការប្រៀប ធៀប គេអាចឃើញថា មូលដ្ឋានមនោគមវិជ្ជារបស់ ប៉ុល ពត មានចំណុច ប្រហាក់ប្រហែលមនោគមវិជ្ជាចិន ក្នុងដំណាក់កាល «មហាបដិវត្តន៍វប្បធម៌ អធន» ដែលលេចចេញមកពីសតិអារម្មណ៍ឆ្វេងជ្រុលហួសហេតុ ។

អាចនិយាយបានច្បាស់ថា មនោគមវិជ្ជារបស់ចិនក្នុងដំ ណាក់កាល «មហាបដិវត្តន៍វប្បធម៌អធន» គឺមានឫសគល់ពីលទ្ធិម៉ៅ ដូច្នោះមនោគមវិជ្ជារបស់ ប៉ុល ពត ក៏មានឫសគល់ពីលទ្ធិម៉ៅ។ ដោយ ហេតុនេះ លទ្ធិម៉ៅ ត្រូវបានអនុវត្តដកពិសោធន៍ដោយពិតប្រាកដនៅ កម្ពុជា ហើយបរាជ័យលទ្ធិម៉ៅ ក៏នៅកម្ពុជា។

កន្លងទៅមានអ្នកវិភាគជាច្រើន បានចាត់ទុកថាមាត់ និងសកម្ម ភាពរបស់ ប៉ុល ពត មានមូលដ្ឋានពីគោលជំហរឆ្វេងជ្រុលហួសហេតុ គួបផ្សំជាមួយគោលជំហរជាតិនិយមហួសហេតុ។ តាមសកម្មភាពដែល ពួក ប៉ុល ពត បានអនុវត្តអាចសន្និដ្ឋានបានថា ពួក ប៉ុល ពត ស្ថិតក្នុង ក្របខ័ណ្ឌនៃលទ្ធិឆ្វេងជ្រុលហួសហេតុ គឺមានភាពត្រឹមត្រូវតាមសកម្ម ភាពរបស់វា ប៉ុន្តែចំពោះជាតិនិយមចង្អៀតចង្អល់ហួសហេតុ ហាក់ដូច

ជាមិនទាន់ត្រឹមត្រូវស្របនឹងអ្វីដែល ប៉ុល ពត បានធ្វើចំពោះជាតិឡើយ។ ការប្រើប្រាស់ពាក្យជាតិនិយមចង្អៀតចង្អល់ហួសហេតុ ក្នុងពេលពួក ប៉ុល ពត បានអនុវត្តការប្រល័យពូជសាសន៍ឯង ដូចជាមិនស្រប រវាង ទ្រឹស្តី និងការដាក់ស្តែងដែលបានកើតមាន។ តាមសកម្មភាពរបស់ពួក ប៉ុល ពត គេអាចផ្តល់នូវការវាយតម្លៃថាជាក្រុមប្រកាន់លទ្ធិនិយម ជ្រុលហួសហេតុ។ លទ្ធិធ្ងន់ជ្រុលហួសហេតុគឺជាកត្តាដើរតួសំខាន់ក្នុង មនោគមវិជ្ជារបស់ពួក ប៉ុល ពត នៅគ្រប់ដំណាក់កាល ឯលទ្ធិនិយម ជ្រុលហួសហេតុ គឺជាកត្តាដើរតួក្នុងសកម្មភាពរបស់ ប៉ុល ពត នៅគ្រប់ ដំណាក់កាល។

លទ្ធិធ្ងន់ជ្រុលហួសហេតុ និងលទ្ធិនិយមជ្រុលហួសហេតុបានគ្រប ដណ្តប់ក្នុងមនោគមវិជ្ជា ទ្រឹស្តី មាតិកា គោលការណ៍ និងគ្រប់សកម្មភាព របស់ពួក ប៉ុល ពត តាំងពីដើមរហូតដល់ចប់។ វាមានភាពចម្លែកយ៉ាង ច្រើនរវាងជាតិនិយមចង្អៀតចង្អល់ហួសហេតុ និងលទ្ធិនិយមជ្រុល ហួសហេតុ។ ការដែលមិនអាចកំណត់បានថា ពួក ប៉ុល ពត ស្ថិតក្នុង គោលជំហរនៃលទ្ធិជាតិនិយមចង្អៀតចង្អល់ហួសហេតុ នៅត្រង់ជានិច្ច កាល ពួកនេះតែងប្រឆាំងជាមួយផលប្រយោជន៍ជាតិ រហូតឈានដល់ ការប្រល័យពូជសាសន៍ជាតិឯង។ ប្រសិនបើយើងលើលទ្ធិជាតិនិយម ចង្អៀតចង្អល់ តិច ឬច្រើន ពួកនេះអាចគិតដល់ផលប្រយោជន៍របស់ ជាតិសាសន៍ខ្លួនខ្លះ ក្នុងពេលដែលពួកនេះ ប្រឆាំងចំពោះជាតិសាសន៍ ដទៃ ដែលមានឧទាហរណ៍នៅ ចិន អ៊ីស្រាអែល អាហ្វ្រិកខាងត្បូង ពួក ហ្វាស៊ីស្តអាហ្វ្រិក ជប៉ុន ។ល។ ប៉ុន្តែ សំរាប់ពួក ប៉ុល ពត មិនមាន

សកម្មភាព ត្រឹមកំរិតនៃលទ្ធិជាតិនិយមចង្អៀតចង្អល់ហួសហេតុនេះ ឡើយ វាទៅហួសពីនេះ គឺឈានទៅដល់លទ្ធិនិយមជ្រុលហួសហេតុ។

ឆ្វេងជ្រុលហួសហេតុ និងនិយមជ្រុលហួសហេតុ បានបង្កើតឡើង នូវមនោគមវិជ្ជាមួយដោយឡែក ដែលមានលំនាំដើមខ្លះ ពីទ្រឹស្តីមហា បដិវត្តន៍វប្បធម៌អធនចិន ហើយការអនុវត្តន៍វាមានចំណុចជាច្រើនជ្រុល ហួសពីអ្វីដែលចិនបានធ្វើក្នុងសម័យ «មហាបដិវត្តន៍វប្បធម៌អធន»។

មនោគមវិជ្ជាដែលចេញមកពីលទ្ធិឆ្វេងជ្រុលហួសហេតុ និងលទ្ធិនិយម ជ្រុលហួសហេតុ ជានិច្ចកាលមានដំណើរផ្ទុយជាមួយផលប្រយោជន៍ជាតិ តាំងពីដើមដល់ចប់។ តាំងពីពេលដណ្តើមបានសិទ្ធិដឹកនាំខ្ពស់បំផុត នៅក្នុងបក្ស ប៉ុល ពត បានផ្តាច់ ខ្លួនចេញពីផលប្រយោជន៍ជាតិ គឺផ្តាច់ ចេញពីនយោបាយឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត ដែលប្រជាជនកម្ពុជាកំពុងត្រូវ ការនាមុនឆ្នាំ ១៩៧០ ហើយក្រោយឆ្នាំ ១៩៧០ អំពើក្បត់នេះ ត្រូវបាន បន្តក្រោមយុទ្ធវិធី និងក្រោមរូបភាពថ្មីៗ ពេលដណ្តើមបានអំណាច ទាំងស្រុងនាឆ្នាំ ១៩៧៥ លទ្ធិឆ្វេងជ្រុល និងនិយមជ្រុល ត្រូវបានដំណើរ ការយ៉ាងចំហ និងជាទូទៅ វាមិនគ្រាន់តែបដិបក្ខជាមួយលទ្ធិម៉ាក្ស-ឡេ នីន មួយប៉ុណ្ណោះទេ ប៉ុន្តែវាបដិបក្ខទាំងស្រុង ជាមួយផលប្រយោជន៍ របស់ជាតិកម្ពុជា។ មុនឆ្នាំ ១៩៧០ ពួក ប៉ុល ពត ធ្វើត្រឹមកម្រិតបដិសេធ ចោលនូវការសម្រុះសម្រួលក្នុងនយោបាយឯករាជ្យ អព្យាក្រឹត។ ឆ្នាំ ១៩៧០-១៩៧៥ ពួក ប៉ុល ពត ធ្វើក្នុងកំរិតសម្រុះសម្រួលផងកំចាត់ផង ដើម្បីឈានដល់ការដណ្តើមអំណាចទាំងស្រុង។ តែក្រោយពេលដណ្តើម បានអំណាចទាំងស្រុង នាឆ្នាំ ១៩៧៥ សភាពការណ៍អនុញ្ញាតអោយ

ប៉ុល ពត អនុវត្តបានទាំងស្រុងនូវលទ្ធិធ្វើជ្រុល និងនិយមជ្រុល ដោយគ្មានការសម្រុះសម្រួលជាមួយអ្វីៗ ទាំងអស់ ដែលសេសសល់ពី សង្គមចាស់ រាប់តាំងពីខ្សែវប្បធម៌ ប្រពៃណីរបស់ជាតិ និងបដិសេធ ចោលអ្វីៗ ទាំងអស់ ដែលកើតមានថ្មី ផ្ទុយនឹងការចង់បានរបស់ក្រុម នេះ រាប់ទាំងផលប្រយោជន៍ ដែលសមស្របបំផុតរបស់ជាតិ។

និយាយដូចខាងលើ គ្មានន័យចាត់ទុក ប៉ុល ពត និងបក្ខពួកជាជន ជាតិផ្សេង ហើយចង់អោយជនជាតិផ្សេងទៀត ប្រែក្លាយជនកម្ពុជា ទៅ ជាជនជាតិនោះឡើយ។ ប៉ុល ពត និងបក្ខពួក គឺជាជនជាតិកម្ពុជា យ៉ាងច្បាស់លាស់ ប៉ុន្តែអាស្រ័យដោយលទ្ធិធ្វើជ្រុលហួសហេតុ និង លទ្ធិនិយមជ្រុលហួសហេតុ ធ្វើអោយពួកនេះ ផ្តាច់ខ្លួនចេញជាស្វ័យ ប្រវត្តិ ពីផលប្រយោជន៍សមស្របរបស់ជាតិ និងប្រឆាំងផលប្រយោជន៍ របស់ជាតិ។ ពួក ប៉ុល ពត ក៏នៅតែប្រើប្រាស់ពាក្យស្នេហាជាតិ ពាក្យ បដិវត្តន៍ ពាក្យសង្គមនិយម ពាក្យលទ្ធិម៉ាក្ស-ឡេនីន ពាក្យបក្សកុម្មុយ និស្ត ពាក្យតស៊ូវណ្ណៈ ពាក្យផ្តាច់ការអធន និងពាក្យដទៃទៀត ដែល បដិវត្តន៍ធ្លាប់ប្រើ។ ដូច្នោះ នៅពេលដំបូង គេពិបាកនឹងពិនិត្យអំពីអំពើ ក្បត់របស់ ប៉ុល ពត អាស្រ័យដោយវាជ្រកក្រោមផ្នាក «ជាតិ និង បដិវត្តន៍» ដែរ ប៉ុន្តែគេអាចមើលឃើញពួកនេះ តាមរយៈនៃការប្រើ ប្រាស់ភាសា «ដាច់ខាត» ឬ «ទាំងស្រុង» ពាក្យ «មហាលោតផ្លោះ មហា អស្ចារ្យ» នៅគ្រប់ការលើកឡើងអំពីមាត់ គោលការណ៍ និងគ្រប់សកម្ម ភាព។ ភាសា «ដាច់ខាត» ឬ «ទាំងស្រុង» ដែលពួកធ្វើជ្រុល និងនិយម ជ្រុលប្រើប្រាស់ វាខុសពី «ដាច់ខាត» ឬ «ទាំងស្រុង» ដែលបដិវត្តន៍បាន

ប្រើប្រាស់ ព្រោះ «ដាច់ខាត» ឬ «ទាំងស្រុង» ដែលពួក ប៉ុល ពត បាន ប្រើ គឺគ្មានការសម្រុះសម្រួលជាមួយអ្វីទាំងអស់ ដែលខុសពីបំណង ពួកវា សូម្បីតែសេចក្តីត្រូវការអប្បបរមារបស់ជាតិ និងប្រជាជន ក៏គ្មាន ការសម្រុះសម្រួលដែរ ហើយទោះជាអ្វីដែលកើតឡើងដោយក្រឹត្យក្រម សត្យានុម័ត ឬប្រវត្តិសាស្ត្របន្ទាល់ទុក ក៏គ្មានការសម្រុះសម្រួលដែរ។

នឹងអាចមានសំណួរថា តើចំណុចចាប់ផ្តើមរបស់ ប៉ុល ពត ចេញ ពីទីណា? ចេញពីលទ្ធិឱកាសនិយមធ្វេងជ្រុលហួសហេតុ ជាមួយលទ្ធិ និយមជ្រុលហួសហេតុ? ឬពីលទ្ធិឱកាសនិយមធ្វេងជ្រុលហួសហេតុជា មួយលទ្ធិជាតិនិយមចង្អៀតចង្អល់ហួសហេតុ?

អាចឆ្លើយដោយសមហេតុសមផល តាមឡូស៊ីចនៃការវិវត្តន៍ គឺពួក ប៉ុល ពត ចេញដំណើរពីចំណុចនៃលទ្ធិឱកាសនិយមធ្វេងជ្រុលហួស ហេតុជាមួយលទ្ធិជាតិនិយមចង្អៀតចង្អល់ហួសហេតុ ប៉ុន្តែអាស្រ័យដោយ ជិតជាប់ក្នុងខួរក្បាលនូវលទ្ធិគំនិតនិយមអត្តនោម័ត បានជំរុញអោយ ពួកនេះឃ្នាតចាកលទ្ធិជាតិនិយមចង្អៀតចង្អល់ហួសហេតុ ទៅកាន់ លទ្ធិនិយមជ្រុលហួសហេតុ កាប់សម្លាប់ប្រជាជនឯង។

ក្នុងពេលពួក ប៉ុល ពត អនុវត្តការប្រល័យពូជសាសន៍ឯង គ្មាន ហេតុផលណាមួយត្រូវដាក់ពួក ប៉ុល ពត អោយមានទីតាំងឈរជើង ក្នុងជនជាតិកម្ពុជានេះឡើយ ទោះជាហេតុផលខាងនយោបាយ ខាង ផ្លូវច្បាប់ ខាងសីលធម៌ ខាងលក្ខណៈជនជាតិ ។ល។ ក៏ដោយ។ ក្រៅពី ការប្រល័យពូជសាសន៍តាមរយៈការកាប់សម្លាប់មនុស្ស គេត្រូវចាប់អា រម្មណ៍លើចំណុចពិសេសមួយទៀតរបស់ពួក ប៉ុល ពត គឺការបំផ្លាញ

ចោលស្ទើរតែទាំងស្រុងនូវចរិត និងលក្ខណៈរបស់ជនជាតិ។ ជនជាតិ  
ណាក៏មានលក្ខណៈសំរាប់សំគាល់ជនជាតិនោះ តាមរយៈការនិយាយ  
ស្តី អាកប្បកិរិយា ការស្លៀកពាក់ វប្បធម៌ សិល្បៈ ប្រពៃណី សាសនា  
ភាសា អក្សរសាស្ត្រ ។ល។ ក្នុងជំនាន់ ប៉ុល ពត ដូចជានៅសេសសល់  
តែភាសា អក្សរសាស្ត្រប៉ុណ្ណោះទេដែលមិនត្រូវបានបំផ្លាញ ឬកែប្រែ  
អោយខុសពីទម្លាប់របស់ជាតិ។ ការដែលមិនអាចកែប្រែបាន ប្រហែល  
ជាគេគ្មានលទ្ធភាពនឹងកែប្រែ។ ក្រៅពីនោះ ត្រូវបំផ្លាញ ឬត្រូវកែប្រែ  
ឧទាហរណ៍ គេសំគាល់នារីខ្មែរ តាមរយៈការស្លៀកពាក់ហូល ជាម្តង  
សារុង ឬសំពត់អាវមានពណ៌ ទុកសក់វែង តែ ប៉ុល ពត តម្រូវអោយ  
ស្លៀកពាក់ខ្មៅជាទូទៅ កាត់សក់ខ្លីជាទូទៅ។ បុរស នារី រៀបអាពាហ៍  
ពិពាហ៍ម្តងមួយគូដោយធ្វើតាមប្រពៃណី តែប៉ុល ពត តម្រូវអោយរៀប  
ការរាប់សិបរាប់រយគូម្តងៗ។ ជនជាតិកម្ពុជាគោរពព្រះពុទ្ធសាសនា តែ  
ព្រះពុទ្ធសាសនាត្រូវបំផ្លាញ វត្តអារាម ត្រូវបំផ្លាញ ក្លាយទៅជាកន្លែង  
ឃុំមនុស្ស សម្លាប់មនុស្ស ជាឃ្នាំង។ ព្រះសង្ឃត្រូវធ្វើគត ឬចាប់អោយ  
ចាកផ្ទះ។ សិល្បៈមានច្រើនប្រភេទ ត្រូវលុបចោល នៅសេសសល់ខ្លះ  
តម្រូវអោយលែងតុបតែង ខុសពីប្រពៃណី ដោយស្លៀកពាក់ខ្មៅ។ល។  
ឧទាហរណ៍មួយចំនួនខាងលើនេះ កាន់តែបង្ហាញថា ពួក ប៉ុល ពត  
គ្មានទីតាំងក្នុងជាតិកម្ពុជាឡើយ អាស្រ័យដោយបានបំផ្លាញអស់នូវ  
លក្ខណៈ ពណ៌សម្បុរ ដែលជាព្រលឹងជាតិ។

គេអាចចោទនូវសំណួររបន្ថែមថា ប៉ុល ពត ជាជនជាតិកម្ពុជា  
ហើយពេលអនុវត្តការប្រល័យពូជសាសន៍ ក៏ ប៉ុល ពត ស្ថិតនៅកម្ពុជា

ហេតុអ្វី ប៉ុល ពត គ្មានទីតាំងឈរជើង នៅក្នុងជាតិកម្ពុជា? ត្រឹមត្រូវប៉ុល ពតជាជនជាតិកម្ពុជា ហើយស្ថិតនៅកម្ពុជា ពេលអនុវត្តការប្រល័យពូជ សាសន៍ ប៉ុន្តែអាស្រ័យលទ្ធិឆ្នើមជ្រុលហួសហេតុ និងនិយមជ្រុលហួស ហេតុបូកជាមួយគំនិតនិយមអត្តនោម័ត បានជំរុញពួក ប៉ុល ពត អោយ ស្ថិតនៅលើជាតិ ហើយអនុវត្តការបំផ្លាញជាតិគឺមិនស្ថិតក្នុងទីតាំងរបស់ ជាតិឡើយ។ តាមសកម្មភាពរបស់ពួក ប៉ុល ពត អង្គការគឺជា ជាតិ។ លក្ខណៈសំគាល់សំរាប់ជនជាតិត្រូវលុបចោល ហើយតម្រូវអោយយក មកវិញនូវលក្ខណៈសំគាល់ជាតិពីអង្គការដែលថ្មី និងផ្ទុយទាំងស្រុងពី លក្ខណៈសំគាល់ជនជាតិកម្ពុជា ដែលមានអាយុរាប់ពាន់ឆ្នាំមកហើយ។ តាមន័យនេះ អង្គការដូចជាជនជាតិកម្ពុជាមួយថ្មី គ្រាន់តែមានតំណ ខាងភាសា និងអក្សរសាស្ត្រប៉ុណ្ណោះ។

ឆ្នើមជ្រុលហួសហេតុ និងឈានហួសពីក្របខណ្ឌជាតិនិយមចង្អៀត ចង្អៀលហួសហេតុ ទៅកាន់ក្របខណ្ឌនិយមជ្រុលហួសហេតុ បានជំរុញ ពួក ប៉ុល ពត ទៅស្ថិតក្នុងក្របខណ្ឌនៃមនុស្សមួយក្រុមដែលគ្មាន ស្គាល់អ្វីដែលហៅថាសមិទ្ធផលរបស់មនុស្ស អ្វីដែលហៅថា ក្រឹត្យក្រម សត្យានុម័ត ជំរុញពួកនេះអោយលុបបំបាត់នូវអ្វីៗ ទាំងអស់ ហើយក សាងនូវអ្វីដែលថ្មីតាមការនឹកឃើញរបស់វា។

ក្រោយពេលដណ្តើមបានអំណាចទាំងស្រុង នាខែមេសា ១៩៧៥ ប៉ុល ពត បានប្រកាសថា បដិវត្តន៍ប្រជាជាតិប្រជាធិបតេយ្យសំរេចបាន ទាំងស្រុង ហើយត្រូវបន្តធ្វើបដិវត្តន៍សង្គមនិយម និងកសាងសង្គមនិយម នៅកម្ពុជាអោយសំរេចក្នុងរង្វង់ ១០ ទៅ១៥ ឆ្នាំ។ តាមន័យដែលពួក ប៉ុល

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភា ២០១២ ដំណើរការកម្ពុជា

ពត ចង់និយាយ គឺការសំរេចបដិវត្តន៍ប្រជាជាតិតាមរយៈការបណ្តេញ ចក្រពត្តិអាមេរិកចេញពីកម្ពុជា។ ប្រការនេះ ពុំទាន់មានអ្វីគួរអោយចាប់ អារម្មណ៍ទេ តែប្រការគួរអោយចាប់អារម្មណ៍នោះ គឺ ប៉ុល ពត បាន ចាត់ទុកការសំរេចបដិវត្តន៍ប្រជាជាតិបតេយ្យទាំងស្រុង គឺតាមរយៈនៃការ បំបាត់ចោលរបបកម្មសិទ្ធិឯកជន ដែលធ្វើតាមរយៈជម្លៀសប្រជាជន ចេញពីទីក្រុង លុបបំបាត់ចោលទំនាក់ទំនងរវាងរូបិយវត្ថុ និងទំនិញ លុបបំបាត់ចោលអ្វីៗ ដែលជាសំណល់ពីរបបចាស់ រឹបអូសមធ្យោបាយ ឧបករណ៍ផលិត និងការរៀបចំទំនាក់ទំនងផលិតកម្មសមូហភាពទាំង ស្រុង។ តាមរបៀបនេះ ប៉ុល ពត បានអោយនិយមន័យថា សំរេចបាន ទាំងស្រុងនូវបដិវត្តន៍ប្រជាជាតិបតេយ្យ អាស្រ័យដោយបានបំបាត់ចោល នូវកម្មសិទ្ធិរបស់គ្រប់វណ្ណៈក្នុងសង្គមរាប់ទាំងវណ្ណៈកម្មករ កសិករ ពល ករឯកជនផង ហើយបង្កើតឡើងនូវរបបសមូហភាពទាំងស្រុងមួយ ដែល ប៉ុល ពត ចាត់ទុកថា មានចំណុច ៤ គឺ៖

- មធ្យោបាយផលិតកម្មសមូហភាព
- ឧបករណ៍បង្កើនផលសមូហភាព
- ស៊ីចុក រស់នៅ សមូហភាព
- ធ្វើការងារសមូហភាព (\*)។

តាំងពីក្រោយរំដោះភ្នំពេញ ប៉ុល ពត លើកឡើងពីការបន្តធ្វើបដិវត្តន៍ សង្គមនិយម និងកសាងសង្គមនិយមក្រោមផ្ទះនៃ «ការតស៊ូវណ្ណៈដោយ

(\*) បទឧទ្ទេសនាម ប៉ុល ពត ក្នុងរបាយការណ៍សកម្មភាពរបស់មជ្ឈិមបក្ស តាមការកិច្ចនយោបាយរួម ឆ្នាំ ១៩៧៦ (ថ្ងៃ ២០/១២/៧៦)។

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភាឆ្នាំ២០១៥ ដំណើរការកម្ពុជា

ដាច់ខាត និងការកសាងសង្គមមួយថ្មីទាំងស្រុង»។ ក្នុងឱកាសបូកសរុបការ  
កិច្ចបដិវត្តសង្គមនិយម ដែលបានអនុវត្តក្នុងឆ្នាំ ១៩៧៦ ប៉ុល ពត បាន  
លើកឡើងនូវការកិច្ច ៣ ដែលបានអនុវត្ត ហើយត្រូវបន្តអនុវត្តពេល  
ខាងមុខទៀតគឺ៖

ទី១ - វណ្ណៈជិះជាន់ផ្សេងៗ ដែលត្រូវវាយរំលំហើយ យើងវាយត  
ទៅទៀត។ វាងើបឡើងវិញមិនបានទេ ទាំងនៅជនបទក្តី នៅទីក្រុងក្តី  
នៅក្នុងក្រសួងមន្ទីរក្តី ទាំងនៅក្នុងជួររបដិវត្តន៍ក្តី ក្នុងបក្សក្តី ហើយការ  
វាយរំលំរំលើងនេះ មិនមែនវាយដោយផ្នែកៗ មួយពីរទេ គឺវាយជាខ្សែ  
ចង្វាក់ វាយគ្រប់ផ្នែក ជីក រំលើងទាំងឫសដីទាំងឫសតូចៗ

ទី២ - របបឯកជនរបស់សក្តិភូមិ របស់នាយទុន ក៏ដូចជារបស់វណ្ណៈ  
ផ្សេងៗទៀតដែលមិនមែនអធនដូចជារបស់កសិករឯកជន របស់កម្មករ  
ឯកជន របស់ពលករឯកជន ក៏យើងគាស់រំលើងថែមទៀត ក្នុងឆ្នាំ ១៩៧៦  
នេះ ហើយមិនអោយរបបឯកជននេះងើបឡើងវិញបានទេ។

ទី៣ - យើងបានវាយរបបកម្មសិទ្ធិឯកជន បានមួយកំរិតធំ ហើយ  
ជ្រាលជ្រៅក្នុងឆ្នាំ ១៩៧៦ នេះ វាយនៅក្នុងបក្ស វាយក្នុងកងទ័ព វាយ  
ទាំងក្នុងប្រជាជន ពិសេសនៅក្នុងជួររបក្ស នៅក្នុងជួររបដិវត្តយើង (\*)។  
ប៉ុល ពត ចាត់ទុកទិដ្ឋភាពទាំងបីនេះជាជ័យជំនះយ៉ាងធំ ក្នុងការបន្ត  
បដិវត្តន៍សង្គមនិយម ក្នុងឆ្នាំ ១៩៧៦។ ក្នុងពេលលើកឡើងថា ក្រោយ  
រំដោះខែមេសា ឆ្នាំ ១៩៧៥ នៅកម្ពុជានៅសេសសល់តែវណ្ណៈពីរទេ គឺ

(\*) បទឧទ្ទេសនាម ប៉ុល ពត ក្នុងរបាយការណ៍សកម្មភាពរបស់មជ្ឈិមបក្ស តាមការកិច្ចនយោបាយរួម  
ឆ្នាំ ១៩៧៦ (ថ្ងៃ ២០/១២/៧៦)។

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសវត្សរ៍ខែដំឡើងកម្ពុជា

កម្មករសមូហភាព និងកសិករសមូហភាព ហើយស្ថិតស្ថេរជាមួយវណ្ណៈ  
ទាំងពីរនេះ គឺនៅមានជួរដំរីវត្ត ដែលកំពុងកាន់អំណាច។ ពេលនេះ  
ដែរ ប៉ុល ពត បានលើកអំពីកម្មវត្ថុ ដែលបដិវត្តន៍សង្គមនិយមត្រូវវាយ  
នោះគឺជាតុពិតនៃវណ្ណៈនាយទុន និងវណ្ណៈជិះជាន់ផ្សេងៗទៀត ទាំង  
គ្រប់ផ្នែក សេដ្ឋកិច្ច វប្បធម៌ សង្គមកិច្ច មនោសញ្ចេតនា ។ល។ (\*) ប៉ុល  
ពត បានចាត់ទុកកម្មសិទ្ធិឯកជនទាំងអស់ មានជាតុពិតជានាយទុន សូម្បី  
តែកម្មសិទ្ធិឯកជនរបស់វណ្ណៈកម្មករ កសិករ ពលករ ក៏មានជាតុពិតជា  
នាយទុនដែរ ដែលត្រូវតស៊ូកំចាត់។ នៅពេលលើកឡើងអំពីតែត្រូវតស៊ូ  
កំចាត់ និងតស៊ូកសាងលើអ្វីខ្លះ ប៉ុល ពត បានកំណត់ច្បាស់ថា «លើ  
គ្រប់ផ្នែក លើលោកទស្សនៈ លើជីវទស្សនៈ លើការរស់នៅរបស់យើង  
លើសេដ្ឋកិច្ចគ្រប់ផ្នែករបស់យើង លើវប្បធម៌ លើសិល្បៈ លើអក្សរសា  
ស្ត្រ លើមនោសញ្ចេតនា លើមនោគមវិជ្ជា លើគំនិត។ កំចាត់លោកទស្សនៈ  
វណ្ណៈនាយទុន កំចាត់លោកទស្សនៈវណ្ណៈផ្សេងៗ កំចាត់លោកទស្សនៈ  
ឯកជន» (\*\*)

ប៉ុល ពត បានកំណត់ច្បាស់ថា រូបភាពចាត់តាំងវណ្ណៈ នៅសល់តែ  
ពីរទេគឺវណ្ណៈកម្មករ និងវណ្ណៈកសិករ ហើយនៅក្បែរនោះមានជួរដំរីវត្ត  
ដែល ប៉ុល ពត ចាត់ទុកថាជាស្រទាប់មួយដែរ ដែលត្រូវតស៊ូលុបបំ  
បាត់តាមរយៈប្រែក្លាយអោយទៅជាកម្មករ កសិករទាំងអស់។ ឯខ្លឹម  
សារ និងជាតុពិតវណ្ណៈ ប៉ុល ពត ចាត់ទុកថា បានស្ថិតនៅដដែល

(\*) បទឧទ្ទេសនាម ប៉ុល ពត អំពីបដិវត្តន៍សង្គមនិយមគ្រប់ផ្នែក (ទង់បដិវត្ត លេខពិសេស កញ្ញា  
១៩៧៦)  
(\*\*) បទឧទ្ទេសនាម ប៉ុល ពត អំពីបដិវត្តន៍សង្គមនិយមគ្រប់ផ្នែក (ទង់បដិវត្ត លេខពិសេស កញ្ញា-  
តុលា ១៩៧៦)

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភាឆ្នាំ២០១៥ ដំណើរការកម្ពុជា

ទោះជារូបភាពចាត់តាំងវណ្ណៈ ក្នុងសង្គមមានតែ កម្មករ កសិករ ក៏ដោយ ក៏ខ្លឹមសារ និងធាតុពិតវណ្ណៈនាយទុន សក្តិភូមិ អនុជន កសិករ ឯកជន កម្មករឯកជន នៅតែគ្របដណ្តប់ក្នុងសង្គម និងក្នុងជួរដឹកនាំទាំងមូល ដែលត្រូវតស៊ូកំចាត់ក្នុងបដិវត្តន៍សង្គមនិយម។ ជាមួយគ្នានេះ ប៉ុល ពត បានលើកទំនាស់វណ្ណៈ ដែលនៅតែលេចឡើង មានចរិតជាទំនាស់ស្លាប់រស់ គឺទំនាស់ជាមួយវណ្ណៈសក្តិភូមិ ជាម្ចាស់ដី ជាអភិជន មេឃុំ ចៅហ្វាយស្រុក ចៅហ្វាយខេត្ត អ្នករដ្ឋការ ប៉ូលីស ទាហាន ក្នុងពេលដែលអ្នកទាំងនេះ អស់មានកម្មសិទ្ធិ អស់មានអំណាចអ្វីទាំងអស់។ ឯក្នុងជួរកសិករវិញ គេបានលើកអំពីកសិករចាស់ និងកសិករថ្មី។ កសិករចាស់ក៏មានការបែងចែកជាទំនាស់ស្លាប់រស់រវាងកសិករក្រ កសិករថ្នាក់ក្រោម កសិករថ្នាក់កណ្តាល ជាមួយកសិករកណ្តាលថ្នាក់លើ និងកសិករមាន។ ឯកសិករថ្មី កាន់តែលំបាកទៅទៀត ដោយ ប៉ុល ពត ចាត់ទុកថា កសិករថ្មីនេះ រួមមាន អនុជន នាយទុន សក្តិភូមិ កម្មករ និងពលករទីក្រុងផ្សេងទៀត ដែលទើបជម្លៀសចេញពីទីក្រុង។

ត្រូវដូចដែល ប៉ុល ពត បានលើកឡើង ក្នុងឯកសារនៃរាល់មាត់របស់វា គឺកំចាត់ចោលអ្វីៗទាំងអស់ ហើយកសាងឡើងវិញជាថ្មីតាមរយៈបដិវត្តន៍សង្គមនិយម និងការកសាងសង្គមនិយមតាមគំនិតអត្តនោម័តឆ្វេងជ្រុល និងនិយមជ្រុលរបស់វា។ ការពិត ប៉ុល ពត គ្មានស្គាល់អ្វីដែលហៅថាសង្គមនិយម ក្រៅពីការលុបបំបាត់ចោលរបបកម្មសិទ្ធិឯកជន និងកសាងរបបកម្មសិទ្ធិសមូហភាពនោះឡើយ។ ពួកនេះគ្មានបាន

យល់អ្វីដែលហៅថា ក្រឹត្យក្រមសត្យានុម័ត ក្រៅពីគំនិតអត្តនោម័ត របស់វាឡើយ។ ចំណុចលេចឡើងជាបឋមនៃមាតិកា ប៉ុល ពត គឺ ការដើរផ្ទុយជាមួយក្រឹត្យក្រមនៃទំនាក់ទំនង រវាងកម្លាំងផលិតកម្មជា មួយទំនាក់ទំនងផលិតកម្ម។ តាមក្រឹត្យក្រម ការរៀបចំទំនាក់ទំនងផលិត កម្មត្រូវតែស្របជាមួយចរិត និងកំរិតនៃកម្លាំងផលិតកម្ម ប៉ុន្តែ ប៉ុល ពត បែរជាយកនយោបាយធ្វើជ្រុលរបស់ខ្លួន ដើម្បីរៀបចំនូវទំនាក់ ទំនងផលិតកម្មមួយដែលហៅថា សមូហភាព តាមរយៈនៃការបំផ្លាញ ចោលនូវកម្លាំងផលិតកម្ម ពោលគឺជាការរៀបចំនូវទំនាក់ទំនងផលិត កម្មដោយចាប់បង្ខំ តាមរយៈនៃកម្លាំងនយោបាយរបស់ខ្លួន។

ដើម្បីបំផ្លាញចោលនូវទំនាក់ទំនងផ្លាស់ប្តូរទំនិញ សំដៅលុបបំបាត់ របបកម្មសិទ្ធិឯកជន ប៉ុល ពត បានប្រកាសនៅថ្ងៃ ៣០ កញ្ញា ១៩៧៦ ក្នុងឱកាសខួបលើកទី ១៦ របស់បក្សថា «លុយគឺជាឧបករណ៍មួយពិស ពុលបំផុត វាទាញយើងអោយរកឯកជនវិញរាល់ពេលរាល់វេលា។ បើ មានលុយ យើងចេះតែចង់ទិញនេះទិញនោះ។ ឥឡូវនេះ គ្មាននរណា នឹកនាចង់ចាយលុយទេ។ នេះជាលក្ខណសម្បត្តិមួយសំខាន់ អនុគ្រោះ អោយយើង កំចាត់ចោលគោលជំហរកម្មសិទ្ធិឯកជន និងបំបាក់គោល ជំហរសមូហភាពបានឆាប់រហ័ស»។ ជាមួយគ្នា ប៉ុល ពត ចាត់ទុកជា លក្ខណសម្បត្តិវាយស្រួល ដល់ការកសាងសង្គមសមូហភាពមួយ ទៀត គឺគ្មានប្រាក់ខែ។ វាចាត់ទុកថា «បើមានលុយ មានប្រាក់ខែ លុយ វាគាបភ្លៀតយើងជាប់ ហើយទាញយើងមិនអោយទៅសមូហភាព បានទេ»។ ប៉ុល ពត បានសន្និដ្ឋានថា ការបំបាត់ផ្សារលក់ដូរនៅតំបន់

រំដោះនាឆ្នាំ ១៩៧២ និងបំបាត់ទាំងស្រុងនៅទូទាំងប្រទេសក្រោយឆ្នាំ ១៩៧៥ បំបាត់ចោលការចាយលុយ គឺជាការវាយចំទៅលើមូលដ្ឋាននៃ វណ្ណៈនាយទុន សក្តិភូមិតែម្តង ហើយចាត់ទុកថានេះជាវិធានការសំខាន់ ក្នុងការលុបចោលរបបកម្មសិទ្ធិឯកជន កសាងរបបកម្មសិទ្ធិសមូហភាព។

ដើម្បីកសាងសង្គមមួយថ្មី ដែលប្លែកពីគេ បានជំរុញពួក ប៉ុល ពត អោយលុបចោលនូវអ្វីៗ ទាំងអស់ ដែលគេសំគាល់ថាជាសំណល់នៃ របបចាស់ រាប់តាំងពីមនោសញ្ចេតនាឡើងទៅ។

ប៉ុល ពត បានអោយនិយមន័យទៅលើការកសាងសង្គមនិយម ត្រឹមតែរបបកម្មសិទ្ធិសមូហភាពតែប៉ុណ្ណោះ។ សមូហភាព គឺជាខ្លឹមសារ ពិតប្រាកដនៃសង្គមនិយមរបស់ ប៉ុល ពត ហើយការរៀបចំនូវទំនាក់ ទំនងសមូហភាពនេះ គឺប្រើប្រាស់នយោបាយ និងហិង្សាទាំងស្រុង។ ដូច្នេះ បដិវត្តន៍សង្គមនិយមមានន័យថា ត្រូវកំចាត់ចោលនូវរាល់ កាក សំណល់នៃរបបសង្គមចាស់ គ្រប់ផ្នែក និងទាំងស្រុង តាមរយៈការតស៊ូវណ្ណៈ ដោយដាច់ខាត។ ឯការកសាងសង្គមនិយម គឺការរៀបចំនូវទំនាក់ទំនងសមូហ ភាពទាំងស្រុង និងដាច់ខាត តាមវិធានការនយោបាយ និងចាត់តាំង។

តាមរបៀបគិតគូររបស់ ប៉ុល ពត សង្គមថ្មីមួយត្រូវតែបានកសាង លើមូលដ្ឋានសមូហភាពទាំងស្រុង ដូច្នេះរបស់ដែលហៅថាបដិវត្តន៍ សង្គមនិយមតាមរយៈការកំចាត់ និងកសាងសង្គមនិយម តាមរយៈការ បង្កើតរបបសមូហភាព ត្រូវបានដំណើរការព្រមៗ គ្នា ក្នុងពេលតែមួយ។ ការចាប់ផ្តើមបានចេញដំណើរពីការតស៊ូវណ្ណៈដោយដាច់ខាត ហើយ ក៏ជាការបន្តដំណើរឆ្វេងជ្រុល ដែលពួក ប៉ុល ពត បានធ្វើ មុនពេលដណ្តើម

បានអំណាច។ ការកំចាត់ចោលរបបកម្មសិទ្ធិឯកជន លុបបំបាត់ចោល រចនាសម្ព័ន្ធរដ្ឋាភិបាលសង្គម ត្រូវបានអនុវត្តក្នុងរយៈពេលដ៏ខ្លីៗ ជំហាន ចាប់ផ្តើមក្រោយពេលដណ្តើមបានអំណាច គឺការជម្លៀសប្រជាជន ចេញពីទីក្រុង ការផ្ទេរប្រជាជនពីកន្លែងមួយទៅកាន់កន្លែងមួយទៀត ដើម្បីកាត់ផ្តាច់ចោលនូវកម្មសិទ្ធិខាងមធ្យោបាយ ឧបករណ៍ផលិតកម្ម ការលុបបំបាត់ចោលការចាយវាយប្រាក់ និងការផ្លាស់ប្តូរទំនិញ ដើម្បី បំបាត់ចោលកម្មសិទ្ធិខាងទ្រព្យសម្បត្តិ។ តាមវិធានការនេះ ពួក ប៉ុល ពត បានស្រែកថា ជាជ័យជំនះដ៏ធំធេងក្នុងការសំរេចបដិវត្តន៍ប្រជា ជាតិប្រជាធិបតេយ្យ ព្រោះប្រជាជនដែលត្រូវចេញពីទីក្រុង ពីកន្លែង មួយទៅកាន់កន្លែងមួយទៀត អ្នកទាំងនោះមិនអាចនាំមកជាមួយនូវ មធ្យោបាយ និងឧបករណ៍ផលិតកម្មទេ ហើយប្រសិនជាគេយកមកជា មួយនូវប្រាក់កាស មាស ពេជ្រ ក៏គ្មានតម្លៃដែរ ព្រោះគ្មានការចាយ ប្រាក់ គ្មានការលក់ដូរទំនិញ។ នេះជាជំហានលប់បំបាត់ចោលកម្មសិទ្ធិ ឯកជន ព្រមពេលជាមួយនឹងការបំផ្លាញចោលនូវកម្លាំងផលិតកម្ម ដែលមានក្នុងសង្គម ។ ជំហានបន្តក្រោមរូបភាព នៃបដិវត្តន៍សង្គម និងយម ដោយដាច់ខាត គឺការកាប់សម្លាប់ដែលបានប្រព្រឹត្តទៅយ៉ាង ខ្លាំងបំផុត ក្រោមផ្ទុកនៃការតស៊ូរដ្ឋាភិបាល។ ដំបូងគេឃើញការកាប់ សម្លាប់នេះ ធ្វើឡើងចំពោះមន្ត្រី អ្នករដ្ឋការ នាយទាហាន ពលទាហាន ប៉ូលីស បញ្ជាវន្ត និងប្រជាជនដែលជម្លៀសចេញពីទីក្រុង តែបញ្ហានេះ មិនត្រូវបានបញ្ចប់ក្នុងកំរិតនេះឡើយ វាបានដំណើរការទូទាំងសង្គម រាប់ទាំងក្នុងជួររបស់ ប៉ុល ពត ផង។

ក្នុងដំណើរការលុបបំបាត់ចោលវណ្ណៈក្នុងសង្គម ប៉ុល ពត មិនត្រឹមតែលុបបំបាត់ចោលរបបកម្មសិទ្ធិឯកជនផ្នែកមធ្យោបាយ និងឧបករណ៍ផលិតកម្មប៉ុណ្ណោះទេ តែថែមទាំងបំបាត់ចោលកម្មសិទ្ធិលើគ្រប់ផ្នែក រាប់ទាំងសមត្ថភាព និងមនោសញ្ចេតនារបស់មនុស្សទៀតផង។ ដោយហេតុនេះបានជាគេឃើញ ប៉ុល ពត តស៊ូបំបាត់ចោលនូវវណ្ណៈកម្មករពលករចាស់ ដែលគេហៅថាវណ្ណៈកម្មករឯកជន ពលករឯកជន បំបាត់ចោលកសិករចាស់ ដែលគេហៅថាកសិករឯកជន ហើយកសាងឡើងនូវវណ្ណៈកម្មករ ពលករ និងកសិករសមូហភាពថ្មី តម្រូវអោយមនុស្សទាំងអស់ត្រូវរស់នៅស៊ីចុក ធ្វើការងារជាសមូហភាពទាំងស្រុង។ តាមរបៀបនេះ គេបំបែកគ្រួសារអោយនៅដាច់ពីគ្នា ប្រុសដោយប្រុស ស្រីដោយស្រី កូន និងឪពុកម្តាយរស់នៅដាច់ដោយឡែកពីគ្នាទៅតាមក្រុមរបស់គេ។ ឪពុកម្តាយគ្មានសិទ្ធិលើកូន ព្រោះកូនភ្លាយទៅជាកូនអង្គការ(\*) រាប់ទាំងអាពាហ៍ពិពាហ៍ ក៏អង្គការជាអ្នកសំរេចទាំងស្រុង។ នេះហើយគឺជាការតស៊ូបំបាត់ចោលកម្មសិទ្ធិឯកជនខាងមនោសញ្ចេតនា។ ការកំបាត់ចោលរបបកម្មសិទ្ធិឯកជន ត្រូវបានដំណើរការតាមរយៈនៃការកំទេចចោលមនុស្ស មិនមែនត្រឹមកំរិតវិបស្សនាសម្បត្តិនោះឡើយ។ ដូច្នេះការកាប់សម្លាប់ត្រូវបានពង្រីកក្របខ័ណ្ឌរបស់វា ពីមួយថ្ងៃទៅមួយថ្ងៃកាន់តែធំ។

គួររំលឹកថា ក្នុងដំណើរការដ៏ឆាប់រហ័ស នៃការបំបាត់ចោលវណ្ណៈនិងរបបកម្មសិទ្ធិឯកជន តាមជំហាននៃការកាប់សម្លាប់ កំទេចចោលនូវ

(\*) អង្គការ គឺជាស្រទាប់កាន់អំណាច គឺបក្សបស់ ប៉ុល ពត ដែលគនិយមហៅសំរាប់អ្នកដឹកនាំ តាំងពីឃុំឡើងទៅ។

មនុស្ស ត្រូវបានអនុវត្តតាមទ្រឹស្តី និងរបៀបមួយចំនួន៖

ទីមួយ ទ្រឹស្តីអំពីលោកទស្សនៈបដិវត្ត៖ ទ្រឹស្តីនេះ បានផ្សព្វផ្សាយ រៀនសូត្រនៅក្នុងជួរកម្មាភិបាលសំខាន់ៗ តាំងពីមុនឆ្នាំ ១៩៧៥។ ទ្រឹស្តី នេះវិភាគសំខាន់អំពីការបែងចែកវណ្ណៈ ការតស៊ូវណ្ណៈក្នុងសង្គមកម្ពុជា ដែលចាត់ទុកទំនាស់បដិបក្ខស្ទាប់រស់ មិនគ្រាន់តែរវាងវណ្ណៈកម្មករកសិករ ជាមួយវណ្ណៈនាយទុនសក្តិកម្ម ម្ចាស់ដី នាហ្មឺនមន្ត្រីប៉ុណ្ណោះទេ តែថែម ទាំងមានទំនាស់បដិបក្ខស្ទាប់រស់ រវាងកសិករក្រ កណ្តាលថ្នាក់ក្រោម កណ្តាលថ្នាក់កណ្តាល ជាមួយកសិករកណ្តាលថ្នាក់លើ កសិករមាន និងឈ្មួញកណ្តាលទៀតផង។ ឯកសារនេះ គឺជាមូលដ្ឋានទ្រឹស្តីបង្កើត នូវពួកនិយមជ្រុល ក្នុងការអនុវត្តន៍មាត់ធ្វើជ្រុលរបស់ ប៉ុល ពត ក្នុង ដំណាក់កាលបដិវត្តសង្គមនិយមរបស់វា ដែលវាយានដល់ការកំទេច ចោលមនុស្ស ក្រោមផ្នែកនៃការតស៊ូវណ្ណៈ។

ទីពីរ - វិធីវិចារវិទ្យាដែលពេលនោះហៅថា វិធីបដិច្ចសមុប្បាទ មិន មែនជាវិធីវិចារវិទ្យានៃទស្សនវិជ្ជាម៉ាក្ស-ឡេនីន ពិតប្រាកដនោះឡើយ តែជាវិធីមួយដែលពួក ប៉ុល ពត បានសរសេរជ្រើសរើសយកក្រឹត្យក្រម ខ្លះសំដៅបំរើនូវឧបាយកលរបស់វា។ វិធីវិចារវិទ្យា ដែល ប៉ុល ពត បាន យកមកផ្សព្វផ្សាយ និងបង្រៀនជាទូទៅ មានក្រឹត្យក្រម ៤ គឺ ៖

- អ្វីៗទាំងអស់តែងមានការទាក់ទង
- អ្វីៗទាំងអស់តែងមានទំនាស់
- អ្វីៗទាំងអស់តែងមានការវិវត្តន៍

- អ្វីៗទាំងអស់តែងតែមានការប្រែប្រួលពីបរិមាណទៅគុណភាព

គួររំលឹកផងដែរថា ចំណុចខ្សោយនៃបដិវត្តន៍កម្ពុជា គឺជួរកម្មាភិបាល បក្ខជនស្ទើរតែទូទៅ មិនបានសិក្សាដោយផ្ទាល់នូវអ្វីដែលហៅថាលទ្ធិ ម៉ាក្ស-ឡេនីន អ្វីដែលហៅថាលទ្ធិសង្គមនិយមវិទ្យាសាស្ត្រនោះឡើយ។ គេបានស្ថិតនៅក្នុងក្របខ័ណ្ឌនៃការយល់ដឹងដ៏ចង្អៀត អំពីបដិវត្តន៍ ហើយចេះបានតែតាមរយៈការបំភ្លៃរបស់ពួក ប៉ុល ពត ចង់អោយចេះ តាមគំនិតរបស់វា។ ឯកម្មាភិបាលដែលបានរៀនសូត្រនៅរៀតណាម ក៏ គ្មានលទ្ធភាពនឹងបញ្ចេញទ្រឹស្តីពិតប្រាកដនៃលទ្ធិម៉ាក្ស-ឡេនីន ហើយ ថែមទាំងពួក ប៉ុល ពត បានកំចាត់អស់ទៅទៀត។ អាស្រ័យហតុនេះ បានជាទ្រឹស្តីរបស់ពួក ប៉ុល ពត បានពង្រីកខ្លួនដោយឯករាជ្យ នៅក្នុង ជួរកម្មាភិបាល បក្ខជន បង្កើតជាក្រុមឆ្វេងជ្រុល និងនិយមជ្រុលកាន់ តែច្រើន។

ក្រឹត្យក្រមទាំងបួននៃវិធីវិចារវិទ្យារបស់ ប៉ុល ពត បានបំរើដោយ មានប្រសិទ្ធភាព ចំពោះដំណើរការបដិវត្តន៍សង្គមនិយម និងកសាង សង្គមនិយមរបស់វា។ ពួក ប៉ុល ពត បានប្រើប្រាស់ក្រឹត្យក្រមទាំងនេះ សំខាន់ក្នុងទំនាក់ទំនងរវាងមនុស្ស និងរបបនយោបាយ។ ឧទាហរណ៍ អ្វីៗ ទាំងអស់តែងតែមានការទាក់ទង បើសម្លាប់ឪពុកត្រូវសម្លាប់កូន សម្លាប់បងត្រូវសម្លាប់ប្អូនទៀត បើសិនជាទុកវាពិតជាសងសឹកវិញ។ ចេញពីនេះ កើតមានពាក្យស្លោក «ជីកស្មៅត្រូវជីកទាំងបួស» ធ្វើបែក ចានមួយទាក់ទងដល់ការបំផ្លាញបដិវត្តន៍សង្គមនិយម និងកសាងសង្គម និយម។ អ្វីៗទាំងអស់តែងតែមានទំនាស់ ទំនាស់គ្រប់ទិដ្ឋភាពទាំង

អស់ ហើយដោយផ្អែកលើក្រឹត្យក្រម អ្វីៗទាំងអស់តែងមានការវិវត្តន៍ អ្វីៗ ទាំងអស់តែងមានការប្រែប្រួលពីបរិមាណទៅគុណភាព ទំនាស់ ណាក៏សុទ្ធតែជាទំនាស់បដិបក្ខស្លាប់រស់ទាំងអស់។ គេតែងឮពាក្យជា ទូទៅដែលពួក ប៉ុល ពត ធ្លាប់និយាយ ថ្ងៃនេះធ្វើអោយបាត់ផ្ទៃចបមួយ ថ្ងៃក្រោយនឹងក្បត់សង្កមនិយម ថ្ងៃនេះមើលគោអោយគោស៊ីស្រូវថ្ងៃ ក្រោយនឹងក្បត់បដិវត្តន៍ ថ្ងៃនេះលួចស្បែកចេកស៊ី ឬអំពៅមួយដើម ថ្ងៃ ក្រោយនឹងក្បត់ជាតិ។ល។ និង ។ល។

ទីបី ប៉ុល ពត បានឆ្លៀតប្រើប្រាស់ស្នាមប្រេះធារបស់ជាតិ ដើម្បី អនុវត្តការបង្ក្រាប និងត្រួតត្រា។ ត្រូវតែទទួលស្គាល់ថា ការប្រេះធាក្នុង ជនជាតិកម្ពុជា បានកើតមានយូរយារមកហើយ តាមរយៈនៃការបែក បាក់ ក្បាលម៉ាស៊ីនដឹកនាំប្រទេស។ ស្តេចមានដង្ហោរអំពីការដណ្តើមអំ ណាច ប្រជាជនត្រូវចែកជាពីរ ឬជាបី គាំទ្រម្ខាងៗ ឬនៅកណ្តាល។ ក្រៅពីនេះ ក្នុងរបបអាណានិគមបារាំង និងក្នុងរបបសីហនុ មានការ រើសអើងយ៉ាងខ្លាំងអំពីតំបន់ប្រជាជនរស់នៅ ដែលគេសង្កេតឃើញ មានការបែងចែក ជាបួនតំបន់៖ **ទីមួយ** អ្នកទីក្រុង ទីប្រជុំជន **ទីពីរ** អ្នក កំពង់ ភាគច្រើនតាមទន្លេមេគង្គ **ទីបី** អ្នកស្រែ តំបន់ជនបទ ដែលធ្វើ ស្រែ **ទីបួន** ជនជាតិភាគតិច។ តំបន់ទីមួយ និងទីពីរ ច្រើនមានទំនាក់ទំនង ល្អជាមួយគ្នា ហើយតំបន់ទាំងពីរនេះច្រើនមើលងាយមើលថែក ចំពោះ តំបន់ទីបី និងទីបួន។ ជាមួយនេះ សង្គ្រាមឈ្លានពានរបស់អាមេរិក ក្នុង រយៈពេល ៥ ឆ្នាំ ក៏បានបែងចែកតំបន់ទីក្រុង ទីប្រជុំជន និងជនបទព្រៃ ភ្នំ អោយនៅដាច់ពីគ្នាដែលផ្នែកណាមួយនោះបានបង្កើតអោយមាន

កំហឹងរវាងគ្នា និងគ្នា រវាងប្រជាជននៅតំបន់ទាំងពីរនេះ។ នេះជា ចំណុចខ្សោយមួយរបស់ជាតិ ដែល ប៉ុល ពត ធ្វើតម្រូវប្រាស់គ្នាបង្កើន ការបំផុសកំហឹងវណ្ណៈ។ ការជម្លៀសប្រជាជនទីក្រុង ទីប្រជុំជន ឬតាម ជងទន្លេមេគង្គទៅកាន់តំបន់ជនបទព្រៃភ្នំ ហើយបែងចែកប្រជាជនជា បីប្រភេទ បង្កើតឡើងនូវភាពងាយស្រួលមួយ សំរាប់ការត្រួតត្រារបស់ ប៉ុល ពត (ប្រជាជនចាស់ គឺប្រជាជននៅមូលដ្ឋាននោះយូរហើយ ប្រជា ជនថ្មី គឺប្រជាជនដែលត្រូវជម្លៀសចេញពីទីក្រុង ឬកន្លែងផ្សេង ទៅ តាំងទីលំនៅថ្មីនៅមូលដ្ឋាននោះ ប្រជាជនថ្មី គឺប្រជាជនដែលជម្លៀស ពីកន្លែងមួយទៅកន្លែងមួយ ហើយមិនទាន់កំណត់អោយតាំងទីលំនៅ នៅកន្លែងណាមួយច្បាស់លាស់)។

ការប្រើប្រាស់ប្រជាជនចាស់ សំរាប់គ្រប់គ្រងប្រជាជនថ្មី គួបផ្សំនឹង ការជ្រើសរើសកម្មាភិបាលដែលយកចេញពីស្រទាប់ក្របំផុត ទោះជា ក្រដោយរបៀបណាក៏ដោយ គឺ ប៉ុល ពត មិនបានគិតគូរឡើយ អោយ តែក្រ ហើយជាអ្នកនៅមូលដ្ឋាន សុទ្ធតែជាប្រភេទកម្មាភិបាលល្អរបស់ ប៉ុល ពត ដើម្បីអនុវត្តការតស៊ូវណ្ណៈដោយដាច់ខាតបំផុត ព្រោះអ្នក ទាំងនោះមានកំហឹងស្រាប់ជាមួយអ្នកមានទ្រព្យសម្បត្តិ។ អាស្រ័យ ដោយទ្រឹស្តី និងរបៀបអនុវត្តរបស់ ប៉ុល ពត ដូចបានរៀបរាប់ខាងលើ គេបានបង្កើតឡើងនូវក្រុមដៃដល់និយមជ្រុលដ៏ធំធេង ត្រៀមជា ស្រេចដើម្បីអនុវត្តតាមបញ្ជារបស់អង្គការ ជាយន្តការនៃការកាប់ សម្លាប់ និងត្រួតត្រាតាមទម្រង់នៃសង្គមមួយបែបថ្មី ដែលមិនដែលធ្លាប់ មាន ក្នុងប្រវត្តិសាស្ត្រលើសកលលោក។ ជនទាំងឡាយដែលនៅក្នុង

យន្តការរបស់ ប៉ុល ពត ជាឃាតករដ៏សាហាវឃោរឃៅផង ជាអ្នករង  
គ្រោះ នៃរបបកេរ្តិ៍រក្សានេះផង។ គេអាចទទួលនូវទារុណកម្មភ្លាម បើ  
ត្រូវថ្នាក់លើសង្ស័យ។ ហេតុនេះហើយ ជានិច្ចកាល គេត្រូវបង្ហាញនូវ  
ភាពស្មោះត្រង់របស់ខ្លួន គឺកាប់សម្លាប់ជនរួមឈាមរបស់ខ្លួនឥត  
ញញើតដែរ។ តាមការជាក់ស្តែង មនុស្សស្ថិតក្នុងជួរ ប៉ុល ពត មួយ  
ចំនួនធំ គឺជាចំណាប់ខ្មាំង ក្នុងចំណោមនោះ មានមួយចំនួនជាចំណាប់  
ខ្មាំងដ៏តឹងរ៉ឹង គេត្រូវធ្វើនូវអ្វីទាំងអស់ដើម្បីការរស់ផ្ទាល់ខ្លួនរបស់  
គេ។ ក្នុងបំណងបង្ហាញនូវភាពស្មោះត្រង់របស់គេ ដើម្បីការរស់ផ្ទាល់  
ខ្លួន គេមិនខ្លាចនឹងធ្វើសកម្មភាពដោយដាច់ខាតតាមបញ្ជារបស់អង្គ  
ការ ទោះជាត្រូវសម្លាប់សាច់ញាតិ មិត្តភក្តិ ក៏គេធ្វើដោយគ្មានញញើត  
ដែរ។ ក្នុងជំនាន់ ប៉ុល ពត គេបានឃើញមនុស្សមួយចំនួន ដែលជា  
អតីតអ្នកបួសអស់ច្រើនព្រះវស្សា ធ្វើជាអ្នកចាប់ផ្សឹកព្រះសង្ឃ ធ្វើគត  
ព្រះសង្ឃ វាយបំផ្លាញព្រះវិហារ ពុទ្ធបដិមាករ ដើម្បីបង្ហាញនូវភាព  
ស្មោះត្រង់ចំពោះអង្គការថា ខ្លួនបានចាកឆ្ងាយពីព្រះពុទ្ធសាសនា  
បដិបក្ខជាមួយព្រះពុទ្ធសាសនាហើយ។ នេះហើយ ដែលយើងនិយាយ  
ថាមនុស្សទាំងឡាយដែលស្ថិតនៅក្នុងយន្តការកាប់សម្លាប់របស់ ប៉ុល  
ពត ជាឃាតករផង និងជាជនរងគ្រោះផង ដូច្នេះបានជាគេឃើញថា  
មនុស្សមួយចំនួនត្រូវបានពួក ប៉ុល ពត ប្រើអោយសម្លាប់អ្នកដទៃ តែ  
មិនយូរប៉ុន្មាន ខ្លួនក៏ត្រូវពួក ប៉ុល ពត សម្លាប់បន្តដែរ។

តាមរយៈនៃការបដិវត្តន៍សង្គមនិយម និងកសាងសង្គមនិយម  
ដោយដាច់ខាត ក្នុងរយៈពេលមួយដ៏ខ្លី សង្គមកម្ពុជាបានផ្លាស់ប្តូរទៅ

កាន់ទ្រង់ទ្រាយនៃសង្គមមួយ ដែលគេនឹងពិបាកកំណត់ថា វាជាសង្គម អ្វី។ របបប្រល័យពូជសាសន៍ គឺជានីយត្រឹមត្រូវណាស់ សំរាប់របប ប៉ុល ពត ប៉ុន្តែប្រល័យពូជសាសន៍ក្នុងស្ថានភាពសង្គមបែបណា គឺជាការ ពិបាកកំណត់ អាស្រ័យដោយការវិវត្តន៍នៃសង្គមមនុស្ស មិនដែលបាន ជួបប្រទះដូចនេះឡើយ។ តាមលទ្ធិសំភារៈនិយមប្រវត្តិសាស្ត្រ ក៏គ្មាន ទ្រឹស្តីណាកំណត់អំពីស្ថានភាពសង្គមបែប ប៉ុល ពត នេះឡើយ ព្រោះ វាក៏មិនមែនជាបែបផែននៃសង្គមកុម្មុយនិស្តបុព្វកាល មិនមែនជាបែប ផែនទាសភាព បែបផែនសក្តិភូមិ ឬបែបផែននាយទុននោះឡើយ ហើយក៏កាន់តែមិនមែនជាបែបផែនសង្គមនិយម ឬកុម្មុយនិស្តនិយម នោះឡើយ ទោះបី ប៉ុល ពត ប្រើពាក្យសង្គមនិយមក៏ដោយ។

ប្រសិនបើធ្វើការប្រៀបធៀប គេពិនិត្យឃើញនូវចំណុចមួយចំនួន នៃសង្គមកម្ពុជា ក្រោមរបប ប៉ុល ពត ប្រហាក់ប្រហែលជាមួយនឹងបែប ផែនទាសភាព តែក៏មានចំណុចមួយចំនួនខុសប្លែកដែរ អាស្រ័យដោយ លក្ខណសម្បត្តិសង្គមកម្ពុជា នាទសវត្សទី ២០ នេះ ខុសប្លែកពីសម័យ ទាសភាពនាពេលមុន។

**ក្នុងបញ្ហាចរនាសម្ព័ន្ធរដ្ឋាន និងក្បាលម៉ាស៊ីនត្រួតត្រាសង្គម៖**

អាស្រ័យដោយបានបំផ្លាញចោលនូវកម្លាំងផលិតកម្ម និងទំនាក់ ទំនងផលិតកម្មចាស់ ហើយរៀបចំនូវទំនាក់ទំនងផលិតកម្មថ្មី ដោយ មិនផ្អែកលើមូលដ្ឋាននៃកម្លាំងផលិតកម្ម តែផ្អែកលើនយោបាយ និង ចាត់តាំងជាសំខាន់នោះ ព្រមជាមួយនឹងនយោបាយសេដ្ឋកិច្ចផ្អែកទាំង ស្រុងលើកសិកម្ម ក្នុងពេលដែលត្រូវលុបចោលទាំងស្រុង នូវទំនាក់

ទំនងផ្លាស់ប្តូរទំនិញ ប្រាក់កាស និងក្នុងពេលអនុវត្តនយោបាយបិទ  
ទ្វារជាមួយពិភពលោកខាងក្រៅ រចនាសម្ព័ន្ធរដ្ឋាភិបាល ក្នុងសង្គមជាទូទៅ  
គឺសុទ្ធតែជាកសិករ ដែលពួក ប៉ុល ពត ហៅថាកសិករសមូហភាព ដែល  
ធាតុពិត គឺជាទាសករសុទ្ធសាធ។ តាម ប៉ុល ពត លើកឡើងគឺនៅកម្ពុជា  
ក្រោយឆ្នាំ ១៩៧៥ មានរូបភាពចាត់តាំងរដ្ឋាភិបាលតែពីរទេ គឺកម្មករ  
សមូហភាព និងកសិករសមូហភាព ហើយនៅក្បែរនោះមានជួរដំបូង  
ដែលពួក ប៉ុល ពត ចាត់ទុកជាស្រទាប់មួយដែរ។ កម្មករដែល ប៉ុល  
ពត ចង់និយាយនេះ មិនមែនជារដ្ឋាភិបាលកម្មករដែលបានផ្សារភ្ជាប់ជា  
មួយផលិតកម្មឧស្សាហកម្មតាំងពីមុនមកទេ។ កម្មករចាស់ទាំងនោះ  
ស្ថិតនៅក្នុងមុខសញ្ញាត្រូវកំចាត់ អាស្រ័យដោយគេចាត់ទុកថាជាកម្មករ  
ឯកជន។ ដូច្នេះកម្មកររបស់ ប៉ុល ពត គឺជាកម្មករថ្មីសុទ្ធសាធដែលបាន  
ផ្ទេរពីកសិករ ឬពីកងទ័ពចូលមក ដែលគ្មានមុខជំនាញជាកម្មករឡើយ  
ហើយអាស្រ័យដោយរោងចក្រ សហគ្រាស ស្ទើរតែទាំងអស់ត្រូវបាន  
បិទទ្វារ កម្មករថ្មីនេះច្រើនស្ថិតក្នុងចំការកៅស៊ូ កម្មករកាប់ឈើ ស្រែ  
អំបិល ដឹកជញ្ជូន ឬជាន់ជួសជុល ឬកន្លែងផលិតរបៀបជាសិប្បកម្ម  
ខ្លះ។ ដូច្នេះ កម្មករថ្មីនេះមានចំនួនតិចបំផុត ហើយជាទូទៅ ស្ថិតក្នុង  
ចរិតជាទាសករដែរ វាមិនមែនជាប្រភេទនៃរដ្ឋាភិបាលកម្មករ ឬរដ្ឋាភិបាល  
ដែលគេធ្លាប់ឃើញ ក្នុងក្របខ័ណ្ឌនៃទំនាក់ទំនងផលិតកម្មមូលធន  
និយម ឬសង្គមនិយមនោះឡើយ។

អាស្រ័យដោយការកាប់សម្លាប់ ដោយសិទ្ធិរបស់គេត្រូវបានដកហូត  
អាស្រ័យដោយពលកម្មរបស់គេ គ្មានបានទទួលនូវផលប្រយោជន៍អ្វី

សំរាប់ខ្លួនគេ និងអាស្រ័យដោយស្ថិតនៅជាចំណាប់ខ្លាំងនៃពួកក្តាប់អំណាច មនុស្សទាំងអស់ដែលពួក ប៉ុល ពត ចាត់ទុកថាជាកម្មករសមូហភាព ជាកសិករសមូហភាពសុទ្ធសឹងតែជាទាសករទាំងអស់ ព្រោះវាគ្មានចំណុចត្រង់ណា សំរាប់វិនិច្ឆ័យថា អ្នកទាំងនេះជាកម្មករ ឬជាកសិករឡើយ គេទាំងឡាយប្រៀបដូចជាឧបករណ៍ចេះនិយាយ ដែលគេប្រើប្រាស់ដូចឧបករណ៍។

ដូច ប៉ុល ពត បានកំណត់ នៅក្បែរវណ្ណៈកម្មករ កសិករសមូហភាព គឺមានជួរជីវិត ដែលជួរជីវិតនេះ ជាតុពិតគឺជាក្រុមឆ្នើមជ្រុល និងនិយមជ្រុលដែលគេហៅថា អង្គការ។ អង្គការបានក្លាយទៅជា ស្រទាប់នៃម្ចាស់ទាសករ ដែលមានអំណាចគ្រប់បែបយ៉ាងរាប់ទាំងអំណាចសម្លាប់មនុស្សដោយសេរី។ ប៉ុល ពត ក៏បានលើកឡើងអំពីការតស៊ូកុំអោយជួរជីវិតដាច់ចេញពីកម្មករ និងកសិករសមូហភាព ប៉ុន្តែអាស្រ័យដោយសំណូមពរក្នុងការគ្រប់គ្រង សង្គមមួយបែបទាសភាពរបៀបនេះ វាមិនអាចនឹងមិនបង្កើតនូវក្បាលម៉ាស៊ីនត្រួតត្រាមួយ ដែលមានបណ្តាញពីលើចុះក្រោមបានទេ។ ក្បាលម៉ាស៊ីននោះហើយ គឺជាសម្ព័ន្ធកាន់អំណាច ដែលគេហៅថា អង្គការ ដែលចរិតពិតប្រាកដរបស់វា គឺជាម្ចាស់ទាសករ។ អំពីធាតុពិតរបស់វណ្ណៈរបស់ ប៉ុល ពត នឹងអាចចោទឡើងនូវការធ្វើឲ្យដាច់ថា តើធាតុវណ្ណៈពិតប្រាកដរបស់វាជាអ្វី ដែលបញ្ជាទៅក្នុងមនោគមវិជ្ជា និងបណ្តាសកម្មភាពរបស់ពួកនេះ អាស្រ័យដោយធាតុដើមរបស់មេដឹកនាំសំខាន់ៗ នៃរបបនេះ ភាគច្រើនជាកសិករ និងអនុជន។ នេះជាបញ្ហាមួយ ក្នុងចំណោមបញ្ហាដែលត្រូវបន្តស្រាវ

ជ្រាវ អំពីបាតុភាពរបស់ ប៉ុល ពត។

តាមពិត ទាំងសាមីខ្លួន ប៉ុល ពត ទាំងមេដឹកនាំសំខាន់ៗ នៃរបប នេះ ភាគច្រើនប្រសូត្រចេញពីកសិករ និងអនុធន អាចជាចំណុចចាប់ ផ្ដើមរបស់ពួកនេះ គឺចេញពីគោលដំហែរកសិករ និងអនុធន មិនមែនពី គោលដំហែររបស់កម្មករ ឬអធនឡើយ។ ដោយហេតុថា មូលដ្ឋានមនោ គមវិជ្ជារបស់ពួក ប៉ុល ពត មានប្រភពពីមនោគមវិជ្ជា ម៉ៅ សេទុង ដែលចេញពីគោលដំហែរកសិករ និងអាស្រ័យដោយហេតុថា ពួក ប៉ុល ពត ជានិច្ចកាលស្ថិតក្នុងគោលដំហែរឆ្នេងជ្រុល និងនិយមជ្រុល ព្រម ទាំងដើរតាមលទ្ធិគំនិតនិយមអត្តនោម័ត ម្យ៉ាងទៀត អាស្រ័យដោយ ទំនាក់ទំនងផលិតកម្មនៃរបប ប៉ុល ពត ជាទំនាក់ទំនងបែបទាសភាព នោះ ធាតុពិតវណ្ណៈពិតប្រាកដរបស់ ប៉ុល ពត ដែលបញ្ជាទៅលើ នយោបាយ និងសកម្មភាព គឺជាម្ចាស់ទាសករដ៏កំណាចឃោរឃៅ។ ការអះអាងនៅទីនេះ សំខាន់គឺផ្អែកទៅលើទំនាក់ទំនងរវាងរចនាសម្ព័ន្ធ ថ្នាក់ក្រោម និងរចនាសម្ព័ន្ធថ្នាក់លើ ក្នុងក្របខ័ណ្ឌសង្គមមួយ។

រចនាសម្ព័ន្ធគ្រប់គ្រង និងត្រួតត្រាក្នុងសម័យ ប៉ុល ពត ប្លែកទាំង ស្រុងពីប្រទេសនានា និងសង្គមកម្ពុជានាសម័យមុនៗ។ ពិតមែនហើយ ដើម្បីបោកប្រាស់សាធារណមតិសកលលោក ប៉ុល ពត បានធ្វើជា រៀបចំការបោះឆ្នោត បង្កើតឡើងនូវរដ្ឋសភា រដ្ឋាភិបាល និងអង្គការ តុលាការ ដែលមានអំណាចទាំងបី ដូចគេឯងដែរ គឺអំណាចនីតិបញ្ញត្តិ អំណាចនីតិប្រតិបត្តិ និងអំណាចតុលាការ។ ប៉ុន្តែលើការជាក់ស្ដែង ផ្ទុយពីនេះទាំងស្រុង អំណាចពិតប្រាកដ មានតែសម្ព័ន្ធកាន់អំណាច

មួយប៉ុណ្ណោះ ដែលប្រមូលផ្តុំសុទ្ធតែពួកនិយមជ្រុលនៅគ្រប់លំដាប់ ថ្នាក់ ដែលគេហៅថា អង្គការ។ ពាក្យ អង្គការមួយម៉ាត់គ្របដណ្តប់បាន អំណាច ទាំងបក្ស ទាំងនីតិបញ្ញត្តិ ទាំងនីតិប្រតិបត្តិ និងទាំងអំណាច តុលាការ។ ក្រោយពេលដណ្តើមបានអំណាចភ្លាម គេប្រកាសរំសាយ ភ្លាមនូវអង្គការរណសិរ្សគ្រប់ថ្នាក់នៅក្នុងប្រទេស សល់តែ សីហនុ និង មនុស្សមួយចំនួនដែលមិនទាន់ចូលក្នុងប្រទេសទេ ដែលនៅមានឈ្មោះ ជាអំណាចសិរ្ស។ ឯគណៈកម្មាធិការបំរើប្រជាជននៅភូមិ ឃុំ រំសាយបញ្ចូល ជាគណៈដឹកនាំសហគមន៍ ហើយបន្ទាប់មកគណៈបញ្ជាការកងផលិត តូច គណៈបញ្ជាការកងផលិតធំ(\*)។ ចំពោះថ្នាក់ស្រុកឡើង ទោះបីនៅ មានគណៈកម្មាធិការប្រជាជន ក៏គ្មានធ្វើសកម្មភាពអ្វីត្រូវនឹងសមត្ថកិច្ច ជាអង្គអំណាចដែរ។ ដើម្បីងាយស្រួលគ្រប់គ្រង ប៉ុល ពត បានបង្កើត ឡើងនូវតំបន់រដ្ឋបាលមានភូមិភាគ តំបន់ ស្រុក កងផលិតធំ(ឃុំ) កងផ លិតតូច(ភូមិ)។ ភូមិភាគមិនមែនជាថ្នាក់ គ្រាន់តែគ្រប់គ្រងខាងយោធា ជាយោធាភូមិភាគ ដូចម្យ៉ាងដែលគេធ្លាប់ធ្វើនោះទេ តែជាក្បាលម៉ាស៊ីន គ្រប់គ្រងលើគ្រប់វិស័យ។

តាមការរៀបចំរបៀបនេះ គេបានបង្កើតឡើងនូវក្បាលម៉ាស៊ីនបង្រ្កាប ថ្នាក់ភូមិភាគមួយថ្នាក់ទៀត បន្ថែមលើខេត្តក្រុង ដែលមុននោះមានតែ ១៨ ទៅ ជា ២៨ តំបន់ ជំនួសអោយខេត្ត ដោយមិនទាន់គិតភូមិភាគ ពិសេសភ្នំពេញផង។ នៅតាមថ្នាក់នីមួយៗ ចាប់ពីថ្នាក់ស្រុកឡើងគេមាន បង្កើតស្ថាប័នជំនួយការខ្លះ ប៉ុន្តែសំខាន់គេចាត់គណៈបញ្ជាការ ក្នុង

(\*) ចាប់ពីឆ្នាំ ១៩៧៦ មក ភូមិចាត់តាំង ជាកងផលិតតូច ឃុំចាត់តាំង ជាកងផលិតធំ។

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភាឆ្នាំ២០១៦ ដំណើរការកម្ពុជា

នោះគណៈបញ្ជាការសេដ្ឋកិច្ច ត្រូវបានចាត់តាំង តាំងពីមជ្ឈិមរហូតដល់ កងផលិតតូច ដូចជាគណៈបញ្ជាការយោធាដែរ (\*)។ អ្នកដឹកនាំគ្រប់ ថ្នាក់ បានក្លាយទៅជាស្រទាប់ម្ចាស់ទាសករយ៉ាងព្រៃផ្សៃ ពិតមែនតែវា មិនដូចជាកុលសម្ព័ន្ធ ដូចសង្គមទាសភាពនាសម័យមុនដែលគ្មានខ្សែ រយៈច្រើនថ្នាក់ តែនេះគឺជាបែបផែនទាសភាពមួយ ដែលមានការចាត់ តាំងក្បាលម៉ាស៊ីនបង្រ្កាបជាខ្សែចង្វាក់ ដោយពួកម្ចាស់ទាសករថ្មី។

**ក្នុងបញ្ហាសេដ្ឋកិច្ច-សង្គម៖**

របបទាសភាព ប៉ុល ពត ខុសគ្នាជាមួយរបបទាសភាពចាស់ នៅ ត្រង់ របបទាសភាពចាស់ជាការដំណើរនៃការវិវត្តន៍ តាមក្រិត្យក្រមរីកចំ រើននៃទំនងសេដ្ឋកិច្ចសង្គម ហើយកើតឡើងនូវស្រទាប់វណ្ណៈម្ចាស់ទាស ករ និងទាសករ ដែលជាមូលហេតុសំខាន់ នៃការផ្ទេរពីដំណាក់កាល សង្គមកុម្មុយនិស្តបុព្វកាលមកសង្គមទាសភាព ឯរបបទាសភាព ប៉ុល ពត បានដើរបញ្ជាសត្រឡប់ទៅវិញ គឺផ្ទេរពីសង្គមសក្តិកូមិ ដែលមាន ទំនាក់ទំនងផលិតកម្មមូលធននិយមមួយផ្នែក ទៅកាន់ដំណាក់កាល ទាសភាពវិញ។ ប៉ុន្តែ បើពិនិត្យក្នុងក្របខ័ណ្ឌនៃទំនាក់ទំនងផលិតកម្ម នាសម័យ ប៉ុល ពត គឺ ជាទំនាក់ទំនងផលិតកម្មនៃសង្គមទាសភាពនៅ ត្រង់ អង្គការជាអ្នកក្តាប់ទាំងស្រុងអំពីមធ្យោបាយផលិតកម្ម ជាអ្នក មានឋានៈពេញទី ក្នុងការចាត់តាំងពលកម្ម និងជាអ្នកមានសិទ្ធិពេញទី ក្នុងការបែងចែកផលិតផលពលកម្ម។ រាល់ទំនាក់ទំនងទាំងនេះ បាន ក្លាយទៅជាវចនាសម្ព័ន្ធថ្នាក់ក្រោម ដែលមានអង្គការជាអ្នកត្រួតត្រា។

(\*) កំណត់ហេតុប្រជុំមជ្ឈិម ថ្ងៃ ២១ ដល់ ២៣/០៨/៧៦ អំពីផែនការ ៤ ឆ្នាំ លើកទី ១ “១៩៧៧- ១៩៨០”។

ចេញពីនោះ អង្គការក៏បានក្លាយទៅជាវចនាសម្ព័ន្ធថ្នាក់លើ ដែលតែង  
រកគ្រប់វិធីរហូតដល់ការអនុវត្តន៍ការប្រល័យពូជសាសន៍ ដើម្បីការពារ  
ទំនាក់ទំនងផលិតកម្មបែបទាសភាពនេះ។ និយាយពីអង្គការ ដែល  
ចាត់ទុកដូចជាស្រទាប់នៃវណ្ណៈម្ចាស់ទាសករ មិនមានន័យថា អ្នកណា  
ក៏ដោយអោយតែស្ថិតនៅក្នុងជួរ ប៉ុល ពត សុទ្ធតែប្រដូចជាមួយវណ្ណៈ  
ម្ចាស់ទាសករនោះឡើយ។ ស្រទាប់នេះ ប្រមូលផ្តុំពួកអ្នកមានសិទ្ធិអំ  
ណាចពិតប្រាកដ មានបុព្វសិទ្ធិពិសេស រហូតដល់មានអំណាចសម្លាប់  
មនុស្ស បានតាមចិត្តទៀតផង។ ពួកអ្នកមានសិទ្ធិអំណាចទាំងនេះ ការ  
ពិតគេមានជីវភាពធូរធារ សម្បូរសប្បាយខ្លាំងមែនទែន ក្នុងពេលប្រជា  
ជននៅទូទាំងប្រទេសកំពុងស្លាប់ដោយអត់ឃ្មានដោយជំងឺ និងដោយ  
ការកាប់សម្លាប់។ ដូច្នេះការចាត់ទុកពួកកាន់អំណាចស្ថិតក្នុងប្រភេទនៃ  
ពួកម្ចាស់ទាសករ គឺមិនមែនជារឿងហួសហេតុនោះឡើយ។

តាមទំនាក់ទំនងរបៀបនេះ គេអាចប្រៀបធៀបបានថាសង្គមកម្ពុជា  
ក្រោមរបប ប៉ុល ពត មានចរិតប្រហាក់ប្រហែលជាមួយសង្គមទាស  
ភាពជាងសង្គមផ្សេងៗ ដែលបានកើតឡើងក្នុងប្រវត្តិសាស្ត្ររបស់មនុស្ស  
អាស្រ័យដោយទំនាក់ទំនងផលិតកម្ម អាស្រ័យដោយវចនាសម្ព័ន្ធវណ្ណៈ  
ការចាត់តាំងរដ្ឋអំណាច ដោយមានការចុះបញ្ជាំងពីទំនាក់ទំនងរវាង  
វចនាសម្ព័ន្ធថ្នាក់ក្រោម និងវចនាសម្ព័ន្ធថ្នាក់លើនៃសង្គមទាសភាព។  
ក្នុងបញ្ហាសេដ្ឋកិច្ចសង្គម ក៏គួរលើកឡើងអំពីមហិច្ឆតារបស់ ប៉ុល ពត  
ដែលបញ្ហានេះ វាបានក្លាយទៅជាទំនាស់ដ៏ធំ រវាងមហិច្ឆតាជាមួយនឹង  
សមត្ថភាពពិតប្រាកដរបស់ ប៉ុល ពត ដែលជាកត្តាមួយជំរុញអោយពួក

ប៉ុល ពត ឈានដល់ការប្រល័យពូជសាសន៍។

ក្នុងពេលបាន និងកំពុងបំផ្លាញចោលនូវកម្លាំងផលិតកម្ម ដែលសេសសល់ពីរបបចាស់ បាននិងកំពុងដំណើរការកាប់សម្លាប់យ៉ាងធំទូលាយ ក្នុងនេះមានជួរកម្មករ អ្នកបច្ចេកទេស បញ្ញាវន្ត បំបិទចោលសាលារៀន បាននិងកំពុងដំណើរការសមូហការរូបនីយកម្មលើគ្រប់ផ្នែក និងគ្រប់វិស័យ តាមរយៈនៃការបំបាត់ចោលរបបកម្មសិទ្ធិឯកជនលើគ្រប់ផ្នែក និងការកសាងទំនាក់ទំនងសមូហភាពលើគ្រប់ផ្នែក ដែលបង្កើតឡើងនូវទំនាស់យ៉ាងជ្រាលជ្រៅក្នុងសង្គម ដំបូងទំនាស់រវាងកម្លាំងផលិតកម្ម និងទំនាក់ទំនងផលិតកម្ម ដែលវាមិនសមស្របជាមួយគ្នា ផលិតកម្មមានការធ្លាក់ចុះ ការអត់ឃ្មានបាននិងកំពុងកើតមាននៅទូទាំងប្រទេស។ ពួក ប៉ុលពត បានលើកឡើងនូវពាក្យស្លោក «មហាលោតផ្ទោះ មហាអស្ចារ្យ» ហើយបានដាក់ចេញនូវផែនការកសាងសង្គមនិយមអោយសំរេចក្នុងរយៈពេល ១០-១៥ ឆ្នាំ។ ខ្លឹមសារដែលពួក ប៉ុល ពត កំណត់ក្នុងការសំរេចផែនការកសាងសង្គមនិយម ១០-១៥ ឆ្នាំ គឺការប្រែក្លាយកសិកម្មឱនថយទៅជាកសិកម្មសម័យ ហើយកំណត់ទិសប្រែក្លាយពីប្រទេសកសិកម្មទៅជាប្រទេសឧស្សាហកម្ម ក្នុងរង្វង់ពី ១៥-២០ ឆ្នាំ។ ចេញពីការកំណត់ទិសដៅរបៀបនេះ ប៉ុល ពត បានលើកឡើងនូវផែនការ ២ ឆ្នាំ លើកទី ១ (១៩៧៧-១៩៨០)។ ដោយប្រើប្រាស់នយោបាយកំណត់ទៅលើអ្វីៗ ទាំងអស់ ក្នុងដំណើរវិវត្តរីកចំរើននៃផលិតកម្ម និងទំនាក់ទំនងក្នុងសង្គម ប៉ុល ពត បានកំណត់ថា «បើរបបសមូហភាពរឹង ព្រែកដឹកក៏ធ្វើរហ័ស ប្រព័ន្ធក្លីស្រែក៏ធ្វើរហ័ស

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភាឆ្នាំ២០១៥

ព្រោះគ្មានអ្វីប្រទាញ»(\*)។ ដូចនេះ របបនយោបាយ វាជាកត្តាសំរេច វា ជំរុញការចាត់ចែងផលិតកម្ម(\*\*)។ តាមអត្ថនោម័តនៃពួកគំនិតនិយម ឆ្លងជ្រុល និងនិយមជ្រុល ពួកគេបានលើកឡើងនូវគួរលេខជាក់ស្តែង និង គោលដៅខ្លះ នៃវិស័យសេដ្ឋកិច្ចតាមផ្នែកនីមួយៗ ក្នុងនោះមានវិស័យកសិកម្ម «គឺក្នុងរយៈ ២ ឆ្នាំ នៃផែនការលើកទី ១ នេះ ត្រូវសំរេចអោយបាននូវ ការនាំចេញអង្ករជាងមួយលានតោនស្មើនឹង ១.៣៩៥.៦៤០.០០០ ដុល្លារ អាមេរិក ក្រោយពីការទុកហូប ទុកពូជ គ្រប់គ្រាន់សំរាប់ក្នុងស្រុក ហើយ សរុបទាំងកៅស៊ូ និងផលិតផលផ្សេងៗ ទៀត ត្រូវនាំចេញអោយបាន ១.៤៩៤.៦៤០.០០០ ដុល្លារអាមេរិក ក្នុងរង្វង់ ២ ឆ្នាំ នៃផែនការលើកទី ១ នេះ(\*\*\*)។

ខាងឧស្សាហកម្ម ប៉ុល ពត បានលើកថា «យើងត្រូវឈរលើកសិកម្ម ដើម្បីកសាងឧស្សាហកម្ម ដោយត្រូវកសាងទាំងឧស្សាហកម្មស្រាល និងឧស្សាហកម្មធ្ងន់»។ ចេញពីទិសដៅនេះ គេបានកំណត់មុខព្រួញ ត្រូវធ្វើ មានប្រភេទឧស្សាហកម្មស្រាល ដូចជា តម្បាញ ស្បៀង ប្រដាប់ ប្រដារប្រើប្រាស់ផ្សេងៗ។ ខាងឧស្សាហកម្មធ្ងន់ មានការផលិតគ្រឿង ចក្រកសិកម្ម ដូចជា ម៉ាស៊ីនបូមទឹក ម៉ាស៊ីនបោកស្រូវ ម៉ាស៊ីនកិនស្រូវ ត្រាក់ទ័រ ម៉ាស៊ីនអារឈើ។ ប៉ុល ពត កំណត់ច្បាស់ថា «២-៥ ឆ្នាំខាងមុខ ត្រូវធ្វើត្រាក់ទ័រ ម៉ាស៊ីនបូមទឹក ម៉ាស៊ីនបោកស្រូវដោយខ្លួនឯងអោយ បាន»។ ក្រៅពីនោះ គេលើកផែនការអភិវឌ្ឍន៍ឧស្សាហកម្ម មានឧស្សាហ

(\*) គ្មានស្តីប្រទាញ គឺគ្មានរបបកម្មសិទ្ធិឯកជន។  
(\*\*) កំណត់ហេតុប្រជុំមជ្ឈិម ប៉ុល ពត ពីថ្ងៃ ២១ ដល់ ២៣ ខែ សីហា ឆ្នាំ ១៩៧៦។  
(\*\*\*) ផែនការ ៤ ឆ្នាំ លើកទី ១ (១៩៧៧/១៩៨០) របស់ ប៉ុល ពត។

កម្មវិធីកែប្រែ ឧស្សាហកម្មគីមី ឧស្សាហកម្មវៃ ឧស្សាហកម្មថាមពល  
អគ្គិសនី ឧស្សាហកម្មប្រេងកាត ឧស្សាហកម្មសំភារៈសំណង់ (\*) និង  
ឧស្សាហកម្មផ្សេងទៀតជាច្រើន។

គួរអោយភ្ញាក់ផ្អើលយ៉ាងខ្លាំង នៅពេលពិនិត្យឃើញផែនការដ៏ធំ  
សម្រេចរបស់ ប៉ុល ពត ទាំងក្នុងវិស័យកសិកម្ម ទាំងក្នុងវិស័យឧស្សាហ  
កម្ម ក្នុងពេលប្រជាជនកំពុងអត់ឃ្លាន ផលិតកម្មកសិកម្មមិនគ្រប់គ្រាន់  
ប្រើប្រាស់ក្នុងស្រុក ក្នុងពេលរោងចក្រសហគ្រាសជាច្រើនកំពុងបិទទ្វារ  
និងកំពុងត្រូវបំផ្លាញ ក្នុងពេលគ្មានអ្នកបច្ចេកទេស ហើយបន្ថែមដោយ  
ការកាប់សម្លាប់ជួរអ្នកបច្ចេកទេសវិទ្យាសាស្ត្រ ក្នុងពេលអនុវត្តនយោ  
បាយបិទទ្វារពីលោកខាងក្រៅ គ្មានប្រទេសណាធ្វើវិនិយោគទុន។ តាម  
ផែនការនេះ ទាំងវិស័យកសិកម្ម ទាំងវិស័យឧស្សាហកម្ម ក៏ដូចជាវិស័យ  
ផ្សេងទៀត ទាមទារយ៉ាងខ្លាំងនូវពលកម្មជំនាញ និងបច្ចេកវិទ្យាយ៉ាង  
ខ្ពស់។ ពេលនោះដែរ ទន្ទឹមនឹងកាប់សម្លាប់បញ្ជូនអ្នកបច្ចេកទេស ប៉ុល  
ពត បានដំណើរការបិទសាលាគ្រប់ភូមិសិក្សាចំណេះទូទៅ ឧត្តមសិក្សា  
និងសិក្សាឯកទេស ហើយរៀបចំផែនការសិក្សាជាថ្មី ដែលមានបឋម  
សិក្សា ៣ ឆ្នាំ មធ្យមសិក្សា ៣ ឆ្នាំ ឧត្តមសិក្សាដែលត្រូវរៀនបច្ចេក  
ទេសសុទ្ធ ៣ ឆ្នាំ សរុប ៩ ឆ្នាំ។ ក្នុងពេលថ្កោលទោសរបបមុន ដែល  
មានកម្មវិធីសកលគីចំណេះទូទៅ ១៣ ឆ្នាំ ឧត្តមសិក្សា ៤-៦ ឆ្នាំ ប៉ុល  
ពត បានលើកថា «ចំណុចសំខាន់គឺ ត្រូវមានគោលជំហរនយោបាយ  
សតិអារម្មណ៍សង្គមនិយម។ យើងប្រែក្លាយអ្នកមិនចេះអក្សរ ឬចេះ  
តិចតួច អោយទៅជាអ្នកបច្ចេកទេសជាន់ខ្ពស់បាន ពី ក ខ មកក្តាប់វិជ្ជា

(\*) ផែនការ ៤ ឆ្នាំ លើកទី ១ (១៩៧៧/១៩៨០) របស់ ប៉ុល ពត។

អាស្សាណូបាន តែក្នុងរយៈ ២ ខែ គឺលោតផ្ទោះ»។ ប៉ុល ពត បញ្ជាក់ ច្បាស់ថា «នយោបាយសតិអារម្មណ៍ជាកត្តាកំណត់ បើយើងរើសតែ វប្បធម៌ គឺគ្រោះថ្នាក់ដល់អាយុជីវិតរបស់បក្ស» (\*)។

ជាមួយនឹងការដើរផ្ទុយនឹងក្រឹត្យក្រមរឹកចំរើននៃសង្គមមនុស្ស ផ្ទុយ នឹងក្រឹត្យក្រមនៃទំនាក់ទំនងផលិតកម្ម ដែលត្រូវសមស្របនឹងចរិត និង កំរិតរបស់ផលិតកម្ម ផ្ទុយនឹងបំណងប្រាថ្នារបស់ប្រជាជន ប៉ុល ពត បានលើកផែនការក្រោមមហិច្ឆតាដ៏ធំធេង ដែលធ្វើអោយមានទំនាស់ យ៉ាងជ្រាលជ្រៅជាមួយសមត្ថភាព និងលទ្ធភាពពិតប្រាកដរបស់វា។ នៅពេលអនុវត្តមិនបាន ប៉ុល ពត បានជំរុញការកាប់សម្លាប់នេះ កាន់តែធំទូលាយ រហូតចូលដល់ផ្ទៃក្នុងរបស់វា ក្រោមផ្នែកនៃការសំរិត សំរាំងផ្ទៃក្នុង មិនគ្រាន់តែកាប់សម្លាប់កម្មាភិបាលនៅថ្នាក់ក្រោមប៉ុណ្ណោះ ទេ តែនៅថ្នាក់ជាន់ខ្ពស់ជាថ្នាក់តំបន់ កងពល ភូមិភាគ និងក្នុងមជ្ឈិម រហូតអនុប្រធានរដ្ឋ ឧបនាយករដ្ឋមន្ត្រី រដ្ឋមន្ត្រី។ ក្នុងដំណើរការសំ រិតសំរាំងផ្ទៃក្នុង ប៉ុល ពត បានធ្វើការបូកសរុបក្នុងរបាយការណ៍សកម្មភាព របស់មជ្ឈិម មានចំណុចមួយថា «ឧទាហរណ៍ជាក់ស្តែង ក្នុងឆ្នាំ ១៩៧៦ និយាយតែក្នុងបក្ស ដោយយើងធ្វើបដិវត្តន៍សង្គមនិយមជ្រាលជ្រៅ ជំងឺ នៅក្នុងបក្សដែលកើតមានតាំងពី បដិវត្តន៍ប្រជាជាតិប្រជាធិបតេយ្យ ដែលយើងរកមិនឃើញ ជំងឺនេះវាត្រូវចេញ ពីព្រោះកំដៅនៃបដិវត្តន៍ ប្រជាជាតិប្រជាធិបតេយ្យវាមិនគ្រប់។ កំរិតនៃការតស៊ូប្រជាជាតិ និង ការតស៊ូវណ្ណៈ ក្នុងក្របខ័ណ្ឌបដិវត្តន៍ប្រជាជាតិប្រជាធិបតេយ្យ យើង រកមេរោគនៅក្នុងបក្សមិនឃើញ វាបង្កប់បាន។ តែដល់យើងដំណើរ

(\*) របាយការណ៍សកម្មភាពរបស់មជ្ឈិម ប៉ុល ពត តាមការកិច្ចនយោបាយរួម ឆ្នាំ ១៩៧៦។

ការបដិវត្តន៍សង្គមនិយមបានជ្រាលជ្រៅ បានខ្លាំងក្លា បានធំទូលាយ ក្នុងបក្ស ក្នុងកងទ័ព ក្នុងប្រជាជន យើងរកមេរោគអាក្រក់ឃើញ វា ចេញមក។ វាចេញមក ដោយធាតុពិតនៃបដិវត្តន៍សង្គមនិយម វាជំរុញ អោយចេញ។ ដូច្នោះ នាំអោយយើងកំចាត់នូវសមាសភាពក្បត់ ដែល គ្រោះថ្នាក់ដល់បក្ស ដល់បដិវត្តន៍ បានទាន់ពេលវេលា» (\*)។ ពាក្យសំដី របស់ ប៉ុល ពត ធ្លុះបញ្ចាំងយ៉ាងច្បាស់លាស់នូវអំពើក្បត់ ដែលមាន តាំងពីយូរមកហើយ។ ជនដែល ប៉ុល ពត ចាត់ទុកថា ក្បត់តាំងពី បដិវត្តន៍ប្រជាជាតិប្រជាធិបតេយ្យ សុទ្ធសឹងជាជនបដិវត្តបរិសុទ្ធ ដែល តស៊ូប្រឆាំងមាត់របស់ ប៉ុល ពត។ ការសំរិតសំរាំងរបស់ ប៉ុល ពត បាន ដំណើរការជាប់មិនដាច់រហូតដល់របបនេះ ត្រូវដួលរលំ។ ស្របជាមួយ នឹងការអនុវត្តន៍នយោបាយប្រល័យពូជសាសន៍នៅផ្ទៃក្នុងកម្ពុជា ប៉ុល ពត បានអនុវត្តនយោបាយបរទេសបិទទ្វារចំពោះសកលលោកខាង ក្រៅ។ តាំងពីក្រោយរំដោះភ្នំ ប៉ុល ពត បានចាប់ផ្តើមបណ្តេញអ្នក ការទូតនៃប្រទេសជាច្រើន និងបណ្តាអង្គការអន្តរជាតិចេញពីកម្ពុជា ហើយក៏បានដាក់តំបន់ព្រំដែនជាមួយប្រទេសជិតខាងទាំងអស់ ជាសមរ ភូមិប្រយុទ្ធ ពិសេសជាមួយសាធារណរដ្ឋសង្គមនិយមវៀតណាម។ ក្រៅ ពីការវាយលុក ទៅលើព្រំដែនប្រទេសថៃ និងប្រទេសឡាវ ប៉ុល ពត បានប្រមូលកងទ័ព ១៩ កងពលធំ ក្នុងចំណោម ២៣ កងពលធំ វាយ លុកដោយទ្រង់ទ្រាយធំនៅតាមបណ្តោយព្រំដែន កម្ពុជា-វៀតណាម សម្លាប់រង្គាលប្រជាជនវៀតណាម សម្លាប់គោក្របី ឆក់ប្លន់ទ្រព្យសម្បត្តិ ដុតផ្ទះសំបែង បំផ្លាញភូមិករ ទ្រព្យសម្បត្តិ ដំណាំដុះ។ល។ អស់ជា

(\*) របាយការណ៍សកម្មភាពរបស់មជ្ឈិម ប៉ុល ពត តាមការកិច្ចនយោបាយរួម ឆ្នាំ ១៩៧៦។

ច្រើន។ ការប្រឆាំងវៀតណាមរបស់ ប៉ុល ពត ត្រូវបានដំណើរការតាំងពីពេលមុនដណ្តើមបានអំណាច ដូច្នោះ ពួកនេះ មានលទ្ធភាពនឹងវាយប្រហារដោយទ្រង់ទ្រាយធំក្នុង បន្ទាប់ពីគេដណ្តើមបានអំណាចទាំងស្រុង។

ប្រសិនបើគេពិនិត្យត្រឹមតែជម្លោះជាមួយប្រជាជាតិវៀតណាម គេងាយចាត់ទុក ប៉ុល ពត ថា ស្ថិតក្នុងគោលដៅហានិភ័យម ឬជាតិនិយមចង្អៀតចង្អល់ ប៉ុន្តែបើផ្សារភ្ជាប់ជាមួយការអនុវត្តន៍នយោបាយក្នុងប្រទេសដែលក្បត់ជាតិ ក្បត់ប្រជាជនខ្លួន ហើយដោយធ្វើការប្រៀបធៀបនូវនយោបាយរបស់អ្នកកាន់អំណាចមុន។ ចំពោះវៀតណាម គេនឹងបានឃើញថា ប៉ុល ពត បានដើរហួសពីក្របខ័ណ្ឌនៃជាតិនិយមចង្អៀតចង្អល់ទៅក្នុងក្របខ័ណ្ឌនៃលទ្ធិនិយមជ្រុលហួសហេតុ។ អ្នកដឹកនាំនៅកម្ពុជានៃរបបមុន។ គេប្រឆាំងវៀតណាមដោយឈរលើផលប្រយោជន៍វណ្ណៈ គេប្រឆាំងចំពោះចលនាតស៊ូ របស់ប្រជាជនវៀតណាម តែគេធ្វើជាសម្ព័ន្ធមិត្តជាមួយវៀតណាមដែលជាវណ្ណៈត្រួតត្រា។ ឯ ប៉ុល ពត ប្រឆាំងវៀតណាមទាំងអស់ ទោះជាវៀតណាមមានរដ្ឋអំណាចមួយក្រោមការដឹកនាំរបស់បក្សកុម្មុយនិស្តតាមលទ្ធិម៉ាក្ស-ឡេនីន ហើយដែលធ្លាប់បានជួយឧបត្ថម្ភយ៉ាងច្រើន ចំពោះបដិវត្តន៍របស់ប្រជាជនកម្ពុជា។ អំពើឆ្គួតលេលារបស់ ប៉ុល ពត គឺចង់កំទេចចោលជនជាតិវៀតណាមទាំងស្រុង។ ឆ្នាំ ១៩៧៨ ប៉ុល ពត ប្រកាសថា ជនកម្ពុជាមួយនាក់ត្រូវកំទេចជនវៀតណាមអោយបានសាមសិបនាក់ ដូច្នោះ ប្រើជនកម្ពុជា ២ លាននាក់ដើម្បីកំទេចចោលជនវៀតណាម ៦០ លាននាក់។ ក្រៅពីពួក

ហ្វាស៊ីស្តអាណានិគមនិយមសម្រាប់រដ្ឋាភិបាលជនជាតិដើមខ្មែរដែលគ្មានប្រទេស គ្មានពួក ស្តាំ ឬពួកឆ្វេងណាមួយធ្លាប់បានគិត និងប្រព្រឹត្តិដូចពួក ប៉ុល ពត ដែលចង់កំទេចចោលជនជាតិមួយ ដែលជាប្រទេសមានឯករាជ្យ អធិបតេយ្យនោះឡើយ សូម្បីតែពួកអាណានិគមមកត្រួតត្រាក៏វារក្សាទុកនូវមនុស្សនៃជនជាតិនោះដែរ។

សរុបមកការវាយតម្លៃធាតុពិតនៃរបប ប៉ុល ពត ប្រសិនបើមិនឈរលើទស្សនវិជ្ជាម៉ាក្ស-ឡេនីន គឺលទ្ធិសំភារនិយមវិចារវិទ្យា និងលទ្ធិសំភារនិយមប្រវត្តិសាស្ត្រ ហើយបែរជាឈរលើទស្សនៈគំនិតនិយមអំពីប្រវត្តិសាស្ត្រ ដែលចាត់ទុកមូលហេតុនៃការវិវត្តន៍ប្រែប្រួលនៃប្រវត្តិសាស្ត្រ អាស្រ័យដោយការផ្លាស់ប្តូរនៃសតិអារម្មណ៍របស់មនុស្ស គឺនយោបាយមានតួនាទីកំណត់សំរេច ក្នុងការធ្វើអោយប្រែប្រួលប្រវត្តិសាស្ត្រ គេអាចចាត់ទុកថា របប ប៉ុល ពត គឺជាប្រព័ន្ធសង្គមនិយម អាស្រ័យដោយ ប៉ុល ពត បានប្រើប្រាស់នូវនយោបាយសតិអារម្មណ៍ និងហិង្សា បង្កើតឡើងនូវទំនាក់ទំនងផលិតកម្ម សមូហភាពមួយ ហើយបើគ្រាន់តែចាត់ទុកថាអោយតែសមូហភាព គឺសង្គមនិយម ក៏អាចចាត់ទុករបប ប៉ុល ពត គឺជាសង្គមនិយមដែរ។ ប្រការនេះហើយដែលធ្វើអោយប្រជាជនមួយចំនួនចាត់ទុករបប ប៉ុល ពត ជាសង្គមនិយម ហើយមានការខុសឆ្គងក្នុងការអនុវត្តន៍តែប៉ុណ្ណោះ។ ប៉ុន្តែបើឈរលើទស្សនៈសំភារនិយមវិចារវិទ្យា និងទស្សនៈសំភារនិយមប្រវត្តិសាស្ត្រនៃលទ្ធិម៉ាក្ស-ឡេនីន ដែលផ្អែកលើដំណើររីកចំរើននៃប្រវត្តិសាស្ត្រ អាស្រ័យដោយបែបផែនផលិតកម្ម ផលិតចេញទ្រព្យសម្បត្តិសំភារៈរបស់សង្គម ដែលជា

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសវត្សរ៍ខែដំឡើងកម្ពុជា

កត្តាកំណត់ជីវភាពសង្គមលើគ្រប់ផ្នែក កំណត់ការរីកចម្រើនរបស់សង្គម ហើយជាពិសេស បើផ្អែកលើក្រឹត្យក្រមទំនាក់ទំនងរវាងកម្លាំងផលិត កម្ម និងទំនាក់ទំនងផលិតកម្ម ដើម្បីពិនិត្យរបប ប៉ុល ពត របបនេះ ពិត ជាមិនមែនសង្គមនិយមឡើយ។

ដូចបានលើកឡើងខាងលើ ប្រសិនបើយករបប ប៉ុល ពត ទៅធ្វើ ការប្រៀបធៀបជាមួយរបបសង្គម ដែលមនុស្សលោកបានធ្លាក់កាត់ កន្លងមក គេឃើញនូវចំណុចមួយចំនួនប្រហាក់ប្រហែលរបបសង្គម ទាសភាព សំខាន់នៅត្រង់រចនាសម្ព័ន្ធថ្នាក់ក្រោម និងរចនាសម្ព័ន្ធថ្នាក់ លើដែលទាក់ទងសំខាន់ចំពោះបញ្ហាកម្មសិទ្ធិរបស់ប្រជាជន ដែលត្រូវ ដកហូត ហើយប្រមូលផ្តុំក្តាប់កម្មសិទ្ធិទាំងអស់ ដោយស្រទាប់មនុស្ស មួយក្តាប់តូចដែលកាន់អំណាច ដែលហៅថា អង្គការ បន្ថែមទៅដោយ នយោបាយប្រតិកិរិយាទាំងក្នុង និងក្រៅប្រទេស ដែលរុញប្រជាជន កម្ពុជាអោយធ្លាក់ទៅក្នុងគ្រោះ នៃការប្រល័យពូជសាសន៍។ ប៉ុន្តែ ក្នុង របបទាសភាព ម្ចាស់ទាសករជាវណ្ណៈតំណាងអោយបែបផែនផលិត កម្មមួយ ដែលកកើតពីការចាំបាច់នៃប្រវត្តិសាស្ត្រ ហើយក្នុងសង្គម ទាសភាពក៏នៅមានអ្នកសេរីដែលមានកម្មសិទ្ធិតូចតាច។ ចំណែករបប ប៉ុល ពត វិញ គឺដាច់ខាតគ្មានអ្នកសេរីទេ។ ពិនិត្យលើទិដ្ឋភាពវិទ្យា សាស្ត្រ គឺពួក ប៉ុល ពត ពុំមែនជាវណ្ណៈមួយទេ តែពួកនេះគ្រាន់តែជា ក្រុមកាន់អំណាចមួយត្រួតត្រាសង្គម ដោយប្រើប្រាស់ហិង្សាយោឃា ដើម្បីរក្សាបុព្វសិទ្ធិរបស់ពួកវា។

ចំពោះការប្រៀបធៀបរបប ប៉ុល ពត ជាមួយលទ្ធិសង្គមនិយម គឺ

ដាច់ខាតមិនអាចប្រៀបធៀបបានឡើយ អាស្រ័យដោយលទ្ធិសង្គម  
និយមជាការរំដោះមនុស្ស រំដោះប្រជាពលករ ចេញពីការជិះជាន់សង្កត់  
សង្កិន ឯរបប ប៉ុល ពត ជារបបប្រល័យពូជសាសន៍ ប្រឆាំងការរស់រាន  
របស់មនុស្ស ប្រែក្លាយអ្នកដែលសល់ពីស្លាប់អោយទៅជាទាសករ។

អាចនឹងធ្វើការសន្និដ្ឋានចំពោះពួក ប៉ុល ពត បានថា តាំងពីដើម  
ដល់ចប់ ពួកនេះស្ថិតនៅលើគោលដំហែរនៃលទ្ធិឆ្វេងជ្រុលហួសហេតុ  
និងនិយមជ្រុលហួសហេតុ ហើយដើរតាមលទ្ធិគំនិតនិយមអត្តនោម័ត  
ទាំងស្រុង។ ឆ្វេងជ្រុលហួសហេតុ និងដើរតាមលទ្ធិគំនិតនិយមអត្តនោ  
ម័ត គឺជាប្រការងាយស្រួលយល់ចំពោះបាតុភាព ប៉ុល ពត ប៉ុន្តែបញ្ហា  
ជាតិវិជ្ជមានចង្អៀតចង្អល់ហួសហេតុ និងនិយមជ្រុលហួសហេតុ គឺជា  
ការពិបាកយល់។ ប្រការនេះហើយ បានជាមានមនុស្សមួយចំនួនចាត់  
ទុក ប៉ុល ពត ថា ជាអ្នកជាតិវិជ្ជមានចង្អៀតចង្អល់ តែបើពិនិត្យអំពីការ  
អនុវត្តរបស់ ប៉ុល ពត តាំងពីដើមដល់ចប់ ចំពោះជាតិ ឃើញថា  
អំពើក្បត់ផលប្រយោជន៍ជាតិ បានកើតមានឡើងជារៀងរហូតមក រហូត  
ដល់ការប្រល័យពូជសាសន៍ជាតិរបស់ខ្លួន គឺវាខុសនឹងទម្លាប់នៃពួកជាតិ  
និយមចង្អៀតចង្អល់ដែលបានធ្វើ រាប់ទាំងពួកឆ្វេងជ្រុល និងស្តាំជ្រុល។

ឆ្វេងជ្រុលហួសហេតុ ឬក៏និយមជ្រុលហួសហេតុ បានជំរុញអោយ  
ប៉ុល ពត ធ្វើសកម្មភាពយ៉ាងឆ្លួតលេលា ទោះជាផលប្រយោជន៍ជាតិដ៏  
សមស្រប និងទាបបំផុតក៏មិនគិតដល់ដែរ។ ប្រការសំខាន់ គឺរក្សាអោយ  
បាននូវផលប្រយោជន៍អោយអង្គការចាត់តាំងក្បត់របស់វា។

ផ្នែកទី ២

**ការរីកចម្រើនឡើងនៃកម្លាំងបដិវត្តន៍ និង  
ស្នេហាជាតិ ក្រោមរបបប្រល័យពូជសាសន៍  
ប៉ុល ពត និងការគ្រប់គ្រងរវាងកម្លាំង បដិវត្ត  
ជាតិ និងកម្លាំងអន្តរជាតិ ក្នុងការផ្តួលរំលំ  
របបប្រល័យពូជសាសន៍ ប៉ុល ពត**

អំពើក្បត់របស់ពួក ប៉ុល ពត មានសភាពប្លែកពីអង្គការចាត់តាំង  
ក្បត់ផ្សេងទៀត នៅត្រង់ពួក ប៉ុល ពត មានអង្គការចាត់តាំងដោយ  
ឡែកមួយ និងមានមាតិកាដោយឡែកមួយស្ថិតក្នុងចលនាបដិវត្ត ដោយ  
ប្រើប្រាស់ចលនាបដិវត្តផង និងកំចាត់ចលនាបដិវត្តផង។ ទីបំផុត  
អង្គការចាត់តាំងក្បត់របស់វា និងមាតិកាបដិវត្តវាបានគ្របដណ្តប់ទាំង  
ស្រុងទៅលើចលនាបដិវត្ត។ ការពង្រីកនូវមនោគមវិជ្ជារបស់ ប៉ុល ពត  
បានរុញច្រានអោយថយក្រោយ និងឈានទៅជំនួសជាលំដាប់ នូវ  
មនោគមវិជ្ជានៃលទ្ធិម៉ាក្ស-ឡេនីន ដែលបក្សប្រជាជនបដិវត្តខ្មែរបាន  
ប្រកាន់យក។ ចំណុចខ្សោយបំផុតរបស់បដិវត្តន៍កម្ពុជាគឺជួរកម្មាភិបាល  
បក្ខេបនិយមតិចណាស់ ដែលមានការយល់ដឹងអំពីទ្រឹស្តីពិតប្រាកដនៃ

លទ្ធិម៉ាក្ស-ឡេនីន។ គេមានការយល់ដឹងអំពីទ្រឹស្តីបដិវត្ត និងសភាព  
ការណ៍ពិតរបស់ជាតិ ក៏ដូចជា សភាពការណ៍អន្តរជាតិ មានកំរិតដ៏ច  
ង្អៀត។ ម្យ៉ាងទៀត អាស្រ័យដោយសភាពការណ៍សត្យានុម័តរបស់  
សង្គម ដែលលំអៀងស្តាំយូរយារមកហើយ ពេលមានការបដិវត្តន៍  
ហើយបញ្ចូលនូវមនោគមវិជ្ជាឆ្លងជ្រុល គឺជាប្រការចាប់ទទួលយកសំ  
រាប់ស្រទាប់យុវជន និងមនុស្ស ទើបប្រែក្លាយជាជនកុម្មុយនិស្តថ្មីថ្មោង  
ការឈានពីស្តាំទៅឆ្វេង គឺជាប្រការធ្វើទៅបានយ៉ាងឆាប់សំរាប់ស្រទាប់  
យុវជន ដែលធ្លាប់បានរស់នៅ ក្នុងសង្គមមាននិន្នាការស្តាំ។ ក្នុងសភាព  
ការណ៍ដែលជួបបដិវត្តខ្លះការចេះដឹងអំពីទ្រឹស្តីម៉ាក្ស-ឡេនីនពិតប្រាកដ  
ប៉ុល ពត បានពង្រីកនូវមនោគមវិជ្ជាឆ្លងជ្រុលរបស់វាបានយ៉ាងឆាប់  
រហ័ស ដោយជ្រកក្រោមផ្កាកលទ្ធិម៉ាក្ស-ឡេនីន ដែលធ្វើអោយចលនា  
បដិវត្តបាត់បង់អស់នូវមនោគមវិជ្ជាម៉ាក្ស-ឡេនីន។ ព្រមពេលនឹងការ  
ពង្រីកខ្លួន ខាងមនោគមវិជ្ជា និងទ្រឹស្តី ប៉ុល ពត បានដំណើរការប្រែ  
ក្លាយអង្គការចាត់តាំងទាំងអស់របស់បដិវត្តន៍ អោយទៅជាឧបករណ៍  
របស់វា។ ដំណើរការប្រែក្លាយអង្គការចាត់តាំងបដិវត្តអោយទៅជាអង្គ  
ការក្បត់របស់ ប៉ុល ពត បានអនុវត្តដោយជំហានព្រមៗគ្នារវាងមនោគម  
វិជ្ជា និងចាត់តាំង។ ដំណើរការចាត់តាំងបានអនុវត្ត តាមរបៀបកំចាត់ផង  
និងកសាងផង គឺកំចាត់ចោលចំពោះជនបដិវត្តបរិសុទ្ធ ហើយកសាង  
ចំពោះជនដែលបានជ្រាបចូលទៅក្នុងខ្លួន នូវមនោគមវិជ្ជាឆ្លងជ្រុល  
របស់ ប៉ុល ពត ហើយត្រូវបានប្រើប្រាស់ជាឧបករណ៍សំរាប់អនុវត្តកល  
ល្បិចនយោបាយដ៏ខ្មៅងងឹត។ ជាបណ្តើរៗ ពួកឆ្លងជ្រុល និងនិយម  
ជ្រុល បានកាន់តំណែងសំខាន់ៗ ទាំងអស់ នៅក្នុងអង្គការចាត់តាំងរបស់

បដិវត្តន៍។ ដោយហេតុនេះហើយ បានជា ប៉ុល ពត មានលទ្ធភាពនឹង អនុវត្តនយោបាយរបស់វាទាំងស្រុង ក្រោយពេលវាដណ្តើមបានអំណាច ប្រែក្លាយអង្គការចាត់តាំងទាំងនេះ អោយទៅជាអង្គការក្បត់ជាតិ ក្បត់ បដិវត្តន៍ ជាឧបករណ៍សំរាប់ការអនុវត្តនយោបាយប្រល័យពូជសាសន៍ របស់ ប៉ុល ពត។

នៅក្បែរអំពើក្បត់ដែលកំពុងពង្រីកខ្លួន ការតស៊ូបដិវត្ត ទោះជាត្រូវ បំផ្លិចបំផ្លាញ ក៏នៅតែមានជីវិត។ ការប្រឆាំងចំពោះមាត់ និងសកម្ម ភាពរបស់ពួក ប៉ុល ពត បានកើតមានឡើងទាំងសម្ងាត់ទាំងចំហ។ ប្រជាជនជាច្រើន ដែលគ្មានការដឹកនាំរបស់កម្មាភិបាលបដិវត្ត បាននាំ គ្នារត់ចូលតំបន់ លន់ នល់ ត្រួតត្រា ដែលមានជាបន្តបន្ទាប់ តាំងពីឆ្នាំ ១៩៧០-១៩៧៥។ អ្នកទាំងនេះ ភាគច្រើនមិនមែនចូលចិត្ត របប លន់ នល់ ឬគាំទ្រការឈ្លានពានរបស់ចក្រពត្តិអាមេរិកទេ ប៉ុន្តែ គេមិនអាច ទ្រាំទ្ររស់នៅបាន ជំរុញអោយគេក្លាយទៅជាចំណាប់ខ្មាំងនៃរបប លន់ នល់។ កម្មាភិបាល បក្សជនមួយចំនួន ធ្វើការតស៊ូតាមមធ្យោបាយផ្សេងៗ ហើយទីទៃទៅពីគ្នា។ ចលនាតស៊ូដែលខ្លាំងបំផុត ហើយដែលមានការ ដឹកនាំពីកម្មាភិបាលបដិវត្តបរិសុទ្ធ គឺចលនាបដិវត្តរបស់ប្រជាជននៅ ខេត្តកោះកុង និងចលនាតស៊ូបដិវត្តរបស់ប្រជាជននៅភូមិភាគឦសាន។ ចលនាទាំងពីរនេះ បានក្រោកឡើងប្រឆាំង តាំងពីឆ្នាំ ១៩៧២ ហើយ ការពារបាននូវកម្លាំងរៀងរហូតមក។ ឯការតស៊ូផ្សេងៗទៀត ដែលនៅ រាយប៉ាយទូទាំងប្រទេស ត្រូវបង្ក្រាបទាំងស្រុង។

ក្រោយខែមេសា ១៩៧៥ ទំនាស់បានកើតឡើងយ៉ាងជ្រាលជ្រៅទូ

ទាំងសង្គម និងទូទាំងផ្ទៃក្នុងដែលមានកម្លាំងបដិវត្ត និងក្បត់បដិវត្ត កំពុងស្ថិតស្ថេរជាមួយគ្នា។ ពិតមែនតែពួក ប៉ុល ពត មានឧត្តមភាព ទាំងស្រុង ក្នុងការចាត់ចែងមាតិកាសេចក្តី និងអង្គការចាត់តាំង ប៉ុន្តែ ក៏នៅសេសសល់កម្មាភិបាលបដិវត្តបរិសុទ្ធខ្លះ បានស្ថិតនៅទីនោះ ក្នុង ស្ថានភាពជាអ្នកទំលាក់ចោលសតិអារម្មណ៍ និងចាត់តាំង។ គួររំលឹកថា តាំងពីប្រទេសធ្លាក់ចូលក្នុងសង្គ្រាម ប្រជាជនកម្ពុជាទូទៅ បានក្លាយជា ចំណាប់ខ្លាំងនៃសង្គ្រាម បើមិននៅខាងបដិវត្តន៍ប្រឆាំង លន់ នល់ ក៏ ត្រូវនៅខាង លន់ នល់ ប្រឆាំងបដិវត្តន៍ដែរ ព្រោះទាំងសងខាងសុទ្ធតែ ត្រូវការកម្លាំង ដូច្នោះគ្មានផ្លូវទីបីសំរាប់ជ្រើសរើសទេ។ សំរាប់ខាងតំបន់ រំដោះ អាស្រ័យដោយអំពើក្បត់របស់ ប៉ុល ពត ប្រជាជនទូទៅបាន ក្លាយជាចំណាប់ខ្លាំងទាំងស្រុង ទោះបីជាពេញចិត្ត ឬមិនពេញចិត្តក៏ ត្រូវទ្រាំទ្ររស់នៅជាមួយគេ។ ពិបាកបំផុត គឺសំរាប់មនុស្សនៅក្នុងជួរ បដិវត្តដែលគេមិនអាចសុំចាកចេញពីជួរ ឬលាវលែងពីតំណែងបាន។ ក្រោយឡើងប្រឆាំងនឹងត្រូវកំទេចភ្លាម ដូច្នោះទោះពេញចិត្តក្តី មិនពេញ ចិត្តក្តី ត្រូវបន្តស្ថិតនៅក្នុងជួរតទៅទៀត។ ការពិបាកម្យ៉ាងទៀត នាមុន ឆ្នាំ ១៩៧៥ អាស្រ័យដោយមាត់បដិវត្ត និងមាត់ក្បត់បដិវត្ត បានស្ថិត ស្ថេរក្នុងអង្គការចាត់តាំងជាមួយគ្នា ជនបដិវត្តត្រឹមត្រូវ និងពួកក្បត់បដិវត្តន៍ ស្ថិតក្នុងជួរជាមួយគ្នា បន្ថែមទៅដោយគោលនយោបាយរណសិរ្ស បាន អនុវត្តខ្លះនាដំណាក់កាលនោះ ព្រមទាំងយុទ្ធវិធី សាមគ្គីផង ក៏ចាត់ផង របស់ ប៉ុល ពត បានធ្វើអោយកម្មាភិបាល បក្សជនខាងក្រោម ពិបាក យល់យ៉ាងខ្លាំង ច្របូកច្របល់យ៉ាងខ្លាំង រវាងបដិវត្តន៍ និងក្បត់បដិវត្តន៍។ ហើយទោះបីបានមើលឃើញអំពើឃោរឃៅបានកើតមានឡើង ក៏ជា

ទូទៅ គេពិបាកនឹងសន្និដ្ឋានថា តើវាជាកំហុសរបស់ថ្នាក់មូលដ្ឋាន ឬជា អំពើក្បត់របស់ថ្នាក់មជ្ឈិម ហើយទោះបីបានដឹងច្បាស់ថា ជាអំពើក្បត់ របស់ថ្នាក់មជ្ឈិម ទាំងមាត់ និងសកម្មភាព ក៏គេពិបាកនឹងដោះស្រាយ ថា តើត្រូវធ្វើអ្វី ហើយត្រូវធ្វើយ៉ាងណា។ តំបន់មួយចំនួន ដែលមាន ភាពអនុគ្រោះ ហើយមានការដឹកនាំពីកម្មាភិបាលបដិវត្ត ដូចជា នៅ ភូមិភាគឦសាន និងខេត្តកោះកុង អាចគេចខ្លួនចេញ ហើយធ្វើការ ប្រយុទ្ធដោយមានទឹកដីវៀតណាម និងថៃឡង់ដ៍ធ្វើជាបង្កែកក្រោយ ខ្នង ប៉ុន្តែតំបន់ផ្សេងទៀតជាច្រើនខ្លះលក្ខណសម្បត្តិនេះ ដូច្នោះជន បដិវត្ត និងអ្នកស្នេហាជាតិជាច្រើន បានស្ថិតនៅក្នុងសភាពទីលច្រក។ ដោយហេតុនេះហើយ បានជាជនបដិវត្តជាច្រើន ត្រូវបានកាប់សម្លាប់ ជាបន្តបន្ទាប់ តាមរយៈវិធានការសំរិតសំរាំងរបស់ពួក ប៉ុល ពត ។

ក្នុងចន្លោះឆ្នាំ ១៩៧៥-១៩៧៩ ទំនាស់បានវិវត្តកាន់តែជ្រាលជ្រៅ វាមិនមែនគ្រាន់តែរវាងបដិវត្តន៍ និងក្បត់បដិវត្តន៍ ក្នុងអង្គការចាត់តាំង មួយប៉ុណ្ណោះទេ តែទំនាស់ជ្រាលជ្រៅបំផុត ដែលនាំដល់ការផ្លាស់ប្តូរ របបសង្គម គឺទំនាស់ក្នុងបញ្ហាបែបផែនផលិតកម្ម អាស្រ័យដោយបែប ផែនផលិតកម្ម ដែលពួក ប៉ុល ពត ប្រើប្រាស់នយោបាយ និងហិង្សា ក្បត់បដិវត្តន៍ បង្កើតឡើងនេះ វាផ្ទុយនឹងគ្រឹះក្រមរីកចំរើនជាសត្យានុ ម័តរបស់សង្គម ហើយប្រែក្លាយមនុស្សគ្រប់រូប អោយទៅជាទាសករ។ ការតស៊ូបានប្រមូលផ្តុំ មុខព្រួញជាបឋម គឺលុបបំបាត់ចោល បែបផែន ផលិតកម្មរបៀបទាសភាពនេះ។ អាស្រ័យដោយទំនាស់ដ៏ជ្រាលជ្រៅ ក្នុងទំនាក់ទំនងផលិតកម្ម ការតស៊ូបដិវត្ត មិនមែនកើតមានត្រឹមកំរិត

តែជនបដិវត្តបរិសុទ្ធ ត្រូវដោះខ្លួនចេញ ពីការកាប់សម្លាប់ប៉ុណ្ណោះទេ តែវាជាចលនារួមរបស់ប្រជាជនកម្ពុជា ប្រឆាំងរបប ប៉ុល ពត។ ចលនា នេះ បានបង្កើតឡើងនូវលក្ខណសម្បត្តិថ្មីសំរាប់កម្មាភិបាល បក្ខជន របស់បក្សដែលត្រូវបែកខ្ញែកផ្តាច់ខ្លួនចេញពីអង្គការចាត់តាំងក្បែររបស់ ប៉ុល ពត ឬសម្បែងជួរ ប៉ុល ពត បង្កើតឡើងនូវកម្លាំងនយោបាយ ក្នុង ការតស៊ូ។ ទោះបីជាទូទៅ ប្រជាជនប្រឆាំងនឹងរបបប្រល័យពូជសាសន៍ ប៉ុល ពត ប៉ុន្តែការតស៊ូជួបការលំបាកយ៉ាងខ្លាំង អាស្រ័យដោយកត្តា មួយចំនួន៖

**ទីមួយ** ស្ថានភាពសង្គមមានទ្រង់ទ្រាយដូចជាបន្ទាយទាហាន ដែល រស់នៅ ស៊ីចុក ធ្វើការជាសមូហភាព ក្បាលម៉ាស៊ីនបង្ក្រាបមានទំហំធំ ហើយឃោរឃៅព្រៃផ្សៃបំផុត គ្មានការចាយវាយប្រាក់កាស គ្មានការ លក់ដូរផលិតផល ត្រូវប្រមូលផ្តុំគ្រប់គ្រង ដោយពួកកាន់អំណាច ដូច្នេះ គេពិបាកនឹងពង្រីកក្របខ័ណ្ឌនៃការតស៊ូ។ ប្រសិនបើបែកខ្លួនចេញ ទៅតស៊ូប្រដាប់អាវុធនៅតាមតំបន់ព្រៃភ្នំ ក៏ពិបាកនឹងធ្វើសកម្មភាព ដោយគ្មានបង្កើតលើគ្រប់ផ្នែក ដំបូងគឺសេដ្ឋកិច្ចសំរាប់ចិញ្ចឹមខ្លួន។

**ទីពីរ** ក្នុងស្ថានភាពសង្គមរបៀបនេះ ការតស៊ូបានកើតមានដោយ ដាច់ដោយដុំ គ្មានការដឹកនាំ គ្មានមាត់ គ្មានការចាត់តាំង ពិតមែនតែ មានបក្ខជនដឹកនាំ ឬកន្លែងខ្លះ មានរហូតសាខាបក្សដឹកនាំ តែធាតុពិត គ្រាន់តែជាការប្រមូលផ្តុំកម្លាំងតូចតាច តស៊ូតាមក្របខ័ណ្ឌដ៏ចង្អៀត គ្មានការផ្សារភ្ជាប់គ្នា ពីកន្លែងមួយទៅកន្លែងមួយ ហើយគ្មានខ្សែរយៈ ចាត់តាំងអ្វីទាំងអស់ សំខាន់គឺគ្មានមាត់។

**ទីបី** គ្រាដំបូងសកលលោក មិនបានយល់អស់សភាពការណ៍នៅ ផ្ទៃក្នុងកម្ពុជាឡើយ រាប់ទាំងរឿងណាមួយ។ អ្នករត់ទៅខាងថៃ មួយ ចំនួនរក្សាបានកម្លាំង មួយចំនួនត្រូវថៃបង្ខំអោយចូលជាពួកខ្មែរសេរី ដើម្បីការពារព្រំដែនអោយថៃ មួយចំនួនសុំជ្រកកោននៅប្រទេសទីបី។ សភាពការណ៍នេះ បានដាក់អោយជនបដិវត្តកម្ពុជាជាច្រើន ត្រូវស្ថិត ក្នុងសភាពការណ៍ទីលច្រក ហើយតស៊ូក្នុងក្របខ័ណ្ឌដ៏ចង្អៀត និងរីក ចំរើនយឺតបំផុត ក្នុងគ្រាដំបូង។

សភាពការណ៍បានវិវត្តចាប់ហ៊ីស តាមរយៈនៃការអនុវត្តន៍នយោ បាយប្រល័យពូជសាសន៍របស់ ប៉ុល ពត។ ការតស៊ូរបស់ប្រជាជន កាន់តែខ្លាំង លទ្ធភាពរបស់ជនបដិវត្ត និងស្នេហាជាតិមានកាន់តែច្រើន អាស្រ័យដោយចលនាតស៊ូរបស់ប្រជាជនកាន់តែខ្លាំងផង និងអាស្រ័យ ដោយរឿងណាម ឡាវ បានយល់សភាពការណ៍ពិតប្រាកដរបស់កម្ពុជាផង។

**ការបដិវត្តន៍មួយត្រូវធ្វើឡើងវិញទាំងស្រុង** នេះជាការទាមទារដ៏ ចាំបាច់ និងបន្ទាន់របស់ប្រជាជាតិទាំងមូល ដើម្បីសង្គ្រោះជាតិចេញពី របបប្រល័យពូជសាសន៍ ប៉ុន្តែអ្នកណាជាអ្នកធ្វើ ហើយធ្វើតាមរបៀប ណា។ ខុសប្លែកពីដំណាក់កាល បដិវត្តនាពេលមុន ហើយក៏ខុសប្លែកពី បដិវត្តនៃប្រទេសនានាលើសកលលោក ទាំងខ្លឹមសារ ទាំងរូបភាព នៃ ដំណើរការបដិវត្តន៍ ប៉ុន្តែយោលទៅតាមស្ថានភាពទំនាស់ក្នុងសង្គម ចរិតនៃបដិវត្តន៍ ក៏ត្រូវដំណើរការតាមក្រឹត្យក្រមរួម នៅត្រង់លេចចេញ ពីសំណូមពររបស់មហាជន ជាបុព្វហេតុរបស់មហាជន ជាសំណូមពរ នៃការបំបាត់ចោលរបប ប៉ុល ពត បំបាត់ចោលបែបផែនផលិតកម្ម

ចាស់ ហើយរៀបចំនូវបែបផែនផលិតកម្មថ្មី នាំមកនូវឯករាជ្យ សេរីភាព  
ជូនប្រជាជន។ តាមរយៈនៃស្ថានភាពទំនាស់ក្នុងសង្គម គេអាចសន្និដ្ឋាន  
បានថា ការបដិវត្តន៍មួយដែលត្រូវធ្វើឡើងវិញនេះ គឺស្ថិតក្នុងក្របខ័ណ្ឌ  
និងខ្លឹមសារនៃបដិវត្តន៍ប្រជាជាតិប្រជាធិបតេយ្យប្រជាជន។ ខ្លឹមសារ  
បដិវត្តប្រជាជាតិនាពេលនេះ ខុសពីពេលមុននៅត្រង់កម្ពុជាមិនស្ថិតនៅ  
ជាប្រទេសក្រោមអាណានិគម ឬការឈ្លានពានរបស់ចក្រពត្តិអាណា  
និគមទេ។ ពិតមែនហើយ គេត្រូវទទួលស្គាល់ថាចិនមានតួនាទីដ៏សំ  
ខាន់ក្នុងការគាំទ្រការប្រល័យពូជសាសន៍របស់ ប៉ុលពត ចំពោះប្រជា  
ជនកម្ពុជា ក៏ដូចជាក្នុងដំណើរឈ្លានពានវៀតណាមរបស់ ប៉ុល ពត  
ប៉ុន្តែចរិតពិតដែលចិនបានធ្វើនៅកម្ពុជា មានខ្លឹមសារប្លែកពីចក្រពត្តិអា  
មេរិក បារាំង ឬជប៉ុន បានធ្វើនៅកម្ពុជានាពេលមុន។ មនោគមវិជ្ជានៃ  
មហាបដិវត្តន៍វប្បធម៌អធនរបស់ចិនត្រូវបានអនុវត្តនៅកម្ពុជា ហើយ  
តាមរយៈជំនួយរបស់ចិនបានផ្តល់លទ្ធភាពអោយ ប៉ុល ពត អនុវត្ត  
ដោយពេញលេញនូវនយោបាយឆ្នើមជ្រុល និងនិយមជ្រុលរបស់វា។  
ខ្លឹមសារនៃបដិវត្តន៍ប្រជាជាតិនាពេលនេះ ខុសពីពេលមុននៅត្រង់មិន  
ប្រមូលផ្តុំមុខព្រួញប្រឆាំងការឈ្លានពានបរទេសឡើយ តែប្រមូលផ្តុំ  
មុខព្រួញវាយទៅលើរបបគ្រប់គ្រងផ្តាច់ការប្រល័យពូជសាសន៍ ដែល  
មានចិននៅពី ក្រោយដើម្បីសង្គ្រោះជាតិ ។ មិនមែនជាការរំដោះជាតិ  
ចេញពីការកាន់កាប់របស់បរទេសឡើយ តែជាការសង្គ្រោះជាតិពីរលំ  
រលាយនៃការប្រល័យពូជសាសន៍ ដែលមានបរទេសនៅពីក្រោយ។  
ដូចនេះ ធាតុពិតនៃបដិវត្តន៍ប្រជាជាតិនៅពេលនេះគឺការ «សង្គ្រោះ  
ជាតិ»។ ឯខ្លឹមសារនៃបដិវត្តន៍ប្រជាធិបតេយ្យប្រជាជន គឺការលុប

បំបាត់ចោលនីមួយៗត្រូវត្រូវរបស់ ប៉ុល ពត បែបផែនផលិតកម្មរបៀប  
ទាសភាព បង្កើតឡើងរបបនយោបាយ និងបែបផែនផលិតកម្មថ្មីមួយ  
ជឿនលឿន។ តាមនិយមន័យនេះ ចរិតនៃបដិវត្តន៍ប្រជាជាតិ និងចរិត  
នៃបដិវត្តន៍ប្រជាធិបតេយ្យប្រជាជនមានខ្លឹមសារតែមួយ ហើយត្រូវ  
ដោះស្រាយក្នុងពេលជាមួយគ្នា សង្គ្រោះជាតិបាន និងបំបាត់ចោល  
បានក្បាលម៉ាស៊ីនត្រួតត្រាប្រតិកិរិយា បំបាត់ចោលបាននូវឥទ្ធិពលមនោ  
គមវិជ្ជា «មហាបដិវត្តន៍វប្បធម៌អធន» របស់ចិន បំបាត់ចោលបាននូវទំនាក់  
ទំនងផលិតកម្មបែបទាសភាពរបស់ ប៉ុល ពត។ វាខុសពីដំណាក់កាល  
ប្រជាជាតិប្រជាធិបតេយ្យនាពេលមុន ដែលប្រមូលផ្តុំដោះស្រាយបញ្ហា  
ប្រជាជាតិមុន ហើយដំណើរការប្រជាធិបតេយ្យជាបណ្តើរៗ តែពេល  
នេះ គឺដោះស្រាយស្របគ្នាក្នុងពេលជាមួយគ្នា។

តាមស្ថានភាពទំនាស់នៃសង្គម ខ្លឹមសារនៃបដិវត្តន៍ត្រូវដំណើរការ  
តាមរបៀបនេះឯង ប៉ុន្តែបញ្ហាចោទឡើង តើត្រូវដំណើរការរបៀប  
ណាៗ កំហឹងរបស់ប្រជាជន ចំពោះរបបប្រល័យពូជសាសន៍ ប៉ុល ពត  
ប្រៀបដូចគ្រាប់បែកមួយដែលរង់ចាំតែផ្ទុះ ក្រោយពេលដកគន្លឹះ វានៅ  
ខ្វះតែអ្នកដកគន្លឹះ ពោលគឺនៅខ្វះតែមាត់ និងអ្នកដឹកនាំ។ បដិវត្តន៍  
នៅពេលនេះមានការលំបាកដូចពោលខាងលើ ប៉ុន្តែមានចំណុចងាយ  
ស្រួលនៅត្រង់ប្រជាជនជាទូទៅចង់កំហឹងជាមួយពួក ប៉ុល ពត ចង់ផ្តួល  
រំលំរបបប្រល័យពូជសាសន៍នេះ និងងាយស្រួលដោយពួក ប៉ុល ពត  
បានអនុវត្តនយោបាយអត្តឃាតខ្លួនឯង តាមរយៈនៃការសំរិតសំរាំងផ្ទៃ  
ក្នុង តាមការដុតបញ្ឆេះកំហឹងរបស់ប្រជាជន និងតាមរយៈនៃការអនុវត្តន៍

នយោបាយបរទេសប្រតិកិរិយា សំខាន់គឺការឃ្លានពានទៅលើប្រទេស  
វៀតណាម។

ស្ថិតក្នុងកាលៈទេសៈ ដែលបដិវត្តន៍មួយត្រូវបំផ្លិញបំផ្លាញទាំង  
ស្រុង ទាំងមាត់ ក៏ដូចជាអង្គការចាត់តាំង ការបង្ក្រាប រាតត្បាត កាប់  
សម្លាប់មានកំរិតកាន់តែធំ ។ ការជ្រើសរើសល្អបំផុត ដែលអាចធ្វើបាន  
នាពេលនោះ គឺការផ្តាច់ខ្លួនដោយឡែកជាបុគ្គល ជាពួក ជាក្រុម  
ហើយធ្វើសកម្មភាពប្រឆាំងជាមួយ ប៉ុល ពត ។ ការធ្វើរបៀបនេះ  
អនុគ្រោះសំរាប់តែតំបន់ជាប់ព្រំដែនវៀតណាម និងឡាវប៉ុណ្ណោះ ព្រោះ  
ប្រទេសទាំងពីរ ជាប្រទេសសង្គមនិយម ហើយរងគ្រោះដោយការវាយ  
ប្រហាររបស់ ប៉ុល ពត ដែរ ។ ចំណែក នៅព្រំដែនថៃ ជួបការលំបាក  
ច្រើន ម៉្យាងដោយថៃ ត្រូវបានប្រែក្លាយទៅជាសមរម្យមិបង្កើត ក្រោយ  
ខ្នងរបស់ពួក ប៉ុល ពត បន្ទាប់ពីពួកនេះ បានវាយទៅលើវៀតណាម  
ម៉្យាងទៀត ថៃមិនត្រូវការជួយកុម្មុយនិស្តឡើយ គេអាចជួយតែពួកខ្មែរ  
សេរី ដែលជាកម្លាំងខាងស្តាំប៉ុណ្ណោះ។ ឯកម្លាំងបដិវត្តដែលកៀសខ្លួន  
ទៅប្រទេសថៃ ហើយមិនព្រមចូលរួមជាមួយខ្មែរសេរី ក៏កម្លាំងនេះ  
ស្ថិតក្នុងសភាពការណ៍ដ៏លំបាក។

ការផ្តាច់ខ្លួនចេញ និងការប្រឆាំងជាមួយ ប៉ុល ពត ជាបុគ្គល ជា  
ពួក ជាក្រុម បានកើតមានឡើងជាបន្តបន្ទាប់ មួយចំនួនបានត្រូវ ប៉ុល  
ពត កំទេច មួយចំនួនបានទៅដល់ប្រទេសវៀតណាម និងឡាវ ហើយ  
ការក្រោកឈរឡើងប្រឆាំង ប៉ុល ពត ដែលមានទ្រង់ទ្រាយធំ គឺចលនា  
បះបោររបស់កងកម្លាំងប្រដាប់អាវុធ និងប្រជាជននៅភូមិភាគបូព៌ាទិស

នាខែ ឧសភា ១៩៧៨។ ការបះបោររបស់កម្លាំងប្រដាប់អាវុធ និងប្រជាជននៅភូមិភាគបូព៌ាទិស រួមមាន ខេត្តស្វាយរៀង ព្រៃវែង មួយផ្នែកនៃខេត្ត កំពង់ចាម និងមួយផ្នែកនៃខេត្តក្រចេះ គួបផ្សំជាមួយកម្លាំងមានស្រាប់ មួយចំនួននៃខេត្តកោះកុង ភូមិភាគឦសាន ពីឆ្នាំ ១៩៧៤ និងកម្លាំងផ្សេងទៀតដែលបានកសាងឡើងនៅក្នុងទឹកដីវៀតណាម នាឆ្នាំ ១៩៧៧-១៩៧៨ គួបផ្សំជាមួយកម្មាភិបាល បក្ខជន មួយចំនួន ដែលបានទៅរៀនសូត្រ នៅភាគខាងជើង វៀតណាម ដែលបានផ្តាច់ខ្លួនចេញពី ប៉ុល ពត តាំងពីឆ្នាំ ១៩៧៣-១៩៧៤ ឬ ១៩៧៥ ព្រមទាំងប្រជាជនរាប់ម៉ឺននាក់ដែលបានភៀសខ្លួនទៅវៀតណាម និងឡាវ បានក្លាយទៅជាមូលដ្ឋាននៃកម្លាំងបដិវត្តនាពេលក្រោយនេះ។ មានកម្លាំងប៉ុន្តែគ្មានអង្គការចាត់តាំងឯកភាព គ្មានមាតិកាសេចក្តីយោបាយឯកភាព បញ្ហានេះបានក្លាយជាចំណោទដ៏សំខាន់មួយ ប៉ុន្តែគេបានឃើញនូវចំណុចងាយស្រួលនៅត្រង់កម្លាំងភាគច្រើន ត្រូវដឹកនាំដោយកម្មាភិបាលបដិវត្តពីពេលមុន ហើយមានគោលដៅស្របគ្នា គឺផ្តួលរំលំរបប ប៉ុល ពត ហើយកសាងប្រទេសតាមមតិយោបាយនៃលទ្ធិសង្គមនិយម និងដើរតាមលទ្ធិម៉ាក្ស-ឡេនីនដូចគ្នា។ ប្រការនេះ គឺជាកត្តាងាយស្រួលក្នុងការឯកភាពកម្លាំងទាំងនេះ មិនគ្រាន់តែកម្លាំងដែលមានក្នុងប្រទេសវៀតណាម និងឡាវប៉ុណ្ណោះទេ កម្លាំងបដិវត្តដែលនៅថៃ ក៏មានបំណងដូចនេះដែរ។

ប្រសិនបើធ្វើការប្រៀបធៀប រវាងរណសិរ្ស ដែលបង្កើតឡើងនាខែ ធ្នូ ឆ្នាំ ១៩៧៨ ជាមួយនឹងរណសិរ្សរបស់ពួកខ្មែរប្រតិកិរិយា ដែលបានបង្កើតឡើងនូវរដ្ឋាភិបាលចម្រុះត្រីភាគី ខែមិថុនា ១៩៨២ នៅកូឡាឡាំ

ពួរ ប្រទេសម៉ាឡេស៊ី គេឃើញថា មានការខុសគ្នាទាំងស្រុង។ រណសិរ្សសាមគ្គីសង្គ្រោះជាតិកម្ពុជា បង្កើតឡើងនៅខែធ្នូ ១៩៧៨ គឺបង្កើតឡើងលើមូលដ្ឋានបញ្ជាក់គឺ «៥ ភាគី» ពិតមែនតែភាគីមួយនៅថៃ មិនទាន់ចេញមុខ អាស្រ័យដោយត្រូវរក្សាការសម្ងាត់ ដើម្បីការពារកម្លាំង។ ប្រាំភាគីនៅទីនេះ គឺជាចលនាស៊ីដោយឡែកៗពីគ្នា នៅតំបន់ផ្សេងពីគ្នានៅពេលវេលាខុសគ្នា តែស្ថិតក្នុងគោលដៅដូចគ្នា។ គេគ្មានផលប្រយោជន៍អ្វីផ្សេង ក្រៅពីសង្គ្រោះជាតិអោយចេញផុតពីរបបប្រល័យពូជសាសន៍ ប៉ុល ពត ហើយកសាងប្រទេសឈានតាមមាគ៌ាសង្គមនិយមបរិសុទ្ធនោះឡើយ ដូច្នេះគេគ្មានការលំបាកនៅក្នុងការឯកភាពកម្លាំងទាំងនេះ ក្រោមអង្គការចាត់តាំងឯកភាពតែមួយ និងមាគ៌ាតែមួយនោះឡើយ។ ការងាយស្រួលម្យ៉ាងទៀត គឺការជួយឧបត្ថម្ភរបស់បក្សកុម្មុយនិស្តវៀតណាមក្នុងការជួយកសាងកម្លាំង បង្កលក្ខណៈអោយកម្លាំងទីទៃៗ ពីគ្នា បានជួបគ្នានៅលើទឹកដីវៀតណាម ជួយដល់ជនភៀសខ្លួន និងជួយកសាងកម្លាំង ពិសេសកម្លាំងដឹកនាំ និងកម្លាំងប្រដាប់អាវុធ ធ្វើអោយកម្លាំងនេះបានឯកភាពគ្នាយ៉ាងឆាប់ ហើយរីកចំរើនយ៉ាងឆាប់ លើគ្រប់វិស័យ។

ខែ ធ្នូ ១៩៧៨ ជាដំណាក់កាលប្រវត្តិសាស្ត្រថ្មីមួយ នៃការរីកចំរើនរបស់កម្លាំងបដិវត្តកម្ពុជា តាមរយៈនៃការបង្កើតឡើងនូវរណសិរ្សសាមគ្គីសង្គ្រោះជាតិកម្ពុជា។ តាមរយៈនៃគោលនយោបាយរណសិរ្សសាមគ្គីសង្គ្រោះជាតិកម្ពុជា គេអាចពិនិត្យឃើញយ៉ាងច្បាស់លាស់នូវ ចរិតបដិវត្តប្រជាជាតិប្រជាធិបតេយ្យប្រជាជន ហើយតាមរយៈនៃគោល

នយោបាយនេះ វាបានផ្តល់នូវលទ្ធភាពដ៏ធំធេងសំរាប់ការប្រមូលកម្លាំង  
ប្រឆាំងរបបប្រល័យពូជសាសន៍ ប៉ុល ពត។ ការបដិវត្តន៍មួយ ត្រូវបាន  
ធ្វើឡើងវិញ ដោយចាប់ផ្តើមពីកម្លាំងតូចៗ ខ្លះមាត់ និងអង្គការចាត់តាំង  
ទៅជាកម្លាំងដែលមានអង្គការចាត់តាំង និងមានមាត់ដឹកនាំត្រឹមត្រូវ។  
ការបង្កើតបានអង្គការចាត់តាំងរណសិរ្ស និងគោលនយោបាយរណ  
សិរ្សនាពេលនោះ គឺជាដំណាក់កាលរីកចំរើនដ៏ឆាប់រហ័សមួយ។ វាមិន  
គ្រាន់តែក្លាយជាកម្លាំងនយោបាយ និងយោធាដ៏មានអត្ថន័យសំរាប់  
ការតស៊ូរបស់ប្រជាជនកម្ពុជាប៉ុណ្ណោះទេ ប៉ុន្តែវាបង្កើតបាននូវភាព  
ស្របច្បាប់សំរាប់ការទទួលស្គាល់ និងការគាំទ្រពីសំណាក់អន្តរជាតិ និង  
ភាពស្របច្បាប់ សំរាប់ការអំពាវនាវអោយសហគមន៍អន្តរជាតិជួយឧបត្ថម្ភ  
ពិសេសផ្តល់ភាពស្របច្បាប់អោយការស្នើសុំរបស់ប្រជាជនកម្ពុជា ចំពោះ  
ការជួយឧបត្ថម្ភរបស់សាធារណរដ្ឋសង្គមនិយមវៀតណាម ក្នុងការផ្តល់  
រំលែរបបប្រល័យពូជសាសន៍ ប៉ុល ពត។ មានអង្គការចាត់តាំងរណសិរ្ស  
និងមានគោលនយោបាយរណសិរ្ស គឺមានសារៈសំខាន់សំរាប់ការតស៊ូ  
សង្គ្រោះជាតិ ប៉ុន្តែការបដិវត្តន៍មួយ មិនស្ថិតនៅមួយកន្លែង ត្រង់ការ  
រំដោះជាតិនោះឡើយ គឺត្រូវមានគោលដៅចុងក្រោយដ៏ច្បាស់លាស់ គឺ  
ការកសាងសង្គមនិយមនៅកម្ពុជា។ ដូច្នេះភាពចាំបាច់ត្រូវមានបក្ស  
នយោបាយមួយដឹកនាំ មានមាត់យុទ្ធសាស្ត្រ យុទ្ធវិធីក្នុងដំណាក់កាល  
នីមួយៗ។ និយាយដល់បក្សនយោបាយ បក្សបានត្រូវ ប៉ុល ពត បំផ្លិច  
បំផ្លាញដល់បូសគល់ ទាំងមាត់ និងអង្គការចាត់តាំង។ ការកសាងបក្ស  
នយោបាយមួយ មិនមែនជាបញ្ហាដ៏សាមញ្ញនោះឡើយ វាមានការ  
លំបាកជាងការបង្កើតឡើងនូវអង្គការរណសិរ្ស ទាំងចាត់តាំង ទាំង

មាត់ និងគោលការណ៍។ បញ្ហាចោទឡើង តើត្រូវកសាងបក្សតាម របៀបណា ហើយលើមូលដ្ឋានណាដើម្បីកសាងបក្ស ហើយកសាងនៅ ពេលណា។ ចំណុចនេះ ទាក់ទងសំខាន់ថា តើត្រូវបង្កើតបក្សថ្មី ឬត្រូវ កសាងបក្សឡើងវិញ។ ប្រសិនបើ ត្រូវបង្កើតបក្សថ្មី មានន័យថា បក្ស ប្រជាជនបដិវត្តខ្មែរត្រូវអស់ជីវិតទៅហើយ ដូច្នេះប្រការសមស្របបំផុត នាពេលនោះ គឺការកសាងបក្សឡើងវិញ។ ដោយឈរលើមូលដ្ឋាននៃ ការប្រមូលប្រមូលបក្សជនរបស់បក្ស ដែលបាននិងកំពុងធ្វើការតស៊ូប្រ ឆាំងពួក ប៉ុល ពត ចូលក្នុងអង្គការចាត់តាំងឯកភាពមួយ ហើយរៀបចំ ឡើងនូវមាត់គោលនយោបាយសំរាប់ដំណាក់កាលថ្មី ដូច្នេះបក្សប្រជា ជនបដិវត្តខ្មែរត្រូវបានបន្តជីវិត ទាំងនយោបាយសតិអារម្មណ៍ទាំងចាត់ តាំង តាមរយៈនៃមហាសន្និបាតកសាងបក្សឡើងវិញដែលបានដំណើរ ការ ពីថ្ងៃ ៥ -៧ មករា ១៩៧៩ ដែលមានសមាជិកបក្ស ៦២ នាក់ ចូល រួម។ មហាសន្និបាតនេះ ត្រូវបានចាត់ទុកជាមហាសន្និបាតលើកទី ៣ របស់បក្ស ដែលបានរៀបចំឡើងនូវមាត់គោលនយោបាយរបស់បក្ស លក្ខន្តិកៈ និងរបៀបរបបធ្វើការងាររបស់បក្ស បង្កើតឡើងនូវអង្គការ ដឹកនាំទូទាំងប្រទេសមួយមានឈ្មោះថា គណៈកសាងបក្សឡើងវិញ ដែលក្រោយនេះក្លាយទៅជាមជ្ឈមបក្ស។

ដូចនេះ កម្លាំងបដិវត្តកម្ពុជា បានមានរចនាសម្ព័ន្ធមួយសមស្រប មានបក្សដឹកនាំទាំងអង្គការចាត់តាំង ទាំងមាត់ មានរណសិរ្សធំទូលាយ មួយ និងមានកងកម្លាំងប្រដាប់អាវុធ ដើម្បីបំរើអោយការតស៊ូ។ គេអាច នឹងលើកថា បក្សមិនបានចូលរួមដឹកនាំរំដោះប្រទេសទេ អាស្រ័យ

ដោយពេលវេលាដោះស្រាយប្រទេសថៃ ៧ មករា ១៩៧៩ បក្សកំពុងដំណើរការ  
មហាសន្និបាតនៅឡើយ។ គេអាចនិយាយបានយ៉ាងដូចនេះ ប្រសិនបើ  
គេមិនបានគិតដល់ចរិតបក្សក្នុងគោលនយោបាយរណសិរ្ស និងតួនាទី  
បក្សប្រយុទ្ធប្រជាប្រិយរបស់បក្សក្នុងរណសិរ្ស និងក្នុងកម្លាំងប្រដាប់អាវុធ។  
ទោះមិនទាន់បានដំណើរការមហាសន្និបាត ដើម្បីរៀបចំអង្គការដឹកនាំ  
និងមាត់ ប៉ុន្តែបក្សប្រយុទ្ធប្រជាប្រិយ គឺជាអ្នកមានតួនាទីសំខាន់  
ក្នុងការបង្កើតនូវរណសិរ្ស ទាំងអង្គការចាត់តាំងទាំងគោលនយោបាយ។  
ដូច្នេះហើយ បានជាក្រោយមហាសន្និបាតកសាងបក្ស គេពិនិត្យឃើញ  
នូវមាត់របស់បក្ស និងគោលនយោបាយរណសិរ្ស មានភាពស្របគ្នា  
ទាំងស្រុង។ តាមការវិវត្តន៍របៀបនេះ គេអាចសន្និដ្ឋានបានថា ការបដិ  
វត្តន៍មួយត្រូវបានធ្វើឡើងវិញ ដោយចាប់ផ្តើមពីការកសាងឡើងវិញ  
នូវកម្លាំងបដិវត្តដែលនៅសេសសល់ពីការកាប់សម្លាប់របស់ ប៉ុល ពត។  
ដូច្នេះការបដិវត្តន៍ត្រូវធ្វើឡើងវិញ ឯកម្លាំងបដិវត្ត គឺជាការបន្តចលនា  
របស់បក្សប្រជាជនបដិវត្តខ្មែរ។ នោះជាការតស៊ូមិនដាច់រយៈនៃបដិវត្តន៍  
កម្ពុជា ក្រោមការដឹកនាំរបស់បក្សម៉ាក្ស-ឡេនីន។ ចំណុចនេះ វាមានឡូ  
ហ្ស៊ីក (ត្រឹមត្រូវតាមតក្កវិជ្ជា) នៅត្រង់បក្សបន្តយកថ្ងៃ ២៨ មិថុនា  
១៩៥១ ជាថ្ងៃកំណើតរបស់បក្ស នាពេលបច្ចុប្បន្ននេះ។

ក្នុងដំណើរវិវត្តន៍នៃកម្លាំងបដិវត្តកម្ពុជា ឈានទៅផ្តល់រំលឹរបប  
ប្រល័យពូជសាសន៍ ប៉ុល ពត គេឃើញនូវកត្តាដ៏សំខាន់មួយគឺ ការគ្រប់  
ផ្សំរវាងកម្លាំងបដិវត្តជាតិ និងកម្លាំងបដិវត្តអន្តរជាតិ នោះគឺតួនាទីរបស់  
បដិវត្តន៍វៀតណាម ក្នុងការជួយឧបត្ថម្ភចំពោះបដិវត្តន៍ និងប្រជាជន

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសវត្សរ៍ខែដំឡើងកម្ពុជា

កម្ពុជា។ នេះជាចំណុចសំខាន់មួយ ដែលត្រូវបានបញ្ជាក់នៅក្នុងសម្ព័ន្ធភាព មានចរិតចាប់បង្ខំនិងចរិតស្ម័គ្រចិត្ត ដែលចរិតទាំងពីរនេះមានលក្ខណៈយុទ្ធសាស្ត្រយូរអង្វែង (លើកឡើងក្នុងជំពូក ១ នៃសៀវភៅនេះ)។ ការបដិវត្តន៍ប្រជាជាតិប្រជាធិបតេយ្យទាំងពីរលើក នាពេលមុនក៏បានកើតឡើងនូវបញ្ហានេះ ហើយការបដិវត្តន៍ដើម្បីផ្តល់រំលំរបបប្រល័យពូជសាសន៍ ប៉ុល ពត ក៏កាន់តែត្រូវការជាងទៀតនូវសម្ព័ន្ធភាពនេះ។ ដូច្នេះការបដិវត្តន៍កម្ពុជាទាំងបីដំណាក់កាល គឺសុទ្ធតែបានប្រើប្រាស់កម្លាំងពីរគ្នា គឺកម្លាំងបដិវត្តកម្ពុជាផ្ទាល់ និងការជួយឧបត្ថម្ភរបស់បដិវត្តន៍វៀតណាម។ ការគ្រប់គ្រងសេសសល់កម្លាំងបដិវត្តកម្ពុជាផ្ទាល់ និងកម្លាំងជួយឧបត្ថម្ភរបស់បដិវត្តវៀតណាមមានតួនាទីកំណត់សំរេចនូវជ័យជំនះ ដែលមានអត្ថន័យជារបត់ប្រវត្តិសាស្ត្រ នាថ្ងៃ ៧ មករា ១៩៧៩។

អាចសន្និដ្ឋានបានថា ប្រសិនបើគ្មានប្រទេសវៀតណាមមួយសង្គមនិយម គ្មានបក្សកុម្មុយនិស្តវៀតណាម ដែលប្រកាន់ខ្ជាប់នូវលទ្ធិម៉ាក្ស-ឡេនីន មានស្មារតីអន្តរជាតិអធិបរិសុទ្ធទេ បដិវត្តន៍កម្ពុជាមិនអាចដណ្តើមបានជ័យជំនះ នាថ្ងៃ ៧ មករា ១៩៧៩ នេះឡើយ។ ដោះស្រាយបញ្ចប់បានរបប ប៉ុល ពត នាខែមករា ១៩៧៩ គឺតាមរយៈនៃសម្ព័ន្ធភាពរវាងបក្សបដិវត្ត ប្រជាជនបដិវត្តនៃប្រទេសមួយជាមួយបក្សបដិវត្ត ប្រជាជនបដិវត្តនៃប្រទេសមួយផ្សេងទៀត គឺសម្ព័ន្ធភាពកម្ពុជា-វៀតណាម ក្នុងក្របខ័ណ្ឌបដិវត្ត។ ប្រសិនបើវៀតណាមមិនមែនជាប្រទេសសង្គមនិយម គឺវាពិតជាមានបញ្ហាខុសពីនេះ។ ថែក៏ជាប្រទេសមួយជាប់

ជាមួយកម្ពុជា ហើយក៏មានកម្លាំងបដិវត្តមួយចំនួនរត់ទៅជ្រកកោននៅ ប្រទេសថៃដែរ តែថៃមិនជួយកម្លាំងនេះឡើយ។ ផ្ទុយទៅវិញ ថៃបាន ប្រែក្លាយទៅជាសមរម្យក្រោយអោយពួក ប៉ុល ពត បន្ទាប់ពីចិនបាន ជួយផ្សះផ្សាជម្លោះរវាងពួក ប៉ុល ពត និងថៃ ហើយបន្ទាប់ពីពួក ប៉ុល ពត បានបង្វែរមុខព្រួញសំខាន់មកវាយវៀតណាម ដែលតម្រូវអោយ ពួក ប៉ុល ពត ត្រូវតែសម្រុះសម្រួលជាមួយថៃ ។ ក្នុងពេលជាមួយគ្នា ថៃក៏បានអនុវត្តនយោបាយមុខពីរ គឺសម្រុះសម្រួលជាមួយ ប៉ុល ពត ផង និងជួយពួកខ្មែរសេរី ដើម្បីម្យ៉ាងការពារព្រំដែនអោយខ្លួន និងម្យ៉ាង ទៀតសំរាប់ធ្វើជាកូនជញ្ជីងសំរាប់ឧត្តមភាព ក្នុងទំនាក់ទំនងជាមួយ របប ប៉ុល ពត ផង។ ដូច្នោះ ពិតប្រាកដណាស់ ថៃមិនអាចជួយក្នុងការ ផ្តល់រំលំរបប ប៉ុល ពត ឡើយ ទោះជាកម្លាំងណាក៏ដោយ។

ផ្អែកលើចំណុចពិសេសនៃសភាពការណ៍កម្ពុជា ការប្រើប្រាស់ កម្លាំងពីរគ្នាបង្កគ្នា គឺជាការចាំបាច់ខានមិនបាន គ្មានការជ្រើសរើស ណាផ្សេងពីនេះឡើយ។ កម្លាំងផ្ទាល់របស់បដិវត្តន៍កម្ពុជា ទោះស្ថិតក្នុង ប្រៀប និងកម្លាំងតិច ឬច្រើនក៏មានតួនាទីសំរេចកំណត់ ព្រោះថា បើគ្មាន ចលនាស៊ីនៅខាងក្នុងទេ គ្មានប្រទេសណាមួយអាចជួយបានឡើយ។ ការជួយឧបត្ថម្ភពីបរទេស ត្រូវចេញពីសំណូមពរនៃបដិវត្តន៍ក្នុងប្រទេស វាមិនគ្រាន់តែជាបញ្ហាឯករាជ្យ អធិបតេយ្យ ប៉ុណ្ណោះទេ ប៉ុន្តែវាជា ក្រឹត្យក្រមសត្យានុម័តនៃការបដិវត្តន៍ពិតប្រាកដមួយ ដែលជានិច្ចកាល ត្រូវផ្តើមចេញពីជាតិរបស់ខ្លួន ដែលជនជាតិផ្សេងមិនអាចធ្វើជំនួសបាន។ ខាងក្រៅអាចជួយបាន តែពេលណាមានសំណូមពរពីខាងក្នុង។ បដិវត្តន៍

កម្ពុជា ស្ថិតក្នុងសភាពការណ៍នេះឯង កម្លាំងគ្រប់ផ្នែក ពិតមែនតែមាន  
ការរីកចម្រើន ទាំងមុន និងក្រោយពេលបង្កើតរណសិរ្សសាមគ្គីសង្គ្រោះ  
ជាតិកម្ពុជា ប៉ុន្តែពុំមានលទ្ធភាពនឹងផ្តល់រំលំរបប ប៉ុល ពត ក្នុងរយៈ  
ពេលខ្លីនោះបានឡើយ។ ប៉ុន្តែទោះជាកម្លាំងពុំទាន់ខ្លាំង តែវាបានក្លាយ  
ទៅជា កត្តាសំរេចកំណត់ អាស្រ័យដោយកម្លាំងនេះជាម្ចាស់របស់  
បដិវត្តន៍ តំណាងអោយចន្លោះរបស់ប្រជាជនកម្ពុជា ហើយដោយផ្ដើម  
ចេញពីភាពជាម្ចាស់នេះហើយ ដែលបង្កើតឡើងនូវភាពស្របច្បាប់សំ  
រាប់ការអំពាវនាវសុំជំនួយបរទេស។ ការជួយរបស់បដិវត្តន៍វៀតណាម  
មានភាពចាំបាច់ និងមានសារសំខាន់ខ្លាំងណាស់ ក្នុងការផ្តល់រំលំរបប  
ប៉ុល ពត។ បើគ្មានការជួយរបស់កងទ័ពស្ម័គ្រចិត្តវៀតណាមទេ ពិតជា  
មិនអាចផ្តល់រំលំរបប ប៉ុល ពត ក្នុងខែមករា ១៩៧៩ បានឡើយ។ ការ  
ជួយរបស់វៀតណាមនាលើកទីបីនេះ មានភាពចាំបាច់ និងបន្ទាន់ជាង  
ពេលណាៗ ទាំងអស់។ បន្ទាន់នៅត្រង់ថា ប្រជាជនកម្ពុជាមិនមែន  
គ្រាន់តែស្ថិតនៅក្នុងការជិះជាន់សង្កត់សង្កិនធម្មតានោះទេ ប៉ុន្តែកំពុង  
ស្ថិតនៅក្នុងការប្រល័យពូជសាសន៍ ប្រៀបដូចជាជំងឺមួយ ដែលត្រូវ  
សង្គ្រោះបន្ទាន់ មិនអាចពន្យារបានតទៅទៀតឡើយ។ ប្រសិនបើប្រើ  
ប្រាស់តែកម្លាំងបដិវត្តកម្ពុជាតែម្នាក់ឯងគឺនឹងបន្តជីវិតរបស់របប ប៉ុល  
ពត តទៅទៀត ហើយវិនាសកម្មចំពោះជាតិ និងប្រជាជនកម្ពុជា មាន  
កាន់តែច្រើន ហើយផ្នែកណានោះ ប្រជាជនវៀតណាមនៅតាមព្រំដែន  
ជាមួយកម្ពុជា ក៏នឹងជួបប្រទះវិនាសកម្មដែរ។

ដំណើរការវិវត្តន៍បញ្ហាសទិសគ្នា រវាងបដិវត្តន៍ និងក្បត់បដិវត្តន៍

បង្កើតឡើងនូវឧត្តមភាពយ៉ាងដាច់ខាតដោយកម្លាំងបដិវត្តន៍ ដើម្បីផ្តល់  
រំលឹកបប ប៉ុល ពត។ ក្នុងពេលដែលកម្លាំងបដិវត្តន៍កម្ពុជាកំពុងរីកចំរើន  
ហើយរកបាននូវការជួយឧបត្ថម្ភរបស់បដិវត្តន៍វៀតណាម ពួក ប៉ុល  
ពត បានបន្តអនុវត្តនយោបាយអត្តឃាតខ្លួនកាន់តែខ្លាំង ឯកោខ្លួនកាន់  
តែខ្លាំង។ នយោបាយក្នុងប្រទេស និងនយោបាយក្រៅប្រទេសប្រតិកិរិ  
យា គឺជាវត្ថុធាតុពីរគ្នា ដើម្បីបញ្ចប់ជីវិតរបប ប៉ុល ពត។

ការបង្កើតឡើងនូវវណ្ណសិរសាមគ្គីសង្គ្រោះជាតិ និងការរីកចំរើន  
នៃកម្លាំងប្រដាប់អាវុធបដិវត្តកម្ពុជា បានកើតមានឡើងចំពេលដែលវៀត  
ណាមបានវាយបំបាក់កងពលសំខាន់ៗ របស់ ប៉ុល ពត ដែលចូល  
ឈ្លានពានវៀតណាម។ ការវាយបំបាក់របស់វៀតណាមទៅលើកម្លាំង  
ឈ្លានពានរបស់ ប៉ុល ពត បានបង្កឡើងនូវតុល្យភាពកម្លាំងមានភាព  
អនុគ្រោះអោយបដិវត្តន៍ និងបង្កើតឡើងនូវឱកាសយុទ្ធសាស្ត្រសំរាប់  
ការវាយលុករបស់បដិវត្តន៍ទៅលើរបប ប៉ុល ពត។ តាំងពីយូរមកហើយ  
កំហឹងរបស់ប្រជាជនចំពោះរបប ប៉ុល ពត ប្រៀបដូចជាគ្រាប់បែកមួយ  
ដែលរង់ចាំពេលផ្ទុះ ក្រោយពេលដកគន្លឹះ តែខ្លះអ្នកដកគន្លឹះ។ ក្រោយ  
ការបង្កើតវណ្ណសិរសាមគ្គីសង្គ្រោះជាតិកម្ពុជា គឺជាឱកាសសំខាន់បំ  
ផុតសំរាប់ការក្រោកឈរឡើងរបស់ប្រជាជន ដូច្នោះ ការវាយលុករបស់  
កងកម្លាំងប្រដាប់អាវុធបដិវត្តកម្ពុជា ដោយមានការជួយឧបត្ថម្ភដោយ  
ទ្រង់ទ្រាយធំពីកងទ័ពស្ម័គ្រចិត្តវៀតណាម ត្រូវបានការចូលរួមពីប្រជា  
ជននៅគ្រប់ទីកន្លែង ធ្វើអោយជំហានរុលទៅមុខនៃកម្លាំងប្រដាប់អាវុធទាំង  
ទាំងពីរកម្ពុជា-វៀតណាម លឿន និងចាប់រហ័សហួសពីការគ្រោងទុក។

នយោបាយក្នុងប្រទេសក្រៅប្រទេសរបស់ ប៉ុល ពត គឺជានយោបាយអត្តឃាតខ្លួនវា នេះគឺជាកត្តាសំខាន់បំផុតបង្កើតឡើងនូវកត្តាផ្សេងទៀត។ ចរន្តបដិបក្ខដ៏ជ្រាលជ្រៅក្នុងបែបផែនផលិតកម្ម ជាមូលហេតុសំខាន់បំផុត បង្កើតឡើងនូវការតស៊ូបដិវត្តន៍របស់ប្រជាជន ដែលធាតុពិតជាការតស៊ូ ដើម្បីលុបបំបាត់ចោលបែបផែនផលិតកម្មបែបទាសភាពរបស់ ប៉ុល ពត បង្កើតឡើងនូវបែបផែនផលិតកម្មថ្មី។ ការឈ្លានពានរបស់ពួក ប៉ុល ពត ទៅលើវៀតណាម បង្កើតបានជាចំណុចខ្សោយសំខាន់មួយទៀត សំរាប់ការដួលរលំនៃរបបនេះ។ ដូច្នោះ ការដួលរលំដ៏ឆាប់រហ័សនៃរបប ប៉ុល ពត មិនមែនជាការចៃដន្យឡើយ។ វាជាក្រឹត្យក្រមដែលជៀសវាងមិនផុត។ ប៉ុន្តែក៏គួរពិចារណាផងដែរថា បើសិនជាគ្មានការវាយលុកដ៏ខ្លាំងរបស់កងទ័ពកម្ពុជា និងកងទ័ពវៀតណាមទេ ក៏មិនអាចបញ្ចប់ជីវិតរបប ប៉ុល ពត បានឆាប់រហ័សនោះដែរ តែក៏ត្រូវឃើញថា បើគ្មានការចូលរួមពីប្រជាជនទេ យើងមិនអាចបើកទូលាយតំបន់រំដោះ និងឈានទៅបង្កើតរដ្ឋអំណាចគ្រប់ថ្នាក់បានឆាប់រហ័សដែរ ព្រោះថាពេលនោះ កងទ័ពទាំងកម្ពុជាទាំងវៀតណាម មានភារកិច្ចសំខាន់វាយរុលទៅមុខ សូម្បីតែរំដោះភ្នំពេញហើយក្តី ក៏ត្រូវបន្តវាយបោសសំអាតខ្លាំង។ ដូច្នោះអាស្រ័យដោយការចូលរួមរបស់ប្រជាជន ទើបបង្កើតឡើងនូវចលនាបំផ្លាញចោលរដ្ឋអំណាចប្រតិកិរិយាកសាងឡើងនូវរដ្ឋអំណាចថ្មីរបស់ប្រជាជននៅមូលដ្ឋាន ដែលពេលនោះហៅថា គណៈកម្មាធិការគ្រប់គ្រងខ្លួនឯង ព្រោះកន្លែងជាច្រើនកងទ័ព ឬកម្មាភិបាលបដិវត្តមិនបានទៅដល់ ឬទៅដល់ តែមិនបានចាត់តាំង។ ប្រជាជនគេចាត់តាំងរដ្ឋអំណាចគ្រប់គ្រងដោយខ្លួនឯង ហើយ

ជាអង្គការណាចបដិវត្តរបស់ប្រជាជន។ ប្រជាជនបានម្ចាស់ការបំបាត់  
ពោលនូវបែបផែនផលិតកម្មបែបទាសភាព របបធ្វើរួមស៊ីរួម រស់នៅរួម  
ពលកម្មដោយចាប់បង្ខំ បង្កើតឡើងនូវទំនាក់ទំនងផលិតកម្មថ្មីមួយ។

ដូច្នេះការចូលរួមរបស់ប្រជាជន ជាកត្តាសំខាន់បំផុតក្នុងការបំបាត់  
ពោលរដ្ឋអំណាចមូលដ្ឋានចាស់ បែបផែនផលិតកម្មចាស់ បង្កើតឡើង  
នូវរដ្ឋអំណាចបដិវត្តនៅមូលដ្ឋាន និងបែបផែនផលិតកម្មថ្មីជាកត្តាដ៏  
រុញដំសកម្ម ដើម្បីកងទ័ពវាយកំទេចកម្លាំងរស់ និងក្បាលម៉ាស៊ីនត្រួត  
ត្រារបស់ ប៉ុល ពត នៅគ្រប់ថ្នាក់។

កម្លាំងទាំងពីរ កម្ពុជា-វៀតណាម ជាធាតុពីរមិនអាចខ្វះណាមួយ  
បានឡើយ។ កម្លាំងផ្ទាល់របស់បដិវត្តន៍កម្ពុជា មានតួនាទីសំរេចកំណត់  
តែការសំរេចកំណត់នៅពេលនោះនៃកត្តាផ្ទៃក្នុង មុនបង្កើតលើផ្នែក  
នយោបាយ ព្រោះវាជាធាតុនៃកម្លាំងខាងក្នុង បង្កើតជាមូលដ្ឋានស្រប  
ច្បាប់ អោយការស្នើសុំជំនួយឧបត្ថម្ភពីអន្តរជាតិ។ ឯការជួយឧបត្ថម្ភ  
របស់វៀតណាម មានតួនាទីសំខាន់ តែមានចរិតកំណត់សំខាន់ចាំបាច់  
លើផ្នែកយោធា ព្រោះថាកម្លាំងប្រដាប់អាវុធផ្ទាល់ របស់បដិវត្តន៍កម្ពុជា  
មានបរិមាណ និងគុណភាព មិនគ្រប់គ្រាន់សំរាប់ការផ្តួលរំលំរបប ប៉ុល  
ពត ដែលមានកម្លាំងយោធារហូត ១៨០.០០០ នាក់នោះឡើយ។ ដូច្នេះ  
តួនាទីរបស់កងទ័ពវៀតណាមមានចរិតកំណត់អំពីផ្នែកយោធា។ តាម  
របៀបនេះ គេឃើញនូវចំណងទាក់ទងជះឥទ្ធិពលអោយគ្នា បង្កើត  
ឡើងនូវកម្លាំងសរុបមានអត្ថន័យដើម្បីសំរេចជោគជ័យ ក្នុងការផ្តួលរំ  
លំរបបប្រល័យពូជសាសន៍ ប៉ុល ពត។ កត្តាផ្ទៃក្នុងបង្កើតឡើង នូវមូល

ដ្ឋាននយោបាយ សំរាប់កត្តាអន្តរជាតិ ហើយកត្តាអន្តរជាតិ មានសារ  
សំខាន់លើច្រើនវិស័យ តែដើរតួនាទីជាកំណត់សំខាន់ចាំបាច់លើផ្នែក  
យោធា។ ការដែលកងទ័ពវៀតណាម មានតួនាទីសំរេចកំណត់ខាង  
យោធា ក្នុងការផ្តល់រំលឹរបប ប៉ុល ពត បានបង្កើតអោយ មានការមូល  
បង្កាច់ពីសត្រូវ អំពីរបស់ដែលហៅថាវៀតណាមឈ្លានពានកម្ពុជា ហើយ  
ចេញពីនោះ មនុស្សមួយចំនួនក៏បានចាត់ទុកថា បដិវត្តន៍កម្ពុជា ដើរមិន  
ត្រូវតាមក្រឹត្យក្រម ព្រោះបដិវត្តន៍នេះត្រូវបានវៀតណាមធ្វើអោយស្ទើរ  
ទាំងស្រុង។

តាមរយៈនៃការវិវត្តន៍សភាពការណ៍នៅពេលនោះ គេសន្និដ្ឋាន  
បានថា បដិវត្តន៍កម្ពុជា បានដើរត្រឹមត្រូវតាមក្រឹត្យក្រម ហើយវៀតណាម  
ចូលមកជួយកម្ពុជា គឺស្របច្បាប់ទាំងស្រុង ។ បដិវត្តន៍កម្ពុជា ដើរត្រូវ  
តាមក្រឹត្យក្រមនៅត្រង់បដិវត្តន៍នេះ ផុសចេញពីប្រជាជនកម្ពុជាខ្លួន  
ឯង ហើយដែលមានមូលហេតុគ្រប់គ្រាន់ដើម្បីដំណើរការបដិវត្តន៍។  
អាស្រ័យដោយមានការតស៊ូរបស់ប្រជាជនកម្ពុជា ដែលមានអង្គការ  
ចាត់តាំងខាងនយោបាយយោធាត្រឹមត្រូវនេះហើយ ទើបផ្តល់ភាព  
ស្របច្បាប់ អោយការស្នើសុំជំនួយបរទេស និងការគាំទ្រពីបរទេស នេះ  
ជាទម្លាប់ធម្មតា។

ការជួយឧបត្ថម្ភរបស់កងទ័ពស្ម័គ្រចិត្តវៀតណាម គឺមានភាពស្រប  
ច្បាប់ទាំងស្រុង អាស្រ័យដោយចេញពីសំណូមពររបស់ប្រជាជនកម្ពុជា។  
នេះក៏ជាទម្លាប់ធម្មតា មិនមែនគ្រាន់តែសំរាប់ការបដិវត្តន៍ប៉ុណ្ណោះទេ  
ប្រទេសជាច្រើននៅពេលដែលកាលៈទេសៈចាប់បង្ខំ និងក្នុងករណី

សមស្របបានហៅកងទ័ពបរទេសចូលមកជួយ គេតែងនិយាយពីភាពស្របច្បាប់ដែរ។ នៅមានចំណុចមួយទៀត រឿតណាមក៏អាចវាយ ប៉ុលពត បានដែរ ប្រសិនបើមិននិយាយដល់ការដែលរឿតណាមមិនជួយបដិវត្តន៍ និងប្រជាជនកម្ពុជា ក្នុងស្មារតីអន្តរជាតិអធននោះទេ នោះគឺការអនុវត្តន៍សិទ្ធិវាយតបរបស់ប្រជាជនរឿតណាម ទៅលើការឈ្លានពានរបស់ពួក ប៉ុល ពត។ សិទ្ធិវាយតបរបស់រឿតណាម គឺជាសិទ្ធិស្របច្បាប់។ ប្រការនេះ គេបានឃើញនូវទម្លាប់ ដែលបានកើតមានឡើងនៅក្នុងសង្គ្រាមលោកលើកទី២ គឺកងទ័ពសម្ព័ន្ធមិត្តដែលមានសហភាពសូវៀត សហរដ្ឋអាមេរិក បារាំង អង់គ្លេស វាយលុកចូលប្រទេសអាឡឺម៉ង់ ដើម្បីផ្តល់រំលំពួកហ្វាស៊ីស្តហ៊ីត្លែរ ក្រោយពេលប្រទេសនេះ ទៅឈ្លានពានប្រទេសផ្សេងទៀត ឬសហភាពសូវៀត និងសហរដ្ឋអាមេរិក វាយពួកហ្វាស៊ីស្តដប៉ុន ក្រោយពេលដប៉ុន ដើរឈ្លានពានប្រទេសដទៃ។

ការជួយរបស់រឿតណាមស្ថិត ក្នុងស្មារតីអន្តរជាតិអធនទាំងស្រុង ក្នុងគោលបំណងជួយសង្គ្រោះប្រជាជនកម្ពុជា អោយចេញផុតពីរបបប្រល័យពូជសាសន៍ ប៉ុល ពត។ មានមតិមួយចំនួន បានលើកឡើងថា រឿតណាមមានការចាំបាច់ក្នុងការផ្តល់រំលំរបប ប៉ុល ពត ដើម្បីរក្សាសន្តិសុខរបស់ខ្លួននៅភាគខាងត្បូង ដើម្បីបន្ធូរកម្លាំងសង្គ្រាមនៅភាគខាងជើងពីសំណាក់ចិន។ មតិនេះ ជាហេតុផលមួយ ប៉ុន្តែមិនត្រឹមត្រូវតាមចរិតពិតប្រាកដនៃបំណងរបស់បក្ស រដ្ឋាភិបាល និងប្រជាជនរឿតណាមឡើយ។ ប្រសិនបើរឿតណាមគិតត្រឹមតែសន្តិសុខរបស់ខ្លួន ការធ្វើសកម្មភាពវាយបក និងការប្រើប្រាស់សិទ្ធិវាយតបទៅលើការឈ្លាន

ពានរបស់ ប៉ុល ពត ល្មមគ្រប់គ្រាន់ ដើម្បីកាត់បំបាក់ ប៉ុល ពត បន្ថយ ឬរំលាយបានអំពើឆ្គួតលេលារបស់វាទៅលើឯករាជ្យ អធិបតេយ្យ របស់វៀតណាម ។ ដូច្នេះការចូលមកកម្ពុជារបស់កងទ័ពស្ម័គ្រចិត្តវៀតណាម មិនមែនជាការឈ្លានពាន ឬជាផលប្រយោជន៍ផ្ទាល់របស់វៀតណាមនោះឡើយ តែវាជាផលប្រយោជន៍អាយុជីវិតរបស់ប្រជាជនកម្ពុជា។ ពិតមែនហើយ វៀតណាមមានផលប្រយោជន៍ខាងសន្តិសុខរបស់ខ្លួន តែផលប្រយោជន៍ជាបឋមចេញមកពីផលប្រយោជន៍ប្រជាជនកម្ពុជា។ ការដែលវៀតណាមជួយកម្ពុជា វាយរំលំរបប ប៉ុល ពតគឺដើម្បីការរស់រានមានជីវិតរបស់ប្រជាជនកម្ពុជា សន្តិសុខរបស់វៀតណាមនៅតាមព្រំដែនជាមួយកម្ពុជាក៏ត្រូវបានធានា មិត្តភាពរវាងកម្ពុជា-វៀតណាម ដែលត្រូវបាន ប៉ុល ពត បំផ្លាញ ត្រូវបានស្តារឡើងវិញ។

គួររំលឹកថា វៀតណាមបានសំរេចចិត្ត ដើម្បីជួយបដិវត្តន៍កម្ពុជា ក្នុងសភាពការណ៍នាពេលនោះមានការលំបាកយ៉ាងធំធេង ម្យ៉ាង វៀតណាមទើបចេញពីសង្គ្រាម ទើបឯកភាពទឹកដីឡើងវិញ ត្រូវប្រមូលផ្តុំកម្លាំងដើម្បីកសាងប្រទេសឡើងវិញ ម្យ៉ាងទៀត ការលើកកងទ័ពពីប្រទេសមួយចូលមកប្រទេសមួយទៀត ពិតជាបង្កើតអោយមានប្រតិកម្មអន្តរជាតិមិនអនុគ្រោះ ទោះជាការចូលមកនេះ ក្នុងទិសដៅជួយប្រជាជនកម្ពុជាសុទ្ធសាធ ក៏សត្រូវពិតជាឆ្លៀតប្រើព្រឹត្តិការណ៍នេះ ដើម្បីប្រឆាំងបដិវត្តន៍វៀតណាម និងបដិវត្តន៍កម្ពុជាដែរ។ ដូច្នេះមិនមែនជាបញ្ហាដ៏សាមញ្ញទេ ដើម្បីធ្វើការសំរេចចិត្តលើបញ្ហាដ៏សំខាន់មួយរបៀបនេះ។ បើវៀតណាមឈរតែលើផលប្រយោជន៍ជាតិ ហើយគ្មានគោល

ជំហរអន្តរជាតិអធន ប្រជាជនកម្ពុជានឹងបន្តស្លាប់ ក្រោមរបបប្រល័យ  
ពូជសាសន៍ ហើយមិនប្រាកដថា កម្ពុជាអាចចេញផុតពីរបបប្រល័យ  
ពូជសាសន៍បានទេ ប្រសិនបើប្រើប្រាស់តែកម្លាំងបដិវត្តន៍កម្ពុជាផ្ទាល់។

គេអាចដាក់សំណួរថា ប្រសិនបើវៀតណាមមិនជួយសង្គ្រោះប្រជា  
ជនកម្ពុជា ដោយស្មារតីអន្តរជាតិអធនទេ តែបែរជាធ្វើសម្ព័ន្ធមិត្តជា  
មួយ ប៉ុល ពត ឬអព្យាក្រឹតចំពោះពួក ប៉ុល ពត ឬវាយ ប៉ុល ពត តែ  
ក្នុងកំរិតអនុវត្តសិទ្ធិវាយតបដើម្បីការពារឯករាជ្យ អធិបតេយ្យរបស់ខ្លួន  
តើមានប្រទេសណាខ្លះ នឹងជួយប្រជាជនកម្ពុជា ហើយបើរបបប្រល័យ  
ពូជសាសន៍ ប៉ុល ពត បន្តជីវិតរហូតដល់សព្វថ្ងៃ តើគេនឹងបានឃើញអ្វី  
ខ្លះនៅលើទឹកដីកម្ពុជាដ៏អក្ខរនេះ។ ទោះជាអ្នកប្រឆាំងវៀតណាម  
ប្រឆាំងកម្ពុជាដល់កំរិតណា ក៏មិនអាចរកចម្លើយបានឡើយ សូម្បីតែ  
នរោត្តម សីហនុ ដែលជាសម្ព័ន្ធមិត្តរបស់ ប៉ុល ពត តាំងពីដើមដល់ចប់  
ក៏បាននិយាយច្រើនលើកច្រើនសា ក្នុងឱកាសចរចាសីហនុ-ហ៊ុន សែន  
ថា បើគ្មានកងទ័ពឯកឧត្តម ហ៊ុន សែន គ្មានកងទ័ពវៀតណាម វាយ ប៉ុល  
ពត ទេ ខ្ញុំ (សីហនុ) ក៏នឹងស្លាប់ដែរ។ កូន និងចៅរបស់សម្តេច សីហនុ ជា  
ច្រើនត្រូវបាន ប៉ុល ពត សម្លាប់ ហើយផ្ទាល់ខ្លួនសម្តេច ក៏ត្រូវជាប់ឃុំ  
នៅមួយកន្លែង។ អ្នកមានកិត្តិយស ហើយបានរួមដំណើរ ធ្វើការជាមួយ  
ប៉ុល ពត ត្រូវ ប៉ុល ពត សម្លាប់កូនចៅ និងធ្វើទារុណកម្មទៅបាន ចុះ  
ប្រជាជនសាមញ្ញ តើ ប៉ុល ពត នឹងធ្វើយ៉ាងណាចំពោះពួកគេ។  
ក្រោយពេលវៀតណាមបានដកកងទ័ពចេញពីកម្ពុជា ប្រទេសជាច្រើន  
ក្នុងនោះ មានទាំងសហរដ្ឋអាមេរិក និងលោកខាងលិចផង បានព្រួយ

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភាឆ្នាំ២០១៥ ដំណើរកម្ពុជា

បុគ្គលិកការិយាល័យត្រូវបានប្រើប្រាស់យោងតាមស្ថានភាព ប៉ុល ពត ដូច្នោះមាន  
ន័យថា គេទទួលស្គាល់ថា វៀតណាម ជួយផ្តល់រំលែរបប ប៉ុល ពត និង  
ជួយរាំងស្ងាត់កុំអោយបង្កើតឡើងវិញនូវរបបប្រល័យពូជសាសន៍ ប៉ុល  
ពត គឺជាការចាំបាច់ក្នុងផ្លូវច្បាប់ និងសីលធម៌ ហើយទទួលស្គាល់ថា  
វៀតណាមចូលមកកម្ពុជា ក្នុងបំណងជួយប្រជាជនកម្ពុជា ដោយពិត  
ប្រាកដ។ បើគេមិនទទួលស្គាល់ប្រការនេះ តើចាំបាច់ព្រួយបារម្ភពីការ  
វិលត្រឡប់នៃរបបប្រល័យពូជសាសន៍ ប៉ុល ពត ធ្វើអ្វី? ជាង ១០ ឆ្នាំ  
ក្រោយការដួលរលំនៃរបប ប៉ុល ពត គេនៅព្រួយបារម្ភពីការវិលត្រឡប់  
នៃរបប ប៉ុល ពត ដូច្នោះការវាយរំលែរបប ប៉ុល ពត នាខែមករា  
១៩៧៩ វាជាការចាំបាច់ខានមិនបាន។

របបប្រល័យពូជសាសន៍ ប៉ុល ពត ត្រូវបានដួលរលំ សករាជថ្មីមួយ  
បានចាប់ផ្តើម សំរាប់ប្រជាជនកម្ពុជា។

ផ្នែកទី ៣

**ការរស់ឡើងវិញរបស់ជាតិក្នុងស្ថានភាព  
មានសន្តិភាពផង និងមានសង្គ្រាមផង**

ដើម្បីពិនិត្យឃើញគ្រប់គ្រាន់ អំពីការរស់ឡើងវិញរបស់ជាតិ ចាំបាច់ត្រូវឃើញអំពីចំណុចពិសេសនៃការចេញដំណើរ និងចំណុចពិសេសនៃសភាពការណ៍ដែលបានឆ្លងកាត់។ នោះគឺផលវិបាកនៃរបបប៉ុល ពត និងសង្គ្រាមបន្ត។

ប្រទេសមួយដែលបានឆ្លងកាត់សង្គ្រាម ហើយជាពិសេសឆ្លងកាត់របបប្រល័យពូជសាសន៍ ផលវិបាករបស់វា បន្ទាល់ទុក គឺជាផលវិបាកធ្ងន់ធ្ងរបំផុត ដែលបណ្តាប្រទេសលើសកលលោក មិនដែលជួបប្រទះរាប់ទាំងប្រទេស ដែលបានឆ្លងកាត់សង្គ្រាមលោកទាំងពីរលើកផង។ ដូចបានលើកឡើងក្នុងសៀវភៅនេះ អំពីធាតុពិតនៃរបប ប៉ុល ពត ការបំផ្លិចបំផ្លាញនៃរបបនេះ មានទំហំនិងកំរិតធ្ងន់ធ្ងរបំផុត។ ប្រជាជនជាង ៣ លាននាក់ ក្នុងចំណោមប្រជាជនជិត ៨ លាននាក់ ត្រូវបានស្លាប់ ។ អ្នកដែលនៅសេសសល់ ត្រូវបាក់កម្លាំង ព្រាត់ប្រាសបែកបាក់គ្រួសារ កុមារកំព្រា រាប់ម៉ឺននាក់ មនុស្សម្នាគ្មានទីពឹង មានច្រើនសន្ធឹកសន្ធាប់។ មូលដ្ឋានផលិតកម្ម មូលដ្ឋានសំភារៈបច្ចេកទេស ត្រូវ

បំផ្លិចបំផ្លាញស្ទើរគ្មានសល់ គឺជាការបំផ្លាញត្រង់ទៅលើកម្លាំងផលិតកម្មរបស់ប្រទេសជាតិ។ សាលារៀន មន្ទីរពេទ្យ វត្តអារាម វប្បធម៌ប្រពៃណី ទីក្រុង ទីប្រជុំជន ប្រាក់កាស ទីផ្សារ ការលក់ដូរ ។ល។ សុទ្ធតែត្រូវបំផ្លិចបំផ្លាញ។ ដូច្នេះចំណុចចេញដំណើរសំរាប់ប្រជាជនកម្ពុជា កសាងសង្គមថ្មី គឺ ចេញពីលេខសូន្យ ឬពីបាតដៃទទេ ជាមួយនឹងផលវិបាករាប់មិនអស់ ហើយផលវិបាកដែលធ្ងន់ធ្ងរជាងគេ គឺគ្រោះអត់ឃ្នាន បានគំរាមកំហែងនៅទូទាំងប្រទេស។ ជាមួយនឹងផលវិបាកយ៉ាងធ្ងន់ធ្ងរលើវិស័យសេដ្ឋកិច្ច និងសង្គម គ្រោះថ្នាក់នៃការរលត្រឡប់នៃរបប ប៉ុល ពត មិនទាន់បានបញ្ចៀសទាំងស្រុងនៅឡើយ។ ពិតមែនតែរបប ប៉ុល ពត ត្រូវបានដួលរលំ ប៉ុន្តែកម្លាំងរបស់វា នៅសេសសល់ដោយមានការជួយឧបត្ថម្ភរបស់អានុភាពចក្រពត្តិ និងប្រតិកិរិយាខាងក្រៅ។ តាមរយៈនៃការជួយឧបត្ថម្ភពីអានុភាពចក្រពត្តិ និងប្រតិកិរិយាខាងក្រៅ គេបានប្រមូលពួកប្រតិកិរិយាឆ្វេងបំផុត និងស្តាំបំផុត អោយស្ថិតក្នុងរណសិរ្សជាមួយគ្នា ប្រឆាំងនឹងការរស់ឡើងវិញ របស់ជាតិ។ ដូច្នេះសភាពការណ៍កម្ពុជាតាំងពីពេលបានរំដោះមក គឺស្ថិតក្នុង ស្ថានភាព និងកាលៈទេសៈ មានសន្តិភាពផង និងមានសង្គ្រាមផង។ ពិតមែនតែសន្តិភាពបានកើតមានលើចំណែកភាគច្រើននៃដែនដី និងពេលវេលា ហើយសង្គ្រាមបានកើតមានដោយដាច់ដោយដុំ និងពេលវេលាខ្លះ ក៏សង្គ្រាមនេះ វាបានរាំងស្ទះនូវដំណើរការកសាងប្រទេសឡើងវិញ បំផ្លិចបំផ្លាញនូវទ្រព្យសម្បត្តិ អាយុជីវិតប្រជាជនកម្ពុជា ជាបន្តទៀត។

អាស្រ័យដោយមិនទាន់បានបញ្ជ្រាបសុំឱ្យស្រុក នូវគ្រោះថ្នាក់  
នៃការវិលត្រឡប់នៃរបប ប៉ុល ពត ទើបបដិវត្តន៍កម្ពុជា បានបន្តប្រើ  
ប្រាស់ កម្លាំងពីរគូបផ្សំគ្នា គឺកម្លាំងបដិវត្តន៍កម្ពុជាផ្ទាល់ និងការជួយ  
ឧបត្ថម្ភ របស់កងទ័ពវៀតណាមរហូតមកដល់ខែកញ្ញា ឆ្នាំ ១៩៧៩។  
នេះជាចំណុចពិសេសនៃការចេញដំណើរនៃបដិវត្តន៍កម្ពុជា ក្រោយ  
ពេលដណ្តើមបានរដ្ឋអំណាច។ អាស្រ័យដោយលក្ខណៈពិសេសនៃ  
សភាពការណ៍ បដិវត្តន៍កម្ពុជា ត្រូវប្រឈមមុខជាមួយនឹងរណសិរ្សពីរ  
ក្នុងពេលជាមួយគ្នា។ នោះគឺការកិច្ចការពារ ដោយរឹងមាំនូវឯករាជ្យ  
អធិបតេយ្យ បូរណភាពទឹកដី ទប់ស្កាត់ការវិលត្រឡប់នៃរបប ប៉ុល ពត  
និងស្តារឡើងវិញសេដ្ឋកិច្ចសង្គម សំខាន់ការដោះស្រាយការអត់ឃ្លាន  
ដែលកំពុងគំរាមកំហែងជីវិតប្រជាជន នៅទូទាំងប្រទេស។ វាបានក្លាយ  
ទៅជា ភារកិច្ចយុទ្ធសាស្ត្រពីរ គឺការពារប្រទេស និងកសាងប្រទេស  
ដែលត្រូវធ្វើក្នុងពេលជាមួយគ្នា។ អាស្រ័យហេតុនេះ តាំងពីត្រាដំបូង  
បក្សបានដាក់ចេញនូវចលនាបដិវត្តទាំងបីរបស់មហាជន គឺចលនា  
វាយខ្មាំង និងចលនាអូសទាញខ្មាំង ចលនាកសាងកម្លាំងពិតបដិវត្តលើ  
គ្រប់ផ្នែក ចលនាបង្កបង្កើនផលដោះស្រាយ និងធ្វើអោយមានស្ថេរភាព  
ជីវភាពប្រជាជន។ ចលនាបដិវត្តទាំងបី ជាខ្លឹមសារស្នូលសំខាន់នៃចលនា  
បដិវត្តរបស់មហាជន មិនត្រឹមតែត្រឹមត្រូវនាគ្រាដំបូងប៉ុណ្ណោះទេ ប៉ុន្តែ  
វាត្រឹមត្រូវក្នុងរយៈពេលឆ្លងកាត់ និងកំពុងត្រឹមត្រូវពេលបច្ចុប្បន្ន ក៏ដូច  
ជាពេលខាងមុខ។

ក្នុងក្របខ័ណ្ឌនៃភារកិច្ចការពារប្រទេស ដែលបក្សប្រជាជនបដិវត្ត

កម្ពុជា បានដាក់ចេញតាំងពីគ្រាដំបូងនូវគោលការណ៍ដ៏ត្រឹមត្រូវ នោះ គឺ ខ្សែនការពារប្រទេសរបស់ប្រជាជនទាំងមូល។ នេះជាមាគ៌ាសង្គ្រាម ប្រជាជន ដើម្បីអនុវត្តការកិច្ចការពារជាតិ។ អាស្រ័យដោយមាគ៌ាយោ ធាត្រឹមត្រូវនេះ ការចូលរួមរបស់ប្រជាជន បានក្លាយទៅជាចលនាដ៏ទូលំ ទូលាយ បង្កើតឡើងនូវលក្ខណៈសម្បត្តិវាយស្រួលសំរាប់ការកសាង កងទ័ពទាំងបីប្រភេទ (ស្រួច-តំបន់-ឈូប) នគរបាលប្រជាជន និង បង្កើតឡើងនូវចលនាវាយខ្មាំង អូសទាញខ្មាំងយ៉ាងសកម្មផុសផុល។ ការរីកចំរើននូវកម្លាំងការពារជាតិរបស់ប្រជាជនកម្ពុជាផ្ទាល់ បានបង្ក លក្ខណសម្បត្តិអោយកងទ័ពស្ម័គ្រចិត្តរៀនណាមដកជាបណ្តើរៗ តាំង ពីឆ្នាំ ១៩៨២ និងឈានទៅដកទាំងស្រុង នាខែកញ្ញា ១៩៨៩ ដែលជា ដំណាក់កាលផ្ទេរពីការប្រើប្រាស់កម្លាំងពីរគ្នាបង្កើត មកកាន់ដំណាក់ កាលប្រើប្រាស់កម្លាំងបដិវត្តន៍កម្ពុជាផ្ទាល់ ដើម្បីវាបំបែកការកិច្ចការពារ ជាតិ។ រយៈពេលដែលកងទ័ពរៀនណាមជួយបដិវត្តន៍កម្ពុជា មានជាង ១០ ឆ្នាំ។ ជាង ១០ ឆ្នាំ គឺជារយៈពេលដ៏យូរ ប៉ុន្តែបើប្រៀបធៀបជាមួយ ប្រទេសនានា ដែលមានសេដ្ឋកិច្ចរីកចំរើន គ្មានសង្គ្រាមបំផ្លិចបំផ្លាញ ដូចជាកូរ៉េខាងត្បូង ជប៉ុន បណ្តាប្រទេសអឺរ៉ុបខាងលិច ឬប្រទេសមួយ ចំនួនទៀត ហើយដែលត្រូវការកងទ័ពបរទេសជួយការពាររាប់សិបឆ្នាំ ឃើញថា វត្តមានកងទ័ពរៀនណាមនៅកម្ពុជាមានរយៈពេលខ្លីៗ ប្រការ នេះបង្ហាញពីការរីកចំរើននៃកម្លាំងផ្ទាល់របស់បដិវត្តន៍កម្ពុជា ពីសុទ្ធនូវៈ ពីលក្ខណ៍ការណ៍ស្ម័គ្រចិត្តនៃសម្ព័ន្ធភាពរវាងប្រទេសទាំងពីរ កម្ពុជា-រៀនណាម។

ក្នុងក្របខ័ណ្ឌនៃការកិច្ចស្តារ និងកសាងជាតិ គឺជាការកិច្ចដំលំបាក

បំផុត សំរាប់បដិវត្តន៍កម្ពុជា។ ក្នុងការកិច្ចការពារប្រទេស មានកងទ័ព  
វៀតណាមជួយឧបត្ថម្ភ តែក្នុងការកិច្ចការ និងកសាងប្រទេស ពិតមែន  
តែមានការជួយឧបត្ថម្ភរបស់វៀតណាម សហភាពសូវៀត បណ្តាប្រ  
ទេសសង្គមនិយម តែនេះជាកិច្ចការដ៏លំបាក អាស្រ័យដោយលក្ខណៈ  
ពិសេសនៃស្ថានភាពសង្គម-សេដ្ឋកិច្ចរបស់កម្ពុជាផ្ទាល់។

សង្គមមួយដែលច្របូកច្របល់ក្រឡាប់ចាក់ទាំងស្រុង ការចាប់ផ្តើម  
ពិតជាមិនដូចបដិវត្តន៍ប្រទេសនានា ដែលបានផ្តល់រំលឹរបបចាស់  
ហើយកសាងលើមូលដ្ឋានមានស្រាប់ ដើម្បីកែប្រែអោយរីកចំរើននោះ  
ទេ។ បដិវត្តន៍កម្ពុជា ត្រូវធ្វើឡើងវិញទាំងស្រុង ក្នុងសភាពការណ៍ដ៏  
សែនលំបាក និងច្របូលច្របល់។ ប៉ុន្តែក៏មានចំណុចងាយស្រួល ដែល  
ធ្វើអោយមានស្ថេរភាពបានឆាប់ កសាងបានឆាប់ មុនបង្កើតការ  
បដិវត្តន៍នេះស្របនឹងក្រឹត្យក្រមសត្យានុម័ត នៃការបដិវត្តន៍របស់សង្គម  
មនុស្ស។ មានបក្ស មានរដ្ឋអំណាច មានកម្លាំងប្រដាប់អាវុធ មានការ  
ជួយឧបត្ថម្ភរបស់វៀតណាម និងបណ្តាប្រទេសសង្គមនិយម វាផ្តល់នូវ  
ភាពងាយស្រួលមួយជាមូលដ្ឋានរួចទៅហើយ ប៉ុន្តែបណ្តា កត្តាទាំង  
នេះ បានក្លាយទៅជាបង្ខំយដ៏ធំធេង នាំមកនូវជ័យជំនះដ៏អស្ចារ្យ  
អាស្រ័យដោយមានសកម្មភាពស្របនឹងក្រឹត្យក្រមសត្យានុម័ត ធ្វើយ  
តបទៅនឹងការទាមទារដ៏ចាំបាច់របស់មហាជន ហេតុនេះហើយ ប្រ  
មូលផ្តុំបានយ៉ាងឆាប់រហ័សនូវកម្លាំងមហាជនដ៏កុះករ។ របប ប៉ុល ពត  
បានប្រើប្រាស់នូវនយោបាយ និងហ៊ីឡូសុទ្ធសាធ ដើម្បីបង្កើតឡើងនូវ  
បែបផែនផលិតកម្មមួយ ផ្ទុយទាំងស្រុងទៅនឹងក្រឹត្យក្រមរីកចំរើននៃ

សង្គមមនុស្ស។ ដូច្នោះ វាបង្កើតឡើងដោយឯកឯង នូវទំនាស់ដ៏ជ្រាលជ្រៅក្នុងទំនាក់ទំនងផលិតកម្ម។ នេះជាទំនាស់របស់មនុស្សគ្រប់ស្រទាប់វណ្ណៈ ក្នុងសង្គមជាមួយរបប ប៉ុល ពត។ ការទាមទារជាបឋមនៃការបដិវត្តន៍ គឺលុបបំបាត់ទាំងស្រុងកាកសំណល់នៃប្រព័ន្ធរដ្ឋអំណាច ប៉ុល ពត កសាងរដ្ឋអំណាចបដិវត្ត លុបបំបាត់ចោលនូវបែបផែនផលិតកម្មបែបទាសភាពរបស់ ប៉ុល ពត បង្កើតឡើងនូវបែបផែនផលិតកម្មថ្មីដែលនេះជាក្រឹត្យក្រមសត្យានុម័តមិនអាចជឿសវាងបាន។ ដូច្នោះហើយបានជាមានការចូលរួមពីគ្រប់ស្រទាប់ប្រជាជន។ ការចូលរួមរបស់ប្រជាជននេះហើយ ដែលជាកត្តាផ្តល់ភាពងាយស្រួលដល់ការវាយរំលំរបប ប៉ុល ពត អនុវត្តការកិច្ចការពារប្រទេស បំផ្លាញចោលជាស្វ័យប្រវត្តិនូវបែបផែនផលិតកម្មចាស់ កសាងឡើងនូវបែបផែនផលិតកម្មថ្មី។ ដូច្នោះហើយបានជាក្រោយពេលរំដោះភ្នំម ប្រជាជនមិនត្រឹមតែបានចាត់តាំងគណៈកម្មាធិការគ្រប់គ្រងខ្លួនឯង ដែលជារដ្ឋអំណាចប្រជាជនប៉ុណ្ណោះទេ ប៉ុន្តែម្ចាស់ការរៀបចំឡើងនូវទំនាក់ទំនងផលិតកម្មថ្មី ដែលទំនាក់ទំនងផលិតកម្មនោះ ស្របនឹងការចង់បានរបស់បក្សនិងរដ្ឋ ហើយស្របជាមួយសមត្ថភាពជាក់ស្តែងនៃកម្លាំងផលិតកម្មនាពេលនោះ។

ប្រសិនបើធ្វើការប្រៀបធៀបជាមួយបដិវត្តន៍ប្រទេសនានា ដែលក្រោយការដណ្តើមបានរដ្ឋអំណាចហើយ ហើយត្រូវដំណើរការជាបណ្តើរៗ ក្នុងការរៀបចំទំនាក់ទំនងផលិតកម្មថ្មី ដែលត្រូវចំណាយពេលវេលាយ៉ាងយូរនោះ ឃើញថា បដិវត្តន៍កម្ពុជាមានភាពអនុគ្រោះច្រើន ក្នុង

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភាឆ្នាំ២០១៥ ដំណើរការកម្ពុជា

ការរៀបចំទំនាក់ទំនងផលិតកម្មថ្មី អាស្រ័យដោយបែបផែនផលិតកម្ម  
របស់ ប៉ុល ពត ដើរផ្ទុយទាំងស្រុងជាមួយក្រឹត្យក្រម ដូច្នោះប្រជាជន  
គ្មានរញ្ញាក្នុងការបំផ្លាញវាចោល ហើយបង្កើតឡើងនូវបែបផែន  
ផលិតកម្មថ្មីមួយជឿនលឿនឡើយ។

ថ្ងៃ ១ មករា ១៩៧៩ រណសិរ្សសាមគ្គីសង្គ្រោះជាតិកម្ពុជា បាន  
ចេញនូវគោលនយោបាយ ៨ ខ ចំពោះមុខក្នុងតំបន់រំដោះ ដែលក្នុង  
នោះមាន និយាយដល់ការចាត់តាំងក្រុមសាមគ្គីបង្កើនផលកសិកម្ម  
ប៉ុន្តែអាស្រ័យពេលវេលារំដោះទូទាំងប្រទេសមានរយៈពេលខ្លី ហើយ  
ខ្វះកម្មាភិបាល ដូច្នោះស្នើរដាទូទៅ ប្រជាជនបានម្ចាស់ការរៀបចំទំនាក់  
ទំនងផលិតកម្មថ្មី និងរបៀបរកស៊ីដោយខ្លួនឯង។ ទោះជាការរៀបចំ  
ដោយខ្លួនឯង ដោយគ្មានគំរូ និងទ្រឹស្តីឯកភាព ប៉ុន្តែវាស្របបំផុត  
ជាមួយសភាពការណ៍នាពេលនោះ សំខាន់បំផុតគឺការស្របគ្នារវាង  
ទំនាក់ទំនងផលិតកម្មជាមួយកម្លាំងផលិតកម្ម។ អាស្រ័យហេតុនេះ  
បានជាប្រជាជនសាមគ្គីជួយទំនុកបំរុងគ្នាបាន ជំរុញផលិតកម្មដោះ  
ស្រាយជីវភាពបាន។

មានចំណុចពិសេសមួយ នៅក្នុងការរៀបចំទំនាក់ទំនងផលិតកម្ម  
នាគ្រាដំបូង គឺ ក្នុងពេលដែលប្រជាជនបំផ្លាញចោលនូវរបៀបធ្វើការ  
ស៊ីចុក ជាសមូហភាពមកកាន់របបកម្មសិទ្ធិវិញក៏ដោយ ក៏ប្រជាជននៅ  
បានម្ចាស់ការរៀបចំឡើងនូវរបៀបរកស៊ីជាសមូហភាព ក្នុងកំរិតមួយ  
ដែលទាំងអស់គ្នាអាចទទួលយកបាន សំខាន់ក្នុងវិស័យកសិកម្ម ដោយ  
ចាត់តាំងក្រុម សាមគ្គីបង្កើនផល ឬក្រុមប្រវាស់ដែរ។ គេអាច

សន្និដ្ឋានបានថា ការម្ចាស់ការរៀបចំរបស់ប្រជាជនផ្អែកលើកត្តាពីរជាសំខាន់គឺ៖

**ទីមួយ៖** មធ្យោបាយ និងឧបករណ៍ផលិតកម្ម ទោះបីជាទាប និងស្តួចស្តើងក៏ដោយ ប៉ុន្តែអាស្រ័យដោយហេតុនេះហើយ ទើបទាមទារអោយប្រើធ្វើជារបស់រួមមិនអាចធ្វើផ្សេងបានឡើយ។ តាមទ្រឹស្តី ហើយតាមទម្ងាប់ដែលធ្លាប់កើតមាន ក្នុងដំណើរវិវឌ្ឍន៍នៃផលិតកម្ម កម្លាំងផលិតកម្មខ្ពស់មានចរិតសង្គមនិយម តម្រូវអោយរៀបចំទំនាក់ទំនងផលិតកម្មនៃរបបកម្មសិទ្ធិរួមសង្គមនិយម ទើបស្របនឹងកម្លាំងផលិតកម្ម ប៉ុន្តែនៅកម្ពុជា កម្លាំងផលិតកម្មទាបបំផុតតែបែរជាទាមទារអោយមានរូបភាពកម្មសិទ្ធិរួមមួយជាកំណត់។ មូលហេតុសំខាន់នៅទីនេះ អាស្រ័យដោយរបប ប៉ុល ពត បានរឹបអូសយកអស់នូវកម្មសិទ្ធិរបស់ប្រជាជន បំផ្លាញស្ទើរទាំងស្រុងនូវឧបករណ៍ និងមធ្យោបាយផលិតកម្ម ដូច្នោះក្រោយពេលរំដោះ ឧបករណ៍ផលិតកម្មដែលនៅសេសសល់តិចតួចនេះ វាក្លាយទៅជាកត្តាប្រមូលផ្តុំប្រជាជនអោយរួមគ្នាជុំវិញឧបករណ៍ផលិតកម្មនេះ។ ដោយគេមិនអាចចែកគ្រប់គ្នាបានដូច្នោះ គេត្រូវប្រើប្រាស់មធ្យោបាយ និងឧបករណ៍នេះរួមគ្នា។ ចេញពីនេះ គេសម្រុះសម្រួលរករូបមន្តដ៏សមស្របអំពីការចែកចាយផល។ ប្រការនេះបញ្ជាក់ថា ប្រជាជនបានអនុវត្តត្រឹមត្រូវតាមក្រឹត្យក្រម ដោយយកកម្លាំងផលិតកម្មកំណត់ទំនាក់ទំនងផលិតកម្ម។ គេពុំទាន់យល់ស្របប្រការនេះ តាមរបៀបវិទ្យាសាស្ត្រទេ តែការជាក់ស្តែងក្នុងជីវភាពរស់នៅ បានបង្ហាញអោយគេនូវវិធីដ៏សមស្របនេះ។

ទីពីរ៖ ប្រពៃណីដ៏ល្អក្នុងការជួយឧបត្ថម្ភគ្នា ក្នុងប្រជាជនកម្ពុជា ប្រការនេះ បានក្លាយជាចំណុចងាយស្រួលក្នុងការកសាងឡើងនូវទំនាក់ ទំនងផលិតកម្មថ្មីដែលគ្មានការជិះជាន់ ជួយសង្គ្រោះគ្នា ធ្វើអោយកុមារ កំព្រា ជនគ្មានទីពឹងពំនាក់ដំប្រើន បានរស់រានមានជីវិត សម្រាលនូវ បន្ទុកដ៏ធ្ងន់ធ្ងររបស់សង្គម។

ក្រៅពីទំនាក់ទំនងក្នុងវិស័យកសិកម្ម វិស័យផ្សេងទៀត ក៏បានចាប់ ផ្តើមមានចរិតជារដ្ឋ ជាសមូហភាព ជាឯកជន។ ការផ្លាស់ប្តូរទំនិញ បានចាប់ផ្តើមឡើងភ្លាម តាំងពីមិនទាន់មានក្រដាសប្រាក់ប្រើប្រាស់ ដោយប្រើប្រាស់ទំនិញសំភារៈ ផ្លាស់ប្តូរជាមួយគ្នា ហើយវារីកចំរើន យ៉ាងឆាប់រហ័ស បន្ទាប់ពីរដ្ឋបោះផ្សាយនូវក្រដាសប្រាក់។ តាមរយៈនៃ ការផ្លាស់ប្តូរទំនិញ ទំនាក់ទំនងរវាងរូបិយវត្ថុ និងទំនិញ ការរីកចំរើននៃ ទីផ្សារ បានជំរុញយ៉ាងខ្លាំងដល់ផលិតកម្មលើគ្រប់ផ្នែក។

អាស្រ័យដោយការប្រឹងប្រែងផ្ទាល់របស់ប្រជាជនកម្ពុជា និងដោយ ការជួយឧបត្ថម្ភពីអន្តរជាតិ កម្ពុជាបានឆ្លងផុតនូវដំណាក់កាលដែល ពិបាកបំផុត ហើយដែលជ័យជំនះធំបំផុត គឺបំបាត់បាននូវគ្រោះអត់ ឃ្មានបន្ទាល់ទុកពីរបប ប៉ុល ពត ធ្វើអោយមានស្ថេរភាពជីវភាពប្រជា ជនបានឆាប់រហ័ស ធ្វើអោយគ្រប់ផ្នែកបានរស់រានមានជីវិតឡើងវិញ ហើយកំពុងស្ថិតក្នុងដំណាក់កាលស្តារ និងអភិវឌ្ឍន៍លើគ្រប់វិស័យ។ ប្រៀបធៀបសភាពការណ៍ពេលចេញដំណើរ ដោយបូកបន្ថែមនឹង សភាពការណ៍ដ៏លំបាកដែលបានឆ្លងកាត់ ជាមួយសភាពការណ៍នា ពេលក្រោយនេះ គេអាចមើលឃើញថា កម្លាំងរស់របស់ជាតិមានកំរិត

ខ្លាំងក្លា ទូលំទូលាយ និងស៊ីជម្រៅ គឺការរស់ឡើងតាំងពីបុគ្គលម្នាក់ៗ គ្រួសារ នីមួយៗ ភូមិ ឃុំ នីមួយៗ រហូតដល់ទូទាំងប្រទេសលើគ្រប់ផ្នែក (\*)។

អំពីការកសាងកម្លាំងពិតលើគ្រប់ផ្នែក ពិសេសការកសាងបក្សដឹកនាំ ពិតមែនតែមានចំណុចពិសេសដោយឡែក ដែលបក្សមួយត្រូវកសាងឡើងវិញ ហើយកសាងពីលើចុះក្រោម តែជំហានរីកចម្រើនបានធ្វើអោយបក្សត្រួតត្រា និងដឹកនាំបានសភាពការណ៍លើគ្រប់វិស័យ ក្លាយជាកម្លាំងដឹកនាំ សំរេចកំណត់ជោគជ័យរបស់បដិវត្តន៍ (\*\*)

ការរស់ឡើងវិញលើគ្រប់ផ្នែករបស់ជាតិ គឺជាមោទនភាពរបស់ប្រជាជនកម្ពុជាផ្ទាល់ របស់មិត្តភក្តិ ដែលបានជួយកម្ពុជា ពិសេសវៀតណាម ឡាវ សហភាពសូវៀត និងបណ្តាប្រទេសសង្គមនិយម។ ប៉ុន្តែទន្ទឹមនឹងគុណសម្បត្តិ ក៏គួរពិនិត្យនូវការខ្វះខាតអត្តនោម័ត ដើម្បីជាមេរៀនពិសោធន៍នាពេលខាងមុខ។ ការខ្វះខាតសំខាន់គឺការមិនគោរព ក្រឹត្យក្រមសេដ្ឋកិច្ចសត្យានុម័ត។ ចេញពីនេះ ការកំណត់ដំណាក់កាលបដិវត្តន៍មិនបានត្រឹមត្រូវតាមការជាក់ស្តែងនៃស្ថានភាពសង្គម ភាពគំនិតនិយម អត្តនោម័ត ឆន្ទនិយម សតិអារម្មណ៍តក់ក្រហល់បានគ្របដណ្តប់លើគោលការណ៍ និងការអនុវត្តន៍អស់មួយរយៈកាល ក្នុងក្របខ័ណ្ឌផលិតកម្ម និងវចនាសម្ព័ន្ធគ្រប់គ្រង។ មនុស្សមិនតិចទេ ដែលចាត់ទុកថា បដិវត្តន៍កម្ពុជាបានស្ថិតក្នុងដំណាក់កាលសង្គមនិយម ដូច្នោះហើយ

(\*) ១០ ឆ្នាំនៃដំណើរកម្ពុជា ១៩៧៩/១៩៨៩ ទំព័រ ២២៧/៣៣៣ សរសេរដោយ ហ៊ុន សែន បោះពុម្ពថ្ងៃ ០១ ធ្នូ ១៩៨៨ រោងពុម្ព ណុប បូជាន់។  
(\*\*) ១០ ឆ្នាំនៃដំណើរកម្ពុជា ១៩៧៩/១៩៨៩ ទំព័រ ៤០៧/៤២៧ សរសេរដោយ ហ៊ុន សែន បោះពុម្ពថ្ងៃ ០១ ធ្នូ ១៩៨៨ រោងពុម្ព ណុប បូជាន់។

បានជាយកចិត្តទុកដាក់តែលើចរិតវណ្ណៈនៃគោលនយោបាយ ដោយ  
មិនបានគិតដល់ចរិតអន្តរកាល ហើយ ចរិតវណ្ណៈត្រូវបានគេយល់តាម  
របៀបសាមញ្ញ ឆ្លងនិយមក្នុងខ្លួន អនុវត្តមិនបានត្រឹមត្រូវនូវក្រឹត្យក្រម  
នៃទំនាក់ទំនងផលិតកម្ម ដែលត្រូវតែស្របជាមួយនឹងចរិត និងកំរិតនៃ  
កម្លាំងផលិតកម្ម ចង្អៀតចង្អល់ ចំពោះសមាសភាពសេដ្ឋកិច្ចផ្សេង  
ទៀត ក្រៅពីសមាសភាពសេដ្ឋកិច្ចរដ្ឋ សមូហភាព ប្រើប្រាស់វិធានការ  
នយោបាយ សតិអារម្មណ៍ ធ្វើជាកម្លាំងចលករសំខាន់ខាងសេដ្ឋកិច្ច ហើយ  
មិនយកចិត្តទុកដាក់អោយបានពេញលេញ ចំពោះកម្លាំងចលករខាង  
ក្នុងនៃសេដ្ឋកិច្ច។ ការកែសម្រួលនូវទំនាក់ទំនងសេដ្ឋកិច្ច ក្នុងវិស័យ  
កសិកម្ម ធ្វើដោយយឺតយ៉ាវនៅពេលដែលទំនាក់ទំនងទាំងនេះលែង  
សមស្របនឹងសភាពការណ៍ដែលបានផ្លាស់ប្តូរ។ ការខ្វះខាតនេះ ពុំ  
មានន័យថា មានចរិតទំនាស់រហូតដល់ត្រូវបំផ្លាញចោលបែបផែនផលិតកម្ម  
នោះទេ ប៉ុន្តែផ្នែកណាមួយនោះវាបន្ថយល្បឿននៃផលិតកម្ម ដែលទាម  
ទារអោយមានការកែទម្រង់ លើចំណុចដែលលែងសមស្របជាមួយ  
សភាពការណ៍។

ក្រោយការកែទម្រង់ ហើយដោយមានការជះឥទ្ធិពលមិនល្អពីការ  
ប្រែប្រួលនៅបណ្តាប្រទេសអឺរ៉ុបខាងកើត ការអនុវត្តន៍បានចេញពីឆ្លើង  
ទៅស្តាំ ដោយមើលឆ្លងតែលើចរិតអន្តរកាល ហើយមើលស្រាលចរិតវណ្ណៈ  
នៃគោលនយោបាយ ដែលមានផ្នែកខ្លះ ការកែទម្រង់ចង់ចេញផុតពីរង្វង់  
ដឹកនាំ និងត្រួតត្រារបស់បក្ស និងរដ្ឋ បង្កើតជានិទ្ទាការឱកាសនិយម  
ខាងនយោបាយ ទាមទារការកែទម្រង់ខាងនយោបាយល្បឿនជាងការ

កែទម្រង់ខាងសេដ្ឋកិច្ច ហើយឈានរហូតដល់ការទាមទារពហុនិយម ខាងនយោបាយ ដោយភ្លេចគិតដល់ស្ថានភាពពិតប្រាកដរបស់ប្រទេសជាតិ។

ការកែទម្រង់នេះជាបញ្ហាមួយ ក្នុងបញ្ហាផ្សេងៗទៀត ដែលកំពុង តែចោទឡើង។ តាំងពីពេលបានដោះចេញពីរបប ប៉ុល ពត បដិវត្តន៍ កម្ពុជា បាននឹងកំពុងស្ថិតលើផ្លូវកែទម្រង់ជាបន្តបន្ទាប់ ពិសេសលើវិស័យ សេដ្ឋកិច្ច។ ជំហានបន្តនៃការកែទម្រង់ខាងសេដ្ឋកិច្ច គឺជាដំណើរសត្យា នុម័តដើម្បីការរីកចំរើនរបស់ប្រទេសជាតិ និងសុខុមាលភាពប្រជាជន។ ការរិះរកផ្លូវអភិវឌ្ឍសេដ្ឋកិច្ចសង្គមអោយបានឆាប់រហ័ស គឺជាការកិច្ច បដិវត្តមួយ។ ប៉ុន្តែត្រូវកំណត់ច្បាស់ថា ការកែទម្រង់ខាងសេដ្ឋកិច្ច ត្រូវ ចេញដំណើរពីស្ថេរភាពខាងនយោបាយ ការបាត់ស្ថេរភាពខាងនយោ បាយ មិនត្រឹមតែមិនអាចធ្វើអោយសេដ្ឋកិច្ចរីកចំរើនប៉ុណ្ណោះទេ តែនឹង ធ្វើអោយសេដ្ឋកិច្ច មានការធ្លាក់ចុះដូចប្រទេសមួយចំនួន បានធ្វើកន្លង ទៅ។ មតិមួយចំនួន ពិសេសបណ្តាប្រទេសលោកខាងលិច ទាមទារ អោយកម្ពុជា កែទម្រង់ខាងនយោបាយ ដែលផ្តោតសំខាន់លើពហុបក្ស ពហុខាងនយោបាយ។ សភាពការណ៍កម្ពុជា ខុសប្លែកពីបណ្តាប្រទេស នៅអឺរ៉ុបខាងកើត នៅត្រង់ប្រទេសនេះ នៅមានគ្រោះគំរាមកំហែង នៃ របបប្រល័យពូជសាសន៍ ប៉ុល ពត នៅមានសង្គ្រាម។ ជាក់ស្តែងនៅ កម្ពុជាកំពុងមានពហុបក្ស ពហុខាងនយោបាយ ដែលកំពុងតស៊ូជាមួយ គ្នាលើវិស័យនយោបាយផង និងយោធាផង។ ពេលមានដំណោះ ស្រាយនយោបាយ បណ្តាបក្សដែលមានជម្លោះនឹងស្ថិតស្ថេរជាមួយគ្នា ក្នុងក្របខ័ណ្ឌនៃកិច្ចព្រមព្រៀងមួយ។ មុនពេលមានដំណោះស្រាយ

នយោបាយ គេមិនគួរប្រឈមមុខនឹងទិសពីរក្នុងពេលជាមួយគ្នាទេ មិនគួរបង្វែរទិស ពីការទប់ទល់ជាមួយពួក ប៉ុល ពត និងសម្ព័ន្ធមិត្ត ទៅ ទប់ទល់ជាមួយគ្នាឯង នៅផ្ទៃក្នុងឡើយ ហើយមិនគួរបំបែកនូវការឯក ភាពកម្លាំង ក្នុងការទប់ស្កាត់របបប្រល័យពូជសាសន៍ ប៉ុល ពត ដែរ។ ធ្វើយ៉ាងនេះ គឺដូចជាបើកច្រកអោយពួក ប៉ុល ពត វិលត្រឡប់មកកាន់ អំណាចវិញយ៉ាងងាយស្រួល។ ប្រទេសជាច្រើនលើសកលលោក មាន បក្សតែមួយដឹកនាំ ក្នុងនោះមានប្រទេសដែលជាសម្ព័ន្ធមិត្តអាមេរិក និង លោកខាងលិចផង។ ហើយក៏មានប្រទេសមួយចំនួន បានប្រកាសដាក់ ប្រទេសជាតិក្នុងគ្រាអាសន្ន ឬប្រើប្រាស់ច្បាប់កំណែទូទៅ ឬប្រើប្រាស់ ច្បាប់អាជ្ញាសឹក ដើម្បីទប់ទល់ជាមួយសង្គ្រាមបំផ្លិចបំផ្លាញ។ កម្ពុជាមិន ចាំបាច់ដាក់ប្រទេសក្នុងគ្រាមានអាសន្ន ឬកំណែទូទៅ ឬច្បាប់អាជ្ញា សឹក ដែលប៉ះពាល់ចំពោះសិទ្ធិប្រជាជននោះឡើយ តែក៏មិនចាំបាច់ បង្កើតបក្សច្រើននៅផ្ទៃក្នុង ដែលនាំអោយបាក់បែកកម្លាំង ប្រឆាំងនឹង ការបង្កើតឡើងវិញ នូវរបបប្រល័យពូជសាសន៍នោះដែរ។

បណ្តាប្រទេសនៅអឺរ៉ុបខាងកើត មានសភាពការណ៍ផ្សេង ឯនៅ កម្ពុជាមានសភាពការណ៍ផ្សេង មិនអាចអនុវត្តដូចគ្នាបានឡើយ។ បញ្ហាមានប្រជាធិបតេយ្យ ឬគ្មានប្រជាធិបតេយ្យ មិនស្ថិតនៅត្រង់ពហុ បក្សនោះឡើយ វាស្ថិតនៅត្រង់បក្សកាន់អំណាច ស្តាប់យោបល់ប្រជា ជន បំរើប្រជាជនដោយស្មោះឬទេ? ពង្រីកប្រជាធិបតេយ្យនៅក្នុងបក្ស និងក្នុងប្រជាជនឬទេ? ប្រជាជនកម្ពុជា ធ្លាប់បានជួបប្រទះនូវរបបស ដែលហៅថា ប្រជាធិបតេយ្យពហុបក្ស ពីឆ្នាំ ១៩៥៤-១៩៧០ និងពីឆ្នាំ

ហ៊ុន សែន៖ ១៣ ឧសភា ២០១៥ ដំណើរការកម្ពុជា

១៩៧០-១៩៧៥ រួមមកហើយ។ ក៏ធ្លាប់ជួបប្រទះនូវប្រជាធិបតេយ្យពី ឆ្នាំ ១៩៧៥-១៩៧៨ ហើយដែរ។ គេធ្លាប់បានស្លាប់ បានជាប់គុកច្រវាក់ ខ្មោះឃ្នាង ពីពួកអ្នកប្រើផ្ទុកប្រជាធិបតេយ្យ។ គ្រាប់បែករាប់លាន តោនបានធ្លាក់លើក្បាលប្រជាជាតិនៅឥណ្ឌូចិន ពីអ្នកមានឈ្មោះថា ប្រជាធិបតេយ្យសេរីនិយម។ គោលដៅរបស់បដិវត្តន៍ គឺសិទ្ធិសេរីភាព ប្រជា ធិបតេយ្យពិតប្រាកដគ្មានក្លែងក្លាយ ទោះមាន ឬគ្មានពហុបក្ស ពហុ ខាងនយោបាយក៏ដោយ។ មិនត្រូវផ្សងព្រេងទៅតាមអ្វីដែលជាការ ស្រមើស្រមៃ គេត្រូវប្រាកដនិយមចំពោះបញ្ហានេះ។

រួមមក ការចេះគូបផ្សំដោយឈ្នួសវៃនូវបណ្តាកត្តាវិជ្ជមាន ការ ក្តាប់ជាប់នូវលក្ខណ៍ការណ៍សារវ័ន្ត និងការអនុវត្តន៍យុទ្ធវិធីដោយ រស់រវើកទន់ភ្លន់ គឺជាកត្តាចាំបាច់របស់បដិវត្តន៍កម្ពុជានាពេលនេះ។ ត្រូវក្តាប់ជាប់នូវលក្ខណ៍ការណ៍ និងគោលដៅចុងក្រោយរបស់បក្ស។ ជាមួយនោះ ត្រូវប្រើប្រាស់អោយអស់លទ្ធភាពនូវបណ្តាកត្តាវិជ្ជមាន ដែលអាចធ្វើបាន ដើម្បីនាំបដិវត្តន៍ឈានឡើង។

ឯកសារពិចារណា

1. ឡេនីន - ប្រជុំស្នាក់ដៃ - ក្បាលទី ១១ - រោងពុម្ព វឌ្ឍនភាព មូស្កូ ១៩៧៨ (ភាសារៀតណាម)
2. ឡេនីន - ប្រជុំស្នាក់ដៃ - ក្បាលទី ២៩ - រោងពុម្ព វឌ្ឍនភាព មូស្កូ ១៩៧៩ (ភាសារៀតណាម)
3. ឡេនីន - ប្រជុំស្នាក់ដៃ - ក្បាលទី ៣៤ - រោងពុម្ព វឌ្ឍនភាព មូស្កូ ១៩៧៦ (ភាសារៀតណាម)
4. ឡេនីន - ប្រជុំស្នាក់ដៃ - ក្បាលទី ៤១ - រោងពុម្ព វឌ្ឍនភាព មូស្កូ ១៩៧៨ (ភាសារៀតណាម)
5. ហ្វីមីញ - សង្គ្រាមប្រជាជនរៀតណាម - រោងពុម្ពកងទ័ពប្រជាជន, ហាណូយ ១៩៨០
6. ហ៊ុន សែន - ១០ ឆ្នាំនៃដំណើរកម្ពុជា «១៩៧៩ - ១៩៨៩» រោងពុម្ព ណុប បូជាន់ ភ្នំពេញ ១៩៨៨
7. សេចក្តីព្រាងប្រវត្តិសាស្ត្របក្សប្រជាជនបដិវត្តន៍កម្ពុជា ភាគទី១ «១៩៣០-១៩៥៤» និងភាគទី២ «១៩៥៥-១៩៧៩» គណៈស្រាវជ្រាវ ប្រវត្តិសាស្ត្រមជ្ឈិមបក្ស (មិនទាន់បោះពុម្ពផ្សាយ)
8. របាយការណ៍នយោបាយ នៃមហាសន្និបាតបក្សប្រជាជនបដិវត្តន៍កម្ពុជា លើកទី ៥ - ១៩៨៥
9. សេចក្តីសម្រេចចិត្ត សន្និបាតកម្មាភិបាលទូទាំងប្រទេសលើកទី ២ - ១៩៨៩
10. យ.យ. មីហាយ៉េវ - ប្រវត្តិសាស្ត្រសង្ខេបនៃប្រទេសកម្ពុជា រោងពុម្ព

វឌ្ឍនភាព មូស្លី ១៩៨៥ (ភាសាខ្មែរ)

11. សម សារី - អំពីកិច្ចព្រមព្រៀងនៃក្រុងហ្សឺណែវ និងការបោះឆ្នោតនៅប្រទេសខ្មែរ ក្នុងសន្និសីទសាធារណៈ ថ្ងៃ ២២ សីហា ១៩៥៥ - រវាងពុម្ពាជរាំង ភ្នំពេញ ១៩៥៥
12. សារព័ត៌មានប្រជាជន «ច្បាប់ចាស់» លេខ ៩៤ - ថ្ងៃ ៨ មករា ១៩៥៧ - ភ្នំពេញ
13. រដ្ឋធម្មនុញ្ញព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា ខែ កុម្ភៈ ១៩៦២ រវាងពុម្ព ក្រសួងយោសនាការ ភ្នំពេញ
14. រដ្ឋធម្មនុញ្ញសាធារណរដ្ឋខ្មែរ នាថ្ងៃ ១០ ឧសភា ១៩៧២ ភ្នំពេញ
15. អំពីបដិវត្តន៍សង្គមនិយម - ទស្សនាវដ្តីទង់បដិវត្ត - លេខពិសេស «កញ្ញា - តុលា ១៩៧៦» (ឯកសារ ប៉ុល ពត)
16. បទឧទ្ទេសនាមរបស់ ប៉ុល ពត ក្នុងឱកាសខួបទី ៣ នៃជ័យជំនះ ១៧ មេសា - ទស្សនាវដ្តីទង់បដិវត្ត - លេខ ៤ មេសា ១៩៧៨
17. អំពីលទ្ធផលនៃផែនការឆ្នាំ ១៩៧៦ (ឯកសារ ប៉ុល ពត)
18. សរុបលទ្ធផលវគ្គរៀនសូត្រ ឆ្នាំ ១៩៧៦ (ឯកសារ ប៉ុល ពត)
19. របាយការណ៍សកម្មភាពរបស់មជ្ឈិមបក្ស តាមភារកិច្ចនយោបាយរួមឆ្នាំ ១៩៧៦ (ឯកសារ ប៉ុល ពត)
20. កំណត់ហេតុប្រជុំមជ្ឈិម ពីថ្ងៃ ២១.៨.៧៦ - ២៣.៨.៧៦ ដើម្បីពិនិត្យជាលើកទីមួយ អំពីគំរោងផែនការ ៤ ឆ្នាំ កសាងសង្គមនិយមរបស់បក្ស ឆ្នាំ ១៩៧៧ - ១៩៨០ (ឯកសារ ប៉ុល ពត)
21. ជីវី ព្រយជូម - សេដ្ឋកិច្ចនៃប្រទេសកម្ពុជា - សកលវិទ្យាល័យ បារាំង - ប៉ារីស ១៩៦៩ (ភាសាបារាំង)។